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Motto 23:  
„Vy stvorili ste povedomie prví:  
že národom sme a nie dáke mrvy,  
a že sme v právach rovní iným kmeňom;  
že samostatní  
sme jak ostatní  
so svojskou rečou,  
so svojským tiež menom.   
To sila veľký, to raz skutkom bude;  
ja preto kloním vám sa spiacim v hrude.“ 

Tichomír Milkin –Bernolákovcom r.1792 
++++++++++++++++++++++++ 

Christos voskrese! 
Voistinu voskrese! 
Kristus zmŕtvychvstal! 
Naozaj vstal z mŕtvych! 

 
++++++++++++++++++++++++ 

 

 

 

 

         Prajem  krajem  krajem  krajem  krásne prežitie rásne prežitie rásne prežitie rásne prežitie 
aaaa    požehnanie Veľkonočných  sviatkov.  požehnanie Veľkonočných  sviatkov.  požehnanie Veľkonočných  sviatkov.  požehnanie Veľkonočných  sviatkov.      
            
        Nech Váš dom je plný pokoja,                            Nech Váš dom je plný pokoja,                            Nech Váš dom je plný pokoja,                            Nech Váš dom je plný pokoja,                        
            stôl hýri hojnosťou                                            stôl hýri hojnosťou                                            stôl hýri hojnosťou                                            stôl hýri hojnosťou                                    
   a srdcia blízkych sú naplnené láskou                      a srdcia blízkych sú naplnené láskou                      a srdcia blízkych sú naplnené láskou                      a srdcia blízkych sú naplnené láskou                       
              a por              a por              a por              a porozumením. ozumením. ozumením. ozumením.     
    
    

          Editor  J V s rodinou             Editor  J V s rodinou             Editor  J V s rodinou             Editor  J V s rodinou    
 



++++++++++++++++++++++++ 
List Ivete Radičovej 
Milá Ivetka, 
Dovoľ, aby som ťa tak familiárne oslovil, aj keď si moja, vlastne naša premiérka vlády. 
Dovoľujem si to z viacerých dôvodov. Ten prvý a najhlavnejší je ten, že Stanko Radič, tvoj 
nebohý manžel  bol môj priateľ, ktorého som si veľmi ctil nielen ako humoristu, ale aj ako 
človeka, ktorý mal na veci vždy vecný a správny názor a aj keď sa zúčastňoval na politickom 
živote, nijako nezľavil zo svojej ľudskosti, ale najmä čestnosti. Ďalším dôvodom je môj vzťah 
k tebe nielen ako šarmantnej žene, u ktorej som obdivoval a obdivujem jej ženskosť, ale aj 
ako rozumnej a tiež čestnej partnerke môjho priateľa. 
Pamätám si, a dúfam, že aj ty, keď si sa stala ministerkou v bývalej vláde M. Dzurindu, stretli 
sme sa u mňa v Krasňanoch aj s ďalšími skvelými chlapmi z Kremnice, aby sme pripravili 
ďalší ročník Kremnických Gagov. Vtedy si patrila ešte k nám, obyčajným nezaradeným 
ľuďom, ktorí sa tešili, že vzniká niečo dobré. Dostala si od nás kvety a odo mňa útlu knihu, 
ktorú som mal práve rozčítanú. Jej názov bol a pre mňa navždy bude aj akýmsi posolstvom 
„ETIKA V POLITIKE“. Vtedy som mal želanie, aby si si ju prečítala a keď bude najhoršie, 
tak sa k nej vrátila. 
Roky ubehli. Zmenili sa vladári, prišli dokonca noví politici. Ľudia chceli zmenu. Nie k 
inému, ale k lepšiemu, múdrejšiemu, kultúrnejšiemu a láskavejšiemu. Mali dosť 
nenaplnených sľubov,  zlodejčiny a klamstva. Na jednom z dávnejších stretnutí som sa ťa 
spýtal, či by si neprevzala úlohu prezidentky Slovenska. Zobrala si to ako žart a zamietla si 
akékoľvek úvahy o svojej kandidatúre. Po čase sa moje slová naplnili a zabojovala si o post 
najvyšší. Bolo mi to sympatické a tešil som sa, že prišlo na moje slová. Julo Satinský mi 
kedysi povedal, že som naivista. Možno mal pravdu, ale moja naivita nepramení z 
nevedomosti, ale z túžby, aby sa splnili tak trochu moje sny nielen o sebe ale aj o druhých. 
Postupne sa začalo na našej politickej scéne zmrákať a prichádzali ďalšie správy o doteraz 
nepotrestaných zlodejoch, klamároch a mocichtivých trpaslíkoch. Ty si síce boj o prezidenta 
prehrala, ale zvíťazila si v boji o ľudí. Začali ťa spoznávať a len vďaka tomu, že si prevzala 
volebného lídra v strane, kde sa udialo všeličo, táto partia skúsených politických strelcov 
nakoniec dostala hlasy voličov. Priznám sa, potešilo ma tvoje víťazstvo, avšak v zapätí som 
dostal facku pri sledovaní televízneho vysielania ako sa objímaš s podnapitým nováčikom na 
politickej scéne, ktorý ti nesiahal ani po päty, aj keď mal takmer dva metre.  Povedal som si 
„Jasné, je to v deň víťazstva. Treba ukázať, že mám s kým vládnuť.“ Po druhý krát som sa 
zarazil pri tvojich prvých prejavoch, už ako premiérky, keď si stále hovorila o „tejto 
krajine“ a zabudla si ako sa volá. Pripomeniem. Je to Slovensko. Potom už moje stretnutia cez 
televíznu obrazovku boli stále bolestivejšie. Začala si svojim voličom sľubovať niečo, o čom 
som už vtedy vedel, že je to nesplniteľné. Tvoje tvrdenie, že pripravované zmeny sa nedotknú 
obyčajných ľudí, bolo už očividnou lžou. Informovanejší vedeli, že s našim hospodárstvom je 
to biedne a postihne to všetkých. Trochu som sa pozviechal pri kauze Hayekovci, kde som 
dúfal, že si tú knihu o etike v politike opäť vezmeš do rúk a len tak narýchlo si ju prelistuješ. 
Nestalo sa. Čakala si na neviem čo, aj keď tvoji kolegovia na ministerstvách boli očividne 
prichytení pri čine. Začala si používať iný slovník. Ten, ktorý my, voliči už poznáme. Sú to 
ekvilibristické vety plné vykonštruovaných argumentov, ktoré môžu tak upútať 
neinformovaného občana, ale nie ľudí, ku ktorým sa hlásim aj ja. 
Posledné zrnko kávy, ktorú som varil z tvojich činov a prehlásení v kresle premiérky bol 
prípad Daňového riaditeľstva a akejsi firmy Nitra Invest. Keďže mám nejaký ten rok 
odrobené v súkromných firmách, dokonca takých, kde boli zahraniční majitelia, dobre viem, 
čo znamenajú firmy založené na Cypre, Panenských a Kajmanských ostrovoch. Sú to biele 
kone svetovej ekonomiky. Všetci o nich vedia, no sú tolerované, pretože prinášajú osoh vo 
sfére, ktorá tiež potrebuje peniaze. Je to svet politiky a politikov, ktorí sú z roka na rok 



nenažranejší. Niektorí kradnú priamo zo štátnych peňazí, iní to robia sofistikovanejšie cez 
úplatky a skryté kontá. Tak je to aj s Budmerickým kaštieľom, ktorý tvoj minister ukradol 
spisovateľom a ide s ním asi kupčiť za trhové ceny niekde na Kajmanské ostrovy, pretože tam 
niektoré firmy majú na takéto budovy. Čo už na tom, že budova kaštieľa  zostala zachovalá aj 
vďaka  peniazom Literárneho fondu. Veď to boli len peniaze akýchsi niktošov – 
umelcov.   Iste, nemám dôkazy, aby som mohol niekoho usvedčiť z kradnutia a podvodu. 
Veď to vlastne nie je ani moja úloha. Ja mám na starosti ako občan a tvoj volič jediné – 
Dôverovať ti, alebo nie. 
Žiaľ Ti musím oznámiť, že úsilie o dôveru si u mňa prehrala.  Buď taká dobrá, a povedz to 
tvojim partajným bosom, ktorí  o tebe nikdy  neprehodili ani jedno prívetivé slovo, aby začali 
uvažovať, čo budú robiť, keď zmiznú z politickej scény. Vyzerá to tak, že to bude onedlho, 
pretože okolo mňa vidím stále viac rozhorčených ľudí, ktorým nie je jedno, kto má moc v 
rukách. 
Tvoje účinkovanie v kresle premiérky mi prinieslo len jedno. Vrátil som živnostenské 
oprávnenie a chcem ísť do predčasného dôchodku. Dúfam, že mi svojimi reformami v umení 
podvádzať neznechutíte aj ten. Pretože po dôchodku ma čaká už len krematórium a to neviem, 
koľko ma to po reforme bude stáť. Dúfam, že si moja pozostalá rodina našetrí aspoň na jeden 
veniec z trávy, pretože na kvety na vencoch budú mať len páni z J&T. 
P.S. – Prečítaj si tú knihu, ktorú som ti kedysi daroval – ETIKA V POLITIKE 
Tvoj neustály priateľ             Ľubo Belák              V Bratislave, dňa 15.4.2011 
–––––––––––––- 
Ďakujem za listy, mimochodom ten posledný som dostal aj od bývalého spolužiaka, od 
ktorého som nikdy predtým nič podobného (teda proti „namodralým“) neobdržal. Teší ma to, 
lebo vyzerá to tak, že sa ľuďom konečne začínajú otvárať oči prekryté beľmom nenávisti 
politických intríg. Dosť neskoro, ale predsa, ako sa doma hovorí, „radšej neskoro, ako nikdy“. 

++++++++++++++++++++++++ 
Žena bez podpory! 
http://martinstunda.blog.sme.sk/c/262973/Tajna-nahravka-z-rokovania-Radicova-Miklos-
Dzurinda.html?fb_ref=like_clanok_dole_blog&fb_source=home_oneline 

Tajná nahrávka z rokovania: Radičová, Mikloš, Dzurinda. 

 

Ako je už na Slovensku dobrým zvykom, tie najzaujímavejšie veci sa nachádzajú na stole. 
Podobne aj ja, som dnes ráno našiel na stole, zvukovú nahrávku z rozhovoru troch ľudí. 
Expertíza následne ukázala, že ide o muža s fúzami, muža bez fúzov a ženu bez podpory.....   

                                                          Začiatok nahrávky.  

Žena bez podpory: „ Tak, čo chlapci, ako sa nakoniec dohodneme ? Odvoláme Mikulčíka, 
alebo teba, Ivan ? "  

Muž bez fúzov: „ Alebo teba, Ivetka....." 

Žena bez podpory: „ No dovoľ, ja som predsa premiérka....." 

Spontánny smiech dvoch mužov. 

Muž s fúzami: „ No dobre Ivetka, sme sa zasmiali, ale teraz už vážne, lebo tie novinárske 
hyeny už čakajú na nejakú tú kosť, ktorú im podhodíme." 

 



Žena bez podpory: „ A to azda ja mám byť tá kosť ?" 

Muž bez fúzov: „Ale veď predsa si kosť, Ivetka....." 

Muž s fúzami: „Dobre Ivan, už stačilo, buďme konštruktívni. Ivetka, predsedníctvo jasne 
rozhodlo, aké oficiálne stanovisko predložíme novinárom. Také, aby vlk, teda Ivan bol sýty 
a koza, teda ty, prepáč Ivetka, zostala celá." 

Žena bez podpory: „Ale veď takto úplne stratím svoju tvár." 

Muž s fúzami: „ Tú si stratila moja milá v okamihu, keď si sa s nami dvomi dala dohromady. 
Predsa nečakáš, že kvôli tvojej tvári prídem ja s Ivanom o kamarátov, Ščurku a Mikulčíka. 
A o biznise ani nehovorím." 

Žena bez podpory: „ A ja nie som vaša kamarátka?" 

Spontánny smiech dvoch mužov. 

Muž s fúzami: „Ty si Ivetka, predovšetkým ikona a modla. K tebe nech sa modlia všetci 
pravoverní, ktorí veria v čistotu našich myšlienok a skutkov." 

Žena bez podpory: „ Ale nezabúdajte, že ja som získala v prezidentských voľbách skoro 
milión hlasov..." 

Muž bez fúzov: „ Áno, si síce prvá na Slovensku, ale ako sa hovorí, len druhá v okrese, ha, 
ha, ha." 

Muž s fúzami: „ Ivetka, blíži sa Veľká noc, zober to tak akosi po kresťansky. Vezmi na seba 
všetky hriechy SDKÚ a nechaj sa za nás ukrižovať. A keď budeš mať trochu šťastia, tak sa 
možno ten známy zázrak ešte raz zopakuje a ty vystúpiš na tretí deň na nebesia." 

Žena bez podpory: „Ako chcete, ale novinárom to poviete vy. A my dvaja, Ivan, sme ešte 
neskončili." 

Buchnutie dverami. Dlhé ticho. 

Muž bez fúzov: „ Ty Miki, keď ju raz konečne kopneš do g..í, tak ti asi dám pusu na čelo..." 

                                                        Koniec nahrávky. 

++++++++++++++++++++++++ 

Nevedel som, že aj slovenskí spisovatelia prišli o zámok. Moravskí ho nikdy 
nemali, a keď sa českí Dobříš restituoval bez náhrady spisovateľom, mlčalo 
sa. Pokiaľ ide o Dobříš, nám na Morave je to celkom jedno. Jedna 
funkcionárka českého zväzu spisovateľov mi v Brne so svojimi názormi na 
Moravu stačí. Všetko u nás je vraj slabé, len Česi vraj majú ozaj hodnotnú 
kultúru. Narodila sa v Prahe, žije tu, lebo z Moravy pochádza jej rodina… 
 
A s tou Klausovou ceruzkou - video som videl, ibaže ceruzky zaujímajú 
každého u nás aj vo svete, a Morava a iné ozajstné problémy? Takmer nikoho… 



++++++++++++++++++++++++ 
 

Gustáv Murín Budmerice do tretice 
15. Apríl 2011 

Márne sme dúfali v sľuby pána ministra Krajcera. Všetko smeruje k tomu, že ak sa nepodaril 
komerčný predaj Domova slovenských spisovateľov Budmerice, tak sa podarí komerčný 
prenájom toho istého. Na tento účel slúži dymová clona poloprávd a vyložených lží 
fabrikovaných za naše dane, konkrétne: 

MK SR vyhlasuje DSS Budmerice za „pretrvávajúco prebytočné“, čo je pri polstoročnej 
plnohodnotnej funkcii tohto zariadenia pre kultúru doslova absurdné. Pri takejto logike je 
prebytočné aj celé MK SR. 

Toto vykonštruované označenie napomohlo ďalšej absurdite – vyhláseniu súbehu na 
komerčný prenájom Budmeríc! Ak nové vedenie ministerstva ani po mesiacoch vo funkcii 
nepochopilo, že vnucovať Literárnemu fondu ako národnokultúrnej verejnoprávnej inštitúcii 
komerčný prenájom je v rozpore s úlohami ministerstva aj Literárneho fondu, tak môžeme 
úspešne pochybovať o ich ministerskej kompetentnosti. 

MK SR účelovo vytvára lživý dojem, že na Budmerice údajne „dopláca“, pričom vôbec 
neberie do úvahy, že LF svojou prevádzkou a údržbou každoročne zachováva v plnej 
funkčnosti a hodnote túto národnú kultúrnu pamiatku, teda šetrí prostriedky ministerstva a nás 
všetkých. Prevádzka tejto národnej kultúrnej pamiatky nestojí MK SR ani cent, tú si hradia 
umelci, novinári, prekladatelia, ale aj vedci z vlastných príspevkov! Naopak z už terajšieho 
prenájmu plateného Literárnym fondom MK SR profituje! 

MK SR tieto svoje podozrivo neúprimné, dvojtvárne postoje zakrýva tvrdením, že vraj “musí” 
konať podľa zákona. Vieme dobre, že takéto zákony tvoria ľudia a sú omylní. Ak nejaký 
zákon nanucuje národnokultúrnej verejnoprávnej inštitúcii súťažiť o komerčný prenájom s 
komerčnými firmami, tak je chorý ten zákon, aj tí, čo ho stvorili. Choré je aj odvolávanie sa 
naň, pretože veľmi dobre vieme, že výklad zákona stojí len na dobrej, či zlej vôli príslušného 
úradníka. V toto prípade sa zdá, že sa komusi veľmi hodí využívať akokoľvek absurdne 
pokrútený paragraf, aby mohol nakoniec tvrdiť, že chlácholivé vyhlásenia ministra Krajcera 
sa nakoniec “žiaľ” nepodarilo naplniť, veď ten “nezodpovedný” Litfond nepreplatil túžby 
privatizérov a úbohí ministerskí úradničkovia s veľkou ľútosťou zlikvidujú pôvodný účel DSS 
Budmerice. Ale tým to len začína, to je precedens, ktorý je verejnosti na očiach. Ale opýtajme 
sa – čo sa deje s našim majetkom v rukách takýchto ministerských úradníkov, ktorý na očiach 
verejnosti a umeleckej spoločnosti nie je? 

Máme sa čoho obávať, veď na MK SR v týchto dňoch v tichosti zlikvidovali Centrálnu 
servisnú organizáciu, ktorá mala nielen Budmerice, ale celý rad hnuteľného aj nehnuteľného 
majetku na starosti. Zlikvidovali tým ľudskú pamäť, kde čo je a v tomto chaose sa ľahko 
strácajú hodnoty, ktoré patria nám všetkým, ale v takýchto chvíľach akoby nikomu. Nájom 
DSS Budmerice končí v máji. MK SR hlása nutnosť efektívneho využitia tohto zariadenia pre 
slovenskú kultúru, ale sami svojím podozrivo pomalým ne-konaním tomuto využitiu bránia. 
Tvorivé pobyty umelcov boli v neistote umelo vyvolanej MK SR zrušené. Možno sa to bude 
komusi hodiť v argumentácii, že keď je kaštieľ prázdny, teda nevyužívaný, nemá zmysel jeho 



pôvodnú funkciu zachovávať. Nehovoriac o zarážajúcej neúcte k ľuďom, ktorí tu vytvárali 
ako zamestnanci desaťročia prostredie pre tvorivú činnosť slovenských (ale aj zahraničných) 
umelcov i vedcov a ktorí sú teraz vydaní, rovnako ako tisíce protestujúcich tvorcov, napospas 
ministerskej svojvôli. 

Pod výzvu „Budmerický kaštieľ patrí umeniu – nie privatizérom!“ sa podpísalo sedem 
organizácií zdržujúcich takmer 2000 spisovateľov, prekladateľov, hudobníkov, televíznych 
tvorcov aj novinárov s podporou viac ako tisícky občanov na Changente a web-stránke SC 
PEN. Hovorkyňa MK SR Chudinová vtedy pre médiá vyhlásila, že sa „dobíjame do 
otvorených dverí“. Keď sme do tých dverí chceli vstúpiť a v osobnom stretnutí s ministrom 
Krajcerom podporiť jeho zámer zachovať DSS Budmerice pôvodnému účelu, stalo sa 
neuveriteľné. Dodnes, už druhý mesiac,  v kancelárii pána ministra predstierajú, že o ničom 
nevedia, hoci naša ponuka na stretnutia vyšla aj v tlačovej správe. Čo sa im nehodí, to skrátka 
neexistuje. Presne v duchu komunistického pravidla – naplánovanej iniciatíve sa medze 
nekladú, nenaplánovanej sa nehovorí iniciatíva. 

Ako ďaleko toto Kocúrkovo ešte dôjde? 

(časť tohto textu vyšla dnes v denníku Pravda, rubrika Ohlasy) 
++++++++++++++++++++++++ 

Panslovanská únia na svojej webovej stránke www.pansu.sk, uverejnila nasledovnú anketu: 

 „Ako by malo Slovensko reagovať na maďarský zákon o dvojitom občianstve? 

Je to vec Maďarskej republiky a stačí, ak my prijmeme zákon, že maďarský zákon sa u nás 
neaplikuje. Netreba diskriminovať a trestať všetkých slovenských občanov s dvojakým 
občianstvom. 

Je to súčasť plazivej maďarizácie smerujúcej k odtrhnutiu južných slovenských území a preto 
Slovensko musí trvať na tom, že každý slovenský Maďar, ktorý prijme maďarské štátne 
občianstvo stratí to slovenské. Navyše je to štandardný postup garantovaný Medzinárodným 
paktom o občianskych a politických právach.  

Maďarský zákon je v rozpore so slovenskými záujmami a preto náš štát musí jeho nežiaduce 
vplyvy eliminovať. Plošné odňatie občianstva všetkým, čo dostanú občianstvo cudzieho štátu 
je však nesprávne – preto by dobrým riešením bol návrh, aby sankcia straty slovenského 
občianstva nepostihla tých, ktorí získajú cudzie občianstvo v krajine, kde majú dlhodobý 
pobyt, študujú, sú zamestnaní, podnikajú alebo majú rodinné väzby. 

Nezaujíma ma to – nemám názor.“ 

 Po dvoch mesiacoch hlasovania sú výsledky nasledovné: 

 Za odpoveď: „Je to súčasť plazivej maďarizácie smerujúcej k odtrhnutiu južných 
slovenských území a preto Slovensko musí trvať na tom, že každý slovenský Maďar, ktorý 
prijme maďarské štátne občianstvo stratí to slovenské. Navyše je to štandardný postup 
garantovaný Medzinárodným paktom o občianskych a politických právach.“, hlasovalo 66.8% 
respondentov.  



Za odpoveď: „Maďarský zákon je v rozpore so slovenskými záujmami a preto náš štát musí 
jeho nežiaduce vplyvy eliminovať. Plošné odňatie občianstva všetkým, čo dostanú občianstvo 
cudzieho štátu je však nesprávne – preto by dobrým riešením bol návrh, aby sankcia straty 
slovenského občianstva nepostihla tých, ktorí získajú cudzie občianstvo v krajine, kde majú 
dlhodobý pobyt, študujú, sú zamestnaní, podnikajú alebo majú rodinné väzby.“, hlasovalo 
30.4% respondentov. 

Za odpoveď: „Je to vec Maďarskej republiky a stačí, ak my prijmeme zákon, že maďarský 
zákon sa u nás neaplikuje. Netreba diskriminovať a trestať všetkých slovenských občanov s 
dvojakým občianstvom.“, hlasovalo 2.2% respondentov. 

Za odpoveď: „Nezaujíma ma to – nemám názor.“, hlasovalo 0.5% respondentov. 

JUDr. Milan Janičina,    predseda Panslovanskej únie 

++++++++++++++++++++++++ 
- 27. 4. 2011 o 18:00 hod. na Zrínskeho ulici č. 2 v Bratislave.  Duch ako 

komunikácia Prednášať bude Mgr. Ing. Štefan Šrobár, CSc. 
++++++++++++++++++++++++ 

- Mili priatelia, 
v prilohe Vam posielam pozvanku na nase aprilove stretnutie, ktore sa uskutocni dna 
28. aprila t.r. o 16.00 hod na tradicnom mieste nasich stretnuti - Ustave normalnej a 
patologickej fyziologie SAV. Na otvorenie pozvanky prosim kliknite na "stiahnut" (a 
nie zobrazit) a  nasledne na "open" aby ste obdrzali "nerozsypanu" halvicku nasej 
pozvanky.    Tesime sa na Vasu ucast. Miloslav Greksak  (Pozvanka v prilohe.) 

++++++++++++++++++++++++ 

- dovoľujeme si Vás pripojenou pozvánkou srdečne pozvať na klubové stretnutie so skvelým 
astronómom Vojtechom Rušínom, ktoré bude 3.mája .2011 o 14 hod. Diskutovať budeme 
o tom, čo sa deje na Slnku, ale aj o putovaniach V. Rušína za zatrmením Slnka.  

++++++++++++++++++++++++ 
- DISKUSNÉ VEČERY ÚSTAVU PAMÄTI NÁRODA pozýva na panelovú diskusiu 
JÁNOS ESTERHÁZY (FAKTY A OTÁZNIKY) Diskutovať budú: PhDr. Ladislav 
Deák, DrSc.; prof. PhDr. Róbert Letz, PhD.; RNDr. František Mikloško a PhDr. 
Ferdinand Vrábel Podujatie sa uskutoční vo štvrtok 28. 4. 2011 o 17.00 hod. 
v priestoroch, Poľského inštitútu na Námestí SNP č. 27 v Bratislave. 
- program Slovenskej narodnej galerie na maj 2011.  

                                                                  
Vodné kasárne: Rázusovo nábrežie 2 
Otvorené denne okrem pondelka od 10.00 do 18.00 hod., vo štvrtok od 12.00 do 20.00 hod. 
 
Esterházyho palác: Nám. Ľ. Štúra 4, 815 13 Bratislava 
Otvorené denne okrem pondelka od 10.00 do 18.00 hod., vo štvrtok od 12.00 do 20.00 hod. 
 
SNG, Riečna 1, 815 13 Bratislava  
tel.: 02/5443 4119, 02/5443 2081-2 kl. 110, fax: 02 / 54 43 39 71, e-mail: info@sng.sk, web: 
www.sng.sk 
 
AKTUÁLNE VÝSTAVY 



Posledný klasik / Ernest Zmeták – umelec a zberateľ 
SNG, 2. a 3. posch., Esterházyho palác, Nám. Ľ. Štúra 4, Bratislava 
2. marec 2011 – 5. jún 2011 
Kurátori výstavy: Katarína Bajcurová, Július Barczi 
Ernest Zmeták (1919 – 2004) patrí k najvýznamnejším postavám slovenského maliarstva 2. 
polovice 20. storočia. Repertoár motívov jeho tvorby nebol široký: krajina, jednoduché 
vidiecke motívy, zátišia, portréty a autoportréty, v grafike aj ľudové balady či biblické výjavy.  
Projekt je koncipovaný ako dvojvýstava. Predstavuje tvorbu E. Zmetáka a zároveň 
dokumentuje jeho bohatú zberateľskú činnosť. 
ODDELENIE GALERIJNEJ PEDAGOGIKY 

verejnosť  
siesta v galérii 
Nedeľný „pohodový“ výklad k aktuálnym výstavám v Esterházyho paláci pre všetkých 
záujemcov/záujemkyne (bez objednávky) prebieha každú druhú nedeľu o 15.00 hod. Výklady 
poskytujú lektori SNG. 
Výklady k výstave posledný klasik | Ernest Zmeták — umelec a zberateľ  
8. 5., 22. 5. 2011 
Architectura delineata et sculpta / Obraz architektúry v grafike 16. –18. storočia 
SNG, 1. posch., Esterházyho palác, Nám. Ľ. Štúra 4, Bratislava 
31. marec 2011 – 29. máj 2011 
Kurátor výstavy: Martin Čičo 
Výstava tematizuje architektúru v jej rôznych polohách videnú a stvárňovanú predovšetkým 
v grafickom médiu, ale aj v kresbe a maľbe 16. – 18. storočia. Približne 160 diel zo zbierok 
slovenských múzeí a galérií predstaví architektúru od teoretických traktátov (A. Pozzo), cez 
dobové pohľady na stavby minulé i súdobé až po diela ideálnej, efemérnej a triumfálnej 
architektúry v období baroka. Pritom je architektúra predstavená nielen z pohľadu architektov 
a scénografov, ale aj ako prostriedok dekorácie a predmet zobrazovania. 
ODDELENIE GALERIJNEJ PEDAGOGIKY 

rodina 
spoločné nedele v galérii  
Tvorivý a zábavný rodinný program, ktorý zapája do objavovania a hry s výtvarným umením 
všetkých členov rodiny. Je určený pre rodiny s deťmi od 5 rokov a prebieha ako 3-hodinový 
celok, ktorý má svoju tému a pointu. Tá je vždy inšpirovaná aktuálnymi výstavami 
a expozíciami. Spoločné nedele v galérii sa konajú raz mesačne vždy v nedeľu od 14.00 do 
17.00 hod. Materiál na realizáciu programu a občerstvenie zabezpečuje SNG.  
Fantázia v 3D / 1. máj 2011  
Inšpirované výstavou Architectura delineata et sculpta 

verejnosť  
siesta v galérii 
Nedeľný „pohodový“ výklad k aktuálnym výstavám v Esterházyho paláci pre všetkých 
záujemcov/záujemkyne (bez objednávky) prebieha každú druhú nedeľu o 15.00 hod. Výklady 
poskytujú lektori SNG. 
 
Výklady k výstave Architectura delineata et sculpta  
1.5., 15. 5., 29. 5. 2011      
ODDELENIE MARKETINGU A TVORBY PROGRAMOV     
V SNG číta  ... Štefan Holčík zo svojich obľúbených  
autorov na výstave Architectura delineata et sculpta. Obraz architektúry v grafike v 16. 
– 18. storočí 
12. 5. 2011 o 17.00 hod. 



Silvester Lavrík jedenkrát v mesiaci diskutuje a číta s osobnosťou slovenskej literatúry.  
Vstupné 1,50 € 
KABINETY 

Minulý  rok sme do výstavného programu uviedli nový priestor – Kabinet umenia 20. storočia 
a Kabinet starého umenia. Vytvorením tohto programového formátu by sme chceli dopriať 
návštevníkom SNG pestrejší program a zároveň častejšie vystavovať a interpretovať galerijné 
zbierky (ich najväčšie skvosty), pretože práve kurátorská práca s nimi je jednou z 
najdôležitejších činností galérie. 

Kabinet kuriozít 
Kabinet starého umenia 
SNG, 1. poschodie, Vodné kasárne, Rázusovo nábrežie 2, Bratislava 
Kurátorka výstavy: Naďa Kančevová 
Trvanie: 15. 3. – 17. 7. 2011 
Kabinet kuriozít je metaforou historického „Wunderkabinetu“, ktorý sme sa pokúsili naplniť 
novými obsahmi. Široká škála „kuriozít“ z depozitárov Slovenskej národnej galérie je tu – 
podobne ako v historických kabinetných zbierkach – prezentovaná na základe asociácií, 
vzájomných korešpondencií a kontrastov (nie však podľa mena autora, obdobia vzniku či 
umeleckého programu). Na výstave zároveň po prvýkrát predstavujeme novú akvizíciu – 
inštaláciu Outsider  od Otisa Lauberta, ktorého tvorba poukazuje na úzke prepojenie so 
svetom kurióznych objektov. 
ODDELENIE GALERIJNEJ PEDAGOGIKY 

rodina  
spoločné nedele v galérii  
Tvorivý a zábavný rodinný program, ktorý zapája do objavovania a hry s výtvarným umením 
všetkých členov rodiny. Je určený pre rodiny s deťmi od 5 rokov a prebieha ako 3-hodinový 
celok, ktorý má svoju tému a pointu. Tá je vždy inšpirovaná aktuálnymi výstavami 
a expozíciami. Spoločné nedele v galérii sa konajú raz mesačne vždy v nedeľu od 14.00 do 
17.00 hod. Materiál na realizáciu programu a občerstvenie zabezpečuje SNG.  
Kuriozity / 29. máj 2011 
inšpirované výstavami Kabinet kuriozít a Posledný klasik | Ernest Zmeták — umelec 
a zberateľ  
Blecha 
K20+  
SNG, SNG, 1. poschodie, Vodné kasárne, Rázusovo nábrežie 2, Bratislava 
Kurátorky výstavy: Dagmar Poláčková, Vladimíra Büngerová 
Trvanie: 3. 5. 2011 – 3. 7. 2011 
STÁLE EXPOZÍCIE 

Staré európske umenie 16. – 18. storočia 

Vodné kasárne, 1. poschodie 

Koncepcia expozície Ivan Rusina 
Expozícia predstavuje v reprezentačnom výbere významné diela starého európskeho umenia 
renesancie, manierizmu a baroka zo zbierok SNG. Je rozčlenená podľa slohov i jednotlivých 
európskych škôl: po manierizme (H. van Aachen, D. Beccafumi, J. Brueghel) nasleduje 
holandská a 
flámska maľba 17. storočia (J. van Goyen, F. Francken, H. ten Oever) a talianske umenie  



16. – 18. storočia (D. Fetti, A. Carraci, P. Batoni). Expozícia pokračuje menšími kolekciami 
anglického, nemeckého a španielskeho umenia, ktoré spolu podávajú relatívne ucelený 
pohľad premien umenia medzi rokmi 1500–1800 
Gotické umenie Slovenska 

Vodné kasárne, 2. poschodie 

Koncepcia expozície Dušan Buran  
Expozícia gotického umenia predstavuje okrem známych skulptúr, tabuľových obrazov a 
rekonštruovaných oltárov od konca 13. až po začiatok 16. storočia v nových kontextoch aj 
akvizície zbierky gotického umenia posledných desiatich rokov.  
Okrem divácky pôsobivej inštalácie kurátor sleduje dva základné ciele: v prvom rade 
sprostredkovať stredoveký artefakt nielen ako estetický objekt, ale aj ako predmet určitej 
historickej situácie. Návštevníkom ponúka v rámci nového informačného systému 
podrobnejšie komentáre k vybratým pamiatkam, kombináciou diel naznačuje geografické 
súvislosti a v textoch nezabúda ani na ich obsah, štýl, liturgické prostredie či problematiku 
reštaurovania. 
ODDELENIE GALERIJNEJ PEDAGOGIKY 

verejnosť  
fokus 
Raz za mesiac zaostríme pozornosť na jedno vybrané dielo zo zbierok SNG, detailne Vám ho 
predstaví kurátor/kurátorka na večernom stretnutí — v bielych rukavičkách!  
Fokus: sv. Kozma a sv. Damián 
Východné Slovensko? Okolo roku 1500 
S Dušanom Buranom v priestoroch stálej expozície Gotické umenie na Slovensku  
14. máj 2011 o 21.00 hod. (počas Noci múzeí a galérií)  
Barokové umenie na Slovensku 
Vodné kasárne, 2. poschodie, sála 
Koncepcia expozície Katarína Chmelinová 
Expozícia barokového umenia predstavuje výberovú kolekciu umeleckých diel zo zbierok 
SNG, ktorá sleduje vývoj výtvarného prejavu v 17. a 18. storočí na našom území. 
Zaznamenáva premeny baroka od jeho raných podôb, cez vrcholnú až po neskorú fázu 
v klasicizujúcich i rokokových polohách. Medzi vystavenými obrazmi sú diela J. Kupeckého, 
J. Bogdana, ako aj práce nasledovateľov P. Trogera – J. L. Krakera a J. I. Mildorfera. Domácu 
tvorbu zastupujú maliari J. G. Kramer, Š. M. Izbighy, A. F. Oeser a E. Schrott. Sochárska 
produkcia v dreve, kameni i kove je reprezentovaná prácami V. Stadlera, dielne J. R. Donnera, 
plastikami D. I. Stanettiho či F. X. Seegena. Celú kolekciu uzatvárajú ukážky odliatkov 
charakterových hláv od F. X. Messerschmidta. 
Umenie 19. storočia na Slovensku 
Vodné kasárne, 1. poschodie, chodba 
Koncepcia expozície Katarína Beňová 
Maliarske a sochárske diela slovenských a so Slovenskom spätých autorov podávajú obraz o 
umení 19. storočia, ktoré vo vývoji sledovalo stredoeurópsky výtvarný prejav. Prešlo 
dobovými štýlovými premenami, počínajúc klasicizmom cez biedermeier a romantizmus až k 
realizmu a plenérizmu, čo dokumentuje tvorba J. Czauczika, K. Marka, J. B. Klemensa, P. M. 
Bohúňa, L. Mednyánszkeho, D. Skuteckého, J. Hanulu a ďalších. Z výtvarných druhov 
prevládol u nás najmä portrét, ale záujem sa obracal aj ku krajine, zátišiu a koncom storočia i 
k žánrovým motívom. 
ODDELENIE GALERIJNEJ PEDAGOGIKY 

rodina  



fun for under fives 
Výtvarné umenie, tanec a hudba pre anglicky hovoriace deti mladšie ako 5 rokov a pre ich 
rodičov. Konajú sa každý týždeň v utorok od 16.15 hod. do 17.30 hod. a v piatok od 10.15 
hod. do 11.15 hod. (okrem letných prázdnin). Nový šesť týždenný cyklus začína 3. mája 
a končí 17. júna 2011.   

verejnosť  
noc múzeí a galérii v SNG / 14. máj 2011  
SNG pripravila aj tento rok skvelý program od obeda až do 24.00 hod. v noci: výstavy, 
expozície, kurátorské výklady, tvorivé aktivity pre rodiny s deťmi, divadlo pre deti, koncerty, 
premietanie filmov, nočná prehliadka galérie a jej zákutí.   
Na každý program (okrem siesty v galérii) je potrebné sa vopred objednať e-mailom alebo 
telefonicky. Všetky programy realizujeme s prihliadnutím na špecifické potreby a požiadavky 
vekovej a cieľovej skupiny účastníkov  
a účastníčok. Všetky podrobné informácie o obsahu, termíny konania a ceny programov vám 
radi poskytneme na uvedených kontaktoch.     
Slovenská národná galéria Bratislava 
Oddelenie galerijnej pedagogiky 
Riečna 1, 815 13  Bratislava 
Tel.: 02/ 20 47 62 70 
lektori@sng.sk 
eva.kotlarikova@sng.sk 
marcela.lukacova@sng.sk 
www.sng.sk  
ODDELENIE MARKETINGU A TVORBY PROGRAMOV 
3. 5. 2011 o 19.00 hod. 
Hudba a obrazy / koncert  SF z cyklu HO v SNG 
Program: 
Pred koncertom interpretácia diela zo zbierok SNG 
Slovenské gitarové kvarteto: Miloš Slobodník, Jana Babuliaková, Radka Krajčová, Martin 
Krajčo 
Pavol Malovec: Ritornel (2010) 
Carlo Domeniconi: Oyun 
Vladimír Godár: Emmeleia (2002) 
Paulo Bellinati: Baiăo de Gude 
Paulo Bellinati: A Furiosa 
Carlo Domeniconi: Nada  
Carlo Domeniconi: Here and Now, op. 129 
Ilja Zeljenka / Martin Krajčo: Musica Slovaca 
Gabriel Fauré / Martin Krajčo: Pavana 
Georges Bizet / William Kanengiser: Carmen suite – výber  
SNG, Vodné kasárne, 1. poschodie, Rázusovo nábrežie 2 
Vstupné: 5 € (zľava 40% pre dôchodcov, študentov, členov Klubu priateľov SNG) 
Predpredaj v pokladni SF, Gorkého ul., hodinu pred koncertom v pokladni SNG 
14. 5. 2011 od 10.00 do 24.00 hod. 
Medzinárodný deň múzeí a galérií / Noc v galérii  
17. 5. 2011 o 19.00 hod. 
Hudba a obrazy / koncert SF z cyklu HO v SNG 
Program: 
Pred koncertom interpretácia diela zo zbierok SNG 



Komorný súbor Cellomania: Jozef Lupták, violončelo, Jozef Podhoranský, violončelo, Eugen 
Prochác, violončelo, Ján Slávik, violončelo 
Pavol Šimai: Tack 
Georg Goltermann: Serenade 
Ladislav Kupkovič: Prstoklady – premiéra 
Wilhelm Fitzenhagen: Concert-Walzer op. 31 
Milan Novák: Noveletta a variácie 
Marcin Markovicz: Sláčikové kvarteto č. 2 
Vladimír Godár: Pieseň labute 
Ľubica Čekovaská: Kukucks Winterlied 
SNG, Vodné kasárne, 1. poschodie, Rázusovo nábrežie 2 
Vstupné: 5 € (zľava 40% pre dôchodcov, študentov, členov Klubu priateľov SNG) 
Predpredaj v pokladni SF, Gorkého ul., hodinu pred koncertom v pokladni SNG 
18. 5. 2011 o 18.00 hod. 
Dominique Perrault. Prednáška významného francúzskeho architekta. 
Kinosála SNG, 1. poschodie, Riečna 1, Bratislava 
Vstup voľný 
INFORMAČNO-DOKUMENTAČNÉ CENTRUM 
Galerijné informačné centrum 
Centrálny katalóg diel výtvarného umenia v zbierkach galérií a múzeí na Slovensku 
SNG, Riečna 1, 815 13 Bratislava 1  
tel.: 02/5443 4119, 02/5443 2081-2 kl. 110, fax: 02 / 54 43 39 71,  
e-mail:  zlatica.adamciakova@sng.sk 
Štúdium na základe žiadosti 
utorok – štvrtok: 14.00 –16.00 hod. 
streda: 10.00 – 12.00 hod. 
Archív výtvarného umenia 
SNG, Esterházyho palác, Nám. Ľ. Štúra 4, 815 13 Bratislava 1 
tel.: 02/59 22 62 23, 02/ 59 22 61 84, fax: 02/54 43 39 71, e-mail: archiv@sng.sk 
Štúdium na základe žiadosti 
Študijné hodiny: pondelok, utorok, štvrtok: 8.30 – 12.00 hod, streda: 14.00 – 16.00 hod. 
Knižnica 
SNG, Riečna 1, 815 13 Bratislava 1 
tel.: 02/54 43 41 83, 02/54 43 20 81-2 kl. 121, fax: 02/54 43 39 71, e-mail: kniznica@sng.sk,  
Knižnica je čitateľom prístupná pondelok – piatok 10.00 – 17.00 hod. 
Medzi 12.00 – 14.00 hod. sa publikácie zo skladu na počkanie nevyberajú! 
 Zmena programu vyhradená.   

++++++++++++++++++++++++ 

Otváracie hodiny múzeí SNM počas veľkonočných sviatkov 2011 

Z- zatvorené,  otvorené /od - do/ 

MÚZEUM 
Veľký 
piatok Sobota 

Veľkonočná 
nedeľa 

Veľkonočný 
pondelok

  22.4. 23.4. 24.4. 25.4. 

Prírodovedné múzeum zatvorené 9.00 - 17.00 9.00 - 17.00 9.00 - 17.0

Archeologické múzeum zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Výstavný pavilón Podhradie zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Múzeum kultúry karpatských Nemcov zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Múzeum kultúry Maďarov na Slovensku zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené



Múzeum židovskej kultúry zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Hudobné múzeum, kaštieľ Dolná Krupá zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Múzeum kultúry Chorvátov na Slovensku zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Múzeum Ľ. Štúra, Modra zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Múzeum Červený Kameň 
09.00 - 
16.30 

09.00 - 
17.00 

09.00 - 
17.00 

09.00 - 
17.00 

SNM Múzeá v Martine         

     Etnografické múzeum zatvorené 9.00 - 17.00 9.00 - 17.00 zatvorené

     Múzeum A. Kmeťa zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

     Múzeum slovenskej dediny zatvorené zatvorené 
10.00 - 
14.30 zatvorené

     Múzeum M. Benku zatvorené 9.00 - 17.00 zatvorené zatvorené

     Múzeum K. Plicku zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

     Múzeum kultúry Čechov na Slovensku zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Múzeum SNR, Myjava zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Múzeum M. R. Štefánika, Košariská zatvorené zatvorené zatvorené zatvorené

Múzeum Bojnice 
10.00 - 
15.00 

10.00 - 
16.00 

10.00 - 
16.00 

10.00 - 
16.00 

Múzeum bábkarských kultúr a hračiek Modrý 
Kameň zatvorené 9.00 - 17.00 9.00 - 17.00 9.00 - 17.00

Múzeum Betliar zatvorené 9.30 - 15.30 9.30 - 15.30 9.30 - 15.30

     Hrad Krásna Hôrka zatvorené 9.30 - 15.30 9.30 - 15.30 9.30 - 15.3

     Mauzóleum zatvorené 9.30 - 15.30 9.30 - 15.30 9.30 - 15.30

Spišské múzeum v Levoči - Spišský hrad 9.00 - 16.00 9.00 - 16.00 9.00 - 16.00 9.00 - 16.00

   expozície v Levoči - radnica zatvorené zatvorené 
13.00 - 
17.00 

13.00 - 
17.00 

   Dom Majstra Pavla  zatvorené zatvorené 
13.00 - 
17.00 

13.00 - 
17.00 

   Výtvarná kultúra na Spiši zatvorené zatvorené 
13.00 - 
17.00 

13.00 - 
17.00 

Múzeum ukrajinskej kultúry vo Svidníku zatvorené otvorené zatvorené zatvorené

Múzeum rusínskej kultúry Prešov         

Na veľkonočné sviatky do Slovenského národného múzea 
Otváracie hodiny múzeí SNM 

TLAČOVÁ SPRÁVA 



 

Bratislava 18. apríla 2011 – Slovenské národné múzeum počas sviatkov upraví vo svojich 

múzeách otváracie hodiny. Pre návštevníkov je však vo vybraných múzeách pripravených 

niekoľko podujatí, ktoré im spríjemnia sviatočné chvíle. 

V piatok 22. apríla bude otvorené SNM-Múzeum Bojnice. Bude lákať počas celých 

veľkonočných sviatkov svojich návštevníkov na Veľkonočné prechádzky zámkom. Podujatie 

inšpirované sviatkami jari prináša do expozície zámku jarnú výzdobu a ukážky stolovania. 

Návštevníci sa budú môcť zámkom poprechádzať počas celých sviatkov. Na Veľký piatok 

bude otvorené tiež SNM-Múzeum Červený Kameň a Spišský hrad. 

V sobotu 23. apríla budú mať otvorené viaceré múzeá Slovenského národného múzea. 

V Bratislave budú môcť návštevníci navštíviť SNM-Prírodovedné, SNM-Historické 

múzeum, SNM-Múzeá v Martine – Etnografické múzeum a Múzeum Martina Benku,  vo 

Svidníku SNM-Múzeum ukrajinskej kultúry. Na návštevníkov sa v tento deň tešia aj 

hradné múzeá – Červený Kameň, hrad Modrý Kameň, zámok Bojnice a Spišský hrad. 

SNM-Spišské múzeum v Levoči bude sprístupnené 24. apríla od 13.00 – 17.00 h.  Pozýva 

svojich návštevníkov na výstavu Levočská Biela pani. Počas celých veľkonočných sviatkov 

otvorí svoje brány aj Spišský hrad. 24. apríla budú otvorené aj ďalšie múzeá SNM-

Prírodovedné a SNM-Historické múzeum v Bratislave, SNM-Múzeum Bojnice, SNM-

Červený Kameň a SNM-Múzeum bábkarských kultúr a hračiek, hrad Modrý Kameň.  

Počas Veľkonočného pondelka budú otvorené hradné múzeá – SNM-Múzeum Bojnice, 

SNM-Červený Kameň a SNM-Múzeum bábkarských kultúr a hračiek, hrad Modrý 

Kameň, Spišský hrad. V tento deň bude otvorené aj  SNM-Prírodovedné v Bratislave. 

Podrobnosti o otváracích hodinách múzeí Slovenského národného múzea možno nájsť na 

www.snm.sk v sekcii oznamy. 

Ďalšie informácie: 
Lucia Prokešová,  Slovenské národné múzeum, Centrum Marketingu a komunikácie 
Vajanského nábrežie 2, P. O. BOX 13, 810 06 Bratislava 
Tel.: 0917 307 454, e-mail: lucia.prokesova@snm.sk  
www.snm.sk  
Generálny partner SNM: Poštová banka a.s. 
Partner SNM: Slovenská agentúra pre cestovný ruch 
Hlavní mediálni partneri SNM: Slovenský rozhlas, SITA, Historická revue 

++++++++++++++++++++++++ 

Dovoľte nám, aby sme Vás pozvali na turistický pochod  Špaňou dolinou, 

ktorý kopíruje trasu historického banského vodovodu. 



Termín : 7.máj 2011 - sobota 

Trasa : DonovalDy - Špania dolina 

približne viac ako20km, nenáročná pre každú vekovú hranicu od 3 rokov 

Odporúčame ubytovanie s príchodom: najneskôr piatok  večer 

Zabezpečenie zo strany penziónu : ubytovanie, výborná domáca kuchyňa, wellnes . 

S pozdravom pracovný tím penziónu Limba*** 

Tešíme sa na Vašu účasť. 

++++++++++++++++++++++++ 
My sme tu doma!!!                                  Mor ho! 
http://www.youtube.com/watch?v=kfrP_E6Qclg 
Vzor ku klipu: To je Sparta 
http://www.youtube.com/watch?v=aTXlWYdodnc 
http://www.youtube.com/watch?v=QkWS9PiXekE 
Piesne 
http://www.youtube.com/watch?v=wdgjpcpplZg&NR=1 
http://www.youtube.com/watch?v=hKpsoBFRgzc&feature=related 
http://www.youtube.com/watch?v=jRxOcefjD54&feature=related 
http://www.youtube.com/watch?v=fDPU6D1f-Vg&feature=related 
http://www.youtube.com/watch?v=NMXdPZKr7-4&feature=related 
http://www.youtube.com/watch?v=M3Qz0LXb2eI&feature=related 
Brano Mojsej: Koľko chceš, toľko dostaneš 
http://www.youtube.com/watch?v=hbbJY8YzisM 
http://www.youtube.com/watch?v=kfrP_E6Qclg&feature=player_embedded 

++++++++++++++++++++++++ 
10 hviezdnych chvil  Busha 
http://www.youtube.com/watch?v=YVy047sh9yA&feature=player_embedded 

++++++++++++++++++++++++ 
Carnogurskeho blog 
http://blog.aktualne.centrum.sk/blogy/jan-carnogursky.php?itemid=949 

++++++++++++++++++++++++ 
Blog Pastircaka, ale najzaujimavejsie su reakcie na jeho blog 

http://blog.aktualne.centrum.sk/blogy/daniel-pastircak.php?itemid=808 
++++++++++++++++++++++++ 

Ako to bolo s Klausovym perom v skutocnosti? 
http://www.youtube.com/watch?v=d3b0z7egqzw&feature=player_embedded 

++++++++++++++++++++++++ 

Maďarská ústava je ďalším porušovaním základnej zmluvy 

 Dnešné zmeny maďarskej ústavy v Budapešti vníma Ľudová strana - Hnutie za demokratické 
Slovensko ako prehru slovenskej vládnej politiky riešenia sporov, aké presadzuje najmä 
premiérka Iveta Radičová a minister zahraničných vecí SR Mikuláš Dzurinda. Žiaľ, prehra 
takejto vládnej politiky je prehrou celej Slovenskej republiky. 



 Vláda SR vo svojej politike nereprezentuje nielen koaličné strany, ale všetkých občanov 
Slovenska, ktorých záujmy má brániť a chrániť. Nič také však od minulého roku vláda SR 
nerobí, práve naopak. Nečinne sa prizerá, ako Maďarsko neustále vymýšľa nové postupy, 
ktoré sú v rozpore s medzinárodne uznanými pravidlami správania sa pri dobrých susedských 
vzťahoch.  

Zároveň sa tak flagrantne porušuje doteraz platná Základná zmluva o dobrom susedstve a 
priateľskej spolupráci, ktorú v roku 1995 podpísal vo funkcii premiéra predseda ĽS-HZDS 
Vladimír Mečiar s vtedajším maďarským premiérom Gyulom Hornom a je stále platná. Preto 
je už dávno päť minút po dvanástej, kedy mala slovenská diplomacia na neprijateľné postupy 
vlády Viktora Orbána v Budapešti upozorniť európske inštitúcie.  

SH 
++++++++++++++++++++++++ 

Csáky nechce prezradiť, či požiadal o maďarské občianstvo 

Podľa bývalého šéfa SMK ponúka orbánov zákon elegantné riešenia. 

BRATISLAVA. Bývalý šéf Strany maďarskej koalície (SMK) Pál Csáky nechce povedať, či 
si podal žiadosť o maďarské občianstvo. 

"Maďarský zákon to rieši dosť elegantne. Dáva každému na rozhodnutie, každý sa osobne 
môže rozhodnúť či to urobí alebo nie. A je to jeho vec a vec maďarských úradov, či to urobia 
alebo nie. Takže sa riadim podľa tejto myšlienky," povedal pre agentúru SITA Csáky. 

Zároveň dodal, že veľa ľudí sa ho pýtalo, ako je správne zachovať sa v takejto situácii a 
každému hovorí, že určitá trpezlivosť a určitá rezervovanosť je v tejto veci odporúčateľná. 

"A kým na Slovensku sú paranoidné spôsoby riešenia tejto problematiky, tak určitá opatrnosť 
v tejto veci je namieste," vyhlásil. 

Csáky sa cíti byť uvedomelým občanom SR maďarskej národnosti a občanom Európy. 

"Ako nacionalistu každý hodnotí toho, kto útočí na práva iných. Ja som nikdy neútočil na 
práva iných, nikdy som sa nevyjadril negatívne o iných. Ja som obhajoval práva vlastnej 
komunity a seba samého," povedal v súvislosti s tým, že ho niektorí označujú za maďarského 
nacionalistu. 

Čítajte viac: http://www.sme.sk/c/5855312/csaky-nechce-prezradit-ci-poziadal-o-madarske-
obcianstvo.html#ixzz1JtsXk8Ei 

++++++++++++++++++++++++ 
Naozaj neviem, prečo sme my Slováci v národných veciach takí nesmierne zabrzdení, či 
zaspaní, neprebudení...! Večne opozdení!!! Nie hasiť treba, keď už horí, lež nedopustiť 
rozkladanie takýchto ohníčkov. Však vedelo sa o tom, že sa na to chystajú, že to bude! Prečo 
to dovolili? To je ako v Košiciach. 4% menšiny si robí čo sa jej zapáči, odhalujú si sochy, 
rajtujú si na koňoch po koberci, robia si parády... A čo robí tých 96% Slovakov? Tí sa im len 
dívajú a nevedia si rady? Je to smutný obraz o nás. Ak sme my natoľko nemohúci, potom sa 
nečudujme ak raz zmizneme. Načo je v Košiciach starosta? Čo robí v takí čas vedenie mesta? 
Som z toho veľmi smutný. 



++++++++++++++++++++++++ 
Jazykový zákon-návrhy mostárov 
Absurdnosti zakona pre ordinacie lekarov - na vysetrenie madarsky, romsky a inak 
hovoriacich pacientov bude lekar potrebovat tlmocnika - KTO HO ZABEZPECI A 
ZAPLATI????. 
MOST zneužíva skutočnosť, 
že koalició je závislá od ich hlasov !!! 
Poznámky k novému deštrukčnému návrhu zákona o používaní jazykov národnostných 

menšín 
[V nasledujúcom texte súčasného znenia zákona sú vyznačené zmeny, úpravy 
a doplnky predložené v návrhu z dielne politickej strany MOST─HÍD; poznámky sú vložené 
väčším typom písma do hranatých zátvoriek.]  
 
     V Ústave Slovenskej republiky, v zákone o štátnom jazyku Slovenskej republiky, ba 
i v teraz predkladanom návrhu zákona o používaní jazykov národnostných menšín sa 
konštatuje, že štátnym jazykom Slovenskej republiky je slovenský jazyk. To znamená, že 
tento jazyk je na území Slovenskej republiky jazykom používaným vo verejnom styku a iné 
zákony nemôžu ohrozovať toto jeho postavenie. Túto základnú východiskovú skutočnosť 
podčiarkujú aj všetky príslušné medzinárodné dohody, teda aj často citovaná Charta 
menšinových alebo regionálnych jazykov. Toto svoje postavenie nestráca štátny jazyk ani 
v tých oblastiach, kde žijú príslušníci menšiny. 
 

§ 1a  
Vymedzenie niektorých pojmov 

 
 
(3) Obcou sa na účely tohto zákona rozumie obec a mestská časť. /2a/ 
[Mestské časti sú zložkami obce, jedného celku. Nemôžu platiť rozdielne právne 
ustanovenia pre jednotlivé časti tohto celku.] 
 
-------------------------------------------------------------- 
/2a/ 
§ 1a ods. 2 zákona Slovenskej národnej rady č. 377/1990 Zb. o hlavnom meste Slovenskej 
republiky 
Bratislave v znení neskorších predpisov, 
§ 2 ods. 2 zákona Slovenskej národnej rady č. 401/1990 Zb. o meste Košice v znení 
neskorších  
predpisov. 
 

§ 2 
Používanie jazyka menšiny v úradnom styku 

 
(1) Ak občania Slovenskej republiky, ktorí sú osobami patriacimi k národnostnej menšine, 
tvoria podľa posledného sčítania niektorého z posledných dvoch sčítaní obyvateľov v obci 
najmenej 20  10 % obyvateľstva, môžu v tejto obci používať v úradnom styku jazyk menšiny. 
[Posledné sčítanie obyvateľstva odráža skutočný stav spoločnosti ako výsledok jej 
doterajšieho vývinu. Ako podklad pre akékoľvek rozhodnutie verejnosprávnych alebo 
štátnych orgánov nemôže slúžiť už neexistujúci stav spoločnosti.] 
 
(2) Zoznam obcí podľa odseku 1 je uvedený v prílohe tohto zákona. Zoznam označení obcí 



a označení častí obcí v jazykoch menšín ustanoví nariadenie vlády Slovenskej republiky 
(ďalej len: „nariadenie vlády“). 
[Prijatie predloženého návrhu zákona o používaní jazykov národnostných menšín by 
malo za následok prebudovanie veľkej časti legislatívy Slovenskej republiky, t. j. 
novelizáciu veľkého množstva zákonov Národnej rady Slovenskej republiky. Podľa § 8a 
predloženého zákona sa dokonca zrušuje zákon Národnej rady Slovenskej republiky č. 
191/1994 Z. z. o označovaní obcí v jazyku národnostných menšín v znení zákona č. 
318/2009 Z. z. V § 1 ods. 3 tohto návrhu sa v texte teraz platného zákona vynecháva 
formulácia, že označenia obcí v jazykoch národnostných menšín majú miestny 
charakter. Zrušením zákona č. 191/1994 Z. z. sa vypúšťa aj celý odsek 3 v § 3, ktorý 
nepripúšťa legalizáciu takých označení obcí, „ktorých názov bol zmenený v rokoch 1867 
až 1918 a 1938 až 1945“, t. j. v časoch najzúrivejšej maďarizácie, keď mnohé obce 
dostali nový umelý, celkom vymyslený maďarský úradný názov v období po rakúsko-
maďarskom vyrovnaní (1867) alebo v čase horthyovskej okupácie južného Slovenska, je 
zrejmé, že aj v tejto časti úpravy textu zákona sa realizuje politický program maďarskej 
iredenty, ktorá sa usiluje o reštituovanie právneho stavu z čias tesne pred rozpadom 
monarchie, pred Trianonskou mierovou zmluvou. Maďarská iredenta nikdy nezmenila 
svoj maďarizačný program. Jej cieľom nie je obrana legitímnych záujmov príslušníkov 
maďarskej menšiny, ale postupná maďarizácia celého priestoru „Karpatskej kotliny“, t. 
j. Veľkého Maďarska. Najväčšie predpoklady na realizáciu má tento program na 
„Felvidéku“. Preto sa označovanie obcí v maďarskom jazyku nemôže obmedziť len na 
územie, kde žije maďarská menšina, preto treba legalizovať aj násilnú umelú 
maďarizáciu názvov ako zákonnú a „historicky spravodlivú“. Treba zákonmi 
„suverénnej“ Slovenskej republiky legalizovať maďarizáciu Slovákov, všetko pod 
rúškom veľkorysého, ústretového, moderného európskeho chápania ľudských práv 
a kolektívnych slobôd (hoci takéto chápanie platí v celej Európe len na „multietnickom 
a multikultúrnom“ Slovensku; v nijakom ohľade sa nemôže vzťahovať na 
„európske“ Maďarsko a na slovenskú menšinu na jeho území), treba legalizovať 
používanie všetkých predtrianonských veľkomaďarských názvov na celom území 
felvidéku, ktorý sa prechodne, celkom nehistoricky nazýva Slovenská republika.] 
 
(3) Občan Slovenskej republiky, ktorý je osobou patriacou k národnostnej menšine, má právo 
podávať písomné podania konať pred orgánom štátnej správy, orgánom územnej 
samosprávy, iným orgánom verejnej správy, nimi zriadenou právnickou osobou 
a právnickou osobou zriadenou zákonom  (ďalej len "orgán verejnej správy") v obci podľa 
odseku 1 aj v jazyku menšiny. Orgán verejnej správy v obci podľa odseku 1 poskytne 
odpoveď okrem štátneho jazyka aj v jazyku menšiny s výnimkou verejných listín vytvorí 
podmienky na uplatnenie práva z predchádzajúcej vety a účastníka konania pred 
začatím konania informuje o možnosti používania jazyka menšiny. 
[Povinnosť orgánov verejnej správy upozorňovať príslušníkov menšiny, že majú právo 
používať svoj materinský jazyk (platí to aj o povinnosti upozorňovať na možnosť 
vydania listiny v jazyku menšiny a o celom rade ďalších absurdných, svetovo 
unikátnych povinností ukladaných zákonom Slovenskej republiky orgánom verejnej 
správy) ide nad rámec akejkoľvek „ústretovosti“ voči menšinám. Ukladá týmto 
orgánom povinnosť zisťovať národnosť občana Slovenskej republiky a vlastne 
nepokladať za primerané, aby príslušník menšiny používal štátny jazyk, hoci štát je 
povinný umožniť všetkým svojim občanom ovládnuť na primeranej úrovni štátny jazyk. 
Je teda zo strany štátu želateľné, aby príslušníci menšín ovládali štátny jazyk. Preto by 
orgány verejnej správy mali vítať skutočnosť, že príslušník menšiny využíva túto štátom 
preferovanú možnosť a neodrádzať ho od používania štátneho jazyka.  



     Malo by v zákone ostať iba právo podávať písomné podania, lebo konanie pred 
orgánom štátnej správy a územnej samosprávy predpokladá, že tieto orgány ovládajú 
jazyky menšín a súčasne nepredpokladá, že príslušníci menšín ovládajú štátny jazyk. 
Tým sa legalizuje diskriminácia Slovákov na národnostne zmiešanom území južného 
Slovenska, ktorým ani 90-percentná väčšina nezaručuje, že sa štátny jazyk uplatní na 
území, kde žijú spolu s 10-percentnou maďarskou menšinou. Sťažnosti Slovákov z tohto 
územia ukazujú, že takáto diskriminácia nie je nijako výnimočná. 
 
(4) Rozhodnutie orgánu verejnej správy v správnom konaní /3/ v obci podľa odseku 1 sa 
v prípade, ak konanie začalo podaním v jazyku menšiny alebo účastník použije v konaní 
jazyk menšiny alebo na požiadanie vydáva okrem štátneho jazyka v rovnopise aj v jazyku 
menšiny. V pochybnostiach je rozhodujúci text rozhodnutia v štátnom jazyku. O tejto 
možnosti je orgán verejnej správy povinný účastníka konania pred vydaním 
rozhodnutia poučiť.  
(5) Verejná listina vydávaná orgánom územnej samosprávy v obci podľa odseku 1 sa 
na požiadanie vydáva v rovnopise aj v jazyku menšiny. O tejto možnosti je orgán 
územnej samosprávy povinný účastníka konania pred vydaním verejnej listiny poučiť. 
V pochybnostiach je rozhodujúci text verejnej listiny v štátnom jazyku. 
(6) (5) Označenie orgánu verejnej správy umiestnené na budovách alebo v texte rozhodnutí, 
verejných listín, oprávnení a osvedčení skutočností vydaných pri výkone verejnej správy 
v jazyku menšiny sa v obci podľa odseku 1 uvádza aj v jazyku menšiny. 
(7) (6) Orgán územnej samosprávy verejnej správy v obci podľa odseku 1 poskytuje 
občanom úradné formuláre vydané v rozsahu jeho pôsobnosti v štátnom jazyku a na 
požiadanie aj v jazyku menšiny. 
 
 (8) Občania Slovenskej republiky, ktorí sú osobami patriacimi k národnostnej 
menšine, môžu v úradnom styku v obci, ktorá nespĺňa podmienky podľa § 2 ods. 1, pri 
ústnej komunikácii používať jazyk menšiny, ak s tým zamestnanec orgánu verejnej 
správy a osoby zúčastnené na konaní súhlasia. 
[Ide o nepotrebnú „ústretovosť“, ktorej užitočnosť by zdôvodňovala azda len príprava 
na zavedenie druhého štátneho jazyka.]  
 
(9) Používanie českého jazyka v úradnom styku upravuje osobitný zákon. /3a/ 
  
(10) Občan Slovenskej republiky, ktorý je osobou patriacou k národnostnej menšine 
a má trvalý pobyt v obci podľa odseku 1, má právo používať jazyk menšiny v úradnom styku 
aj pred orgánom verejnej správy s pôsobnosťou pre celé územie príslušného okresu, obvodu, 
kraja alebo vyššieho územného celku, ak je pred takýmto orgánom verejnej správy možné 
zabezpečiť podmienky používania jazyka menšiny. 
[Pozri poznámky k predchádzajúcim paragrafom a odsekom.] 
 
-------------------------------------------------------------- 
/3/ Napríklad: 
zákon č. 71/1967 Zb. o správnom konaní (správny poriadok) v znení neskorších predpisov,  
zákon č. 50/1976 Zb. o územnom plánovaní a stavebnom poriadku (stavebný zákon) v znení 
neskorších  
predpisov, zákon Slovenskej národnej rady o priestupkoch č. 372/1990 Zb. o priestupkoch v 
znení neskorších  
predpisov, zákon č. 455/1991 Zb. o živnostenskom podnikaní (živnostenský zákon) v znení 
neskorších predpisov.  



/3a/  § 3 zákona č. 270/1995 Z. z.   
 

§ 3 
 
(1) Rokovanie orgánu územnej samosprávy verejnej správy v obci podľa § 2 ods. 1 sa môže 
uskutočňovať aj v jazyku menšiny, ak s tým súhlasia všetci prítomní. 
[V obci môže sídliť orgán s nadregionálnou pôsobnosťou; zákon zabezpečujúci práva 
menšín sa viaže na územie, kde menšina žije v istom početnom zastúpení, preto má 
zostať pôvodné znenie.] 
(2) Poslanec obecného zastupiteľstva a ostatní účastníci zasadnutia obecného 
zastupiteľstva v obci podľa § 2 ods. 1 majú  právo používať na rokovaní tohto orgánu jazyk 
menšiny. Tlmočenie zabezpečí obec. 
[Ak sa jazyk národnostnej menšiny môže na rokovaní použiť len vtedy, ak s tým 
súhlasia všetci prítomní účastníci rokovania (ods. 1), nemôže ďalšie ustanovenie toho 
istého zákona (ods. 2) zavádzať právo používať jazyk menšiny.] 
 
(3) Kronika obce podľa § 2 ods. 1 sa môže viesť aj v jazyku menšiny. 
(4) Úradná agenda, najmä matriky, zápisnice, uznesenia, štatistiky, evidencie, 
bilancie, úradné záznamy, informácie určené pre verejnosť a agenda cirkví a 
náboženských spoločností určená pre verejnosť sa v obci podľa § 2 ods. 1 môže viesť aj 
v jazyku menšiny. 
[Táto agenda by mala byť jednotná na celom území Slovenskej republiky; skúsenosti 
z južného Slovenska ukazujú, že paralelná variantnosť textov neznamená aj ich 
obsahovú ekvivalentnosť.] 
 

§ 4 
Označenia v jazyku menšiny 

 
 (1) V obci podľa § 2 ods. 1 sa popri názve obce a názve časti obce uvádza aj označenie 
obce a označenie časti obce v jazyku menšiny, a to najmä na dopravných značkách 
označujúcich začiatok obce a koniec obce, budovách alebo rozhodnutiach, verejných 
listinách, oprávneniach a osvedčeniach skutočností vydaných pri výkone samosprávy 
v jazyku menšiny. 
(2) Dopravné značky s označením obce v jazyku menšiny umiestňuje obec podľa § 2 
ods. 1 pod dopravnými značkami s názvom obce, ktorý sa uvádza vždy v štátnom jazyku. 
Ministerstvo vnútra Slovenskej republiky ustanoví všeobecne záväzným právnym 
predpisom dopravnú značku na účely informatívneho označovania obcí v jazykoch 
menšín, ktorá sa bude odlišovať od dopravnej značky s názvom obce. 
(3) Označenie obce v jazyku menšiny sa v obci podľa § 2 ods. 1 uvádza aj pri 
označení železničnej stanice, autobusovej stanice, letiska a prístavu. 
[Toto označenie má nadregionálnu platnosť. Nemá byť v tomto zákone.] 
 
(4) (1) Obec podľa § 2 ods. 1 môže na svojom území označovať označí ulice a iné miestne 
geografické značenia aj v jazyku menšiny. 
[Je neprípustné ukladať takúto povinnosť v obciach, kde žije 80 alebo 90% Slovákov. 
Ďalej na označenie geografických objektov v jazyku národnostnej menšiny sa podľa 
medzinárodného práva môžu použiť len historické a vžité označenia v jazyku 
národnostných menšín, pričom označovanie objektu v jazyku národnostnej menšiny je 
vždy len právo, nikdy to nemôže byť povinnosť. Tam, kde neexistuje správny historický 



názov v menšinovom jazyku, nemožno takúto povinnosť ani splniť. Navrhované 
ustanovenie vlastne nariaďuje pomaďarčovanie slovenských názvov.] 
 
(5) V kartografických dielach, v odborných publikáciách, v tlači a iných prostriedkoch 
masovej komunikácie a v úradnej činnosti orgánov verejnej správy sa popri 
štandardizovaných geografických názvoch /3b/ môžu používať aj označenia 
geografických objektov, ktoré sú vžité a zaužívané v jazyku menšiny, aj v jazyku 
menšiny. 
[Prijatie takejto zákonnej normy sa nemôže dopustiť, lebo by to viedlo k legálnemu 
obnoveniu aj všetkých umelých maďarizátorských predtrianonských názvov v duchu 
maďarskej iredenty.] 
 
(6)  (2) V obci podľa § 2 ods. 1 sa dôležité informácie, najmä výstražné, upozorňujúce 
a zdravotnícke uvádzajú na miestach prístupných pre verejnosť, ako aj všetky nápisy 
a oznamy na informovanie verejnosti, najmä v predajniach, na športoviskách, 
v reštauračných zariadeniach, na uliciach, pri cestách a nad nimi, na letiskách, 
autobusových staniciach a železničných staniciach, uvádzajú  okrem štátneho jazyka aj v 
jazyku menšiny. 
[Aj tu ide o údaje s nadregionálnou pôsobnosťou. Ide aj o neprípustné zavádzanie 
povinnosti používať menšinový jazyk vo všetkých zverejňovaných informáciách, a to aj 
v obciach s väčšinou slovenského obyvateľstva.] 
 
(7) Nápisy na pamätníkoch, pomníkoch a pamätných tabuliach sa v obci podľa § 2 
ods. 1, ak je to možné, uvádzajú okrem štátneho jazyka aj v jazyku menšiny. Toto 
ustanovenie sa nevzťahuje na historické nápisy na pamätníkoch, pomníkoch a 
pamätných tabuliach, ktoré podliehajú ochrane podľa osobitného predpisu. /3c/ 
(8) (3) Orgán verejnej správy v rámci svojej pôsobnosti v obci podľa § 2 ods. 1 zabezpečuje 
na požiadanie informácie o všeobecne záväzných právnych predpisoch aj v jazyku menšiny. 
Obec podľa § 2 ods. 1, ak je to možné, vydáva všeobecne záväzné nariadenia v rámci 
svojej pôsobnosti popri znení v štátnom jazyku aj v jazyku menšiny; v takomto prípade 
je rozhodujúce znenie v štátnom jazyku. 
 
-------------------------------------------------------------- 
/3b/ § 18 zákona Národnej rady Slovenskej republiky č. 215/1995 Z. z. o geodézii a 
kartografii v znení 
neskorších predpisov.  
/3c/  Zákon č. 49/2002 Z. z. o ochrane pamiatkového fondu v znení neskorších predpisov  
 

§ 4a 
Miestne referendum o zmene označenia obce 

 
(1) Obec podľa § 2 ods. 1 môže formou hlasovania svojich obyvateľov rozhodnúť o 
zmene označenia obce alebo zmene označenia časti obce v jazyku menšiny uvedenej 
v nariadení vlády. 
 
(2) Na prípravu miestneho referenda o zmene označenia obce a zmene označenia časti 
obce sa primerane vzťahujú ustanovenia osobitného zákona.3d) 
 
(3) Výsledky miestneho referenda o zmene označenia obce a zmene označenia časti 
obce sú platné, ak bolo rozhodnutie prijaté nadpolovičnou väčšinou platných hlasov 



oprávnených voličov3e) zúčastnených na miestnom referende. Obecné zastupiteľstvo 
vyhlási výsledky miestneho referenda do troch dní od doručenia zápisnice o výsledkoch 
hlasovania na úradnej tabuli. 
[Prijatie tohto paragrafu by znamenalo návrat do predtrianonských čias, keď sa zaviedli 
umelé maďarské názvy. Pri dnešnom vplyve maďarskej iredenty na orgány samosprávy 
by nastalo masové pomaďarčovanie názvov, vrátane názvov, ktoré obce dostali podľa 
mien významných činiteľov slovenských dejín a kultúry (Štúrovo, Hurbanovo, 
Gabčíkovo atď.)] 
-------------------------------------------------------------- 
/3d/  § 11a zákona Slovenskej národnej rady č. 369/1990 Zb. o obecnom zriadení v znení 
neskorších predpisov. 
/3e/  § 2 ods. 1 a 2 zákona Slovenskej národnej rady č. 346/1990 Zb. o voľbách do orgánov 
samosprávy obcí v 
znení neskorších predpisov.  

§ 5 
 
(1) Právo používať jazyk menšiny v konaní pred súdmi a v iných oblastiach upravujú popri 
tomto zákone aj osobitné zákony. /2/ 
[Pridaná vložka je zbytočná, lebo znejasňuje osobitné zákony.] 
 
(2) Ustanovenie § 2 ods. 1 sa nevzťahuje na oblasť predškolskej výchovy, základných škôl, 
stredných škôl a kultúry. Používanie jazyka menšiny v týchto oblastiach upravujú osobitné 
zákony. /4/ 
 
(3) Občan Slovenskej republiky, ktorý je osobou patriacou k národnostnej menšine, 
má pri komunikácii s personálom zdravotníckych zariadení a zariadení sociálnych 
služieb v obci podľa § 2 ods. 1 právo používať jazyk menšiny. Zdravotnícke zariadenie 
alebo zariadenie sociálnych služieb podľa predchádzajúcej vety je povinné vytvárať 
podmienky na používanie jazyka menšiny podľa tohto zákona a osobitných zákonov, 
a to najmä prostredníctvom zamestnancov ovládajúcich jazyk menšiny. Zdravotnícke 
zariadenie alebo zariadenie sociálnych služieb v prípade potreby zabezpečí tlmočenie. 
[Prijatím tejto úpravy by sa legalizovalo úsilie o izoláciu príslušníkov maďarskej 
menšiny od ostatného Slovenska; neočakáva sa, že si príslušníci menšín budú 
v primeranej miere osvojovať štátny jazyk.] 
 
-------------------------------------------------------------- 
/2/ Napríklad: 
§ 18 Občianskeho súdneho poriadku,  
§ 2 ods. 14 zákona č. 141/1961 Zb. o trestnom konaní súdnom (trestný poriadok),  
§ 7 ods. 3 zákona č. 335/1991 Zb. o súdoch a sudcoch,  
§ 23 zákona Národnej rady Slovenskej republiky č. 38/1993 Z. z. o organizácii  
Ústavného súdu Slovenskej republiky, o konaní pred ním a o postavení jeho sudcov,  
§ 2 ods. 1 zákona Národnej rady Slovenskej republiky č. 300/1993 Z. z. o mene a priezvisku,  
§ 16 a § 19 ods. 3 a 5 zákona Národnej rady Slovenskej republiky č. 154/1994 Z. z. o 
matrikách,  
§ 1 ods. 1 zákona Národnej rady Slovenskej republiky č. 191/1994 Z. z. o označovaní obcí v 
jazyku  
národnostných menšín,  
§ 5 ods. 2 zákona Slovenskej národnej rady č. 255/1991 Zb. o Slovenskom rozhlase,  
§ 3 ods. 3 zákona Slovenskej národnej rady č. 254/1991 Zb. o Slovenskej televízii, 



 § 5 ods. 1 písm. e) zákona č. 308/1991 Zb. o slobode náboženskej viery a postavení cirkví a  
náboženských spoločností,  
§ 2 ods. 8 zákona č. 212/1997 Z. z. o povinných výtlačkoch periodických publikácií, 
neperiodických  
publikácií a rozmnoženín audiovizuálnych diel. 
 
/4/ Napríklad: 
zákon č. 596/2003 Z. z. o štátnej správe v školstve a školskej samospráve a o zmene a 
doplnení 
niektorých zákonov v znení neskorších predpisov, 
zákon č. 245/2008 Z. z. o výchove a vzdelávaní (školský zákon) a o zmene a doplnení 
niektorých  
zákonov v znení neskorších predpisov. 
/5/ § 2 ods. 1 zákona č. 167/2008 Z. z. o periodickej tlači a agentúrnom spravodajstve a o 
zmene a doplnení 
niektorých zákonov (tlačový zákon). 
 /6/ Zákon Národnej rady Slovenskej republiky č. 145/1995 Z. z. o správnych poplatkoch v 
znení neskorších 
predpisov. 
 

§ 6 
Zrušený predpisom číslo 318/2009 Z. z. od 1.9.2009  

§ 6a 
 

Občania Slovenskej republiky, ktorí sú osobami patriacimi k národnostnej menšine, 
majú právo rozširovať a prijímať informácie v jazyku menšiny prostredníctvom 
Slovenskej televízie a Slovenského rozhlasu, ako aj iného celoplošného, regionálneho 
a lokálneho vysielania televíznej programovej služby alebo rozhlasovej programovej 
služby za podmienok upravených osobitnými zákonmi. /7/ 
[Tento vložený paragraf si nárokuje celoplošné používanie maďarského jazyka, t. j. 
neviaže toto používanie na územie, kde menšina žije v istom percente z celkového počtu 
obyvateľstva. Nakoniec celá táto problematika sa rieši v iných osobitných zákonoch.]      
------------------------------------------------------------- 
/7/ Napríklad: 
zákon č. 619/2003 Z. z., zákon č. 16/2004 Z. z., zákon č. 220/2007 Z. z. o digitálnom 
vysielaní programových služieb a poskytovaní iných obsahových služieb prostredníctvom 
digitálneho prenosu a o zmene a doplnení niektorých zákonov (zákon o digitálnom vysielaní) 
v znení neskorších predpisov. 
[Predpokladá sa, že zákon o štátnom jazyku je už neplatný.] 
 

§ 7 
 
(1) Orgán verejnej správy a jeho zamestnanci sú povinní používať v úradnom styku štátny 
jazyk /1/ a za podmienok ustanovených týmto zákonom a osobitnými zákonmi môžu použiť 
používajú aj jazyk menšiny. Orgán verejnej správy a jeho zamestnanci nie sú povinní ovládať 
jazyk menšiny. 
[Je to protirečivé znenie, lebo ak zamestnanci verejnej správy „nie sú povinní ovládať 
jazyk menšiny“, tvar používajú namiesto spojenia môžu použiť im túto povinnosť 
prikazuje.] 
 



(2) Orgán verejnej správy v obci podľa § 2 ods. 1 je povinný vytvárať podmienky na 
používanie jazyka menšiny podľa tohto zákona a osobitných zákonov /4/, a to najmä 
prostredníctvom zamestnancov ovládajúcich jazyk menšiny, zabezpečením 
tlmočníckych a prekladateľských služieb alebo zabezpečením vzdelávania zamestnancov 
v jazyku menšiny.  
[Je to pokus o legalizáciu maďarizácie ─ Slovenskej republike sa ukladá povinnosť 
vzdelávať Slovákov v maďarčine. 
     Ešte dobre, že sa nežiada, sby štát upustil od vzdelávania maďarských občanov 
Slovenskej republiky v štátnom jazyku.] 
 
(3) V obci podľa § 2 ods. 1 sa v obecnej polícii môže v služobnom styku používať 
okrem štátneho jazyka aj jazyk menšiny. 
 
(4) Občan Slovenskej republiky, ktorý je osobou patriacou k národnostnej menšine, 
má v obci podľa § 2 ods. 1 právo obracať sa v jazyku menšiny na príslušníkov 
ozbrojených síl Slovenskej republiky, ozbrojených bezpečnostných zborov, iných 
ozbrojených zborov, Hasičského a záchranného zboru a obecnej polície (ďalej len 
„bezpečnostné a záchranné zbory“). Organizačné zložky bezpečnostných a záchranných 
zborov v obci podľa § 2 ods. 1 vytvárajú podmienky na používanie jazyka menšiny 
podľa tohto zákona a osobitných zákonov, a to najmä tým, aby medzi ich príslušníkmi 
boli v dostatočnom počte zastúpené osoby, ktoré ovládajú jazyk menšiny. 

 
 

§ 7a 
Právomoc podpredsedu vlády 

 
(1) Podpredseda vlády pre ľudské práva a národnostné menšiny (ďalej len 
„podpredseda vlády“) poskytuje odbornú a metodickú pomoc orgánom verejnej správy 
a organizačným zložkám bezpečnostných a záchranných zborov pri vykonávaní tohto 
zákona. 
 
(2) Podpredseda vlády v spolupráci s Ministerstvom školstva Slovenskej republiky 
a ďalšími orgánmi verejnej správy vytvára podmienky, aby si osoby neovládajúce jazyk 
menšiny mohli v prípade záujmu jazyk menšiny osvojiť. 
[Pozri poznámku k § 7 ods. 2.] 
 
(3) Podpredseda vlády predkladá vláde Slovenskej republiky raz za dva roky správu 
o stave používania jazykov menšín na území Slovenskej republiky. K správe podľa prvej 
vety pred jej predložením zaujme stanovisko Rada vlády pre ľudské práva, národnostné 
menšiny a rodovú rovnosť. 
 
(4) Na účel podľa odseku 3 je podpredseda vlády oprávnený vyžadovať od orgánov 
verejnej správy informácie a písomné podklady o používaní jazyka menšín v oblasti ich 
pôsobnosti. 
[O to, ako príslušníci menšín, najmä tej maďarskej, ovládajú štátny jazyk, sa nemá, ba 
nesmie nikto starať?] 
(5) Prvú správu podľa odseku 3 predloží podpredseda vlády do 31. decembra 2012. 
 
 

§ 7b 



Správne delikty 
 

(1) Správneho deliktu na úseku podpory používania jazykov menšín sa dopustí orgán 
verejnej správy, ktorý v obci podľa § 2 ods. 1: 
 
a) neumožní občanovi Slovenskej republiky, ktorý je osobou patriacou k národnostnej 
menšine konať v jazyku menšiny alebo ho o takejto možnosti neinformuje (§ 2 ods. 3), 
b) na požiadanie občana Slovenskej republiky, ktorý je osobou patriacou k národnostnej 
menšine nevydá rovnopis rozhodnutia a verejnej listiny aj v jazyku menšiny alebo o 
takejto možnosti nevykoná poučenie (§ 2 ods. 4 a 5), 
c) nezabezpečí svoje označenie na budove, v ktorej sídli, alebo v texte rozhodnutí, 
verejných listín, oprávnení a osvedčení skutočností vydaných pri výkone verejnej správy 
v jazyku menšiny aj v jazyku menšiny (§ 2 ods. 6), 
d) neposkytne na požiadanie úradný formulár vydaný v rozsahu jeho pôsobnosti aj 
v jazyku menšiny (§ 2 ods. 7), 
e) nezabezpečí na svojom území označenie obce a označenie časti obce v jazyku menšiny 
v prípadoch ustanovených v § 4 ods. 3, 
f) nezabezpečí uvedenie informácií, nápisov a oznamov podľa § 4 ods. 6, 
g) nezabezpečí na požiadanie informácie o všeobecne záväzných právnych predpisoch aj 
v jazyku menšiny (§ 4 ods. 8), 
h) neposkytne podpredsedovi vlády informácie a písomné podklady podľa § 7a ods. 4. 
 
(2) Správneho deliktu na úseku podpory používania jazykov menšín sa dopustí obec 
podľa § 2 ods. 1, ktorá: 
 
a) nezabezpečí na svojom území označenie obce, označenie časti obce a ulíc v jazyku 
menšiny v prípadoch ustanovených v § 4 ods. 1 a 4, 
b) nezverejňuje dôležité informácie podľa § 5a ods. 2 aj v jazyku menšiny. 
 
(3) Správneho deliktu na úseku podpory používania jazykov menšín sa dopustí 
právnická osoba alebo fyzická osoba podnikateľ, ktorá neuvedie nápis alebo oznam 
podľa § 4 
ods. 6 aj v jazyku menšiny a ide o nápis alebo oznam obsahujúci informáciu týkajúcu sa 
ohrozenia života, zdravia, majetku alebo bezpečnosti občanov Slovenskej republiky. 
 
(4) Správne delikty podľa odsekov 1 až 3 prejednáva podpredseda vlády. 
 
(5) Ak podpredseda vlády zistí porušenie povinnosti, ktoré je správnym deliktom 
podľa odseku 1 až 3 a ani po písomnom upozornení nedôjde v ním určenej lehote 
k náprave zistených nedostatkov, môže podpredseda vlády uložiť pokutu od 50 do 2500 
eur. Na konanie o uložení pokuty sa vzťahuje všeobecný predpis o správnom konaní. 
 
(6) Pri ukladaní pokuty sa prihliadne na závažnosť správneho deliktu, jeho následky, 
na okolnosti, za ktorých bol spáchaný, na čas trvania a opakovanie protiprávneho 
konania. 
Pokutu možno uložiť do jedného roka odo dňa, kedy sa podpredseda vlády dozvedel o 
správnom delikte, najneskôr však do dvoch rokov odo dňa, kedy došlo k jeho spáchaniu. 
 
(7) Výnos pokút uložených podľa tohto zákona je príjmom štátneho rozpočtu. 



[Je nepredstaviteľné, aby sa táto bezočivosť, neslýchaná provokácia, stala zákonom 
Národnej rady Slovenskej republiky. 
     V systéme svojich školských, vzdelávacích a verejnosprávnych inštitúcií poskytuje 
Slovenská republika menšinám práva prinajmenšom zodpovedajúce európskym 
štandardom. Ak takúto republiku (orgány jej verejnej správy) chcú politickí 
predstavitelia maďarskej národnostnej menšiny a janičiari v ich službách šikanovať 
a trestať za to, že predstavitelia verejnej správy nedostatočne diskriminujú svojich 
slovenských spoluobčanov, že sa nie dosť ochotne pričiňujú o ich maďarizáciu, 
dopúšťajú sa títo predstavitelia a ich pomáhači protištátnej činnosti.] 

 
Spoločné, prechodné a záverečné ustanovenia 

§ 7c 
 

(1) Ustanovenie § 2 ods. 6 sa nepoužije, ak sa označenie orgánu verejnej správy 
v jazyku menšiny zhoduje s názvom v štátnom jazyku. 
(2) Ustanovenia § 4 ods. 1 až 4 sa nepoužijú, ak sa označenie obce alebo označenie 
časti obce v jazyku menšiny zhoduje s názvom v štátnom jazyku. 
 
(3) Ustanovenie § 4 ods. 4 sa nepoužije, ak sa označenie ulice alebo iného miestneho 
geografického značenia v jazyku menšiny zhoduje s názvom v štátnom jazyku. 
 

§ 7d 
 

(1) Orgány verejnej správy sú povinné do 30. júna 2012 odstrániť stav odporujúci 
povinnostiam ustanoveným v § 2 ods. 4 až 7, § 4 ods. 1 a 3. 
 
(2) Obce podľa § 2 ods. 1 sú povinné do 30. júna 2012 odstrániť stav odporujúci 
povinnostiam ustanoveným v § 4 ods. 4, § 5a ods. 2. 
 
(3) Orgány verejnej správy, obce podľa § 2 ods. 1, právnické osoby a fyzické osoby 
podnikatelia sú povinné do 30. júna 2012 odstrániť stav odporujúci povinnostiam 
ustanoveným v § 4 ods. 6. 
 
(4) Ak ide o nápis na pamätníku, pomníku alebo pamätnej tabuli, ktorý bol umiestnený 
na pamätníku, pomníku alebo pamätnej tabuli pred účinnosťou tohto zákona, 
nevzťahuje sa na takýto nápis povinnosť ustanovená v § 4 ods. 7. 
[Je pozoruhodné, že povinné sú len orgány verejnej správy, zatiaľ čo príslušníci menšín 
a ich predstavitelia nemajú nijaké povinnosti, majú len práva, ktoré často porušujú 
práva väčšinového obyvateľstva.] 
 
     V závere týchto poznámok (bolo by ich možno uviesť oveľa viac) treba povedať, že 
návrh tohto zákona treba pokladať za výsmešnú provokáciu, ktorá sa nemôže stať 
podkladom právnej normy. Treba ju odmietnuť tak, ako bol svojho času odmietnutý 
menej provokatívny identický návrh zákona z dielne SMK. 
 
 

Ďalšie doplňujúce poznámky 
 
     Pri uložení ratifikačnej listiny Európskej charty regionálnych alebo menšinových jazykov 
(ďalej len Charta) urobila Slovenská republika vyhlásenie, z ktorého vyberáme: „1. Slovenská 



republika vyhlasuje, že prijatú chartu bude uplatňovať v súlade s Ústavou Slovenskej 
republiky a príslušnými medzinárodnými dohovormi, ktoré zaručujú rovnosť občanov pred 
zákonom bez ohľadu na ich pôvod, rasu, náboženstvo alebo národnosť, s cieľom podporovať 
európske jazykové dedičstvo bez ujmy na používaní štátneho jazyka. 
     2. Slovenská republika vyhlasuje podľa článku 1 písm. b) charty, že pojem „územie, na 
ktorom sa používa regionálny alebo menšinový jazyk“, sa vzťahuje na obce podľa 
nariadenia vlády Slovenskej republiky č. 221/1999 Z. z., ktorým sa vydáva zoznam obcí, 
v ktorých občania Slovenskej republiky patriaci k národnostnej menšine tvoria 
najmenej 20 % obyvateľstva z 25. augusta 1999, a to vrátane uplatňovania jej článku 
10.“ 
     „4. Slovenská republika vyhlasuje, že článok 8 ods. 1 písm. e) bod i1 sa vzťahuje na 
prípravu pedagógov, teológov, kultúrnych a osvetových pracovníkov bez ujmy na výučbe v 
štátnom jazyku s tým, že väčšina predmetov vrátane profilových sa zabezpečuje v 
menšinovom jazyku pri rešpektovaní právnych noriem Slovenskej republiky v oblasti 
vysokého školstva. 
     5. Slovenská republika vyhlasuje, že článok 10 ods. 1 písm. a) bod ii2, článok 10 ods. 2 
písm. a)3  a článok 10 ods. 3 písm. b)4  sa budú interpretovať bez ujmy na používaní 
štátneho jazyka podľa Ústavy Slovenskej republiky a v súlade s právnym poriadkom 
Slovenskej republiky. 
     6. Slovenská republika vyhlasuje, že článok 12 ods. 1 písm. e)5 a článok 13 ods. 2 písm. c)6 
možno použiť, ak účinky jeho použitia neodporujú iným ustanoveniam právneho poriadku 
Slovenskej republiky o zákaze diskriminácie občanov Slovenskej republiky v 
pracovnoprávnych vzťahoch na území Slovenskej republiky.“ 
 
    Ako vidieť, vo všetkých odsekoch a písmenách vybratých z jednotlivých článkov 
Charty, ktoré sa Slovenská republika zaviazala uplatňovať7, sa dôsledne dbá o to, aby sa 
v nijakom prípade nespochybňovalo alebo neohrozovalo postavenie slovenčiny ako 
štátneho jazyka, ktoré mu zabezpečuje ústava Slovenskej republiky. Ako aj z citovaných 
textov vyplýva, toto postavenie štátneho jazyka nemôžu ohrozovať ani práva 
národnostných menšín na používanie svojich jazykov v istých oblastiach verejného 
styku. ─ Zreteľne a presne sa vymedzuje aj územie, na ktorom sa v Slovenskej republike, 
aj podľa prijatých ustanovení Charty, uplatňuje právo na používanie jazykov 
národnostných menšín v určených oblastiach verejného styku. 
     V predloženom maďarskom návrhu zákona o používaní jazykov národnostných 
menšín sa ignoruje už spomínaná a všeobecne rešpektovaná skutočnosť, že je výrazne 

                                                 
1 Tento text Charty v uvedenom bode znie: „umožniť vyučovanie na univerzitách a na iných vysokých školách v 
príslušných regionálnych alebo menšinových jazykoch“. 
2 „zabezpečiť, aby úradníci, prichádzajúci do styku s verejnosťou, používali regionálne alebo menšinové jazyky 
vo vzťahu k osobám, ktoré sa na nich obrátia v týchto jazykoch“. 
3 „používanie regionálnych alebo menšinových jazykov v sústave miestnych a regionálnych orgánov“. 
4 „umožniť používateľom regionálnych alebo menšinových jazykov predložiť žiadosť a dostať odpoveď v týchto 
jazykoch“. 
5 „presadzovať opatrenia, aby organizácie zodpovedné za vyvíjanie a podporovanie kultúrnych aktivít mali k 
dispozícii personál dokonale ovládajúci príslušný regionálny alebo menšinový jazyk, ako aj jazyk(y) ostatných 
obyvateľov“. 
6 „zabezpečiť, aby zariadenia sociálnej starostlivosti, ako nemocnice, domovy dôchodcov a útulky poskytovali 
možnosť prijatia a opatrovania vo vlastnom jazyku tým osobám, ktoré používajú regionálny alebo menšinový 
jazyk, ak tieto potrebujú opateru zo zdravotných dôvodov, z dôvodu vysokého veku alebo z iných dôvodov“. 
7 Článok 2 ods. 2 Charty ustanovuje: „Vo vzťahu ku každému jazyku, ktorý sa uvedie pri ratifikácii, prijatí alebo 
schválení podľa článku 3, sa každá zmluvná strana zaväzuje uplatňovať minimálne 35 odsekov alebo písmen 
vybratých z ustanovení časti III tejto charty, pričom najmenej tri musia byť vybraté z článkov 8 a 12 a po jednom 
z článkov 9, 10, 11 a 13.“ 



odlišný právny štatút štátneho jazyka a jazykov národnostných menšín. Garancia práv 
národnostných menšín pri používaní ich jazykov v istých oblastiach verejného styku 
neznamená, že sa tieto jazyky stávajú takými štátnymi jazykmi ako slovenský jazyk. Vo 
všetkých medzinárodných dokumentoch, ktoré sa zaoberajú danou jazykovou 
problematikou, sa osobitne podčiarkuje podmienka, že používanie jazykov 
národnostných menšín v istých oblastiach verejného styku sa nesmie uskutočňovať na 
úkor štátneho jazyka, ktorý má, na rozdiel od územne vymedzenej platnosti používania 
jazykov národnostných menšín, celoštátnu pôsobnosť ako spoločný jazyk verejného 
styku všetkých občanov Slovenskej republiky, bez ohľadu na ich národnostnú 
príslušnosť. Preto sa Slovenská republika zaväzuje utvoriť vo svojom vzdelávacom 
systéme podmienky na to, aby si všetci občania mohli v primeranej miere osvojiť 
kodifikovanú podobu štátneho jazyka. 
     Keďže politickí predstavitelia maďarskej národnostnej menšiny na Slovensku a ich 
horliví prisluhovači odmietajú de facto uznať ústavou Slovenskej republiky uzákonenú 
celospoločenskú platnosť slovenčiny ako štátneho jazyka Slovenskej republiky, 
pokúšajú sa presadiť prijatie zákona, ktorý by aj de jure umožňoval uplatňovať na 
území Slovenskej republiky maďarčinu v úlohe štátneho jazyka, ba aj de jure 
umožňoval nahrádzať slovenčinu v tejto úlohe maďarským jazykom, t. j. umožňoval 
krok za krokom plniť známy program maďarskej iredenty. Nejde tu teda o boj za práva 
menšín, ktoré sú v Slovenskej republike dostatočne legislatívne zabezpečené, 
rešpektované a uplatňované.8  
     V predloženom maďarskom návrhu zákona o používaní jazykov národnostných 
menšín sa pracovníkom orgánov verejnej správy pod hrozbou pokút nariaďuje nielen 
používať menšinový jazyk (ide, pravdaže, predovšetkým o maďarský jazyk), ale 
nariaďuje sa im aj agitovať za používanie menšinových jazykov, obmedzovať alebo 
vylučovať štátny jazyk z používania vo verejnom styku. Podľa tohto návrhu zákona je 
žiaduce, aby orgány verejnej a štátnej správy aktívne a iniciatívne utvárali podmienky 
na používanie menšinových jazykov na celom území Slovenskej republiky, t. j. aby sa 
v Slovenskej republike postupne obnovovali také podmienky na používanie maďarského 
jazyka, aké boli v časoch bezprostredne pred rozpadom monarchie, t. j. v časoch 
najsurovejšej maďarizácie.  
     Ide o jasný prípad porušovania ústavného zákona o slovenčine ako štátnom jazyku 
Slovenskej republiky i porušovania čerstvo schváleného novelizovaného zákona o 
štátnom jazyku Slovenskej republiky, keď sa ignorujú rozdiely v právnom postavení 
slovenčiny ako štátneho jazyka a ostatných jazykov používaných v Slovenskej republike. 
Veď o čom inom svedčia paragrafy predloženého návrhu zákona, ktorými sa 
pracovníkom štátnej a verejnej správy i ďalších inštitúcií pod hrozbou pokuty ukladá 
povinnosť používať menšinový jazyk.9     
     V dnešnom štátoprávnom usporiadaní strednej Európy sa ako prvá etapa realizácie 
cieľov maďarskej iredenty má realizovať čo najúplnejšia izolácia príslušníkov 
maďarskej národnostnej menšiny od ostatného územia Slovenska, a to aj pomocou 
„slovenskej“ legislatívy, kocúrkovsky paradoxne aj na úkor Slovákov, ktorí na 
národnostne zmiešanom území južného Slovenska tvoria väčšinu obyvateľstva a stávajú 

                                                 
8  Pozri o tom bližšie v publikácii Pohľady do problematiky slovensko-maďarských vťahov. Bratislava : 
Slavistický ústav Jána Stanislava SAV / Slovenský komitét slavistov 2009. Dostupné aj v elektronickej podobe 
http://www.slavu.sav.sk/publikacie/slov-mad.pdf, v anglickej verzii: http://www.slavu.sav.sk/publikacie/slov-
mad-anglicka_verzia.pdf 
9  Ak má nejaký jazyk v ústave príslušného štátu uzákonené postavenie štátneho jazyka, možno podľa 
rozhodnutia Európskeho súdu pre ľudské práva ukladať povinnosti len vo vzťahu k používaniu štátneho jazyka. 
Pozri o tom bližšie v citovanej publikácii Pohľady do problematiky slovensko-maďarských vťahov, s. 63-64. 



sa tam cudzincami vo svojej „suverénnej“ slovenskej vlasti. Predložený maďarský 
návrh zákona o používaní jazykov národnostných menšín má významne podporiť túto 
politiku maďarskej iredenty ─ je v ňom celkom okato prítomná tendencia umožniť 
príslušníkom maďarskej národnostnej menšiny zaobísť sa bez štátneho jazyka vo 
všetkých oblastiach verejného styku na území Slovenskej republiky, aby sa nakoniec 
stala celkom bezpredmetnou aj otázka úrovne osvojovania si štátneho jazyka 
v kompletnom systéme škôl s maďarským vyučovacím jazykom na území Slovenskej 
republiky. Oveľa zaujímavejšou sa z tohto pohľadu stane otázka úrovne osvojovania si 
maďarského jazyka veľkoryso tolerantnými, európsky orientovanými slovenskými 
spoluobčanmi. „Svetlým príkladom“ na tejto ceste je „bezúhonný európsky“ zákon 
Maďarskej republiky o dvojitom štátnom občianstve pre felvidéckych Maďarov aj 
„Maďarov“, ktorí sa tak v rámci zjednotenej Európy spájajú do osobitného 
nadhraničného vlasteneckého spoločenstva Maďarov Karpatskej kotliny (= Veľkého 
Maďarska). 
     Predložený maďarský návrh zákona o používaní jazykov národnostných menšín je 
ďalším krokom pri napĺňaní programových cieľov maďarskej iredenty, je dôležitým 
ohnivkom aktivít zameraných na deštrukciu slovenskej štátnosti, proti suverenite 
Slovenskej republiky. Preto musí byť tento návrh odmietnutý, nemôže byť podkladom 
rokovania Národnej rady Slovenskej republiky. Teraz platný zákon o používaní jazykov 
národnostných menšín spĺňa všetky relevantné medzinárodné normy a kritériá, je 
organickou súčasťou celej legislatívy Slovenskej republiky. Predložený maďarský návrh 
zákona o používaní jazykov národnostných menšín obracia naruby platnú legislatívu 
Slovenskej republiky, nie je novelizáciou platného zákona o používaní jazykov 
národnostných menšín, ale novým protiústavným zákonom, ktorý v duchu plnenia 
cieľov maďarskej iredenty uplatňuje v danej oblasti kritériá, na aké by nemohol 
pristúpiť nijaký štát, ktorý si váži a chce uchovať svoju suverenitu. 
      

***** 
     [Poukážeme ešte na niekoľko „excelentných“ nárokov a požiadaviek, ktoré sa podľa 
predloženého maďarského návrhu zákona o používaní jazykov národnostných menšín 
majú v Slovenskej republike stať zákonnou normou.] 
     V celom rade odsekov paragrafu 2 sa slovenským orgánom štátnej správy a územnej 
samosprávy ukladajú povinnosti, ktoré prekračujú rámec záväzkov prijatých 
Slovenskou republikou z Charty. Okrem iného sa tu postuluje všeobecná povinnosť 
ovládať menšinový jazyk, čo znamená frapantnú diskrimináciu väčšinového 
slovenského obyvateľstva napríklad pri hľadaní zamestnania, prakticky sa 
menšinovému jazyku prisudzuje štatút štátneho jazyka. Takou je napríklad požiadavka 
zabezpečiť používanie menšinového jazyka pred orgánmi verejnej správy na celom 
území Slovenskej republiky, t. j. aj v tých oblastiach, kde menšinové obyvateľstvo 
nedosahuje ani 10-percentný podiel (vzťahuje sa to napríklad na Bratislavu a takmer na 
všetky väčšie mestá Slovenskej republiky i na celé okresy aj vyššie územné celky). Veď 
odsek 10 v § 2 znie: „Občan Slovenskej republiky, ktorý je osobou patriacou k 
národnostnej menšine a má trvalý pobyt v obci podľa odseku 1, má právo používať 
jazyk menšiny v úradnom styku aj pred orgánom verejnej správy s pôsobnosťou pre 
celé územie príslušného okresu, obvodu, kraja alebo vyššieho územného celku, ak je 
pred takýmto orgánom verejnej správy možné zabezpečiť podmienky používania jazyka 
menšiny.“ [Na to, aby sa také podmienky zabezpečili, podľa ďalších paragrafov a 
odsekov ochotne a povinne dozrie podpredseda vlády Slovenskej republiky.] 
     V ods. 1 § 3 sa nad rámec záväzkov prevzatých Slovenskou republikou žiada umožniť 
používanie jazykov menšín nielen v orgánoch územnej samosprávy, ale aj v orgánoch 



štátnej správy. Aj ďalšie odseky § 4 prekračujú rámec záväzkov Slovenskej republiky 
prevzatých z Charty, lebo sa tam orgánom verejnej správy ukladá povinnosť označovať 
nielen ulice, ale i všetky geografické objekty (ale aj železničné a autobusové stanice atď.) 
aj v jazykoch menšín. Takáto povinnosť znamená, že sa názvy v menšinových jazykoch 
musia používať aj tam, kde neexistujú a nikdy neexistovali, čo je prirodzené, lebo veď 
pri 10-percentnom podiele menšinového obyvateľstva (aj tam často neskôr 
pomaďarčeného, alebo vyšší percentuálny podiel dosiahlo v novšom období v dôsledku 
vysokej rómskej pôrodnosti) sa také názvy ani nemohli utvoriť. Teraz orgánom 
Slovenskej republiky má vzniknúť povinnosť stvoriť takéto názvy. Iste sa budú môcť 
poučiť z bohatej úspešnej praxe štátnych orgánov Magyarországu z čias po roku 1867 
alebo potom v období Horthyho vlády na území južného Slovenska po Viedenskej 
arbitráži. Podľa tohto návrhu sa žiada, aby sa povinná dvojjazyčnosť (slovenské názvy 
+ dodatočne stvorené menšinové označenia) prejavila všade na verejných miestach i 
v úradných dokumentoch. Podobné Kocúrkovo nie je prípustné ani dovolené nikde na 
svete. Platí to aj o svetovo unikátnej požiadavke formulovanej v odseku 5 paragrafu 4 o 
označovaní geografických objektov. Tento odsek znie: „V kartografických dielach, v 
odborných publikáciách, v tlači a iných prostriedkoch masovej komunikácie a v úradnej 
činnosti orgánov verejnej správy sa popri štandardizovaných geografických názvoch [§ 
18 zákona Národnej rady Slovenskej republiky č. 215/1995 Z. z. o geodézii a kartografii 
v znení neskorších predpisov] môžu používať aj označenia geografických objektov, 
ktoré sú vžité a zaužívané v jazyku menšiny, aj v jazyku menšiny.“ Požiadavka 
vyslovená v tomto odseku je v priamom rozpore nielen so slovenskou legislatívou, ale aj 
s pravidlami medzinárodnej štandardizácie zemepisných názvov, je v rozpore 
s rezolúciami konferencií OSN o štandardizácii geografického názvoslovia. Spomenieme 
len, že zákon č. 215/1995 Z. z. o geodézii a kartografii stanovuje používanie 
štandardizovaných geografických názvov, popri ktorých nie je prípustné používať 
v úradnom styku iné označenia. 
     V rozpore s platným zákonom o štátnom jazyku (§ 8 ods. 6) sú požiadavky v odseku 6 
paragrafu 4, kde sa povinnosť používať menšinové jazyky vzťahuje aj na „všetky 
nápisy a oznamy určené na informovanie verejnosti, najmä v predajniach, na 
športoviskách, v reštauračných zariadeniach, na uliciach, pri cestách a nad nimi, na 
letiskách, autobusových staniciach a železničných staniciach“. Dochádza tu k zjavnej 
diskriminácii tých prevádzkovateľov alebo majiteľov uvedených inštitúcií a zariadení, 
ktorí neovládajú menšinový jazyk. Aj odsek 8 tohto paragrafu prekračuje rámec 
záväzkov prijatých z Charty, ktoré neukladajú obciam povinnosť vydávať všeobecne 
záväzné predpisy aj v jazykoch menšín, ale len sprístupňovať niektoré predpisy v týchto 
jazykoch. Ide aj o rozpor so zákonom o štátnom jazyku (§ 3 ods. 3 písm. a). 
     Vo vyratúvaní paragrafov a odsekov návrhu tohto  maďarského zákona o používaní 
jazykov národnostných menšín, v ktorých sa zjavne diskriminuje, šikanuje a ponižuje 
90-percentná slovenská väčšina, kde sa jej ukladá povinnosť používať jazyk menšiny aj 
tam, kde zákon o štátnom jazyku veľkoryso hovorí o komunikácii, ktorá sa spravidla 
vedie v štátnom jazyku (§ 8 ods. 4), by sa dalo pokračovať. Nezakryto sa tu zavádza 
protiústavný systém viacerých štátnych jazykov (predkladateľom ide, pravdaže, o ten 
maďarský). Veď napríklad v § 7 ods. 4 sa žiada používať menšinový jazyk aj v 
ozbrojených silách a iných ozbrojených bezpečnostných zložkách 10 , čo je nielen 

                                                 
10 Tento odsek znie: „Občan Slovenskej republiky, ktorý je osobou patriacou k národnostnej menšine, má v obci 
podľa § 2 ods. 1 právo obracať sa v jazyku menšiny na príslušníkov ozbrojených síl Slovenskej republiky, 
ozbrojených bezpečnostných zborov, iných ozbrojených zborov, Hasičského a záchranného zboru a obecnej 
polície (ďalej len „bezpečnostné a záchranné zbory“). Organizačné zložky bezpečnostných a záchranných 
zborov v obci podľa § 2 ods. 1 vytvárajú podmienky na používanie jazyka menšiny podľa tohto zákona a 



v rozpore so zákonom o štátnom jazyku (ten sa po prijatí predloženého návrhu zákona 
prakticky ruší), ale je aj celkom vylúčené v legislatíve akéhokoľvek štátu, v ktorom 
existuje štátny jazyk. 
     Už sme spomínali absurdnosť sankcií (§ 7b návrhu) za nepoužívanie menšinových 
jazykov. Bezočivo a provokatívne sa ignoruje všetkými medzinárodnými dohovormi 
proklamovaná zásada, že používanie menšinového jazyka je individuálne právo 
jednotlivca, že teda štát (najmä štát, ktorý ústavným zákonom sankcionuje postavenie 
štátneho jazyka) nemôže svojim občanom, dokonca pod hrozbou pokút, vnucovať 
používanie menšinového jazyka.11 
     Ľudsky zákerné a vyškieravo bezočivé je vyhrážanie sa predstaviteľov maďarskej 
národnostnej menšiny a janičiarov v ich službách i maďarských srdcervúco 
vlasteneckých intelektuálov žijúcich a publikujúcich na Slovensku vo svojich 
maďarských novinách vydávaných v slovenčine, že jedine veľkorysá ústretovosť voči 
ustavične stupňovaným požiadavkám politických predstaviteľov maďarskej 
národnostnej menšiny zabezpečí lojalitu príslušníkov maďarskej národnostnej menšiny 
na Slovensku voči Slovenskej republike, v ktorej sa oni musia „cítiť doma“. Dokiaľ 
tento pocit nebudú všetci mať, dovtedy budú vnútornou hrozbou pre slovenskú štátnosť. 
Nikdy však neprezradia, aká je cena za získanie tohto pocitu, kde je hranica požiadaviek, 
ktoré naplnia tento pocit. 
     Je jasné, že taká hranica neexistuje, lebo nejde o nijaký pocit. Na zabezpečenie 
maďarského pocitu spokojnosti („cítiť sa na Slovensku doma“), nikdy nestačilo splnenie 
nejakých požiadaviek, napríklad ani tých, ktoré príslušníkom maďarskej národnostnej 
menšiny na Slovensku zabezpečujú nielen podľa zákona, ale aj v reálnom každodennom 
živote zachovanie ich národnej identity pomocou úplnej siete školských, kultúrnych a 
samosprávnych inštitúcií a orgánov, o akých sa dožívajúcej slovenskej národnostnej 
menšine v maďarskom štáte ani nesníva, resp. sa jej ani nesmie snívať, ba je dokonca 
veľmi nežiaduce a neprimerané ich v kontexte slovensko-maďarských vzťahov 
pripomínať, lebo ide o posvätnú vnútornú maďarskú kompetenciu. 
     Ustavične stupňované požiadavky, ktorých splnenie má vraj rozhodujúcu úlohu pri 
budovaní pocitu maďarskej lojality k Slovenskej republike a ktorých aktuálnym, no 
celkom iste nie posledným stupňom je predložený návrh zákona o používaní jazykov 
národnostných menšín, sú súčasťou stratégie maďarskej politiky, ktorá sa nezmierila 
s potrianonským štátoprávnym usporiadaním v strednej Európe. Sú dobre premyslenou 
gradáciou nárokov v sérii naprogramovaných krokov maďarskej iredenty. Vo vzťahu 
k Slovenskej republike ide o dobre čitateľnú deštrukciu, lebo dôsledkom prijatia 
predloženého návrhu zákona o používaní jazykov národnostných menšín by bol rozvrat 
verejnej správy Slovenskej republiky, sprevádzaný vystupňovaním neustále 
rozjatrovaného napätia v spoločnosti. Naprogramovaný účinok prijatia predložených 
deštrukčných požiadaviek a povinností je v priamom protiklade s falošným 
prorokovaním blahodarných účinkov uzákonenia týchto požiadaviek a povinností. 
Budúcnosť nikdy neodpustí vierolomné zradcovské konanie poslancov spojených 

                                                                                                                                                         
osobitných zákonov, a to najmä tým, aby medzi ich príslušníkmi boli v dostatočnom počte zastúpené osoby, 
ktoré ovládajú jazyk menšiny.“ 
11 V tomto smere má Slovenská republika podľa predloženého maďarského návrhu zákona o používaní jazykov 
národnostných menšín byť dokonca enormne starostlivá a veľkorysá, ako jej to prikazujú aj tieto odseky § 7a: 
„(2) Podpredseda vlády v spolupráci s Ministerstvom školstva Slovenskej republiky a ďalšími orgánmi verejnej 
správy vytvára podmienky, aby si osoby neovládajúce jazyk menšiny mohli v prípade záujmu jazyk 
menšiny osvojiť“ a „(4) Na účel podľa odseku 3 je podpredseda vlády oprávnený vyžadovať od orgánov 
verejnej správy informácie a písomné podklady o používaní jazyka menšín v oblasti ich pôsobnosti.“ 
 



v koalícii s politickou stranou Most-Híd. Nič to žiaľbohu nezmení na katastrofálnych 
dôsledkoch tohto konania. 

++++++++++++++++++++++++ 

HOVORY "M" – Vladimír Mečiar: Ústava prikazuje maďarskej vláde vstupovať do 
vnútorných vecí SR 

Podobná politika rozkladu tu bola pred 2. svetovou vojnou * Slovensko nemôže ísť cestou do 
pekla * Výbušnina ako trest za založenie štátu * Premiérku už neodsudzujem, ale skôr 
ľutujem * Radičová si myslí, že je dôležitá * 

* Novú maďarskú ústavu ste pred jej prijatím kritizovali, kým slovenské ministerstvo 
zahraničných vecí mlčalo. Ako je to možné, veď Mikuláš Dzurinda kedysi tiež kritizoval 
maďarskú revizionistickú politiku voči svojim susedom? 

V. Mečiar: Mikuláš Dzurinda kedysi išiel ešte ďalej. Nielen, že sa nestretol s pánom Orbánom, 
ale riskoval aj rozpad vládnej koalície vtedy, keď si strana Bélu Bugára dávala ultimatívne 
požiadavky. Preto jeho obrat teraz môže súvisieť so zmenou statusu. Nie je predsedom vlády, 
je len ministrom zahraničných vecí a predsedkyňou vlády je predsedkyňa Sorosovej nadácie. 

* Ale je zasa predsedom v strane, v ktorej je pani Radičová jeho podriadená. 

V. Mečiar: To je pravda, že je predsedom strany, ale je rozdiel medzi statusom predsedu 
vlády a statusom predsedu strany. Musí brať do úvahy aj koaličných partnerov, aby nezostal v 
koalícii nakoniec osamotený. V prípade maďarskej ústavy a slovenskej politiky je pravdou, že 
ide o pštrosiu, až zradcovskú politiku. Aby sa Slovenská republika nestarala do vlastných vecí, 
nereagovala na to, že niekto chce prevziať politickú a ústavnú zodpovednosť za jej občanov, 
že niekto politicky rozdeľuje občanov nášho štátu, že chce na našom území vykonávať 
politické kampane stranami, ktoré by pre svoj program museli byť na Slovensku zakázané, že 
to skôr či neskôr povedie k autonomizmu a odtiaľ k separatizmu, ak toto nevie niekto 
predvídať, nezaslúži si byť vo vláde SR a reprezentovať Slovensko. Ľudia dali vo voľbách 
hlasy tejto vládnej koalícii, ale nik jej nedal hlas na tento typ zradcovskej politiky. SaS tomu 
nerozumie. Béla Bugár rozumie až veľmi dobre a šlape v týchto tendenciách, aj keď svojím 
žoviálnym prejavom Slovákov uspáva, no ide inou cestou. V KDH uznávajú aj Esterházyho. 
SDKÚ svojou politikou nielen sociálnou, ale aj z pohľadu slovenského štátneho záujmu sa dá 
nazvať zradou. Ak mlčia v dobe, keď treba vykonávať veľa aktivít, tak škodia SR politicky. A 
pripravujú jej zlý osud. 

* Podľa novej ústavy Maďarsko už nie je republika a tento štát nesie zodpovednosť aj za 
príslušníkov maďarskej menšiny v zahraničí. Čo to znamená, že ich budú chrániť aj na našom 
území? 

V. Mečiar: Prívlastok štátu určuje typ zriadenia. Je kráľovstvo a je republikánsky charakter. 
Maďarsko sa dlhú dobu vyvíjalo ako kráľovstvo. Ak sa vracia k pôvodnému názvu 
Magyarországh, tak tým označovali celé Uhorsko. Pre Maďarsko názov v ich jazyku ani 
nemali. Čiže odbúravajú z názvu republikánsky systém pri tvorbe štátu a jeho štruktúr. 

* Odbúrava tak aj demokratický systém? 



V. Mečiar: Republikánsky je demokratický. Nechávajú otázku systému otvorenú pre 
akýkoľvek ďalší vývin. Pri zodpovednosti za menšiny nesie zodpovednosť každý štát na 
svojom území. Štát nemôže zodpovedať za cudzích občanov na cudzom území. My nie sme 
maďarským územím. Tým vlastne porušujú zvrchovanosť nášho štátu a jeho územnú, i 
správnu celistvosť a vytváranie politickej jednoty občanov. U nás budujeme občiansku a nie 
nacionalistickú spoločnosť, ktorá delí občanov podľa príslušnosti k etniku. Ak sme v Ústave 
SR povedali, že ide o spoločnosť občanov s toleranciou etník, náboženstiev, orientácie a pod., 
tak to preto, aby sme tlmočili základ, na ktorom tento štát vzniká. Maďarská ústava ho chce 
porušovať. Pri zodpovednosti za cudzích občanov ich národnosti sa vytvára akoby príkaz 
ústavy pre vládu maďarského štátu vstupovať do vnútorných vecí SR s odôvodnením, že im 
to nariaďuje ústava. Lenže tu sa dostávame do iného vzťahu, keď vzťahy dvoch štátov sú 
upravené vždy zmluvou. Primárna zmluva medzi Slovenskom a Maďarskom je týmto 
pošliapavaná. Medzinárodné vzťahy sa upravujú medzinárodným právom. Medzinárodné 
právo také kroky, aké robí maďarský štát, nepripúšťa. V danej situácii preto Slovensko už 
musí podnikať diplomatické, politické a právne kroky proti takémuto režimu. Je to zásah do 
našich vnútorných vecí a na našu obhajobu sa stavajú poslanci Európskeho parlamentu, ktorí s 
nami nemajú nič spoločné. Nemajú s nami ani rovnakú politickú príslušnosť a voči Slovensku 
majú aj isté výhrady. Len nedemokratičnosť ústavných zmien v Maďarsku ide tak ďaleko, že 
už začína dráždiť niektorých ľudí zo širšej zahraničnej verejnosti. 

* Ako sa má zachovať Slovensko? 

V. Mečiar: Má hľadať politických spojencov. Pokračovať v politickom diplomatickom tlaku a 
aj v právnych dôsledkoch, ktoré takéto ústavy v nových pomeroch prinášajú. Je to v každom 
prípade politika rozkladu aká tu bola pred 2. druhou svetovou vojnou. Je to zakladanie 
analogických štruktúr piatych kolón. Bohužiaľ, je to manipulácia s ľuďmi patriacimi k 
menšine bez toho, aby mal od nich na túto manipuláciu niekto mandát. Pár politikov sa správa 
ako spol. s. r. o. na zdroj príjmov. Preto si privlastňujú národnosť. V jej mene chcú 
vystupovať a v jej mene potom túto politiku deformujú. Slovensko nemôže ísť touto cestou. 
Je to cesta do pekla. Naše problémy sú iné. Sú v sociálnej ekonomickej oblasti ako základnej 
priority. 

* Pripomíname si jedenáste výročie, keď vás na Zelený štvrtok v roku 2000 štátne orgány 
prepadnutím vo vašom dome predviedli pred vyšetrovateľa, čo sa nestalo použitím výbušniny 
od čias 2. svetovej vojny nikomu, aby vás následne prepustili, lebo ste sa žiadneho trestného 
činu nedopustili. Myslíte, že šlo o pomstu za to, že ste zakladali štát? 

V. Mečiar: O nič iné. Formálna zámienka bola, že som neprijal pozvanie pred orgány činné v 
trestnom konaní. Preukázalo sa, že mi ho ani nikto nikdy neposlal. Keď ma doviedli, 
vyšetrovateľka povedala: prepáčte, zabudla som ho poslať. Predtým, ako ma tam doviedli, 
existovala porada, na ktorej bol minister vnútra, nebohý Pittner, terajší šéf právnickej fakulty 
– vtedajší šéf vyšetrovateľov Jaroslav Ivor a riaditeľ trestného odboru Generálnej prokuratúry 
SR. Dohodli sa, že predvedú takúto demonštratívnu akciu. V prvom kroku ju plánovali tak, že 
mali helikoptéry zaútočiť zo vzduchu. Dozvedel som sa o tom, keď už do helikoptér nastúpili. 
Telefonoval som generálnemu prokurátorovi, aby akciu zastavil. V druhom kroku, keď sme si 
mysleli, že už nič nebude, výbušninami otvorili dom. Poškodili zdravie poslancovi Husárovi, 
ktorý odvtedy na jedno ucho nepočuje. Škody na dome nikdy nikto neuhradil. Malo to aj 
ďalšie dopady. Riaditeľ trestného odboru rozhodol o mojom trestnom stíhaní. Krajská 
prokuratúra vyhlásila, že nie sú dôvody pre moje trestné stíhanie a preto odmietla stíhať. Boli 
využité kompetencie ústredných orgánov a nariadené prokuratúre Bratislava I., aby ma stíhali. 



Prokurátor Bratislavy I. oznámil, že nie je dôvod na moje stíhanie. A že ak by už mal niekoho 
za odmeny stíhať, tak subjektívna stránka je na strane Mikuláša Dzurindu a nie Vladimíra 
Mečiara. Po tomto vyhlásení si ho znovu pozval riaditeľ trestného odboru a nariadil mu 
prepracovať uznesenie o zastavení trestného stíhania tak, aby to vyzeralo pre budúcnosť, že 
oni sa vyvinili. 

* Domáhali ste sa odškodného za takéto zjavné porušovanie zákonov? 

V. Mečiar: Nikoho som za tieto skutky nežaloval. Nakoniec, ani nebolo kedy a koho, lebo aj 
za Kaliňáka tam všetci zostali. Ak ide o otázky zodpovednosti, škandál, ktorý z toho vznikol 
na celom svete nakoniec viedol k tomu, že stroj represií, ktoré rozbiehala Dzurindova vláda 
musel byť spomalený, až zastavený. Ako malý chlapec som počúval. Ako účastníci SNP 
hovorili: stál som pred samopalmi. Aj ja môžem povedať: áno, stál som pred samopalmi, mal 
som na hrudi osem laserových svetielok, pred sebou psa a odvádzali ma v podstate preto, aby 
zastrašili ľudí. Na mňa to zastrašujúci účinok nemalo. Odvádzali ma bez rozhodnutia súdu, 
bez rozhodnutia prokurátora, na príkaz nejakého policajta. Bolo a dodnes to je symbol 
bezprávia, ktorého sa na mňa dopustili. Jediné, čo ma bolelo, že pri prieskumoch verejnej 
mienky 50 percent občanov SR s tým súhlasili, hoci nevedeli, prečo. 

* Ako je to vo vláde SR? Je Ivan Mikloš skutočným premiérom a Iveta Radičová len človek 
na priťahovanie preferencií, ale vlastne bez faktického vplyvu? 

V. Mečiar: Viackrát som sa vyjadril, že Iveta Radičová nie je kompetentnou premiérkou SR. 
Dnes som už v štádiu nie odsudzovania, ale skôr jej ľutovania a ľutovania jej dopadov na 
ostatných. Pokiaľ ide o faktické postavenie vo vláde, tak sú tam dve hranice, ktorou môžeme 
túto vec posudzovať. Z hľadiska ústavných princípov nie je predseda vlády nadriadený 
ministrom. Nemôže rozhodovať bez ministrov. Musí tak konať po dohode s nimi. Má právo 
zvolávať vládu. Má právo predsedať vláde. Uzneseniami môže viazať členov vlády, ale musia 
byť vo vláde prijaté väčšinou. Nemôže však nahradzovať ich rozhodnutia, lebo rozpočtové 
kapitoly majú ministri. Majú aj normy na prijímanie zákonov a aj personálne právomoci. Iveta 
Radičová v snahe zapáčiť sa verejnosti vliezla do niečo, čo nemala. A nemala tak konať v 
dobe, keď nemá s ministrom nič prekonzultované. Ako žena sa dostáva do roviny emócií a sa 
vyhráža, že nemusí tú funkciu vykonávať. Ozaj nemusí a na Slovensku sa to ani nezbadá, že 
nebude. 

* Znamená to, že sa sama necíti na funkciu premiérky, keď to toľkokrát opakuje? 

V. Mečiar: Nie. Ona asi predpokladá, že je taká dôležitá. Veď už pri voľbe generálneho 
prokurátora vyhlasovala, že buď bude po jej, alebo nebude nijako. A teraz znova opakuje, že 
buď bude podľa nej, alebo nebude. 

* Je to znak velikášskeho komplexu? 

V. Mečiar: Áno. Lenže ono to nejako bude, aj keď ona nebude. Nič podstatné sa na veci 
nezmení. Nedostatok vedomostí a schopností riadiť, nahradzuje moralizovaním. Chce vyzerať 
morálna a principiálna, pritom nekoná morálne. Generálneho prokurátora obvinila a ani jednu 
vec mu nepreukázala. V prípade Mikloša chce byť tiež voči nemu ako podriadenému 
principiálna, ale bez Mikloša a konzultácie s ním. Ide však o veci, ktoré musí premiér uvážiť 
skôr, ako ich urobí, lebo ho vytrestajú. Predpokladám, že táto vládna koalícia zmeny vo vláde 
urobí. Je to otázka času medzi predsedami strán. Nie je to dohodnuté, ale je to jasné, že to 



budú musieť urobiť. Ide o otázku času, kedy a akým spôsobom. V opozícii, najmä v 
smeráckej, sú dve tendencie. Jedna hovorí, ísť do vlády ešte v tomto roku a je to jedno, s akou 
stranou z terajšej vládnej koalície. Tá druhá, ak by do vlády nešli, usilovať o nové voľby, ale 
až po Novom roku. Naša politika nie je špekulatívna, nie je túžbou po moci. Hovoríme, že sú 
zásadne poškodzované záujmy občanov SR a preto treba ísť do sporu proti vláde. Treba ísť do 
protestov kedykoľvek, bez ohľadu na to, či nám to prinesie politický profit, alebo nie. Pokiaľ 
ide o správanie sa Radičovej, akým sa predvádza, je to skôr typ kancelárskeho systému. Ale 
slovenská Ústava kancelársky systém nepripúšťa. Preto veľa razy strieľa slepými patrónami a 
vedľa.                Stanislav Háber 

++++++++++++++++++++++++ 

HOVORY „M“ (16) – Vladimír Mečiar: Slovensko potrebuje silný sociálny program 

Aký zmysel života ponúka slovenská spoločnosť mladej generácii? * Bez práce je vyššia 
záťaž na sociálne fondy * Potrebné sú systémové zmeny v zdravotníctve * Sestry a lekári 
potrebujú viac * Rómovia u nás neuplatňujú svoje ľudské práva * Pochopili ľudia svoju 
chybu? * 

* Kedysi mala politika veľké témy, akou bolo založenie štátu, prípadne integrácia mladej 
krajiny do spoločenstva štátov v Európe a do transatlantických štruktúrach. Aká je dnešná 
téma pre Slovensko, ktorá dokáže zjednocovať politické a tvorivé sily národa? 

V. Mečiar: Začleňovanie je jedna vec a druhá je, aký priestor si tam vytvoríme, ako sa v 
týchto štruktúrach správame? Ak sa teraz rozhoduje na hranici medzi európskym super štátom, 
alebo rozpadom, tak si treba zadefinovať miesto Slovenska a potom ho realizovať. 

* A na domácej scéne? 

V. Mečiar: Vo vnútornej politike je základom veľká sociálna téma pre existenciu ekonomiky 
a zmysel tohto štátu. Slovensko nevie dať prácu 600 tisíc ľuďom v produktívnom veku, 
pričom tých produktívnych má dva a pol milióna. Slovensko vyháňa ľudí zo svojho územia a 
núti ich k ekonomickej a sociálnej migrácii. A to predovšetkým mladých ľudí. Preto musí dať 
odpoveď na zmysel života, na existenciu, na priestor a uplatnenie, ktoré budú ľudia mať. Ak 
toto neurobí, tak potom o čom je tento štát? To je obrovská téma, ktorú Slovensko nemá. To 
má dopady aj na sociálnu sféru, na demografiu. Slovenská politika zasa ide naprávať 
demografiu tým, že ide regulovať dôchodcov. To je opäť postavené na hlavu. Ak má 
populácia rásť, tak dôchodcovia to už neurobia. Musí sa regulovať na opačnom konci 
populačnej línie. A to sa nerobí, ani o tom Slovensko neuvažuje. Ďalej sú tu ekonomické témy, 
keď Bystrica, Košice, Prešovský kraj sú obrovsky poddimenzované regióny. A sú 
chudobnejšie každým dňom. Dostávame sa tak do situácie, že slovenská ekonomika musí byť 
viac diverzifikovaná. V prípade akejkoľvek krízy musia vždy nastúpiť odvetvia, ktoré 
začínajú byť ťahúnmi ekonomiky. Preto musí byť vždy viacero založených vecí, že ak jedno 
odvetvie ide do krízy, tak tie ostatné preberajú funkcie a ťahajú intenzívnejšie. Slovenskí 
ekonómovia v týchto merítkach ani neuvažujú. Peniaze na území štátu musia pracovať. To 
znamená, že každá koruna, ktorá obieha, musí vykonať istú prácu, musí vykonať obehom aj 
nejakú pridanú hodnotu. Naše režimy však nemáme takto zužitkované, ani zokruhované. Tu je 
chaos, v ktorom sa darí akurát tým, ktorí sa správajú korupčne. A potom je tu veľká výzva po 
očiste verejného života. Je to zápas s korupciou, lebo korupcia potom mení ľudí nie na 



rovných pred zákonom, ale na nerovných podľa toho, koľko majú vo vrecku. A to je proti 
ideálom rokov 1989/1990 a aj proti sľubom v Ústave SR z roku 1992. 

* Ale najdôležitejšia je teda tá sociálna otázka? 

V. Mečiar: Najdôležitejšia otázka pre Slovensko v súčasnosti je sociálny program SR. Ak sme 
povedali, že každý sa bude živiť zo svojej práce, tak každému treba dať príležitosť prácu mať, 
udržať si ju, ak ju stratí, znovu ju získať. A pomoc od sociálnej solidarity od všetkých na 
prechodné obdobie. 

* Je to taká téma, ktorá dokáže takto zjednotiť tieto sily? Nie je to téma, ktorá ľudí v 
skutočnosti len oslabuje, ale nedokáže ich vyburcovať? 

V. Mečiar: Táto téma má pokračovanie v druhej téme. Ak nedáme ľuďom prácu, zvyšujú sa 
náklady na sociálne fondy, lebo potom platíme ľudí v nezamestnanosti tak, aby prežili. Títo 
ľudia netvoria produktívnu prácu, čiže neprichádza hrubý domáci produkt, ktorý by mal byť a 
z neho aj dane, odvody. Čiže nie je rast. Lenže rastú výdavky a klesajú dotácie do rôznych 
vyrovnávacích fondov, čo sa prejavuje zvyšovaním cien, inflačnými tendenciami. Vzniká tak 
kruh, z ktorého zdanlivo niet východiska. Ak hovorím, že treba riešiť tento program ako 
prioritný tak to preto, lebo je základom riešenia všetkých ďalších problémov. Ak si niekto 
myslí, že vyhodí mimo trhu práce a možnosti pracovať niekoľko sto tisíc ľudí, dopad to má 
oveľa horší. Treba to násobiť indexom tri na jedno pracovné miesto, takže dopad to má na 1,8 
milióna obyvateľov SR. Takto zmýšľajúci nevie, čo ničí. Ničí aj sociálny systém, ale aj 
rodiny, či populačné tendencie. Zo Slovenska vyháňa mladú generáciu, čo je trestuhodné, 
nestačí to len politicky odsúdiť. 

* V zdravotníctve sme svedkami dramatických zmien, keď lekári začínajú vyberať peniaze za 
bežné úkony, čím zjavne porušujú zákony, ale nie sú ochotní inak vykonávať zdravotnícke 
výkony. Kedy sa takéto konanie zastaví? 

V. Mečiar: Môžem odsúdiť konanie lekárov, alebo môžem ísť hlbšie aj za cenu toho, že ma 
ľudia nepochopia, v čom je deformácia systému. Zdravotníctvo bolo financované štátom, 
nikdy však nebolo bezplatné. Vždy bolo platené z daní a z príjmov štátu. Potom dochádzalo k 
zmenám v systéme odvodových povinností a v systéme sociálnej solidarity. Vznikali najprv 
od štátu všeobecná, spoločná a potom súkromné zdravotné poisťovne. Ich úlohy boli 
definované tak, že budú zhromažďovať prostriedky, že budú dohliadať na to, aby občan dostal 
kvalifikovanú a plnohodnotnú lekársku pomoc. A aby za túto pomoc bolo včas zaplatené. 
Riadiaci systém štátu sa však oslabil, čím sa zmenili aj funkcie poisťovní. Poisťovne začali 
neplatiť za lekárske výkony a prestali garantovať občanom, že dostanú to, čo potrebujú. 
Nevykonávajú však ani náležitú kontrolu. Ale stali sa miestom centrálnej distribúcie peňazí. 
Dnes nemocnica dostane istú sumu peňazí na istý počet pacientov pridelenú prídelom. Lenže 
ak je chorých ľudí viac a nemocnica poskytne pomoc, za to, čo je viac, nedostane zaplatené. 

* To je však nezmysel. 

V. Mečiar: Áno, lebo tak dostáva nemocnicu a lekára do straty. Preto lekári a nemocnice 
chaoticky, nie v súlade s právom, sa snažia získať ešte niečo od občanov okrem toho, čo tí 
odvádzajú na zdravotnom poistení. Preto z občanov vysávajú, aby zostali pri živote. Podstata 
je však v deformovanom systéme, v ktorom lekár nahrádza veľmi veľa z toho, čo ten systém 
sám o sebe prináša. A tak máte nemocnicu, v ktorej stojí operácia slepého čreva šesť tisíc, ale 



v inej nemocnici tá istá operácia stojí do tridsať tisíc. Je to rovnaký úkon za nerovnaké 
peniaze. Nik to nevie vysvetliť a nik to nevie vyriešiť. Preto toto je podstata deformácie. A 
kým sa to nezmení, tak nedôjde k náprave. Pri porovnávaní úrovne zdravotníckych zariadení, 
všade môže byť len niekoľko špičkových pracovísk. Nemôžu byť také všetky. Preto musí 
dôjsť k novej etape zásadných zmien v zdravotníctve. 

* Čo patrí k prioritám? 

V. Mečiar: Postavenie lekára a zdravotnej sestry. Kto nebol dlhšie v nemocnici, ťažko uverí, 
ako ťažko sa zarábajú malé peniaze v zdravotníctve. To sa týka najmä práce sestier, ale aj 
lekárov. 

* Dá sa vôbec nejako rozumieť iniciatíve SaS, ktorá chce likvidovať špeciálne školstvo u nás, 
lebo vraj ho Rómovia zneužívajú na sociálne dávky? Je to vôbec humánne a nezaváňa to skôr 
rasizmom? 

V. Mečiar: V prvom rade ide o ľudské práva. Rómovia u nás neuplatňujú svoje ľudské práva. 
Predstavte si, že by vyše 500 tisíc Rómov z večera do rána povedalo, že tam, kde sme my v 
pätnásť percentnom zastúpení, žiadame rómske školy, rómsky úradný jazyk, rómske písmo a 
doklady v rómčine aj v slovenčine. Podľa Ústavy SR majú na to nárok. Mnohí povedia, že je 
to paradox, čo je aj pravda. K tomuto vedú ústupky maďarskej menšine, ktorej nie je ani 
polovica z toho, koľko u nás žije Rómov. Maďarská menšina nerastie prirodzeným prírastkom, 
ale prerábaním Rómov za Maďarov vysvetľovaním, že nie je dôležitý etnický rómsky pôvod, 
ale používanie maďarského jazyka na danom území. A to je vraj určujúce. Túto dilemu si 
musí vyriešiť každý sám. V špecializovanom školstve však existuje iné východisko z tejto 
situácie. Zobrať deti z prostredia slamov, v ktorých vyrastajú, dať ich do internátnych škôl so 
zabezpečením denných stravovacích, hygienických, pracovných, disciplinárnych, ale aj 
vzdelávacích režimov. Potom, až týmto procesom prejdú, môžu z nich byť kvalifikovaní 
zamestnanci. Slovensko má dnes na výber. Buď bude robiť hlúpu politiku ako SaS, alebo 
bude tretiu generáciu Rómov živiť na sociálnych dávkach. Nech si každý spočíta, koľko je to 
miliárd. Pritom sú využité do spotreby, kým sa dajú využiť inak, do školstva, do 
zamestnanosti. Lenže ľudia nechcú prijímať tieto pracné riešenia, ale sú skôr za skratkové 
jednoduché riešenia, ktoré sú bezvýsledné. Teraz som bol na pracovnom pobyte v Banskej 
Bystrici. Stretol som človeka, ktorý mi povedal, že je nahnevaný, že nie sme v NR SR a či 
vidím, čo sa robí? Odpovedal som mu, že nás ľudia nevolili, ale vidím, že sa majú horšie. A 
ten človek mi odpovedal: ale ešte nie tak zle, aby svoju chybu pochopili.     Stanislav Háber 

++++++++++++++++++++++++ 
V prilohe posielam na uverejnenie otvoreny list panu predsedovi Svetoveho zdruzenia 
Slovakov v zahranici Vladimirovi Skalskemu. Sprievodny list pisem bez diakritiky pretoze by 
sa Vam mohli otvarat necitatelne znaky. 
  
Je to moj prispevok do verejnej diskusie tykajucej sa vymenovania pana JUDr. Milana 
Vetraka PhD za predsedu Uradu pre Slovakov zijucich v zahranici. Zamerom je doplnit 
diskusiu, ktora prave prebieha v mediach a na Facebooku, o dolezite fakty ktore som ziskala 
pri vykonavani funkcie hospodarky SZSZ a neskor v suvislosti s touto cinnostou. Taktiez 
chcem informovat o pozadi konfliktu a o skutocnostiach ktore sa do debaty doteraz nedostali.  
 Pozdravujem a prajem pekne jarne dni a veselu Velku noc. 
 Nada Hammarberg 
byvala hospodarka  



Svetoveho zdruzenia Slovakov v zahranici 
Predsednicka  
Kulturnej spolocnosti priatelov Milana Rufusa v Stokholme 

Otvorený list Vladimírovi Skalskému,  predsedovi Svetového združenia Slovákov 
v zahraničí  

Vážený pán predseda, milý Vlado! 

Stále častejšie Ťa vidím v masmédiách prezentovať Tvoj nesúhlas s vymenovaním JUDr. 
Milana Vetráka PhD za predsedu Úradu pre Slovákov žijúcich v zahraničí (ÚSŽZ). Zvolávaš 
na túto tému tlačovky, nehovoriac už o denných vstupoch na Facebook-u, kde to potom 
viackrát opakuješ. Iste, pozitívne alebo len nestranné správy o výbere nového predsedu ÚSŽZ 
vládnou komisiou by niesli menší náboj zaujímavosti. V najnovšom interview pre denník 
SME spomínaš, že “Pozitívna správa v médiach sa rovná žiadna správa”. Na zviditeľňovanie 
to teda nestačí. Chcela by som Tvoje tvrdenia posunúť na pravú mieru, lebo zaiste poznáš to, 
že tisíc krát opakovaná lož sa stáva nakoniec pravdou. 

Ja osobne som mala dobré skúsenosti s predošlým vedením a zamestnancami  ÚSŽZ,  
vždy mi boli ústretoví a nápomocní. Vo výberovom konaní sa pán  JUDr.Vetrák ukázazal ako 
ten najschopnejší kandidát, tak to rešpektujem a tak to v profesnom živote chodí. 

Mnohí členovia Svetového združenia Slovákov v zahraničí (SZSZ) si kladú otázku kam 
p. Skalský  svojími útokmi mieri a prečo to robí. Názory máme rôzne. Moje, ktoré chcem tiež 
prezentovať verejne, sú podložené faktami. Robím tak verejne, lebo podľa toho ako konáš, si 
to pravdepodobne praješ. Aj napriek tomu, že spor považujem za výlučne internú 
záležitosť SZSZ. Mohli by sme hovoriť aj o spore v Generálnej rade (GR). Zabúdaš (či 
nechceš?) vysvetliť prečo a ako spor, alebo nepriateľský vzťah medzi pánom Vetrákom, 
Tebou a časťou vedenia SZSZ, vznikol.  

Na III. Valnom zhromaždení (VZ) navrhli za predsedu SZSZ aj pána Vetráka. 
Nepripravený na návrh spontánne, vtipne a korektne predstavil svoj program.  Dostal na jeho 
prekvapenie veľa hlasov. Pracoval v tom čase v zahraničí a aktívne sa zúčastňoval spolkového 
života v Nemecku. Poznal dôverne naše stanovy a organizačný a rokovací poriadok (OaRP), 
lebo ako externý právny poradca bol pri zakladaní SZSZ ich spolutvorcom. Ty, Vlado, si bol 
na tomto VZ druhý raz zvolený za predsedu SZSZ. Pána Vetráka zvolili potom do GR za 
reprezentanta západnej Europy. Po  III. VZ sa nazbieralo množstvo sporných otázok, na ktoré 
žiadali viacerí členovia adekvátne odpovede. Požiadali teda svojho zástupcu z GR, s 
dôkladnou znalosťou naších stanov a OaRP-u, aby tieto predložil Revíznej a zmierovacej 
komisii (RaZK) na objektívne posúdenie. Tak sa aj stalo. Stanovy SZSZ uvádzajú, že 
menovaná komisia má 6 mesiacov na prešetrenie agendy, hľadanie cesty zmierenia, vrátane 
konkrétnych návrhov na riešenie, s následným písomným vyrozumením. Po dvojmesačnom 
prekročení lehoty vymedzenej v stanovách prišla odpoveď všeobecného charakteru, ale 
bohužiaľ sa netýkala uvedených problémov. Keďže sa situácia takto vyvinula, časový limit sa 
nedodržal, odpoveď na väčšinu predložených otázok neprišla a RaZK odmietla predloženú 
záležitosť vyriešiť, zostávalo len posledné riešenie - predložiť to na posúdenie súdu. 
Nezodpovedané otázky týkajúce sa hospodárenia SZSZ a dodržiavania stanov boli natoľko 
dôležité, že odpoveď na ne si dotyční členovia bezpodmienečne žiadali.  

Keď pán Vetrák nastúpil do funkcie predsedu ÚSŽZ, vzdal sa členstva SZSZ a podania 
na súde stiahol,  aby voči členom SZSZ mohol zaujať nestrannú pozíciu. 

Vladimír, chcem Ti pripomenúť situáciu, keď si prvýkrát kandidoval na predsedu SZSZ. 
Istotne si pamätáš, že som Tvoju kandidatúru podporovala a intenzívne som za Teba lobovala. 
Do roku 2006 som bola členkou RaZK a od roku 2006 hospodárkou SZSZ. Prijala som túto 



funkciu aj napriek tomu, že som sa chcela, ako novopečená dôchodkyňa, venovať výlučne 
kultúre a umeniu. Zdôrazňujem, že len preto, že si si to prial a do funkcie si ma navrhol. 
Spolupracovali sme predtým v RaZK a poznala som Ťa ako inteligentného, verbálne zdatného 
a schopného mladého muža. Myslela som si, že vedenie treba omladiť a úprimne som Ti  
priala úspech v novej funkcii.  

V roku 2008 som sa funkcie hospodárky vzdala. Nemohla som totiž podpísať ročnú 
uzávierku za podmienok, aké vládli v účtovníctve SZSZ. Moje rozhodnutie som oznamila GR 
SZSZ, predsedovi RaZK a uviedla som dôvody. Predseda RaZK odpovedal, že berie moje 
odstúpenie na vedomie. Na  III. VZ  1. novembra 2009 si na otázku z pléna, prečo som sa 
vzdala funkcie hospodárky odpovedal, že sa tak stalo zo zdravotných dôvodov. Musím dodať, 
že na moje veľké prekvapenie. Na VZ som nedostala časový priestor reagovať a uviesť 
skutočnú príčinu mojej abdikácie. Podotýkam, že delegáti III. VZ doteraz čakajú na 
zverejnenie účtovnej uzávierky za posledné volebné obdobie, aspoň elektronickou poštou. Na 
tomto VZ ju totiž do rúk v papierovej podobe, s možnosťou dôkladnejšieho nahliadnutia, 
nedostali. Zo skúseností vo Švédsku, kde som pracovala ako auditorka, môžem zodpovedne 
prehlásiť, že ani ten najmenší spolok by si nemohol dovoliť nepredložiť na výročnej schôdzi, 
každému jednému zo svojich členov ročnú účtovnú uzávierku, správu o činnosti, plán 
a orientačný rozpočet na budúci rok. A Ty tvrdíš, že zastrešujeme 2,2 milióny Slovákov 
žijúcich v zahraničí.  

Nakoniec návrh na riešenie. Možno je to choroba z  povolania, lebo pri písaní 
revíznych správ muselo po kritických pripomienkach nasledovať aj odporúčanie na 
vylepšenie. 

Bola by som veľmi rada a so mnou mnoho Slovákov žijúcich v zahraničí, keby si za 
pánom Vetrákom išiel, podal mu ruku na zmierenie a ospravedlnil sa mu za to, čo si o ňom 
verejne nepravdivo vyhlasoval. Myslím, že pán Vetrák by to neodmietol.  

Vlado, Tvoj postoj vrhá zlé svetlo na Slovákov zo zahraničia, dezorientuje verejnosť, 
spôsobuje rozkol a chaos v organizácii a aj medzi neorganizovanými zahraničnými Slovákmi. 
Viem, že si na podobný návrh reagoval výrokom, že sekera je už zaťatá. Prosím Ťa, vyber ju a 
nezarúbavaj nám cestu k rozumnému a nie emocionálnemu riešeniu interných problémov a 
k budúcej spolupráci Svetového združenia Slovákov v zahraničí s Úradom pre Slovákov 
žijúcich v zahraničí. 

S pozdravom ostáva  

Naďa Hammarberg 

bývalá hospodárka SZSZ 

a predsedníčka  

Kultúrnej spoločnosti priateľov Milana Rúfusa 

Dňa 11. apríla 2011 
++++++++++++++++++++++++ 

ZAUJIMAVE INFORMACIE  (Ale toto nie je nove, to uz tu bolo!) 
  Subject: FW: FW: Fwd: Začiatok novej éry v slovensko-izraelských vzťahoch a Apokalypsa 
Národa 
> Date: Thu, 21 Apr 2011 12:04:12 +0200 
> Predmet: Fwd: Začiatok novej éry v slovensko-izraelských vzťahoch a Apokalypsa Národa 
 
> A kuuuuurva. Nevedel som, ze je to až take zlé. 
> K. 



  
> # Zisti kto si a rob to úmyselne. 
> # Začiatok novej éry v slovensko-izraelských vzťahoch a Apokalypsa Národa # 24. března 
2011 v 17:27 | afinabul | Z domova # http://www.kss.sk/print.php?article=878 
 
> # Roberta Fica prijali v Izraeli najvyšší štátni predstavitelia. 
> # Dzurinda na návšteve v Izraeli 
 
> # Nedávno došlo vo vzťahu Slovenska a Izraela k náhlemu veľkému posunu. Chcel by # 
som teraz v krátkosti tieto udalosti zhrnúť. Správy o nich boli väčšinou skromne # skryté 
medzi ostatnými správami, chcel by som ich preto trochu uviesť do # kontextu, keďže 
najnovšie slovenské udalosti krásne zapadajú do línie, # dostatočne známej v Maďarsku. 
Jadrom týchto udalostí je, že v našich krajinách # prebieha skryté obsadzovanie. 
 
> # Zhrňme teda najprv tieto udalosti. 
 
> # Ako všetci vieme, posledné parlamentné voľby na Slovensku vyhrala liberálno-" 
> # pravicová" koalícia, ktorá je preplnená Sorosovými odchovancami a # bilderbergovskými 
činovníkmi (Radičová, Chmel - Open Society Fund; Mikloš - # Londýn School of Economics, 
bilderberger) a inými indivíduami, ktorých právne # zaradenie v normálnej krajine by bolo iba 
"vlastizradca". Bohužiaľ v Maďarsku # taktiež iba naoko sú "národní" na vrchole moci, 
pretože ak odhliadneme od # rétorických zvratov, vidíme, že Orbán je tiež Sorosov 
odchovanec a napríklad # Martonyi, minister zahraničných vecí, ktorý už v deň 
parlamentných volieb na # večierku s izraelsko-maďarským odznakom popíjal svoje 
šampanské s izraelskou # veľvyslankyňou, je tiež členom skupiny bilderberger. A bohužiaľ 
kľudne môžeme # vynechať aj Jobbik z vymenovania "národných" síl, pretože po úspešnom # 
presmerovaní energií národne cítiacich ľudí v Maďarsku sú iba na ozdobu (resp. 
> # na smiech) tak v európskom ako aj v maďarskom parlamente - v parlamente, kde # zhruba 
80% poslancov už dnes len rozpráva po maďarsky ale nie sú Maďarmi, ba # podľa niektorých 
odhadov cca. 2/3 poslancov sú dvojitými občanmi. 
 
> # Keďže od médií, ktoré sú v židovských rukách, nemôžeme očakávať, že nás budú o # tom 
všetkom informovať, ale viacerým občanom už jednoducho tieto súvislosti # začali štípať oči, 
vytvorila sa neformálna "sieť". Jej princípom je iba toľko, # že čoraz viac ľudí má oči 
otvorené, a keď sa dejú zvláštne výkupy a dražby # nehnuteľností alebo vyhostenia (áno, v 
Maďarsku sa to už začalo diať), tiahnu # tajomné vojenské konvoje, v noci počuť nad hlavami 
bzučať helikoptérové # jednotky, alebo napríklad sa hrnie kolóna mikrobusov plných 
izraelských # "civilistov" zo Schwechatu, informácie sa dokážu veľmi rýchlo dostať na # 
zodpovedajúce portály. Na základe týchto údajov možno usúdiť, že Maďarsko môžeme # 
považovať prakticky za obsadenú krajinu, ktorej vlastnú armádu systematicky # rozpustili, 
takmer úplne obrali o svoj národný majetok a rozmnožovanie Cigánov # vyhnali na neúnosnú 
mieru. K tomu všetkému môžeme prirátať aj deštrukciu # vidieckeho hospodárstva a 
priemyslu - vlastne všetkého - a čo je najhoršie, # úplné oblbnutie obyvateľstva 
prostredníctvom masmédií a "reformovaného" 
> # školstva. Všetky tieto procesy sú známe aj na Slovensku, aj keď možno nie v # takom 
rozsahu a nie až takej intenzity. 
 
> # Už dnes je Maďarsko najväčším židovským chlievom prinajmenšom strednej Európy, # 
ale veľa faktorov poukazuje na to, že Slovensko bude pravdepodobne tiež cieľovou # krajinou 
imigrácie Židov po zrútení štátu Izrael, ktoré sa môže očakávať v # blízkej budúcnosti. 



Dokonca viaceré analýzy poukazujú na to, že "Veľké Uhorsko" 
> # je reálne medzi plánmi - s tým rozdielom, že ho idú realizovať Židia a možno # síce v 
názve zostane "Uhorsko", v skutočnosti by vznikol "Nový Izrael". 
 
> # Ale vráťme sa k samotným udalostiam oných októbrových týždňov. 
 
> # 15.októbra prišiel Veľký Deň! Minister zahraničných vecí "jedinej # blízkovýchodnej 
demokracie", Avigdor Lieberman zavítal do Bratislavy! (Napríklad # do Veľkej Británie už 
zavítať nemôže, keďže je proti nemu podaná žaloba za # vojnové zločiny a môže sa stať, že 
ho zatknú.) Najprv rokoval s Rudolfom Chmelom # (Most Híd) a potom aj s Mikym 
Dzurindom (SDKÚ). V oboch prípadoch samozrejme # spomenul holokaust - bez toho by to 
nebolo ono - a keď od oboch "veľkých # slovenských štátnikov" dostal predpísanú reakciu a 
uistil sa, že vedia kde majú # svoje miesto, v priateľskej a vážnej atmosfére rokovali ďalej o 
kultúrnej, # edukačnej a vedeckej spolupráci. Len na margo by som poznamenal, že napríklad 
v # Maďarsku "vedecká spolupráca" s Izraelom znamená, že Izrael môže voľne využívať # 
neraz revolučné patenty zapísané na maďarskom patentovom úrade a to dokonca tak, # že 
samotnému vynálezcovi môže uprieť právo na vlastný vynález. 
> Pekná, symetrická 
> # spolupráca, ako sme už od nich zvyknutí. 
> # Ale to všetko je len zahrievacie kolo, pretože začiatkom budúceho roka sám # Simon 
Peres zavíta do provincie, možno aby sa ubezpečil, či sa vykupovanie # Slovenska nezadrháva. 
(Tento velikán totižto už raz s úsmevom na tvári vyhlásil # doslova, že "sme skúpili 
Manhattan, kúpiť Rumunsko, Maďarsko a Poľsko pre nás # nebude problém." - Slovensko 
doslova nespomenul, možno ho už v duchu zahrnul pod # "Maďarsko", pretože podivných 
izraelských investícií je aj na Slovensku # neúrekom.) A samozrejme si príde aj trochu 
zaholokaustovať - takí sú smiešni tí # gójovia, keď sa červenajú. 
 
> # Medzitým minister obrany Ľubomír Galko (ako ináč: SaS) bol v Izraeli, Lipšic # sa teraz 
chystá a momentálne sa práve zdržiava na Slovensku Ehud Barak, s ktorým # sa Galko ináč 
stretol aj v Izraeli, asi majú toho veľa, čo musia prediskutovať. 
> # Ak by sme aj považovali za samozrejmé, že v dnešnom svete volební víťazi - # obzvlášť 
ak sú liberálni, ako v našom prípade - musia urobiť svoje povinné kolo # k svojmu pánovi do 
Izraela, takáto náhle zvýšená premávka je predsa podozrivá . 
 
> # To, ako si máme predstaviť túto "kultúrno -edukačno - vedeckú" spoluprácu v # praxi, 
nám spresnil Galko už 20. októbra, keď po návrate zo svojej cesty v # Izraeli vyhlásil, že 
objavil, že Izrael má obrovský vojenský potenciál, zdá sa, # že to doteraz nevedel. Ďalej 
objavil, že sa dá urobiť lepší obchod, ak sa # nenakupuje cez sprostredkovateľov, ale priamo 
od výrobcu - no chlapec je to # úplne geniálny, a má rozhľad ako sa to od riaditeľa Kauflandu 
aj očakáva. Aj keď # po svojom návrate ešte nič konkrétne neoznámil, medzitým sme sa 
dozvedeli, že by # šlo o predaj odmínovacieho systému Božena 4, o ktorý izraelský partner 
javil # záujem už v Izraeli. Na tom by zatiaľ ešte nebolo nič zlé , veď všetko sa vyrába # preto, 
aby sa predalo. Ale dohoda obsahuje aj iné položky. Obslužný personál by # dostal výcvik na 
Slovensku, čo môže byť skvelý krycí manéver na to, ako sem # dostať izraelské jednotky. A k 
tomu všetkému Galko navyše ponúkol Izraelu # možnosť špeciálneho cvičenia na základni na 
VVP Lešť - aj keď som ja osobne # nenašiel priamu spojitosť medzi predajom Boženy a 
výcvikom v Lešti, väčšina # médií tie dve správy "balí" spolu, zrejme vedia prečo. Slovom: 
na území # Slovenska budú cvičiť izraelské vojenské jednotky - a zdôraznime, že nie # 
jednotky inej členskej krajiny NATO alebo EU, alebo hoci len európskej krajiny. 
> # Má Galko vôbec právomoci k takejto dohode? Nemal by najprv konzultovať s velením # 



NATO? Alebo to konzultoval a všetko bolo v poriadku? Veď koncom augusta ešte # nemal 
hotové ani bezpečnostné previerky, potrebné pre rokovania NATO a vybavenie # previerky 
vraj trvá aspoň dva mesiace. Teraz nechcem rozoberať ani spojenie # diletanta Galka s 
vojenskou kontrarozviedkou - napr. s Milanom Hudecom - a tiež # nechajme bokom, že VVP 
Lešť má v prenájme WAY Industries, Krupina, výrobca # Boženy. 
 
> # Ďalším zvláštnym aspektom tejto dohody je, že munícia, ktorú Izrael nakúpenými # 
Boženami objaví, sa bude zneškodňovať na Slovensku. Je otázne, čo je na tom taký # 
vynikajúci "kšeft", keď si pomyslíme na nedávnu katastrofu v Novákoch. Ale # otázky sa tu 
vynárajú aj iné. Kto bude kontrolovať dovoz, množstvo, typ a pohyb # tejto munície na 
Slovensku, či naozaj pôjde na zneškodnenie alebo sa stratí v # nejakých tajných bunkroch? 
Každopádne k prítomnosti vojakov tu máme aj # potenciálne legálne krytie pre dovoz munície 
na Slovensko. Šikovné. 
> # Tu by som bohužiaľ mohol vymenovať ohromujúce množstvo analógií, pretože # 
izraelské ozbrojené sily sú už dlhší čas v mnohých formách, otvorene aj skryte # prítomné v 
Maďarsku, aj keď ich celkový počet je neznámy. Je ale isté, že # regulárnu maďarskú armádu 
vysoko prevyšujú počtom, kvalitou výcviku aj # vybavenosťou, obzvlášť, keď bojaschopné 
maďarské jednotky bojujú niekde v # afganských horách (pretože v poslednom čase už 
niekoľkokrát naozaj museli aj # bojovať). Doma zostalo iba pár prepitých a skorumpovaných 
generálov pri # minimálnych "ozbrojených silách" veľmi slabej úrovne. Ale môžeme tu 
spomenúť aj # prelety dvoch izraelských špionážnych lietadiel v marci 2010 v maďarskom # 
vzdušnom priestore, ktoré sa vlastne len náhodou odhalili, podľa všetkého ide o # pravidelnú 
aktivitu. Taktiež môžeme spomenúť "protiteroristické" cvičenia na # letisku Ferihegy v 
Budapešti, kde - no kto iný - opäť cvičia izraelské jednotky. 
> # Na tom istom letisku pritom svojim vlastným koridorom a bez kontroly maďarských # 
úradov voľne prichádzajú izraelskí občania - dodajme znovu, že nejde o členský # štát EU ale 
o krajinu mimo schengenského priestoru. 
 
> # Ale prejdime na inú správičku, tiež spojenú s Izraelom s dátumom 27. október. 
> # Slovensko a Izrael podpísali dohodu o "spolupráci v otázkach verejnej # bezpečnosti" - na 
iniciatívu izraelskej strany (!). Oproti dnes už "klasickým" 
> # metódam boja proti organizovanému zločinu sa do dohody tentoraz dostali aj # 
prinajmenšom zaujímavé položky. Menovite: 
> # a.. spolupráca pri masových verejných podujatiach # b.. boj proti obchodovaniu s ľuďmi, 
omamnými a psychotropnými látkami # c.. boj proti počítačovej trestnej činnosti # d.. boj 
proti terorizmu # e.. spolupráca pri vyšetrovaní, pátraní po páchateľoch trestných činov # f.. 
spravodajstvo pre verejnú bezpečnosť # g.. ochrana svedkov # Kto je len trošičku v obraze 
ohľadne procesov prebiehajúcich dnes v Maďarsku # nemôže si nevšimnúť aspoň určité 
analógie. Prečo potrebuje Slovensko izraelskú # spoluprácu pri masových verejných 
podujatiach? Čo znamená v ich ponímaní # "ochrana svedkov"? Hlavne - a tu sa jemne 
dotýkame viacerých bodov - keďže je # známe, že Židia sú zainteresovaní nemalým 
percentom na svetovom obchode s # drogami, ľuďmi alebo ľudskými orgánmi. 
> # A teraz najzaujímavejšia otázka: prečo si majú Izrael a Slovensko vymieňať # 
spravodajské informácie "pre verejnú bezpečnosť"? Pre ktorú? Pre izraelskú # verejnú 
bezpečnosť? Tak tam už vidím, ako slovenskí borci pomôžu bezradnému # Mossadu. Alebo 
nebodaj pre slovenskú verejnú bezpečnosť? A k tomu prečo treba # izraelskú pomoc? 
Samozrejme nechali zadné vrátka otvorené, že "zmluvné strany # môžu odmietnuť súčinnosť 
v prípadoch, v ktorých môže byť ohrozená suverenita, # bezpečnosť alebo národné záujmy, 
prípadne môže byť v rozpore s právnym poriadkom # štátu". Ale prosím vás, kedy sa Mossad 
zaujímal o takéto veci? 



> # A ako môže vyzerať izraelská pomoc pri zabezpečení verejnej bezpečnosti? 
 
> # Vráťme sa o štyri roky dozadu. Maďarsko, 23. októbra, 2006, 50-te výročie # 
protiboľševickej revolúcie v 1956. Už v septembri, po Gyurcsányovom slávnom # 
"ıszödskom prejave" - kde priznal, že štyri roky klamali a vodili občanov za nos # (kto mu 
niekedy len jedno slovo uveril, môže si za to sám.) - sa na # budapeštianskych uliciach 
rozpútalo peklo. Ľud, hnaný "spravodlivým hnevom" 
> # začal dobýjať sídlo verejnoprávnej televízie. Ako sa ale neskôr mnohokrát # ukázalo, išlo 
o skupiny agentov - provokatérov a opitých futbalových fanúšikov. 
> # Na obranu sídla televízie zámerne poslali slabo vycvičenú a vyzbrojenú policajnú # 
jednotku pričom veliteľovi elitného policajného komanda zúriacemu od # nemohúcnosti o 
ulicu ďalej z " vyšších miest " zakázali zasahovanie a # poskytnutie pomoci jednotke 
bojujúcej pomaly o život pri sídle televízie. Potom # prišiel október. Vtedy policajní 
ťažkoodenci, ľudovo zvaní "droidi" 
> zaútočili na 
> # dav skladajúci sa z civilistov. Droidi nerozprávali po maďarsky, podľa viacerých # to 
znelo ako nejaký blízkovýchodný jazyk, nemali identifikačné čísla (čo je # trestný čin samo 
osebe a oprávňuje občana označiť ho za ozbrojeného útočníka a # podľa toho konať), 
používali vipery a mlátili dav hlava-nehlava, strieľali # cielene a vo výške hlavy s gumenými 
projektilmi čím viacerých oslepili alebo # zmrzačili. Pátranie po identite týchto droidov bolo 
zmarené, nik to z nich # identifikovaný a potrestaný nebol. Veru Bratia, aj o takejto 
priateľskej # výpomoci môže byť reč. (Mimochodom, vedeli ste, že okrem odmínovacích 
zariadení # tá istá firma WAY Industries vyrába aj tzv. Boženu Riot na zvládnutie # 
občianskych nepokojov? Podľa promo videa "controls the riots and civil # demonstrations", 
aby sme si dvakrát rozmysleli tie prípadné civilné # demonštrácie, na ktoré síce právo máme, 
ale neodporúčajú sa.) # # # K izraelskej vnútropolitickej výpomoci musím spomenúť aj to, že 
istá súkromná # strážna firma, zhodou okolností zase izraelského pôvodu, ktorá v Maďarsku # 
zamestnáva celo krajinne už cez desaťtisíc ozbrojených "esbéeskárov" postupne # preberá 
funkcie polície. Od stráženia VIP osôb cez stráženie databáz a archívov, # ba najnovšie aj 
objektov vojenského charakteru. Ale onedlho možno aj # identifikáciu občanov, budovanie 
databáz o nich a podobne. Vďaka už spomínanej # "sieti" vieme aj to, že v službách rôznych 
strážnych a iných krycích firiem po # celej krajine pracujú ozbrojenci vycvičení v Izraeli a 
izraelská tajná služba im # dodala väčšie množstvo zbraní í. Čo sa ani nemôžeme veľmi 
čudovať, keďže cez # Ferihegyské letisko môžu vlastne nekontrolovateľne doviesť hocičo. 
 
> # Bohužiaľ by som mohol pokračovať do nekonečna, ale nateraz to snáď aj stačí. 
> # Mám taký pocit, že po skupovaní krajiny, investíciách a po "obsadení" parlamentu # aj na 
Slovensku sa začína nová éra a Slováci a Maďari na vlastnej koži pocítia, # že nielen 
minulosť máme spoločnú, ale zdá sa, že aj súčasnosť a budúcnosť. Nikdy # v histórii ešte 
natoľko nebolo treba aby sa Slováci a Maďari spojili, ako práve # teraz. Kto medzi nami 
zakladá spory, chtiac alebo nechtiac prihráva záujmom # Židov, ktorí Maďarsko už obsadili a 
- zdá sa - nemajú v pláne sa zastaviť na # hranici. 
 
> # B.K. 
 
> # Blíži sa Apokalypsa Národa 
> # http://jovonk.info/2011/01/18/blizi-sa-apokalypsa-naroda 
 
> # a.. Slovak 
 



> # Vysťahovania... Utečenecké tábory... Nepokoje... Iskriacimi kopytami sa na nás # rútia 
Kone Osudu... 
 
> # 15. apríl 2011 sa bude volať "Čierny Piatok". Ale možno, že aj "Červený # Piatok". Začne 
sa niekoľko stotisíc vysťahovaní a viac ako milión ľudí vyhodia # zo svojho domova. 
 
> # Armáda všetkého schopných terminátorov sa vrhne na domovy dlžníkov - vieme, už # 
sme videli čoho sú schopné tieto hordy. Videli sme, ako vysťahovali 15. júna # 2010 rodinu 
Tauzinovcov so štyrmi deťmi v Budafoku. Videli sme, ako exekútorská # hyéna, István 
Szamosi vydával svoje rozkazy policajnému veliteľovi XXII. obvodu, # Dr. Zsoltovi 
Straussovi a stovkám obrnených policajtov. Udalosť dostala úplný # mediálny priestor. A 
premiér sa tváril akoby sa nič nedialo. 
 
> # Pričom už aj vtedy platilo moratórium na vysťahovanie. Moratórium, ktoré aj # Viktor 
Orbán predĺžil. O čom teda premiér rozpráva? Že nikoho nevysťahujú? Ale # jasne, že áno! 
Aj napriek moratóriu. A takto brutálne. Tak potom kto mu uverí, # že nebudú vysťahovania 
po 15. apríli 2011, keď moratórium skončí? Budú ešte # brutálnejšie vysťahovávať ako 
doteraz! 
 
> # 1. Masové vysťahovania 
 
> # Pretože budú. Fidesz je na rázcestí medzi ľudom a bankami. A vyberie si banky. 
> # Maska ľudovej, maďarskej propagandy spadne - a v celej svojej podstate sa odhalí # vlk 
prezlečený za barana a Viktor Orbán ako kľúčová postava zahraničných # dobyvateľov. Tá 
kľúčová postava, ktorá vyčistí terén pred prílevom cudzincov, # ktorý - potom, ako za 
národnou maskou uspal aj tú maličkú aktivitu na odpor - # nakoniec odstráni Maďarov z 
použiteľných nehnuteľností. Kam sa môže nasťahovať # časť prisťahovalcov - tí, ktorí sa už v 
obytných parkoch nezmestia - a členovia # nižších kást spoločnosti cudzincov. 
 
> # A príde ten čierny, či červený piatok - 15-teho apríla. Budú masové nepokoje. 
> # Brutálne nepokoje so slzami a krvou. A nebude milosti nikomu. Banky a samostatní # 
súdní exekútori sa nepreslávili tým, že by dávali hocikomu milosť. Ich vlastný # zisk je pre 
nich oveľa dôležitejší. 
 
> # "Problémy zadlžených v devízach v Maďarsku spôsobuje rekordný kurz # švajčiarskeho 
franku, ktorý oproti euru aj forintu lámal rekordy v 2010. A # značná časť obyvateľstva sa 
zadĺžila práve vo frankoch..." znie oficiálne # konštatovanie. A krutá realita je nasledovná: 
> # Celá procedúra s bankovými dlžníkmi, devízovými úvermi, dražbami a # vysťahovaniami 
je súčasťou vopred pripravenej a zákernej vraždy národa. Alebo ak # sa chcem vyjadriť menej 
poeticky ale o to plastickejšie: súčasťou dlho # plánovanej a za dlhé roky pripravovanej 
cudzej okupácie. Na to boli potrebné # devízové úvery, o ktorých vieme, že v podstate ani nie 
sú devízovými, len ich # tak volajú, pretože ľudia úvery zobrali vo forintoch. A tento podvod 
museli tak # urobiť, aby jednak burzovými špekuláciami s frankom a forintom brokeri a 
banky # si bez práce poriadne zarobili, a čo je ešte dôležitejšie: aby mohli Maďarom # zobrať 
ich domy a nehnuteľnosti, pretože tie potrebujú cudzí okupanti. Veď kvôli # stúpaniu kurzu 
švajčiarskeho franku už väčšina nedokáže platiť ireálne # navýšenými úrokmi zaťažené úvery. 
Nie sú zriedkavosťou ani takí nešťastní # dlžníci, ktorí museli nejako vycvakať splátky 
zvýšené o 50-100 percent. Banky a # brokeri to ale dobre vedeli dopredu, ba presne takto to 
naplánovali! 
> # A k týmto machináciám znemožňujúcim maďarský ľud sa pridáva aj neuveriteľné # 



zvyšovanie platieb za réžiu, ktoré už ľudia takisto nedokážu platiť. 
> A ich byty 
> # a domy idú na exekúciu. 
 
> # 2. Bez milosti 
 
> # Tá finančná suma o ktorej je reč v súvislosti s devízovými úvermi je # neuveriteľne 
obrovská: 5331 miliárd forintov (zhruba 19 miliárd eur - prekl.). 
> # Podľa informácií Maďarskej Národnej Banky. Toľko vyžadujú od dlžníkov, ktorí # podľa 
niektorých údajov činia až tri štvrtiny obyvateľstva krajiny. Ale nech # nikoho nemýli 
existencia terajšieho moratória na vysťahovanie. Existencia # moratória totiž neznamená, že 
sa do 15. apríla nič nestane. Práveže sa stane. 
> # Lavína sa už spustila a nezastaviteľne sa rúti dolu svahom. 
 
> # Pretože moratórium na exekúciu nevyhlásili! Exekúcie teda naďalej prebiehajú. 
> # Banky to už dávno začali a priebežne vykonávajú exekučné procedúry alebo dlžoby # 
rovno predávajú iným vymáhačom. A tak kým sa moratórium na vysťahovanie skončí, # 
nehnuteľnosti už budú mať nových majiteľov, ktorí môžu okamžite začať s # vysťahovávaním. 
A to sa bude týkať zarážajúco veľa ľudí! 
 
> # Podľa Lászlóa Harmatiho, generálneho riaditeľa FHB banky stotisíc úverov už # určite 
padlo, a - keďže jeden úver znamená jednu rodinu - to znamená minimálne # 300 tisíc, ale 
skôr 500 tisíc, teda pol milióna ľudí! K tomu sa ešte prirátajú # klienti, ktorých úvery boli 
reštrukturované alebo dostali odklad platenia v 2008 # a 2009 a ktorých značná časť sa 
nateraz tiež stala neschopným platby. A teraz sa # držte! Počet týchto skrachovaných úverov 
bude 1 milión! A tento údaj sme # nevymysleli my! 
> # Podľa generálneho riaditeľa FHB banky vládou už dlhé mesiace odkladané # založenie 
Národnej Spoločnosti na Manažment Prostriedkov (Nemzeti Eszközkezelı # Társaság) 
nebude žiadnym riešením z dôvodu, že jednoducho nebude stačiť na takú # obrovskú úlohu! 
Jednoducho nebude schopná manažovať riešenie tak obrovskej # úverového balíka, nebude 
mať na to ani dosť síl, ani peniaze na ošetrenie # problémov, ktoré sa stanú masovými, 
slovom: nebude schopná nikam umiestniť toľko # vysťahovaných ľudí. 
> # Štát nebude mať toľko peňazí, aby vykúpil všetky nehnuteľnosti alebo # financoval 
presťahovanie vysťahovaných do menších bytov. Na nič nebudú peniaze a # preto je vo 
výhľade také desivé riešenie, na aké v histórii maďarského národa # ešte nepoznáme príklad. 
Ale o tom neskôr. 
> # Na stupňujúci problém Národnej Spoločnosti na Manažment Prostriedkov (NSMP) # 
posvietil sám premiér, keď povedal: "Len vtedy bude NSMP, ak poklesne štátny # dlh." 
Vlastne to znamená, že dovtedy nemôžu pomôcť nešťastnému ľudu krajiny, kým # na túto 
dobu určená časť štátneho dlhu nie je zaplatená! Ale ak postúpime o # krôčik ďalej, máme 
všetky dôvody predpokladať, že podľa všetkého a NSMP chcú # financovať zo zahraničných 
pôžičiek! Ak je to tak - a prečo by nebolo - tak to # celé prerastie do everestu zadlženosti. 
> # Pritom sa k nám dostali aj také informácie, že viacero bánk ani neodovzdá # majiteľské 
práva takto získaných lepších a použiteľných nehnuteľností ale nechá # si ho pre seba a bude 
ich poskytovať lízingom pre spoľahlivých, takzvaných # "kvalitných" klientov - ktorí po 
príchode do krajiny tiež budú chcieť niekde # bývať. 
 
> # 3. Prečo vlastne vláda rozhoduje pre banky? 
 
> # Pretože na tejto ceste ani ináč robiť nemôže. Had ja had, Hyena je hyena a # Fidesz je 



Fidesz. Robí to, na čo ho vytvorili. A keby náhodou zaváhal (na čo, # povedzme si úprimne 
nie je skoro žiadna šanca) aj tak nemôže robiť nič iné, # pretože Medzinárodná Finančná 
Oligarchia, ktorá mu pseudo-víťazstvom demokracie # dala žezlo, to od neho vyžaduje. Proste 
nedostane viac peňazí ak neposlúcha. Aj # riaditeľ FHB banky povedal, že "Budúcoročnú 
úverovú aktivitu ovplyvňuje či bude # ďalej platiť moratórium na vysťahovanie." Ináč 
povedané udržanie krehkej # rovnováhy vládnutia Fideszu a ekonomického a politického 
života závisí od # ďalších pôžičiek. A prílev týchto pôžičiek je ovplyvnený tým, ako štát 
manažuje # dlžníkov, ktorí sa dostali do problémov. A ešte tvrdšie povedané: ak Fidesz # 
obetuje bankám 1 200 000 ľudí, dostane peniaze na udržanie svojej moci. 
> # Ale dosť jasne sa vyjadrovali aj bankoví šéfovia: 
> # Prezident FHB banky povedal: "Moratórium na vysťahovanie sa nesmie udržať, # pretože 
by posielalo také ekonomické odkazy prijímateľom i poskytovateľom # pôžičiek, ktoré 
podkopávajú samotnú podstatu úverovania." A Júlia Királyová, # viceprezidentka Maďarskej 
Národnej Banky (MNB) v necitlivosti a krutosti išla # ešte ďalej, keď na jeseň vyhlásila: "V 
žiadnom prípade netreba ochraňovať # dlžníkov devízových úverov!" A bodka. A keďže to 
povedala viceprezidentka MNB - # ktorá v Maďarsku predstavuje oveľa väčšiu moc, ako 
samotná vláda, keďže je # vlastne miestnym guvernérom medzinárodného finančného sveta - 
jej vyjadrenie # môžeme brať aj ako príkaz. Dlžníkov nechajú na pospas osudu. 
> # Ale keď sa to stane, nielen tým 1 200 000 dlžníkom sa zrúti život, ale sa # zrúti celá 
krajina. Spolu s úvermi, bankami a Királyovou. 
> # 4. Na papieri je už všetko stratené! 
> # Rozkrádači dokazujú neuveriteľnú vynaliezavosť aby sa dostali k # nehnuteľnostiam 
Maďarov. Napriek moratóriu vlády zadné vrátka fungujú. Čo # fungujú, vybavujú priam 
obrovské transfery! 
> # Údaje Zväzu Celokrajinných Občianskych Organizácií Bieli Kominári (Fehér # 
Kéményseprık Országos Társadalmi Szervezetek Szövetsége) sú pravdepodobne # 
najdetailnejšie a najvýpovednejšie zo všetkých informácií. A plasticky opisujú # fungovanie 
týchto zadných vrát, ktoré obchádzajú nariadenia vlády. 
> (Obchádzať sa 
> # ale dá - a ešte k tomu takto otvorene a drzo - len ten, kto sa obchádzať nechá a # je 
schopný urobiť povrchné kroky.) Áno, povrchné kroky, keď ide o ľud - ale o to # tvrdšie, keď 
ide o záujmy vládnucej kasty kolaborantov alebo nimi # uprednostňovaných dobyvateľov. 
> # Poďme sa ale teraz pozrieť na podrobné údaje Bielych Kominárov # 
(www.feherkemeny.com): 
> # Banky doposiaľ v 1 milión a 200 tisíc prípadov povolili faktoringovým firmám, # aby - 
uplatňujúc si svoje záložné právo - zhodnotili nehnuteľnosti, ktoré im # majetkovo-právne 
pripadli kvôli zrúteným úverom. Áno, dobre vidíte: 1 200 000 # prípadov. Faktoringové firmy 
a finanční poskytovatelia aj doteraz horlivo # pracovali, aj keď je pravda, že doteraz nezačali 
s vysťahovaním (pretože na tie # do 15. apríla vláda nariadila moratórium) iba procesy 
vyvlastnenia. 
> Vyvlastnenie 
> # v právnickom jazyku znamená toľko, že fyzicky zatiaľ nevyhodia skrachovaných # 
dlžníkov na ulicu, ale tí sa na papieri a v právnom zmysle už nepovažujú za # majiteľov bytu 
alebo domu. Ten sa už pre neho stratil a po vypršaní moratória # oficiálny majiteľ ho odtiaľ 
tak vyhodí na ulicu, že sa trikrát vo vzduchu # otočí. 
> # A všetko sa deje legálne, alebo sa tak zdá - podľa zákonov dobyvateľov. A # 
odvolávajúca sa na nasledujúci, ani nie zákon ale obyčajnú vyhlášku zvanú # "Vládne 
nariadenie 12/2003 - Pravidlá zhodnocovania záložných predmetov bez # súdne nariadenej 
exekúcie". 
> # A v pozadí medzitým ďalej prebiehajú exekučné procesy a dražby nehnuteľností # podľa 



zákona - v doslova veľkých počtoch. Aj reportéri Slobodného Spravodaja # (Szabad Riport - 
spravodajstvo MNA) zistili na viacerých súdoch, v akom veľkom # počte prebiehajú tieto 
vyvlastňovacie procesy. Nie náhodou sa súdy ohradili # verejnosti v poslednom čase. Do 
väčšiny súdov v okolí Budapešti sa nesmú # prenášať žiadne prostriedky na záznam obrazu 
alebo zvuku. Tie bezpečnostné # služby zoberú od ľudí, ba dokonca aj mobily s kamerami! 
Ani novinári nie sú # výnimkou. Bezpečnostné služby sa už viackrát (neúspešne, samozrejme) 
pokúsili # zobrať drahú kameru aj nášmu kolegovi. Faktom je, že kamery sa do budovy súdu 
# smú preniesť iba na vyslovené povolenie sudcu. Ak sa človek trochu obzrie na # súdoch, 
hneď je mu jasné, prečo toľko tajnostkárstva. Raz po doťahovačkách so # strážnikmi na 
Obvodnom Súde v Budapešti - na tabuľke oznamov pri východe - sme # objavili hneď 26 
prebiehajúcich exekučných procesov. Hovorím: ihneď, môžeme si # domyslieť, aké číslo by 
vyšlo, keby človek začal hlbšie pátrať po týchto # číslach. (O informáciách v tomto a 
ostatných exekučných procesoch budeme hovoriť # v ďalšom článku onedlho...) # Nie 
náhodou sme teda písali na začiatku, že sa dajú očakávať hromadné # vysťahovania. Bieli 
Kominári sa vyjadrili tak, že vysťahovania po 15. apríli # budú prebiehať "priemyselne". 
Banky vo veľkých množstvách vypovedajú skrachované # úvery a nech im nikto neuverí, že 
sa budú snažiť pomôcť svojim dlžníkom. Slovo # bankára dnes už nič neznamená, nemôžeme 
im veriť nič, ani keď sa pýtajú. 
> # Dražby a exekúcie sa ukončia práve po moratóriu na vysťahovanie ktoré trvá do # 15. 
apríla. Ale na tento dátum sa nepripravujú iba zlodejské banky a exekučné # hyeny - ale čoraz 
viac dlžníkov, ktorí majú problémy so splácaním, sa s # vynútenou uvedomelosťou pripravuje 
na koniec moratória. V čoraz väčších počtoch # sa odhlasujú zo svojich zamestnaní, aby prácu 
pokračovali na čiernu. Chcú tým # dosiahnuť to, aby finančné inštitúcie im nemohli sťahovať 
splátky z platu ešte # aj vtedy, keď po vydražení ich bytu im stále zostanú miliónové dlžoby. 
Tí, ktorí # si vo svojej zúfalosti zvolia túto metódu, zvyčajne všetok svoj majetok prepíšu # na 
niektorého rodinného príslušníka a zmenia si aj svoju adresu. 
> # 5. Vláda situáciu ďalej zhoršuje 
> # Tým teda môžeme vopred počítať. A keďže neexistuje situácia, ktorá by nemohla # byť 
ešte horšia, vláda sa aj postará o to, aby horšia bola. 
> # Už teraz máme v krajine 1 miliónov (!) domácností, ktorých nedoplatky za réžiu # 
(elektrina, plyn, voda atď.) sa už nazbierali na vážnu dlžnú sumu. Ak tieto # nedoplatky sa 
nahromadia - a čoskoro sa to stane - z toho bude rýchlo exekučný # príkaz a následne 
exekúcia až nakoniec strata obydlia a vysťahovanie. A na pomoc # týmto neplatičom vláda 
nepohne ani prstom. Veľa rodín má popri nedoplatkoch na # réžiu aj devízové úvery, ktoré sa 
medzitým stali problémovými a # nezaplatiteľnými, a keď ich neskolí jedno, určite to druhé 
urobí. A vláda sa # postará o to, aby to tak naozaj bolo! 
> # Napríklad podľa Zákona o Bytových domoch, ktorý platí od 3. januára, je možné # 
uplatniť záložné právo na byt majiteľa, ktorý 3 mesiace neplatil spoločné # výdavky. Po tom 
podľa zákona proti nemu začnú urýchlený súdny proces - z čoho # opäť bude exekučný príkaz 
a za chvíľu vysťahovanie! Takže nech nám láskavo nikto # nehovorí, že vláda Fideszu 
nenechá vysťahovať dlžníkov, keď práve ona celý # proces generuje! 
> # Urobila napríklad niečo proti neustálemu zvyšovaniu cien? Veď ceny majú veľký # vplyv 
aj na platby-schopnosť dlžníkov! A vláda absolútne nič nerobí pre to, aby # sa ceny 
nezvyšovali ďalej. Napríklad odňatím licencie dodávateľa zemného plynu # EMFESZ v 350 
tisíc domácnostiach zdražie plyn. Ceny pohonných hmôt vyšplhali na # nevídané historické 
vrcholy. Urobila vláda niečo proti tomu? Namiesto toho v # svojich propagandistických 
spravodajoch argumentuje s cenami pohonných hmôt v # západnej Európe alebo dokonca vo 
Veľkej Británii, že aj tam stoja rovnako alebo # o trochu viac - len zabudnú dodať, že platy 
tam sú päť- až desaťnásobne vyššie # oproti Maďarsku! Prečo vláda nezníži spotrebnú daň na 
pohonné hmoty? 



> Pretože nie 
> # je v jej záujme, aby sa ľuďom žilo ľahšie - v jej záujme je, aby sa čo najmenej # mohli 
pohybovať so svojimi autami, aby boli čo najviac priklincované k svojmu # miestu! 
> # A urobila vláda niečo pre to, aby sa ceny potravín stabilizovali? Veď 5-kilové # vrecko 
kŕmnych zemiakov stojí skoro 1000 Ft! Ceny všetkých potravín sa pomaly # ale stále 
posúvajú nahor. Prečo vláda nezafixuje ceny základných potravín? 
> # Pretože to nie je v jej záujme. Však nech obyvateľstvo slabne! Však ešte stále # príliš veľa 
Maďarov zostalo a treba uvolniť miesto pre dobyvateľov. 
> # 
> # 
> # 6. Utečenecké tábory - Nepokoje - Ohniská # # # Premiér Viktor Orbán viac krát vyhlásil, 
že nikto sa nesmie dostať na ulicu, # nikto nebude bývať pod mostom. Neznamená to ale 
samozrejme, že nikoho # nevysťahujú. Premiér nevravel, že nenechá, aby ľudia stratili ich 
domovy - len # toľko povedal, že nemôžu byť na ulici. A už to aj zákon zakazuje: 
bezdomovci # nesmú žiť na ulici. 
> # 
> # 
> # Čo teda bude? Kam sa dostane to množstvo ľudí, ktorých vysťahujú keď príde # jar? A 
ktorá jar bude určite pre mnohých "smrteľnou jarou". Kam sa oni dostanú? 
> # O pár odsekov vyššie sme napísali: 
> # "... Národná Spoločnosť na Manažment Prostriedkov (Nemzeti Eszközkezelı # Társaság - 
NSMP) nebude žiadnym riešením preto, že NEBUDE STAČIŤ NA TAKÚ # OBROVSKÚ 
ÚLOHU! ... nebude mať na to ani dosť síl, ani peniaze na ošetrenie # problémov, ktoré sa 
stanú masovými, slovom: nebude schopná nikam umiestniť toľko # vysťahovaných ľudí ... 
Štát nebude mať toľko peňazí, aby vykúpil všetky # nehnuteľnosti alebo financoval 
presťahovanie vysťahovaných do menších bytov. Na # nič nebudú peniaze a preto je vo 
výhľade také desivé riešenie, na aké v histórii # maďarského národa ešte nepoznáme príklad. 
Ale o tom neskôr..." 
> # 
> # 
> # Nuž, prišla chvíľa, aby sme roztiahli fideszácke národne sfarbené záclony pred # našimi 
čitateľmi a ukázali krutú realitu za ňou. Konkrétne hrozbu utečeneckých # táborov, ktorých 
podmienky budú v Maďarsku v 2011 vytvorené rovnako, ako boli v # Palestíne v 1947. Ľudia 
sa budú musieť naučiť nový termín: "palestinizácia" 
> # alebo nejaký podobne zložený výraz, ktorý bude prakticky znamenať, že sa Maďarom # 
stane to isté, ako sa stalo Palestíncom. 
> # 
> # 
> # NSMP bude mať peniaze len na jednu jedinú vec: na tábory. Na utečenecké # tábory, 
keďže vysťahovaní ľudia nemôžu ísť pod most ani na ulicu, lebo teraz to # už aj trestajú - ale 
niekde predsa musí byť toľko ľudí. Ale kde? Predsa v tých # táboroch, ktoré narýchlo 
postavia ľudia z NSMP. Najprv iba zo stanov, neskôr # možno budú aj komfortnejšie, trebárs 
drevené baraky. Budú sa volať Utečenecké # Tábory pre Devízových Dlžníkov. 
> # Vie si niekto predstaviť aká nálada bude panovať v takom tábore, kde sa # nazbiera 
niekoľko desaťtisíc okradnutých a ponížených ľudí? Vie si niekto # predstaviť, že okradnutie 
tak značnej časti národa môžu urobiť beztrestne? 
> # Túto vražednú robotu už značná časť mužstva Maďarskej Polície nebude ochotná # robiť 
a preto vláda Maďarska, ktorá predsedá EU bude mať skvelú šancu, aby # nasadila Európske 
Žandárstvo - proti vlastnému národu... 
> # Zmeniť kurz skutočného chodu udalostí ale už nemôže ani žiadna armáda, pretože # 



zákony života zvíťazia a nenásytní rozkrádači, kolaboranti a dobyvatelia dostanú # svoj 
spravodlivý trest, pretože ich nenásytnosť v skutočnosti nezdecimuje iba # maďarský národ - 
ale zničí aj ich samotných. 
> # 2011.01.09. 
> # András Fort - Szabad Riport Tudósító Iroda # Preklad: Balázs Kürti - Jövınk.info # # # 
Databázi pacientů na Slovensku bude zavádět izraelská firma # . 
> # Galko: Izrael chce s nami obchodovať 
> # Sorosovo putovanie Slovenskom 
> # Cudzincom umožníme nákup pôdy 
> # Nikomu to však nehovorte, lebo niektorí naši generáli by sa asi naštvali a # možno by 
prišli o nejakú pozornosť # . 
> # Iveta Radičová hosťom v slobodomurárskej lóži B´Nai Brith # 

++++++++++++++++++++++++ 
Marhulovy ostrov – Trailer 
http://www.youtube.com/watch?v=bdhbClDRNkw&NR=1 

++++++++++++++++++++++++ 
Kde jste byli od 26 dubna do 9.kvetna 1986 ?    ZAUJIMAVE!!!!! 
Zde se muzete podivat co na nas spadlo toto jaro roku 1986. 
25 let nam tajili,jak to doopravdy bylo.  
Kliknete a uvidite evoluci radioaktivneho mraku ze dne na den.  

http://www.irsn.fr/FR/popup/Pages/tchernobyl_animation_nuage2.aspx  

++++++++++++++++++++++++ 
Kam sa rútime ?! 
Vážená dáma, vážení páni 
Zastavte sa na chvíľu v tom v každodennom zhone. Nájdite si prosím čas, pokoj na duši a 
venujte trochu pozornosti obsahu prílohy. K pochopenie podstaty nie je potrebné ani 
ekonomické vzdelanie. 
Možno už je neskoro, ale tvrdím, nikdy nie je neskoro. 
S pozdravom, 
Alexander Valaška, Nové Zámky 
P.S.: 
Pôvodná Konfuciova úvaha, o ktorú sa pri poskytovaní pomoci opierame, a ktorá hovorí o 
tom, že ak chceme hladného nasýtiť raz, tak mu dajme rybu, ale ak má byť nasýtený trvalo, 
tak ho naučme chytať ryby, v novej interpretácií vedie k tomu, že hladný sa síce ryby chytať 
naučí, ale chytenú rybu ako protihodnotu za výučbu v podstate skonzumuje učiteľ. 
A.V. 
––––––––––––––––––- 
Acta Montanistica Slovaca Ročník 5 (2000), 4, 365-369  

 Proces globalizácie a problém zneužívania ekonomickej sily  

Vladimír Vodzinský 
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Globalisation process and problem of the trespass upon economical power  

In presented article „Globalisation process and problem of the trespass upon economical 
power“ I have analysed relationship between global economy forming and tresspassing 
upon economical power.  

I aim to state which factors have caused change of the structure and relationships system in 
human society, that is one of the most important signs of present period of its development. 



Consequently synergical effect will be described as well as practical application and applying 
of forms of economical policy. After that I tried to define resulting facts from such process.  
When I wanted to achieve stated goal, I describe information process and integration 
problems of Slovac Republic, especially what is neccessary when we want to be ready to 
create assumptions for future development. I evaluate development in Slovac Republic as a 
period of the wasted occasions, that remove from society essential part of competitive 
advantages, that would enable society to integrate to the european structure from the 
economical, as well as from the social view as relatively equal society.  
Consequently I described globalisation process and trespassing of economical power, where 
first of all I mentioned signs of concrete social environment in present time. After such 
description I mentioned basic fact, that are forming global policy, goals and ways of tools 
applying of such policy.  
In last part I mentioned bearers of economical power in global economy. In conclusion I can 
state, that as concern to the transitive states of middle and eastern Europe, bearers of 
economical power have elaborated shocking scenario of its transmission to the market 
economy. In presented article I wanted to present process that would be basis, very important 
for realizastion of economies restructuralisation.  
Since till now mentioned fact was successfully achieved only in few cases, monopolisation of 
decision on the level of institutions, that manage forming of global economy as well as 
pressing of strongest economical subjects interests in world economical system are results of 
mentioned development.  
Key words: globalisation, International Monetary Fund, General Agreement on Tarifs and 
Trade.  

Pokiaľ bude jediný privilegovaný na tejto zemi,  
násilie bude jeho verným psom.  
Marlowe  

Úvod  
Ak budeme hľadať odpoveď na otázku, čo zapríčinilo zmenu štruktúry a systému vzťahov v 
ľudskej spoloč-nosti, ktorá je jedným z najvýznamnejších znakov dnešnej etapy jej vývoja, 
môžeme konštatovať, že to sú:  

1. rýchly rast a diverzifikácia univerza prínosov vedeckotechnického rozvoja, ako produkt 
rozširujúceho sa poznania,  

2. zlyhanie centrálne, plánom riadeného národohospodárskeho subsystému spoločenstva 
socialistických štátov, ako dôsledok zjednodušeného chápania zákonitostí 
spoločenského rozvoja, degenerácie systému jednej politickej strany a neustáleho 
zužovania priestoru pre hľadanie efektívnych ciest hospodárskeho, politického, a tým i 
spoločenského rozvoja,  

3. zmena vzťahu medzi ponukou a dopytom na trhoch rozhodujúcej časti tovarov a služieb 
v priemyselne rozvinutej, trhovo orientovanej časti sveta, ktorá ich zmenila na trhy 
nasýtené, čo spôsobilo rast intenzity konkurencie a podielu necenovej konkurencie v 
ich rámci.  

 
Synergickým efektom, ktorý integruje dôsledky týchto procesov, je doteraz nepoznaný rast 
koncentrácie kapitálu, trend k jeho centralizovanému riadeniu, a tým i zvyšovania tlaku na 
odstránenie bariér, ktoré sformo-vala hospodárska politika medzi národohospodárskymi 
subsystémami jednotlivých štátov a spoločenských zo-skupení, ako prostriedku ochrany 
vlastných výrobcov.  



To je súčasne aj hlavná príčina, ktorá vedie k tomu, že myšlienkové východiská, o ktoré sa 
dnes v prevažnej miere opiera snaha odpovedať na základné otázky, súvisiace s modelovaním 
budúceho vývoja spoločnosti, sú stále viac reprezentované liberálno-politickými koncepciami.  
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Ich praktickou aplikáciou je následné uplatňovanie takých foriem hospodárskej politiky, ktorá 
prostred-níctvom liberalizácie a internacionalizácie obchodu, tvorbou systému regionálnych a 
svetových cien, spoločnej meny, atď., otvára cestu procesu globalizácie.  
Výsledkom je vznik :  
a) novej štruktúry hospodárskej základne ľudskej spoločnosti, ktorú tvoria tri vzájomne 

prepojené zložky, ktorými sú:  
- národné ekonomiky jednotlivých štátov,  
- regionálne ekonomiky rôznych integrácií,  
- globálna ekonomika.  

b) nového systému vzťahov medzi nositeľmi hospodárskej politiky na všetkých troch 
úrovniach, na ktoré sa rozčlenila hospodárska základňa spoločnosti, t.j. nositeľmi 
hospodárskej politiky národných, regionálnych a globálnej ekonomiky.  

 
Základnou charakteristikou tohoto systému vzťahov je rýchly presun hospodársko-politického 
rozhodo-vania, ale i hospodársko-politického ovplyvňovania na úroveň regionálnych, ale 
najmä globálnej ekonomiky.  

Transformačný proces a integračné problémy Slovenskej republiky  
Preto, aby ktorákoľvek spoločnosť, a teda i naša bola pripravená čeliť problémom, ktoré z 
vyššie uvede-ného vývoja vyplývajú a následne vytvárať predpoklady, umožňujúce aktívne a 
rovnocenne spolurozhodovať o svojej budúcnosti, je nevyhnutné:  

pochopiť podstatu, mechanizmus fungovania a najmä dôsledky tohoto vývoja,  
adekvátnym spôsobom formulovať ciele, funkcie nositeľov a uplatňovanie nástrojov 

hospodárskej politiky, čo v podstate znamená prispôsobiť zmeneným podmienkam 
plnenie sociálno-ekonomických funkcií štátu.  

 
Slovenská republika, ako súčasť spoločenstva socialistických štátov, sa po roku 1989 podobne 
ako ostatné štáty, ktoré ho tvorili, v dôsledku vyššie uvedeného vývoja, dostala do situácie, 
ktorú charakterizoval:  

- rozpad ucelenej sústavy názorov a záujmov, a tým i zákonov, mocenských 
štruktúr, medzinárodných vzťahov, atď.  

 
a následne  

- spoločensko-politická, sociálna a ekonomická nestabilita.  
 
Východiskom z tejto situácie sa stal proces transformácie spoločnosti, ktorý mal odstrániť 
základné príčiny neúspechu pokusu o socialistickú formu spoločenského rozvoja, t.j.:  

a) zlyhania systému jednej politickej strany  
 
a  

b) centrálne, plánom riadeného vývoja národného hospodárstva.  
 
Vychádzajúc z postulátu o nereformovateľnosti tohoto systému, za základné ciele 
transformačného procesu sa stanovili:  



1) prechod k systému viacerých politických strán (princíp demokratizácie),  
2) vytváranie podmienok pre návrat k trhovo orientovanému vývoju národného 

hospodárstva (konkurenčný princíp),  
3) splnenie podmienok umožňujúcich vstup do politicko-hospodárskych štruktúr únie 

európskych štátov (princíp integrácie).  
 
Nepripravenosť novo sa formujúcich politických špičiek spoločnosti, podcenenie alebo 
neznalosť motívov, ktoré určujú ciele a spôsob uplatňovania nástrojov, ktorými nositele 
hospodárskej politiky priemyselne vyspelých, trhovo orientovaných štátov ovplyvňujú vývoj, 
viedol k veľmi zúženému výberu prostriedkov, umožňujúcich splnenie cieľov 
transformačného procesu.  
Akcent sa položil na:  

- zmenu vlastníckeho vzťahu, t.j. privatizáciu ekonomických subjektov tvoriacich 
štruktúr náro-dohospodárskeho subsystému spoločnosti,  

- vytvorenie podmienok pre okamžité zapojenie sa do prostredia regionálnych a 
globalizujúcich sa trhov (devalvácia meny, liberalizácia obchodu a cien, atď.) s 
tým, že ostatné vyrieši automa-tizmus pôsobenia trhového mechanizmu.  

 
Ako dokazuje vývoj, toto chápanie transformácie neviedlo k sformovaniu: 1. 2.  
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- jasne definovaných vlastníckych vzťahov,  
- funkčného systému trhovo konformných inštitúcií,  
- požadovanej reštrukturalizácie národného hospodárstva,  
- konkurenčne schopných podnikov, atď.,  

 
a ani k okamžitej integrácii do štruktúry vyššie uvedeného spoločenstva.  
Naopak, v spolupôsobení so stratou zmyslu pre spoločenskú zodpovednosť a morálnou 
degradáciou jej realizátorov malo za následok:  

- postupnú deštrukciu veľkej časti hospodárskej základne spoločností (napr. strojárskeho 
priemyslu),  

- rastu podkapitalizácie podnikov,  
- zvýšenie technického a technologického zaostávania,  
- rastu zadlženosti a napokon i  
- prechodu do rúk veriteľov (bánk, atď.)  

 
a tým vznik nevídanej sociálnej diferenciácie a hlbokého poklesu úrovne života veľkej časti 
spoločnosti, ako i významnej redukcii strednej, relatívnej prosperujúcej väčšiny jej 
obyvateľstva.  
Bez toho, aby som uvádzal všeobecne známe fakty o charaktere a dôsledkoch:  

- nekompetentných zásahov do rámca hospodárskej politiky štátu,  
- spôsobu privatizácie národného hospodárstva, atď.,  

 
je možné konštatovať, že posledných desať rokov vývoja v SR možno objektívne hodnotiť 
ako obdobie premár-nených príležitostí, ktoré zbavilo spoločnosť podstatnej časti tých 
konkurenčných výhod, ktoré by jej umožnili z ekonomického ale i celospoločenského 
hľadiska integrovať sa do európskych štruktúr ako relatívne rovnocenného subjektu.  

Globalizácia a zneužívanie ekonomickej sily  



Vývoj spoločnosti dokazuje, že hospodárska politika nikdy nebola aktivitou, ktorá sa 
uskutočňuje mimo konkrétneho sociálneho prostredia. V dôsledku vyššie uvedeného je preto 
dnes spojená s prostredím, ktoré je poznačené:  

- diferencovanou úrovňou rozvoja výrobných síl a kvality výrobných vzťahov,  
- rozdielnou mierou otvorenosti a decentralizácie, t.j. demokratičnosťou,  
- rozdielnou úrovňou a charakterom, akým sa na jeho tvorbe podieľajú národné a 

nadnárodné inštitúcie,  
- rôznosťou politicko-hospodárskych koncepcií, ktoré v jeho rámci uplatňujú nositele 

hospodárskej politiky, atď.  
 
Existencia a rast intenzity presadzovania sa v úvode analyzovaných trendov však súčasne 
umožňuje konštatovať, že:  
v národných štátoch, v závislosti od miery ich otvorenosti a úrovne zapojenia do 

medzinárodnej deľby práce, dochádza pri formovaní ich hospodárskej politiky k stále 
výraznejšiemu angažovaniu nadnárodných inštitúcií,  

v integračných zoskupeniach, vznik a rozvoj ktorých vedie k formovaniu spoločnej 
hospodárskej politiky, inštitúcie nadnárodnej úrovne získavajú jednoznačne decíznu 
pozíciu,  

v národných štátoch i integráciách sa najdôležitejším faktorom stáva spôsob, akým sa do 
procesov realizácie ich hospodárskej politiky presadzuje pôsobenie inštitúcií globálnej 
úrovne, inými slovami spôsobu, akým sa tvorí globálna ekonomika.  

 
Ak za základné nositele budeme považovať: Organizáciu spojených národov (OSN), Svetovú 
banku (SB), Medzinárodný menový fond (MMF), Všeobecnú dohodu o obchode a clách 
(GATT), atď. a organizácie, ktoré tvoria ich štruktúru, potom bez ohľadu na to, ktoré štáty sú 
ich členmi, a preto bez ohľadu na to, či sú tieto inštitúcie nositeľmi hospodársko-politického 
rozhodovania alebo hospodársko-politického vplyvu, kľúčovou otázkou sa stáva to, kto určuje 
ich ciele a spôsob, akým uplatňujú nástroje hospodárskej politiky, ktoré subjekty ich ovládajú 
a presadzujú tak pomocou ich využívania svoj vplyv.  
Ide o to, že v procese formovania globálnej ekonomiky, ciele a spôsob uplatňovania nástrojov, 
ktorými tieto inštitúcie disponujú, môžu byť využívané dvoma spôsobmi:  

a. v záujme ekonomických subjektov, ktoré v ich rámci dominujú,  
b. v záujme uspokojovania potrieb tých štátov, na ktoré sú zamerané ich aktivity.  

 
Analýza vývoja v posledných štyroch desaťročiach prináša dostatočné množstvo príkladov 
dokazujúcich, že proces formovania globálnej ekonomiky je v rozhodujúcej miere podriadený 
záujmom a cieľom tých ekono-mických subjektov, ktoré v uvedených inštitúciách získali 
dominantné postavenie. Prostriedkom, ktorý to umož-ňuje, je úroveň monopolizácie 
regionálnych trhov, ale najmä formujúceho sa globálneho trhu rozhodujúcej časti 1. 2. 3.  
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ktoré majú pre existenciu a rozvoj spoločnosti kľúčový význam (moderné technológie, 
strategické a energetické suroviny, potraviny, atď.).  
Kartelizácia a úroveň oligopólnej interdepedencie vytvára v ich rámci objektívne podmienky 
pre zneuží-vanie ekonomickej sily, k čomu preukázateľne dochádza najmä týmito spôsobmi:  

1) zneužívaním dominantného postavenia na trhu danej komodity,  
2) zneužívaním dominantného postavenia v inštitúciách, ktoré sa stali nositeľmi 

hospodárskej politiky v rámci formujúcej sa globálnej ekonomiky.  
 
Ad 1) Zneužívanie dominantného postavenia na svetových trhoch rozhodujúcich (životne 
dôležitých) komodít je priama forma zneužívania ekonomickej sily. Spočíva spravidla v 



takom správaní sa jej nositeľa, ktoré by nemohol uplatniť v prípade dostatočnej úrovne 
konkurenčnosti tohoto prostredia.  
Prejavuje sa:  
- diferencovaním ceny na trh dodávanej komodity pre rôznych spotrebiteľov, najčastejšie na 

základe ich rozdeľovania podľa politických kritérií (príkladom je uplatňovanie tzv. 
doložky najvyšších výhod zo strany USA),  

- stanovením neprimerane vysokých cien vlastných výrobkov a požadovaním nízkych cien za 
nakupované tovary (príkladom je uplatňovanie tzv. teórie lacných surovín, ktorú v 60-tych 
rokoch začali využívať bývalé koloniálne mocnosti, V.Británia, Francúzsko, ale i USA, 
voči rozvojovej časti sveta),  

- ovplyvňovanie vývoja cien komodity, ktorá má pre ekonomický rozvoj daného štátu 
kľúčový význam (príkladom je ovplyvnenie ceny medi zo strany USA, ktoré viedlo k 
zrúteniu obchodnej bilancie Chile a ná-sledne pádu vlády S. Allendeho), atď..  

 
Ad 2) Zneužívanie dominantného postavenia v inštitúciách, ktoré sú nositeľmi hospodárskej 
politiky na úrovni tvoriacej sa globálnej ekonomiky je nepriama, menej viditeľná, ale veľmi 
účinná forma zneužívania ekonomickej sily, ktorá sa dnes stala formou najviac uplatňovanou.  
Na tomto mieste je potrebné uviesť, že už citované nositele hospodárskej politiky v globálnej 
ekonomike sú inštitúcie, ktoré sa sformovali po druhej svetovej vojne (Bretton Woods, USA, 
1945) s cieľom vytvoriť taký celosvetový finančný systém, ktorý by umožnil predchádzať 
zlyhaniam mechanizmu trhu a medzinárodného obchodu, ktorých sociálne dôsledky svet 
poznal na začiatku 30-tych rokov. Týmito inštitúciami sa stali:  

1) Svetová banka (World Bank), ktorej poslaním malo byť poskytovanie dlhodobých 
pôžičiek oriento-vaných na realizáciu rekonštrukcie vojnou zničeného hospodárstva 
európskych štátov.  

2) Medzinárodný menový fond (International Monetary Fund), ktorý mal poskytovať 
krátkodobé pôžičky tým štátom, v ktorých vznikli problémy s platobnou bilanciou 
(pasívne saldo platobnej bilancie). Mali slúžiť k úhrade dlhov tak, aby sa získal čas na 
vytvorenie predpokladov pre dlhodobo vyrovnaný vývoj platobnej bilancie štátu bez 
toho, aby musel použiť fiskálne opatrenia obmedzujúce obchodné aktivity (zavedenie 
cla, dovozných prirážok, limitov, atď.).  

3) Všeobecná dohoda o clách a obchode (General Agreeenment on Tarifs and Trade) 
orientovaná na od-stránenie bariér, obmedzujúcich možnosť zvyšovať objem 
svetového obchodu.  

 
Systém mal fungovať tak, že MMF a GATT budú otvárať priestor pre rozvoj medzinárodného 
obchodu a SB podporovať cez rekonštrukciu vojnou zničených ekonomík európskych štátov 
zapájanie tejto časti sveta do jeho rámca.  
Nebolo by objektívne nekonštatovať, že tento systém:  

a) pomohol uskutočniť povojnovú rekonštrukciu národného hospodárstva predovšetkým 
západoeuróp-skych štátov (Svetová banka tam investovala asi 5 miliárd USD),  

b) disponuje potenciálom, využitie ktorého za určitých podmienok môže viesť k 
celospoločensky pozitív-nym výsledkom.  

 
Dnes však platí, že tento systém slúži predovšetkým ako nástroj zhodnocovania finančného 
kapitálu tých štátov, ktoré sú dominantnými členmi inštitúcií, tvoriacich jeho základ. To v 
podstate znamená, že sa princíp pomoci nahradil princípom, ktorý je trhovej orientácii 
spoločenského prostredia vlastný, t.j. princípom efektívnej návratnosti investovaných 
prostriedkov.  



Rastúci finančný potenciál týchto inštitúcií sa totiž už koncom 50-tych rokov preorientoval do 
rozvojovej časti sveta, prostredníctvom financovania projektov, ktoré boli zamerané na 
vytváranie trhov, na ktorých prioritne nachádzal odbyt tovar ekonomických subjektov tých 
štátov, ktorých daňoví poplatníci sa na tvorbe finančných prostriedkov najviac podieľali, teda 
priemyselne rozvinutých štátov.  
Pôvodná Konfuciova úvaha, o ktorú sa pri poskytovaní pomoci opierali, a ktorá hovorí o tom, 
že ak chceme hladného nasýtiť raz, tak mu dajme rybu, ale ak má byť nasýtený trvalo, tak ho 
naučme chytať ryby, v novej interpretácií viedla k tomu, že hladný sa síce ryby chytať naučil, 
ale chytenú rybu ako protihodnotu za výučbu v podstate skonzumoval učiteľ.  
368 Acta Montanistica Slovaca Ročník 5 (2000), 4, 365-369 369  Tak už začiatkom 70-tych 
rokov fungoval dobre prepracovaný systém pôžičiek, ktorý však rozvojovej časti sveta 
neumožňoval prístup k tomu podstatnému, a tým boli a sú moderné technológie, ktoré by im 
umožnili vstúpiť na trhy tovarov s vysokou pridanou hodnotou. Naopak, nútil ich splácať 
poskytované pôžičky (úvery) predovšetkým rastúcim vývozom svojho prírodného bohatstva. 
Keďže v tom čase bol zavedený aj systém pohyblivých úrokových mier, v okamžiku poklesu 
cien surovín v kombinácii s uplatnením ochranárskych praktík, vznikli podmienky preto, aby 
došlo k umelej zadlženosti rozvojovej časti sveta v dovtedy nepoznaných rozmeroch (tak napr. 
dlh Mexika z týchto príčin v roku 1982 dosiahol viac ako 100 miliárd USD).  
V okamžiku vzniku tejto zadlženosti vyššie citované inštitúcie uskutočnili krok, ktorého 
podstatu tvorilo poskytnutie tzv. prekleňovacieho úveru, ktorý by zadlženým štátom umožnil 
splácať úvery. Avšak preto, aby ich mohli dostať, museli už splniť tieto podmienky:  
- radikálne obmedziť všetky výdavky štátu, včítane výdavkov na sociálne účely (školstvo, 

zdravotníctvo, atď.),  
- upustiť od uplatňovania tých nástrojov hospodárskej politiky, ktoré chránili ich trhy pred 

zahraničnou konkurenciou,  
- odstrániť všetky prekážky pre vstup zahraničného kapitálu,  
- prevziať zodpovednosť za zahraničné dlhy súkromného sektora štátom a  
- plniť ako minimum tzv. kalendár platenia úrokov za poskytnuté úvery.  
 
Koncom 80-tych rokov tak vznikol stav, kedy 15 najviac zadlžených štátov muselo odvádzať 
vo forme splátok podstatne viac peňazí, ako získalo na nové projekty, pričom realizácia týchto 
už prešla temer úplne do rúk ekonomických subjektov tých štátov, ktorých daňoví poplatníci 
peniaze do fondov uvedených inštitúcií poskytovali. Tak napr. v roku 1992 tieto štáty až 57% 
z celkovej sumy úverov, ktoré získali od Svetovej banky použili na nákup tovarov a služieb 
zo zahraničia, z toho viac ako 70% práve od sponzorských krajín. Tým okrem iného vznikol 
systém, ktorý umožnil prevod peňazí z verejného do súkromného sektora priemyselne 
vyspelejších štátov.  
Dnes sme svedkami aktu tzv. odpúšťania dlžôb najchudobnejším štátom sveta. Ani tento krok 
vyššie citovaných inštitúcií a spoločenstiev však nie je prejavom ich altruizmu, ale dobre 
premysleným (prekalkulova-ným) činom. Jeho zmyslom je nedopustiť zníženie alebo rozpad 
už vytvoreného trhového priestoru v dôsledku sociálnej devastácie tejto časti sveta. 
Odstránenie jej následkov by totiž bolo jednak mnohonásobne nákladnejšie ako výška 
odpustených dlhov, ale najmä takým by bol pokles ziskov, spojený so stratou možností 
odbytu tovaru a služieb.  
Pokiaľ ide o tranzitívne štáty strednej a východnej Európy, citované inštitúcie vypracovali tzv. 
šokový scenár ich prechodu k trhovej ekonomike. Jeho jadrom nie je nič iné, ako už popísaný 
postup a jeho prijatie nevyhnutnou podmienkou preto, aby mohli získať úvery na realizáciu 
reštrukturalizácie svojich ekonomík (ide o tzv. úvery typu B, podľa nomenklatúry úverov 
Svetovej banky).  



Tu je potrebné tiež uviesť, že takto získané úvery je potrebné splácať s úrokmi, ktorých výška 
je v zásade rovnaká ako trhová, takže ich len ťažko môžeme nazvať pomocou. Ďalej je treba 
mať na zreteli i to, že ich treba splácať vo valutách. Z toho preto vyplýva, že štát, ktorý si 
takýto úver požičia, by ho mal použiť na reštrukturali-záciu alebo realizáciu projektu, ktorý 
preukázateľne povedie k získaniu dlhodobej konkurencieschopnosti odbo-ru, atď., v ktorom 
bude použitý.  
Keďže sa to doteraz podarilo len v málo prípadoch, výsledkom uvedeného vývoja je 
monopolizácia rozhodovania na úrovni inštitúcií, ktoré riadia formovanie sa globálnej 
ekonomiky a presadzujú záujmy najsilnejších ekonomických subjektov vo svetovom 
hospodárskom systéme.  

Záver  

Kofi Annan, generálny tajomník OSN pri príležitosti vítania symbolického 6 miliardtého 
človeka v Sarajeve  
musel konštatovať, že 50% ľudskej spoločnosti, t.j. 3 miliardy ľudí preto, aby prežili 
disponuje denne v priemere 3 USD. Inými slovami, že plná polovica ľudstva žije v biede.  
Jednou zo základných príčin, ktorá vedie k tomu, že chudobní sa stávajú ešte chudobnejší a 
bohatí bohatšími, je existencia a spôsob fungovania analyzovaného svetového finančného 
systému, ktorý sa tak stal nástrojom zneužívania ekonomickej sily.  
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Prečítajte si túto správu, ide o veľmi vážnu vec 

MY SME RASISTI ??? 

Nasledujúce fotky sú z nedávnej manifestácie jedného "mierumilovného náboženstva" v 
Londýne, ktorú zorganizovala moslimská komunita !!! 

Tieto fotky neboli publikované ani v tlači, ani v televízii, aby sa niekto necítil dotknutý... 

PREKLAD TRANSPARENTOV : 

- Zabite všetkých, ktorí hanobia Islam ! 

- Európa, budeš platiť ! 

- Tvoja skaza už začala ! 

- Tvoje vyhladzovanie je už naprogramované ! 

- Zotnite hlavu všetkým tým, ktorí hanobia Islam ! 

- Islam je odpoveďou na rakovinu Európy ! 



- Tých, čo sú proti Islamu, je potrebné vyhubiť ! 

- Islam ovládne svet ! 

- Do pekla so slobodou ! 

- Európa, budeš platiť, tvoj 11. september čoskoro príde ! 

- Pripravte sa na skutočný holokaust ! 

 A teraz chvíľu rozmýšľajme : 

- Nechali by nás oni takýmto spôsobom manifestovať v ich krajine ? 

- Mohli by sme pokojne protestovať proti ich rozhodnutiam a ich spôsobu života ? 

- Otvorme oči a začnime reagovať ! 

- V mene tolerancie a demokracie sa nechávame "kolonizovať" týmito nebezpečnými 
bláznami a fanatikmi, ktorí nás hanobia, 

    pália naše kostoly a vyžadujú, aby sme sa riadili ich pravidlami. 

- Oni u nás nerešpektujú naše pravidlá, trvajú na svojich mešitách, trvajú na 
zahaľovaní ženských tvárí (čo je vo Francúzsku 

    zakázané), trvajú na tom, že budú naďalej žiť a správať sa tak, ako to vyhovuje im ! 

- Dokedy budeme toto všetko trpieť ? 

- Dokedy sa budeme tváriť, že nič nevidíme a že nič nevieme o tom, čo sa deje ? 

- Aká budúcnosť čaká naše deti ? 

 



 

 

 



 

 

 
 

 



 
 

 
++++++++++++++++++++++++ 

Situacia cudzincov v Nemecku 
zaujimavy clanok, ktory vystihuje situaciu cudzincov v Nemecku , dokonca v 21. st.  
 So situaciou, ked sme my prichadzali do krajiny v rokoch 68-69 sa to samozrejme 
neda  porovnat, vtedy bol postoj Nemcov, ktori mali dokonale premyte 
mozgy nacistickym Nemeckom a stale este sedeli  v dolezitych poziciach, daleko 
rozporuplnejsi voci cudzincom ako teraz. 
 Boli sme pre nich "nizsia rasa"  - Slovanov nevynimajuc. Samozrejme nas prijali, za co 
sme im vdacni, ale len preto, ze vtedy surne potrebovali kvalifikovanu pracovnu silu 
/hlavne technickeho zamerania/ a väcsina Cechoslovakov, ktori prichadzali, mali dobre 
vzdelanie.  
Platy Nemcov v porovnatelnych poziciach /ak sa vobec da hovorit v nasom pripade o 
poziciach / vsak nasi ludia nedosiahli, narazali velmi rychlo na strop, ako je to 
spominane v clanku. 
Tym sa vsak nikto "nepochvalil", nasi ludia, ktori uz pred revoluciou chodili na 
Slovensko, pred rodinou a znamymi hrali grantov, brali si pozicky, aby mohli prist na 
mercedese a vzbudzovat doma zavist. Bola to pre nich kompenzacia ponizovania, ktore 
sme denne zazivali. 
Ale na obranu Nemcov musim povedat, ze my, emigranti z vychodneho bloku, sme na 
nich posobili vtedy velmi "obmedzene" , ak to tak mozem nazvat. Boli sme jednoducho 
min. 20 rokov  pozadu - myslenim, konanim, spravanim a toto manko nase vzdelanie 



/samozrejme len socialisticke, teda nie plnohodnotne/  prvych 5-8 rokoch nemohlo 
vyrovnat, navyse sme neovladali rec.  
 Pre nas, ktori sme prisli zo socialistickeho "sklenika" a naraz objavili svet, to bol velky 
kulturny sok a pre Nemcov konfrontacia s nami takisto. 

 ++++++++++++++++++++++++ 

Nemecko opúšťajú tisícky odborníkov tureckého pôvodu 

Nemci tureckého pôvodu sa cítia v krajine diskriminovaní a mnohí sa vracajú do 
krajiny, v ktorej sa narodili ich rodičia. 

BERLÍN. Rodičia Aliho Duvarciho prišli z Turecka do Nemecka, ešte keď bol dojčaťom. 
Získal nemecké občianstvo, vyštudoval obchod a pracoval pre rôzne firmy. Úmerne 
skúsenostiam sa zvyšovala aj jeho kvalifikácia, keď zrazu v kariére narazil na strop. Je 
presvedčený, že na príčine je jeho turecký pôvod. 

"Poslal som niekoľko žiadostí na vyššie pozície, ktoré odrážali moju kvalifikáciu, ale 
dostal som len odmietavé listy. Myslím, že zamestnávatelia zahodili moje žiadosti v 
momente, keď uvideli turecké meno." 

A tak 40-ročný ženatý otec dvoch detí urobil to, čo tisíce odborníkov tureckého pôvodu - 
vrátil sa do krajiny svojich predkov. Nemecko má pritom problémy s nedostatkom 
kvalifikovanej pracovnej sily a znižovaním pôrodnosti a počtu obyvateľov. 

V 60. rokoch minulého storočia odišli milióny Turkov za prácou do Nemecka. Väčšinou 
išlo o nekvalifikovaných robotníkov. Pomohli s obnovou vojnou zničenej krajiny. Ich 
deti sa už narodili, vyrástli a vyštudovali v Nemecku. Majú nemecké občianstvo, ale 
mnohí sa stále cítia ako "outsideri". Napriek vzdelaniu a praxi sa na vyššie riadiace 
pozície vo firmách nemôžu dostať. Podobné skúsenosti majú aj iní prisťahovalci. 

"Už ale nechcú byť konfrontovaní s rasizmom, diskrimináciou v práci a skutočnosťou, 
že mnohí nemeckí zamestnávatelia hodnotia ich etnický pôvod ako riziko, a nie ako 
výhodu," uviedol Ediz Bokli, ktorý riadi pracovnú agentúru. Potvrdil, že počet lekárov, 
inžinierov a obchodníkov, ktorí sa rozhodli hľadať v Turecku miesto zodpovedajúce ich 
kvalifikácii, stúpa. 

Viacerí nemeckí ekonómovia upozorňujú, že krajina si nemôže dovoliť takýto exodus 
profesionálov. Nemecká komora priemyslu a obchodu (DIHK) opakovane vyzvala na 
zmenu prístupu k integrácii prisťahovalcov. V opačnom prípade vraj môže Nemecku o 
15 rokov chýbať až 5 miliónov kvalifikovaných pracovných síl. To zároveň bude 
znamenať aj pokles príjmov z daní a tiež odvodov do dôchodkových fondov. 

"Už teraz nám chýba zhruba 400.000 inžinierov, majstrov a kvalifikovaných 
robotníkov," tvrdí šéf DIHK Hans Heinrich Driftmann. Takýmto spôsobom strácame 
približne 1 % nášho ekonomického rastu a v budúcnosti sa situácia bude iba 
zhoršovať," dodal. 

Presný počet nemeckých odborníkov tureckého pôvodu, ktorí odišli za prácou do starej 
vlasti, nie je možné určiť, pretože majú väčšinou nemecký pas a tak nie sú zahrnutí v 
štatistikách o tureckých občanoch. Odhaduje sa však, že sú ich tisíce. 



Informovala o tom agentúra AP. 

++++++++++++++++++++++++ 

 

Iva  Štrbová: Ja som svetlo (KN 13-14 201O) 

 

 
Spev o ráne  vzkriesenia 
 
No už je výhľad sveta na výhybke 
 do nových obzorov. 
Z ľahkého rána - po bolestnom piatku 
A po sobote zamĺknutej, chripkej 
 s hrobovou komorou –  
 vkrúžila sonáta, 
čo znela tu už predtým na počiatku, 
pozorne sťaby v škovranovej čipke 
nad prežiarenú rajskú križovatku, 
 vzkriesením dojatá. 
Deň je zas dojča, tvár má nežnú, hladkú 
A hnutia mysle od radosti hybké, 
 že ho už čoskoro 
 slnečné lúče pozlátia. 
 
(Teofil Klas, Grálová sonáta) 
 
 
Na Veľkú Noc 2011 s úctou pozdravuje 

 

 
++++++++++++++++++++++++ 

Nevymyslíme nič lepšie, ako dokázali majstri. Pridávame sa k nim, prijmite náš spoločný 
pozdrav:  
  Snáď najpôsobivejšia pašiová ária a záverečný zbor Matúšových pašií neprekonateľného 
Bacha (texty prebásnila Jela Krčméry-Vrteľová – sú v prílohe).  
  http://www.youtube.com/watch?v=aPAiH9XhTHc 
Ária (Alt) Erbarme dich mein Gott  
  http://www.youtube.com/watch?v=j7EtnprvVjg&feature=mfu_in_order&list=UL  
Záverečný zbor Wir setzen uns mit Tränen nieder  
  Aktuálna Novinka na  
http://www.razus.sk/novinky/ve-konocny-pozdrav/  
  Posledné dve videá na  
http://www.juras.sk/video/ 

++++++++++++++++++++++++ 
Ária (Alt) Erbarme dich 
Zmiluj sa, Bože môj 
pre prúdy týchto sĺz! 
Hľaď, zrak môj, srdce moje 
horko tu žalostí 
 



Záverečný zbor Wir setzen uns 
K hrobu sadáme, na tie hrudy,                                                                                                              
pokorne, na okraj. 
Ty sladko spočívaj! 
Spite, vy ubolené údy, 
spite tam pokojne! 
Aby sa rov tých tvrdých skál 
aj našej utýranej duši, 
ktorá po večnej spáse túži, 
raz miestom odpočinku stal. 
K hrobu sadáme, na tie hrudy, 
pokorne, na okraj! 
Spi, Ježiš, sladko spočívaj! 

++++++++++++++++++++++++ 

Na Veľkú noc 

Martin Rázus 

Víťazný Kriste, buď Ti večná chvála, 

keď Tvoja sila aj smrť prevládala: 

nedeľa svitla po Velikom piatku, 

a mení horké slzy v nádej sladkú! 

I v našom srdci čistá radosť jasá, 

žes´ vstal – a zloba sveta utiahla sa, 

to nalieva nám sily k žitia boju 

za pravdu Tvoju a za vieru svoju. 

Ó, vzkriesený náš Pane, praj nám kľudu 

a žehnaj nám v deň tento svojmu ľudu, 

uľavuj chorým, vylieč neduh všaký, 

vyslyš tých, ktorí hľadia nad oblaky, 

požehnaj tým, čo museli v kraj iný 

za skyvou chleba – diaľnej do cudziny, 

udrž ich v zdraví, popraj šťastia v diele, 

chráň od úrazu na duši i tele! 

Domácich poteš, - že ich prosbu čuješ 

a na ich milých v svete pamätuješ! 

Požehnaj biednym, Pane milostivý, 

požehnaj zemi, čo nás všetkých živí, 

otvor nám hojnosť štedroty tým jarom...! 



Požehnaj všetkým našim hospodárom, 

otcom i matkám, na nich starosť leží, 

vzbuď novú, jasnú nádej pri mládeži, 

jak prebíja sa v sade kvieťa znova, 

nech pučí v srdciach pravda Tvojho slova, 

a jak s´ ten kameň zdvihol niekdy z hrobu, 

daj dietkam svojim dožiť lepšiu dobu, 

nech v srdciach jasot nedele tej vzplanie... 

A po skončení žitia – vzkries nás, Pane. 

++++++++++++++++++++++++ 

Margita Ivaničková 
VEĽKONOČNÝ ODKAZ 

Keby si ku nám prišiel dnes, podobný ľuďom - ako vtedy, 
nájdeš dohola vyrúbaný les a horu novej trendy-biedy. 

Keby si ku nám prišiel dnes, bez dlhých vlasov,  
v módnom outfite,  

nájdeš tu duše hore bez a telá k obrazovke pribité. 

Keby si ku nám prišiel dnes rozčesať naše 
zauzlené dredy, štekol by po tebe máloktorý pes. 

Vyhnali by ťa znova. Ako vtedy. 

Keby si ku nám prišiel dnes, rozhodol by 
väčší počet SMS: Na koho to slovo padne?  

Kto modré klbko 
hadov rozmotá?  

Smrť krížom, Pane, už znie ľudom fádne...  
Celá Zem je dnes Tvoja Golgota 

++++++++++++++++++++++++ 

Kristus nie je legendou, ani mýtom, kde ho chceli zatlačiť fašisti a komunisti - tí úhlavní 
nepriatelia pravdy, tí apokalyptickí jazdci dejín zla, podlosti a egoizmu . Diabol kráčal 
dejinami človeka v rôznom rúchu. Jeho stopy v tomto 20. storočí zostali zaliate krvou a 
utrpením miliónov obetí. Prechádza ním odetý v metamýte fašizmu a komunizmu so 
súčtom megavrážd. Jeho cieľom je dosiahnuť genocídu ľudstva. a nemá k tomu ďaleko.  
 
Ježiš Kristus bol ukrižovaný za to, že ako Júdejec, obyvateľ historického územia vtedajšej 
Júdey, povedal pravdu mocným tohoto sveta Farizejov, saducejov, veľkňazov, mocných 
pánov zo sanhedrinu, najvyšších sudcov nazval bez rozpakov obielenými hrobmi, ktoré sú 
biele a čisté na povrchu, zapáchajúce však vo vnútri, prevracal stoly peňazomencov, 
vtedajších bankárov pred chrámom, kupčíkom prevracal ich šiatre a vzal na nich bič, 



zahanboval udavačov, meštiackych nafúkancov a snobov. Mohli ho nezabiť?! Museli ho 
odsúdiť, zhanobiť a popraviť najpotupnejším spôsobom, určeným vzbúreným otrokom, 
ktorých ani nepovažovali za ľudí. Chceli zločinci pred dejinami urobiť z neho zločinca, a 
preto ho ukrižovali s lúpežníkmi a vrahmi po boku. 
 
O otcovi a bohu židov vravel: 
„Vy ste z otca diabla a žiadosti svojho otca chcete činiť. On bol vrahom ľudí od počiatku a 
nestál v pravde, lebo nieto v ňom pravdy. Keď hovorí lož, hovorí zo svojho vlastného, 
pretože je luhár a otec lži. Ale pretože ja hovorím pravdu, neveríte mi. Kto z vás ma usvedčí 
z hriechu? A keď pravdu hovorím, prečo mi neveríte? Kto je z Boha, počúva Božie slová; vy 
preto nepočúvate, lebo nie ste z Boha.“ (Jn, 8:44-47) 

++++++++++++++++++++++++ 
Pokojné prežitie Veľkonočných sviatkov všetkým ľuďom dobrej vôle praje 

Svetové združenie bývalých československých politických väzňov  
++++++++++++++++++++++++ 

http://narod.sk/sdjt/5-rodny-dom-jozefa-tisu/222-pozvanka-na-72-vyrocie-vzniku-statnosti 
 

++++++++++++++++++++++++ 
Zasmejme sa! 

http://videosift.com/video/The-Greatest-Show-On-Legs-The-Naked-
Balloon-Dance 

++++++++++++++++++++++++ 
Jazda na aute 
http://www.youtube.com/watch_popup?v=4TshFWSsrn8&vq=medium#t=35 

++++++++++++++++++++++++ 

16.4.2011 sobota, Komarno, zasadanie Madarskej rektorskej 
konferencie na Univerzite Komarno. Porusuju sa tym Lisabonské 
kritéria EU a je to porušenie      medzinárodneho prava. 

++++++++++++++++++++++++ 
Ako ďalej bez juhu 2009 
Václav Klaus včera 9. októbra 2009 v priamom prenose na TA3 objasnil, ako 
prídeme o južné Slovensko. Lisabonská zmluva podľa neho umožní “prelomiť 
Benešove dekréty”. Výnimku z revízie retribučnej povojnovej praxe si 
vymohlo iba Anglicko a Poľsko. Slovensko nie. Klaus použil propagandistický 
pojem Benešove dekréty, podobný pojmu Karpatská kotlina či fórum jej 
poslancov. Tieto nezmyselné pojmy nemajú ani geografický ani právny základ 
a ich zdrojom je delibáb, vnútorná fatamorgána obnovovateľov Hitlerových 
hraníc. Ak má Klaus pravdu aj v ďalšom tvrdení, že cudzí súd bude môcť 
siahnuť aj na už právoplatné rozhodnutia českých súdov, tak by to mohlo 
znamenať, že Lisabonská zmluva zavádza cez súbor práv aj právnu 
retroaktivitu… 
 
“Prelomenie Benešových dekrétov” môže teda v praxi znamenať, že značnú 
časť českého územia získajú nielen sudetskí Nemci, s čím ako humanista 
musím súhlasiť, ale aj lichtenštajnská a ďalšia šľachta, s čím súhlasiť 
nemožno, lebo šľachta naše územia po stáročia iba drancovala, kým 
sudetonemecký národ túto tretinu Čiech parádne zveľaďoval. Vedie ma k tomu 
súhlasu aj skúsenosť pri tvorbe scenára Skupinový autoportrét prezidenta 



Beneša, dnes zakázaného filmu. Je nehumánne, že česká politika lipne na 
Benešovi a vyznamenania nesú jeho meno. Beneš bol paradoxne antihitlerovský 
fašista, mal stáť pred Norimberským tribunálom, keby sa také čosi vrátilo 
ku všetkým vojnovým (Katyň) a povojnovým zločinom (slovenskí odvlečenci) a 
ako neslýchaného rasistu ho kvalifikovane vyhodnotil už Štefan Osuský, vari 
posledný slovenský diplomat európskeho významu. Po Clementisovi, usmrtenom 
na žiadosť z Budapešti, a Osuskom nevidím slovenských diplomatov, ktorí by 
mali jasno v základných záujmoch Slovenska – postavení revizionistickej 
propagandy v Maďarsku pred súd v Haagu, lebo tým Budapešť porušuje Parížsku 
mierovú zmluvu. Požadovaním odškodnenia ľudí druhej kategórie za Horthyho 
okupácie južného Slovenka. Publikovaním faktov o kultúrnej genocíde menšín 
v Maďarsku (nemeckej, slovenskej, rumunskej) po anglicky v Bruseli. 
Výstavou v Európskom parlamente ku premrhanej storočnici masakru v 
Černovej. Veľkofilmom o Štefánikovi k premárnenému 90. výročiu podľa aspoň 
jedného zo štyroch napísaných scenárov. Šírením v jazykových mutáciách cez 
ambasády troch dokumentárnych filmov, ktoré nedávno STV odmietla odvysielať 
– o Malej vojne. Tiež bolo teraz výročie… Spoluprácou s ruskou diplomaciou 
na objasnení maďarského bombardovania okupovaných Košíc v roku 1940. 
Vrátením ukradnutých pamiatok. A napokon no nie naostatok, obnovením 
súdneho sporu o Gabčíkovo, lebo Maďarsko neplní rozsudok. Naša diplomacia 
nevyužíva a možno ani nepozná holý syntetický fakt, že neexistuje za dvesto 
rokov žiadny susedský krok maďarskej politiky. Naopak, kolektívne 
sebaklamy, ktorých jazyk analyzoval Jarguš Ferko, aj nanjnovšie používanie 
lži o slovenskom zákone stavia obeť Slovensko do úlohy agresora, hoci je to 
naopak. V tomto zmysle je najvýznamnejším napomáhačom maďarskej propagandy 
Ján Slota a jeho slogan o tankoch na Budapešť. Bolo to naopak. Maďarské 
vojská sem vtrhli prinajmenšom päťkrát. A tzv. slovenská diplomacia nemá 
ani koncepciu ani vidinu finálneho cieľa, morálneho vyrovnania našich 
národov v zmysle výpovede knihy môjho brata Jerguša, ktorá teraz vychádza v 
rumunskom vydaní.  
 
Klausovo odhalenie objasňuje aj doposiaľ záhadný fakt. Na vyvolanie vojny 
v Juhoslávii bolo potrebné mať celoplošné médiá na oboch stranách sporu 
(Vjesnik, Politika). Na Slovensku ale obrana proti agresii nemá už ani 
jedno médium. A Ficova vláda to trpne akceptovala… nevydala ani jedného 
Mináča, nič po anglicky, ba obtýždeň finančne cenzuruje aj Literárny 
týždenník a teraz zrazila rozpočet vedy a kultúry ešte nižsie, štrukturálne 
fondy sa počítať nemajú, počíta sa percento HDP, kde sme na chvoste. Inak 
povedané, máme nádej, že mediálne už okupované Slovensko sa bude vzdávať 
južných častí svojho územia bez boja. Dobré je na tom akurát, že nepotečie 
krv. Dúfajme. Po terajšom masovom výpredaji pozemkov do dánskych rúk zistia 
vari aj Dáni, ako chutí uhorská moc.  
 
Na gigantický výpredaj rolí Dánom, ktorí na to dostávajú od svojej vlády 
90 percent dotácie, sa možno pozerať dvojako. Ako na maďarský trik, aby sa 
vykúpili tie pozemky, ktoré Lisabon neumožní vysúdiť. Aebo slovenský trik, 
aby na juhu vznikla sebavedomá a bohatá dánska menšina, ktorá oslabí 
maďarský vplyv.  
 
Ak ale má sloenská vrchnosť prefíkanosť na tejto úrovni, ťažko sa chápe, 



že cenzuruje nakrútené slovenské filmy, že trpí, že SND vedie nominantka 
SMK a dramaturg, ktorý hlása, že Niet slovenskej drámy, že likviduje 
umelecké časopisy, nepodporuje interentizáciu slovenskej literatúry, 
zrušila knižnú distribúciu, toleruje zrušenie operety, pantomímy, výroby TV 
inscenácií… Stručne. Mečiar, Fico, Dzurinda, traja slepí hrobári našej vedy 
kultúry. Vznikla SR v roku 1993 za podmienky, že postupne prenechá juh 
Budapešti? To by vysvetľovalo inscenančé a publikačné zákazy aj preventívny 
zákaz výroby inscenácií od roku 2000 a úplne opustenie mediálneho 
priestoru.  
 
V našej skúsenosti prišiel fašizmus sto rokov pred nástupom Hitlera k 
moci. Volal sa maďarizácia a jeden z našich najlepších duchov tých čias, 
Bánovčan Michal Kunič, vtedy ihneď vydal knihu (1833). Bol to storočie 
pred Hitlerom protest proti fašizmu, proti deleniu ľudí na občanov prvej a 
druhej kategórie. Kniha vyšla po nemecky v Zágrebe, ale Kuničova ulica 
chýba aj v Bánovciach aj v Bratislave. Medializuje sa z Bánoviec Tiso a 
volebnú kampaň robia médiá zadarmo Kotlebovi… Médiá aj vyrobili Slotu s 
Malinovou a zapájajú ich každé leto vtedy, keď sú na dovolenke Tokes a 
Duray. Médiá zabudli, že Beethovenovu pozostalosť cenzurovali v Budapešti a 
vynechali z nej všetko o Slovensku a Bratislave, takže dodnes tu nemáme 
jeho ulicu. Médiá zabudli, že antisemitismus a antislovakizmus bežali v 
Uhorsku paralelne a nevedia nič o Istóczyho Maďarskej antisemitskej strane 
v Uhorskom sneme a o jeho návrhu na deportácie Židov z celého Uhorska v 
časoch, keď rušili Maticu, odvážali slovenské deti na zotročenie a 
ignorovali mileniárne cyrilometodské oslavy, ktoré v Ríme organizoval 
hudobný génius František Liszt. Médiá nevedia, že vojnový zločinec 
Esterházy sa hrdil, že Budapešť bola pred Nemacami “prvá na ceste víťazného 
fašismu”. Nevie to ani EU a nemecká kultúra akoby nemienila prenechať toto 
historické prvenstvo Tiszovi a Horthymu. Vedia to ale zrejme Maďarské 
gardy… ktoré niekto financuje a pripravuje novú vojnu, o ktorej píše 
Chelemendik v najnovšej Kultúre. Akreditačná komisia akreditovala 
náboženský študijný smer hungarológia a v Nitre sa teraz za naše peniaze 
vychovávajú stovky nových maďarónov, nie hungaristov, ale hungarológov, nie 
štúdium Maďarska ale Maďarstva. Tento odstavec možno rozvinúť do štúdie o 
chorej filozofii dejín slovenskej vrchnosti, absencii štátnej myšlienky, 
deravej politike pamäti a naskrze zbytočnom vreskote o súsoší vierozvestov 
v Komárne, keď sa nič z ústami ústavy proklamovanej tradície 
cyrilometodskej nedeje v urbánnom texte a kontexte v hlavnom meste Požoni… 
Škoda mlčať.  
 
Tento text uzatvára trojicu zásadných rýchlych krátkych textov – Koszonom, 
pane Vaculík (1990, replika na Naše slovenská otázka), Ako ďalej bez juhu 
(1995). A ak si ešte niekto myslí, že STV je verejnoprávna, mal by si 
porovnať priamy prenos TA3 a zistiť, čo “verejnoprávne” vystrihli z Klausa. 
Na mediálnej i pojmovej úrovni sme už maďarizovaní, aj naši poprední 
politici netušia, že prevzali iredentistické pojmy. Škoda slov.  
 
Slovenského prezidenta, politika a diplomata si ideálne predstavujem ako 
subjekt, ktorý má jasno v základných hodnotách a záujmoch svojho štátu. Aj 
preto už od roku 1990 nemám koho voliť a politicky aj mediálne ma za to 



prenasledujú všetky doterajšie garnitúry. Klaus rozdelil spoločný štát a 
tým perspektívne odovzdal slovenské pozemky pod Hitlerovu hranicu, ale 
teraz vystúpil v istom zmysle tak, ako by som si predstavoval vystúpenia 
slovenského prezidenta. V divadelnom slangu sa toto nazýva záskok.  
Andrej Ferko 
politicky prenasledovaný autor 
občan druhej kategórie 

++++++++++++++++++++++++ 

Maďari podozriví zo zabíjania Cigánov majú väzby na bezpečnostné služby  

http://beo.sk/extremizmus/1292-madari-podozrivi-zo-zabijania-ciganov-maju-vazby-na-
bezpenostne-sluzby 

++++++++++++++++++++++++ 

GYPSY SPIRIT 2011                  VYHLASOVATELIA  

 Asociácia pre kultúru, vzdelávanie a komunikáciu (ACEC), Úrad splnomocnenca vlády 
SR pre rómske komunity, spoločnosť Slovenské elektrárne, a. s., člen skupiny Enel, 
generálny partner, Rozhlas a televízia Slovenska (RTVS), Národné centrum pre rovnosť 
príležitostí a Asociácia rómskych žien Slovenska.  

 Slávnostné vyhlásenie 3. ročníka Gypsy Spirit sa uskutoční v prvý deň konferencie 
Európskej únie na tému „Začleneie rómskych komunít“ a za účasti vysokých 
predstaviteľov Európskej komisie po oficiálnej dohode kultúrnym podujatím 
konferencie. 

 TERMÍN A MIESTO KONANIA 

 23. máj 2011, divadlo ARÉNA/Slovenský rozhlas (miesto upresníme po dohode s RTVS – 
výhodnejšie pre vysielanie) 

 ČASOVÝ HARMONOGRAM PROJEKTU 

 18.3.2011  vyhlásenie ocenenia Gypsy Spirit 2011 (Tlačová správa, mediálny podpora cez     

                  spoty vo vysielaniach -   rádio EXPRES a Rozhlas a televízia Slovenska). Tlačovú  

                  správu (jedna verzia) vydávajú ACEC a Úrad splnomocnenca vlády SR pr rómske  

                  komunity 

 18.4. 2011   Uzávierka prihlášok a nominácií 

 20.4.  2011  Zasadanie prípravného a organizačného výboru GS (POV) 

 26. 4. 2011  Zverejnenie nominácií  

                    (Tlačová správa, ww.gypsyspirit.eu, www.romovia.vlada.gov.sk, mediálni    



                    partneri        

 23.5. 2011   Zasadanie odbornej poroty a poroty Čin roka   

  

23.5. 2011   Slávnostný galavečer - odovzdávanie ocenení a kultúrny program 

                                                          recepcia 

 PRÍPRAVNÝ A ORGANIZAČNÝ VÝBOR (POV): 

Zástupcovia vyhlasovateľov ocenenia a nezávislý predseda – PhDr. Silvia Porubänová, 
sociologička 

 ODBORNÁ POROTA:  

Michael Kocáb, predseda (Česká republika) 

Miroslav Polák, splnomocnenec vlády SR pre rómsku komunitu  

Rumyan Russinov, Director, Public Policy Advocacy Centre (Bulgaria) 

Joaquín Cortéz, Roma´s Ambassador of the EU 

Katarína Mathernová, World Bank 

Predstaviteľ EK prítomný na konferencii v Bratislave 

 POROTA ČIN ROKA: 

Eva Babitzová, predsedkyňa, rádio EXPRES 

Barbora Demešová, redaktorka TV Markíza 

Lucia Horváthová, asistentka osvety zdravia, Veľká Lomnica 

Slávka Mačáková, riaditeľka ETP Centrum pre udržateľný rozvoj 

Asociácia rómskych asistentov – 1 zástupca 

Vlado Sendrei, Kokavakere Lavutara 

 GALAVEČER – UDEĽOVANIE OCENENÍ - PROGRAM 

 Termín: 23.máj 2011 

Miesto: divadlo Aréna Bratislava 

Ideová téma slávnostného večera 3. ročníka Gypsy Spirit: Rómska mládež a jej možnosti. 



KONCEPCIA VEČERA 

Slávnostné udeľovanie cien v Bratislavskom divadle Aréna je koncipované ako veľkolepý 
večer oslavy rómskeho ducha-Gypsy Spirit, ktorý víťazí nad chudobou, ťažkými životnými 
podmienkami, chorobami, nedostatkom možností ... hľadanie a prinesenie holubice mieru na 
podporu tolerancie a búranie predsudkov...  

Ukázanie krásneho etnického odkazu rómskeho folklóru a hudby, rómskych umelcov.  

Večer bude profesionálne odsnímaný a následne odvysielaný vo verejno právnej televízii STV, 
aby sa aj široká verejnosť dozvedela o tejto aktivite. Z udeľovania ocenenia bude priamy 
prenos 23.5. v Slovenskom rozhlase. 

 Po minulých úvodných dvoch ročníkoch, ktoré boli vedené skôr v triezvom a vecnom 
duchu, sa má stať tento ročník oslavou farieb a pestrosti, aké v sebe má rómska kultúra. 

 Jemne skĺbená pôvodná rómska hudba a tanec, originálna scéna známeho divadelného 
scénografa, spojena s nakrútenými dokumentárnymi ukážkami priamo z terénu (videoportréty 
nominovaných) vytvorí bohatý rámec pre odovzdávanie cien. 

 Ceny udelené v piatich kategóriách za reálne výsledky, ale aj mimoriadne a odvážne počiny 
budú odovzdávať známe a výrazné osobnosti spoločenského, kultúrneho a politického života, 
ktoré svoje meno spoja s humanistickým a uvedomelým posolstvom, ktoré šíri podujatie 
Gypsy Spirit v slovenskej spoločnosti aj medzinárodne. Riešenie rómskej otázky je 
naliehavou výzvou pre spoločnosť a podporou tolerancie a znášanlivosti.  

 TVORCOVIA GALAVEČERA 

Laco Halama, réžia 

Ako režisér sa venoval najmä dramatickej tvorbe pre mládež a pôvodným dramatickým, 
hudobným a historickým témam a tiež koprodukčným filmovým projektom.Venuje 
sa  realizácii filmových a televíznych projektov ako režisér a producent. V pozícii kreatívneho 
riaditeľa sa venuje vyhľadávaniu, príprave a realizácii televíznych, filmových a 
multimediálnych projektov. Stále je činný ako režisér a scenárista. 

 Anton Popovič 

hudobná dramturgia a príprava hudobnej koncepcie večera 

Anton Popovič študoval na Konzervatóriu v Bratislave hru na trúbke a na bicích nástrojoch a 
dirigovanie na Vysokej škole múzických umení v Bratislave (prof. Ladislav Slovák, Bystrík 
Režucha).  

Na Kráľovskom konzervatóriu v Haagu navštevoval kurzy dirigovania (Jac van Steen, Ed 
Spanjaard, Jan Boogarts), kompozície (Louis Andriessen) a kurzy zamerané na interpretačnú 
prax starej hudby (Jan Kleinbussink). Je aktívny ako skladateľ, aranžér i producent. 

 Tina Diosi, réžia videospotov k nomináciám, scenár a koncepcia podujatia 



Tina Diosi vyštudovala filmovú scenáristiku a dramaturgiu a tiež filmovú vedu na 
bratislavskej VŠMU. Podľa jej scenárov boli nakrútené celovečené filmy  napr.Neverné hry (r. 
Michaela Pavlátová, 2003, film získal Zvláštnu cenu poroty New Directors Award na 51. 
MFF v San Sebastiane)  Ako režisérka sa Tina Diosi predstavila celovečernými 
dokumentárnymi filmami Mesto lietajúcich slov (2005), Slovensko pre začiatočníkov (2008) 
a Malý zúrivý Robinson(2010). Je autorkou rady krátkometrážnych dokumentov. Venuje sa 
producentskej činnosti.  

 Tom Ciller, scéna 

Vyštudoval scénografiu na VŠMU. Realizoval rad činoherných, operných a muzikálových 
inscenácií. Spolupracuje s národnými divadlami v Prahe i Bratislave, s pražským Činoherným 
klubom, divadlom Aréna, Divadlom J. K. Tyla v Plzni a i. Plzeňská produkcia Predanej 
nevesty (2002), na ktorej sa podieľal, získala ocenenie „Opera roku“. Za scénografiu k 
inscenácii Arabská noc získal ocenenie Dosky (2005), za Úklady a lásku nomináciu na Dosky 
(2007, obidve inscenácie v Činohre SND). Venuje sa výtvarnej i autorskej práci na 
predstaveniach pre deti (napr. Červená Čiapočka v Aréne) a tiež grafickému dizajnu. 

 PROGRAM 

Moderátorka: Lejla Abassová, profesionálna moderátorka 

 Úvodný príhovor: premiérka vlády SR Iveta Radičová (alternatíva Rudolf Chmel,   

                              podpredseda vlády SR pre ľudské práva a menšiny) 

                              Paolo Ruzzini, generálny riaditeľ spoločnosti SE, člen skupiny ENEL 

                              (generálny partner podujatia) 

 Kultúrny program:  

  

Sabrosa – gitarová skupina troch rómskych dievčat z osady z východného Slovenska (bola 
tiež vo finále Talentshow (Česko a Slovensko)  

 Romano Stilo - 

Orchester Romano Stilo vznikol v roku 2006. Cieľom zakladajúcich členov bolo vytvoriť 
zoskupenie mladých virtuóznych hudobníkov rómskeho pôvodu na Slovensku a spoločne 
interpretovať hudbu tak, aby odrážala ich osobitý charakter, temperament a cítenie. Skupina 
má 7 členov a vedie ju Patrik Žigmund, husľový virtuóz, ktorý študuje vo Viedni. 

Bohemiens - Hudobné teleso zložené z mladých rómskych hudobníkov z celého Slovenska, 
vzniklo koncom roku 2008 na podnet legendárneho husľového virtuóza Jána Berkyho - 
Mrenicu staršieho. Skupina Bohémiens má 6 členov a  vedie ju  Barbora Botošová. 



Kokavakere Lavutara – veľmi populárna rómska hudobná skupina, ktorá sa zameriava na 
tradičné rómske piesne a detský spevácky zbor ČERCHEŇORA – 20 rómskych detí 
vzdelávacieho programu YRAEF zo sociálne slabých rodín z okolia Kokava nad Rimavicou. 

 Dobrá víla Kesaj – rómsky tanečný a spevácky súbor z Kežmarku (medzinárodne známa 
formácia 30 detí – tanečníkov a sólistov) 

 VIDEOSPOTY – 5 kategórií po 3 nominácie 

Prezentácia videospotov a vyhlásenie víťazov v jednotlivých kategóriách sa bude 
dramaturgicky striedať s hudobnými a tanečnými vystúpeniami  

 ODOVZDÁVANIE OCENENÍ: Ocenenia v kategóriách 1 – 4 odovzdávajú jednotliví 
členovia odbornej poroty a ocenenie Čin roka odovzdá predsedkyňa poroty so zástupcom 
generálneho partnera SE, člen skupiny ENEL (Michele Bologna, riaditeľ oddelenia 
komunikácie). 

++++++++++++++++++++++++ 
Ficova Sofiina volba 
http://www.youtube.com/watch?v=k4ftkPjSgEU&feature=related 

++++++++++++++++++++++++ 

Skandál! Teplický soud označil státní znak Slovenské republiky jako nacistický symbol! 
http://www.radnice-litvinov.cz/12420112 
Česká republika se prostřednictvím teplického soudu opět vyznamenala. To, co dokázali 
zdejší soudci, se dosud nepodařilo nikde jinde v naší zemi. Již jsme si tak nějak zvykli, že 
česká ideopolicie zatýká a pronásleduje lidi, kteří se provinili tím, že měli na svém oblečení 
vyobrazeno ozubené kolo, což je v České republice považováno za závažný zločin. Také již 
nikoho nepřekvapuje, že jsou českými soudy trestně stíháni lidé, kteří si veřejně dovolili 
přednést svůj názor. 
Korunu tomu všemu ale nasadil Okresní soud v Teplicích, který dnes, po třech dnech držení 
ve vazbě, odsoudil slovenského nacionalistu k půlročnímu trestu odnětí svobody 
s podmíněným odkladem na dva roky za projev přednesený na sobotním shromáždění DSSS 
v Krupce na Teplicku. Zároveň mu při této příležitosti byly zabaveny věci – triko, opasek, 
čepice s kšiltem a odznak, na kterých byly podle soudu vyobrazeny zakázané nacistické 
symboly. 
Tím údajně zakázaným nacistickým symbolem je bílý dvojramenný kříž, který je součástí 
státního znaku Slovenské republiky. Ve slovenských poměrech symbolizuje tři významné 
světce: sv. Benedikta, sv. Cyrila a sv. Metoděje. Jde o křesťanský symbol vzkříšení Ježíše 
Krista, který se používá od 9. století. Byl rovněž součástí státního znaku republiky 
Československé a později České a Slovenské Federativní republiky. Setkat se s ním můžete 
rovněž na slovenských euromincích a ve svém státním znaku jej v současnosti kromě 
Slovenska používá také Litva a Maďarsko. 
Díky přehnané aktivitě české ideopolicie, které jde na ruku tzv. nezávislá česká justice, tak 
nyní hrozí vypuknutí závažného mezinárodního skandálu. 

++++++++++++++++++++++++ 
Magyar Ösztöndíj Bizottság) 
http://www.aktuality.sk/clanok/185658/gyurcsany-orban-sa-snazi-o-samovladu/ 

++++++++++++++++++++++++ 



Gyurcsány: Orbán sa snaží o samovládu 

Viktor Orbán sa snaží o samovládu a zradil republiku, vyhlásil dnes ľavicový expremiér 
Ferenc Gyurcsány na demonštrácii proti návrhu novej ústavy vládnej strany Maďarský 
občiansky zväz-Fidesz. 

Na protestnom podujatí Maďarskej demokratickej charty v piatom budapeštianskom obvode 
neďaleko parlamentu bývalý predseda vlády ďalej kritizoval terajšieho premiéra za to, 
že šliape po slobode tlače, časť prokuratúry zneužíva na politické ciele a zastrašuje sudcov.       

Orbán svojimi opatreniami ohrozuje fungovanie verejnej sféry, nečinne sa prizerá násiliu voči 
najchudobnejším a izoluje Maďarsko od Európy aj od  sveta, konštatoval v prejave ľavicový 
politik.       

Podľa Gyurcsánya je dobré, že strany „demokratickej opozície“ sa nezúčastnili procesu 
tvorby ústavy. Dav vyše 3000 ľudí, v ktorom boli viacerí vysokopostavení politici Maďarskej 
socialistickej strany (MSZP), reagoval na jeho prejav skandovaním: „Orbán, odstúp!“       

Ďalší rečníci ostro kritizovali návrh ústavy, o ktorom má parlament hlasovať v pondelok 18. 
apríla. Vytýkali, že Orbánova vláda chce zrušením pôvodnej demokratickej ústavy a prijatím 
novej systematicky rozbíjať 20-ročný právny štát, pritom zlikvidovať aj republiku. V návrhu 
novej ústavy totiž názov Maďarská republika nahradili názvom Maďarsko.       

Účastníci demonštrácie, ktorú zabezpečovali desiatky policajtov, sa večer v pokoji rozišli.       

Hnutie Maďarská demokratická charta vzniklo v roku 2008 z iniciatívy maďarských 
ľavicových intelektuálov, ako odpoveď na rastúcu vlnu pravicového radikalizmu v krajine. 

 Zdroj: TASR, 
++++++++++++++++++++++++ 

János Esterházy (fakty a otázniky) /"Ctitelia" JE pripravuju dalsiu instalaciu jeho sochy 
Komarne! 

Ústav pamäti národa  

Vás v rámci cyklu 

Diskusné večery Ústavu pamäti národa 

pozýva na panelovú diskusiu 

János Esterházy 

(fakty a otázniky) 

Diskutovať budú:  



PhDr. Ladislav Deák, DrSc.; prof. PhDr. Róbert Letz, PhD.;  

RNDr. František Mikloško a PhDr. Ferdinand Vrábel 

Diskusia sa uskutoční vo štvrtok 28. 4. 2011 o 17.00 hod. 

v priestoroch Poľského inštitútu na Námestí SNP č. 27 v Bratislave. 

++++++++++++++++++++++++ 
V elektronickej knižnici Forum Historiae pribudla nová publikácia: 
Ján Steinhübel: Kapitoly z najstarších českých dejín 531 – 1004. Kraków : Spolok Slovákov v 
Poľsku – Towarzystwo Słowaków w Polsce 2011.  
Viac: http://www.forumhistoriae.sk/e_kniznica.html 
-- 
Juraj Benko, PhD. 
Historický ústav SAV 
www.forumhistoriae.sk 

++++++++++++++++++++++++ 

Mexiko: Kardinál protestuje proti homosexualistickému ústavnímu dodatku 

Kardinál a arcibiskup Juan Sandoval Iñiguez a mexické pro-life skupiny protestují proti 
ústavnímu dodatku, jenž deklaruje "sexuální preferenci" jako "lidské právo". Dodatek 
jednomyslně schválil mexický senát, ale aby vstoupil v platnost, musí být ještě schválen 
poslaneckou sněmovnou a jednotlivými mexickými státy.  

Kardinál napsal: "Jestliže jsou chráněny sexuální preference, otvírají se dveře každému typu 
neregulérnosti a úchylky, takže je vhodné poznamenat, že existují velmi deviantní sexuální 
preference, například mezi jinými pedofilie a zoofilie. Tímto způsobem takové praktiky, jako 
tak zvané manželství mezi osobami stejného pohlaví, budou nadále posvěceny touto 
zákonnou úpravou."  

Celý článok TU… http://azn.nawebe.net/ukaztemu.php?id=3 

++++++++++++++++++++++++ 

Homosexualita je modloslužba 

"Neviete, že ste Boží chrám a že vo vás prebýva Boží Duch? Kto by teda Boží chrám zničil, 
toho Boh zničí. Lebo Boží chrám je svätý- a ním ste vy". (1 Kor 3, 16- 17)  

V sobotu 16. 4. 2011 zorganizovali Občania za kresťanské hodnoty a tradície (OKHT) v 
spolupráci so Združením pre ochranu rodiny v Bratislave ďalšie zhromaždenie za záchranu 
rodiny a zastavenie totality antihodnôt. Nedalo mi teda a išiel som sa priamo do terénu 
pozrieť na tých “rebelov a nepriateľov Cirkvi”, tak som sa totiž dočítal z niektorých 
rozporuplných emailov kresťanských intelektuálov, ktoré som dostal. Opäť sa samozrejme až 
neuveriteľne podobajú na reakcie provládne orientovaných predstaviteľov ZKD Pacem in 
terris s pred roka 1989. 

Celý článok TU: 

 



http://azn.nawebe.net/view.php?nazevclanku=bhomosexualita-je-
modlosluzbab&cisloclanku=2011040002 

++++++++++++++++++++++++ 
Slovenska republika je jedinou krajinou Unie, ktora na vzdelavanie vynaklada menej nez styri 
percenta HDP. 

Na vzdelávanie dávame najmenej z celej Únie 

Slovenská republika je jedinou krajinou Únie, ktorá na vzdelávanie vynakladá menej 
než štyri percentá HDP.  

BRATISLAVA. Slovensko je z hľadiska financovania vzdelávania na chvoste 27-miestneho 
rebríčka Európskej únie. Vyplýva to z novej správy o pokroku vo vzdelávaní a v odbornej 
príprave, ktorú dnes zverejnila Európska komisia. 

"Slovenská republika je jedinou krajinou Únie, ktorá na vzdelávanie vynakladá menej než 
štyri percentá HDP. Najlepšie výsledky v tomto kritériu zaznamenalo Dánsko (7,83 percenta), 
Cyprus (6,93 percenta) a Švédsko (6,69 percenta)," povedal Andrej Králik zo Zastúpenia 
Európskej komisie na Slovensku. 

Komisárka pre vzdelávanie, kultúru, viacjazyčnosť a mládež Androulla Vassiliou dôrazne 
vyzvala členské štáty, aby nekrátili rozpočtové prostriedky na vzdelávanie, a to aj napriek 
ťažkej situácii, v ktorej sa ocitli v dôsledku krízy. 

„Výdavky na vzdelávanie sú dobrou investíciou do vytvárania pracovných miest a 
hospodárskeho rastu a z dlhodobého hľadiska sa vyplatia. V čase rozpočtových tlakov však 
zároveň musíme zabezpečiť, aby sa zdroje využili čo najefektívnejšie," vyhlásila Vassiliou. 

Problémom aj nedostatok učiteľov 

Ako ďalej vyplýva zo správy, okrem verejných financií na vzdelávanie má Slovensko 
problém aj s alarmujúco nízkym počtom učiteľov. V rokoch 2000 až 2008 sa ich počet znížil 
až o 17 percent. 

"Žiaľ, spolu s Dánskom, Islandom a Tureckom patríme medzi krajiny s najnižším počtom 
učiteľov, ktorí sa ďalej odborne vzdelávajú," informoval Králik. Naopak, v niektorých 
rebríčkoch Slovensko zahviezdilo. 

"Patríme medzi európskych lídrov v oblasti ukončeného stredoškolského vzdelania (2. miesto 
v EÚ), a to aj pokiaľ ide o nárast študentov v oblasti prírodných vied a technických smerov," 
poznamenal Králik. Slovenskí študenti podľa správy Európskej komisie často študujú v 
zahraničí, z hľadiska mobility sme sa umiestnili na 4. mieste v Únie. 

Krajiny Únie podľa správy EK v poslednom desaťročí zlepšili svoje systémy vzdelávania v 
kľúčových oblastiach. Dosiahli však len jeden z piatich cieľov stanovených pre rok 2010, a to 
zvýšenie počtu absolventov v odbore matematiky, v prírodných vedách a v technických 
odboroch. 



Významný, nie však dostatočný pokrok dosiahli krajiny pri znižovaní miery predčasného 
ukončovania školskej dochádzky, zvyšovaní počtu žiakov, ktorí dokončia vyššie 
stredoškolské vzdelanie, zlepšení zručností v oblasti porozumenia písanému textu a zvyšovaní 
účasti dospelých na vzdelávaní a odbornej príprave. 

V rámci stratégie Európa 2020 pre zamestnanosť a rast si Brusel stanovil cieľ znížiť mieru 
predčasného ukončenia školskej dochádzky na menej než 10 percent a zvýšiť počet 
absolventov vysokých škôl na najmenej 40 percent. 

Úroveň vzdelania v Európe sa zvýšila 

Komisárka Vassiliou hovorí, že je dobrou správou, že sa úroveň vzdelania v Európe výrazne 
zvýšila. V porovnaní so situáciou pred desiatimi rokmi dnes ukončí stredoškolské a 
vysokoškolské vzdelávanie viac mladých ľudí. 

"Predčasné ukončenie školskej dochádzky však aj naďalej predstavuje problém, ktorý sa týka 
jedného zo siedmich mladých ľudí v Európskej únii, a jeden z piatich žiakov vo veku 15 
rokov má stále nedostatočné zručnosti v oblasti porozumenia písanému textu," konštatuje 
Vassiliou. Z tohto dôvodu patrí vzdelávanie a odborná príprava medzi zásadné ciele stratégie 
Európa 2020. 

Čítajte viac: http://www.sme.sk/c/5858723/na-vzdelavanie-davame-najmenej-z-celej-
unie.html#ixzz1K4s2A5Pd 

++++++++++++++++++++++++ 
http://www.sme.sk/c/5858363/sns-dava-podnet-na-preskumanie-berenyiho-obcianstva.html 

SNS dáva podnet na preskúmanie Berényiho občianstva 

Berényi odmieta informovať o tom, či už dostal maďarské občianstvo, o ktoré požiadal v 
prvý januárový týždeň. 

BRATISLAVA. Podnet na ministerstvo vnútra na preskúmanie toho, či József Berényi je 
alebo nie je občanom Slovenskej republiky, podá dnes Slovenská národná strana (SNS). 
Reaguje tým na sobotňajší snem SMK, na ktorom sa Berényi stal predsedom strany. 

"Neviem, prečo sa pán Berényi hanbí za maďarské občianstvo, ale pokiaľ ho nadobudol, dnes 
už nie je občanom Slovenskej republiky a tým pádom nemôže byť predsedom politického 
subjektu, akým je SMK," skonštatoval prvý podpredseda SNS Andrej Danko. Verí, že 
ministerstvo podnet preskúma a vyzve Berényiho, aby sa prihlásil k tomu, či je alebo nie je 
občanom SR. 

Líder SNS Ján Slota nechápe, prečo sa o Berényiho občianstvo nikto nezaujíma. "Ďalší 
maďarský puk, ktorý je prezidentom Policajného zboru, tak ten nech robí niečo," vyhlásil na 
adresu Jaroslava Spišiaka. "Celá Európa vie, že prijal maďarské občianstvo, on sa k tomu 
nevyjadrí a ani maďarské ministerstvo zahraničných vecí a tým sa to končí," skonštatoval o 
Berényim Slota. 

Berényi odmieta informovať o tom, či už dostal maďarské občianstvo, o ktoré požiadal v prvý 
januárový týždeň. V Rumunsku i v Srbsku prví žiadatelia maďarské občianstvo získali už v 



marci. U nás platí zákon, podľa ktorého tí, čo dostanú občianstvo Maďarska, automaticky 
strácajú občianstvo slovenské. 

++++++++++++++++++++++++ 
Slota: Maďarsko smeruje k vyvolaniu vojnového konfliktu 

Vývoj politiky v Maďarsku smeruje k vyvolaniu vojenského konfliktu v strednej Európe. Na 
dnešnej tlačovej konferencii to vyhlásil predseda SNS Ján Slota. 

Reagoval tak na prijatie novej maďarskej ústavy, v ktorej už nie sú zaradené garancie 
rešpektovania povojnových hraníc Maďarskej republiky. Tá sa navyše od budúceho roka 
premenuje na Maďarsko. Tieto signály, spolu s umožnením volebného práva pre maďarských 
občanov bez ohľadu na to, či majú priamy vzťah k Maďarsku, alebo získali občianstvo na 
základe príslušnosti k maďarskej menšine v niektorom zo susedných štátov, prirovnal k 
"výstrelu z Aurory". 

"Je pre mňa skutočne záhadou, ako si môže pán Dzurinda (minister zahraničných vecí SR, 
pozn. TASR) vysvetľovať tento akt zlovôle doslovne bagatelizovaním a vyjadrovaním sa v 
tom zmysle, že by sme nemali reagovať s emóciami. Tu už sa emócie stávajú druhoradými 
alebo treťoradými. Tu ide o fakt, že sa susedný štát otvorene mieša do záležitostí suverénneho 
slovenského štátu," zdôraznil predseda SNS, ktorý chce v Národnej rade SR iniciovať prijatie 
kritického uznesenia k politike susedného štátu. 

"My sme na veci, ktoré sú dnes realitou, reagovali už pred 15 rokmi a vtedy sa z nás všetci 
smiali. Dnes to všetci preberajú a tvária sa, akoby objavili Ameriku," vyhlásil Slota. 

"Dnes už nikto nepochybuje o tom, že Viktor Orbán je jeden obrovský diktátor v strede 
Európy, ktorý je porovnateľný s ktorýmkoľvek diktátorom na severe Afriky," doplnil Slotu 
prvý podpredseda SNS Andrej Danko. 

http://www.sme.sk/c/5858217/miklosko-na-sude-potvrdil-obvinenie-v-kauze-sokol.html 
++++++++++++++++++++++++ 

Mikloško na súde potvrdil obvinenie v kauze Sokol 

Mikloško potvrdil presvedčenie, že mimo cirkvi bolo prevedených až 500 miliónov 
korún. Svoj zdroj neuviedol. 

BRATISLAVA. Spor medzi časopisom .týždeň a bývalým bratislavsko-trnavským 
arcibiskupom Jánom Sokolom sa včera na chvíľu zosobnil na spor exposlanca KDH Františka 
Mikloška a advokáta a syna niekdajšieho predsedu KDH Jána Čarnogurského. 

Mikloško dnes vypovedal na trnavskom súde ako kľúčový zdroj .týždňa, Čarnogurský mladší 
zastupoval Sokola. Ten časopis zažaloval za články z roku 2009, podľa ktorých arcibiskup 
údajne previedol na účet bývalého agenta ŠtB Štefana Náhlika až pol miliardy korún. Peniaze 
mali pochádzať z predaja cirkevných pozemkov. 

„Podľa mojich informácií, pred 6 - 7 rokmi v Ľudovej banke v Bratislave bola 
z arcibiskupského účtu Trnavskej arcidiecézy presunutá čiastka dvakrát jeden milión korún do 
Ľudovej banky v Galante. Túto transakciu mal podľa mojich informácií previesť pán Štefan 



Náhlik, peniaze mali ísť na súkromný účet. Konečná suma takýchto výberov mala byť 500 
miliónov korún,“ vypovedal Mikloško. 

Odvolával sa na ústavu 

Priznal, že informácie o údajných prevodoch novinárom poskytol len ústne, na tvrdenia nemal 
žiadne doklady a ďalej si ich neoveroval. Odkiaľ sa ich dopočul, odmietol povedať. „V tom 
čase som bol poslancom a podľa článku 79 Ústavy poslanec môže odoprieť svedectvo 
o veciach, o ktorých sa dozvedel počas svojej funkcie a to aj v čase, keď už nie je 
poslancom,“ vyhlásil. 

„Informácie, ktoré ste označili ako hypotetické, novinári  prezentovali ako pravdivú 
skutočnosť,“ spýtal sa ho Čarnogurský. „To je veľmi zlá otázka pán doktor Čarnogurský, 
takéto otázky mi dávali za iných čias,“ odvetil Mikloško, ktorý musel za bývalého režimu 
znášať výsluchy ŠtB . 

Na ďalšie otázky Sokolovho advokáta už odpovedal iba klepkaním prstu na článok ústavy, 
ktorý mal počas výpovede napísaný na papieri pred sebou. „Pán Mikloško je dnes alibista, 
bojí sa priznať si chybu a skrýva sa za ústavu, čo je dosť zbabelé,“ reagoval po pojednávaní 
Čarnogurský. Exposlanca vyzval, aby sa Sokolovi ospravedlnil. 

++++++++++++++++++++++++ 
Prípad by mal prešetriť Vatikán, tvrdí Mikloško 

Mikloško tvrdí, že podozrenia sú natoľko vážne, že by ich mal prešetriť Vatikán a až potom 
sa ukáže, kto sa má komu ospravedlniť. „Ak by aj niektoré informácie neboli presné, to 
neznamená, že základný problém tohto prípadu, teda ako sa nakladalo s veľkými peniazmi 
cirkvi a kde skončili, prestáva existovať,“ povedal. 

Pojednávanie bude pokračovať v júni, súd sa opäť pokúsi predvolať Náhlika, ktorého sa mu 
doteraz nepodarilo vypátrať. Advokát .týždňa Roman Kvasnica žiada predvolať aj Jaroslava 
Plunára, ktorý sa vraj ako príslušník finančnej polície podozrivými prevodmi zaoberal. 

++++++++++++++++++++++++ 

Neoliberalistickí zradcovia z VPN, KDH, SDKÚ a OKS, neprejde deň aby ste boli 
usvedčovaní v zašantročovaní štátu a odovzdávaní národného majetku do krvavých 
papŕč, proti vôli ľudu, čoho dôsledkom je vygenerovaná chudoba, rekordná 
nezamestananosť, rastúca nedostupnosť zdravotnej 
starostlivosti,  znižovanie  kvality  vzdelanosti  a  života. 

Mafiánske praktiky parlamentov a všetkých doterajších vlád pretrvávajú, zločinnosť 
má tendenciu rastu, rozdiely medzi majetkovými zlodejmi a chudobou sa zväčšujú aj 
napriek tomu, že v kultúrnej a kultivovanej spoločnosti dokážu zabezpečiť dôstojný 
život väčšiny (viď priložený článok Viedeň nie je Bratislava - sociálne, či socialistické 
riadenie spoločnosti?) tak ako tomu bolo aj ČSFR do roku 1989. 

Podobne objasňuje zbastardenie života na Slovensku kunsthistorik Jozef Lenhart v 
článku "Na Slovensku sa asi zbláznili".  



Neoliberalistickí zradcovia sa za 20 rokov postarali o degeneráciu života na Slovensku, 
zbedačenie obyvateľstva, atomizáciu rodín, vytvorenie etnickej nenávisti.  

Exekutíva a parlament nerieši vznikajúce problémy celospoločenského charakteru 
týkajúcich sa slušného spolunažívania najmä občanov Slovenska  a  Maďarska.  

Ako a kedy zareaguje vláda a parlament na ďalšiu provokáciu Orbána, 
keď  maďarská  rektorská  konferencia  bude mať zasadnutie a rokovanie v Univerzite 
J. Selyeho v Komárne (hlavnom meste Felvidéku) ? 

Nie je psou povinnosťou vlády a parlamentu reagovať ex ante a nie ex post 

v  pokračujúcom  jatrení  medzištátnych  a medzinárodných vzťahov ? 

Ak  si  maďarská  strana  osvojuje pojať Komárňanskú univerzitu do svojej 
sústavy  školstva,  musí  Slovenská  vláda  okamžite  ukončiť  financovanie 
tejto  etnickej  univerzity a prijať príslušné 
konzekvencie.                                         A  k  tomu  vás  neodkladne vyzývame. 

–––––––––– 

Piráti a zbojníci                                                Marián Repa  
12. apríla 2011                                                                                               Občianska 
konzervatívna strana je subjektom, ktorého voličská podpora za normálnych okolností 
predstavuje štatistickú odchýlku. V dvoch voľbách, v ktorých kandidovala samostatne, 
získala raz 9-tisíc a raz 6-tisíc hlasov. Občianski konzervatívci uspeli len vtedy, keď sa jej 
zástupcom podarilo dostať na kandidačnú listinu iných strán.                                                                                                                      
Béla Bugár bol zrejme celkom prekvapený, keď zistil, že na kandidátke jeho Mostu – Híd 
sa po posledných voľbách do parlamentu prekrúžkovali všetci štyria nominanti OKS. 
Odvtedy dávajú o sebe stále vedieť. Napríklad tak ako včera, keď urobili tlačovku cez 
facebook. Ondrej Dostál prezlečený za AliBabu a Peter Zajac ako jeho pomocník, sa isto 
vryjú do pamäti i tým, ktorí o nich doteraz ani nechyrovali, ale ťažko ich preto niekto začne 
brať vážne. To, čo predviedli predseda a podpredseda OKS, je síce možno ako prezentácia 
diskusného klubu zábavné, ale v prípade politikov to nemožno nazvať inak ako 
šaškárňou. O to viac, že prezliekanie sa slovenských politikov za zbojníkov sa ukazuje 
ako príznačná tendencia súčasnej vládnej koalície. Stačí si spomenúť na maškarný bál 
Ľudovíta Kaníka a jeho kostým či pirátske prestrojenie ministra hospodárstva Miškova. 

++++++++++++++++++++++++ 

O čom sa nehovorí                                              Peter Javůrek 12. apríla 2011  Nikto v 
Európe s istotou nevie, ako sa skončí boj o záchranu topiacich sa členských štátov eurozóny. 
My na Slovensku si môžeme k tomu pridať ešte jednu vetu: my s istotou nevieme ani len to, 
ako ten boj vlastne prebieha. A naši politici sú asi tí poslední, ktorých treba žiadať o 
pomoc pri orientácii. Okrem Európskeho nástroja finančnej stability (EFSF), známejšieho 
skôr pod názvom euroval, existuje ešte Európsky mechanizmus finančnej stability (EFSM). 
Na rozdiel od eurovalu, ktorý je v réžii eurozóny, EFSM existuje pod Európskou komisiou. 
Jeho "prispievateľmi" sú všetky štáty dvadsaťsedmičky. Každý podľa podielu, aký má na 
rozpočte EÚ. Pre Slovensko to znamená 0,6 percenta z celkovej sumy. Prečo je dobré vedieť 
to? Pretože akcia na záchranu Írska, ale aj práve sa rozbiehajúca pomoc Portugalsku nie sú 



vonkoncom iba záležitosťami eurovalu. Okrem eurovalu sa na pomoci podieľajú aj 
Medzinárodný menový fond, niektoré štáty samostatne bilaterálnymi pôžičkami, ale aj EFSM. 
A práve z mechanizmu EFSM napríklad dostane Írsko 22,5 miliardy eur. To je, mimochodom, 
viac ako 17,7 miliardy, ktoré dostane z eurovalu. Iste, keď hovoríme o prvom dočasnom 
eurovale, znamená to, že v tých 17,7 miliardy z nášho hľadiska nejde o "kešovku", ale o 
záruky. Lenže 22,5 miliardy z EFSM je trochu iná rozprávka vrátane našich 0,6 
percenta... Ešte aj v Medzinárodnom menovom fonde máme svoj maličký (menej ako 0,2 
percenta) podiel. Inými slovami, keď Ivan Mikloš oznamoval, že Slovensko sa za 
pôžičku Írom zaručí do výšky 180 miliónov eur, nehovoril nepravdu, akurát, že pravda, 
ktorú hovoril, sa týkala iba nášho podielu v eurovale. A potichu sa pritom obchádza fakt, 
že euroval sa na celej 85-miliardovej pomoci Írsku podieľa iba tými 17,7 miliardy – a že 
Slovensko je okrem eurovalu zastúpené aj v niektorých iných, nielen záručných 
inštitúciách, ktoré tiež pomoc poskytujú. Nuž ale kto už by sa o takých veciach šíril, 
všakže, keď sa niektorí naši vládni politici od začiatku snažia zbierať politické body 
rečami o tom, ako štátom, čo padli do dlhovej jamy, nepožičajú ani cent? A ak predsa len 
požičajú, tak iba vtedy, keď splnia naše tvrdé podmienky? Aby sme si rozumeli, nejde tu o 
tragédiu ani o bombastické odhalenie. Ide len o to, že v Európe o svojich skutočných 
podieloch na pomoci normálne diskutujú. Akurát u nás sa pod "diskusiou" stále ešte rozumie 
ľúty boj straníckych postáv a postavičiek o podporné esemesky v čase nedeľného obeda. A 
politici sa podľa toho správajú. Vedia, že do takého boja treba chodiť vyzbrojený neúplnými 
pravdami. Kto prizná, že skutočnosť býva zložitejšia a nie vždy sa dá vtesnať do páčivých 
sloganov, ten je v nevýhode. 

++++++++++++++++++++++++ 

Glosátorka Radičová                                                Tento týždeň bude určite zaujímavý. 
Opäť sa tu bude riešiť jeden starý známy spor – či má vo vláde väčšiu autoritu Radičová, 
alebo Dzurinda s Miklošom. Hromozvodom je tentoraz šéf Daňového riaditeľstva Mikulčík. 
Úder Radičovej na Mikulčíka médiá s nadšením privítali. Ako rozumný krok. Hoci v 
skutočnosti až taký rozumný nie je. Premiérka sa v stredu zastala Mikloša aj Mikulčíka a 
vyhlásila, že kauza Nitra Invest je pre ňu definitívne uzavretá. Hm... Jej kategorické slová 
mali platnosť 24 hodín . Keď sa zvýšil mediálny tlak na vládu a SDKÚ, premiérka postoj 
otočila. Ohlásila kontroly na Daňovom riaditeľstve a Mikulčíka vyzvala, aby zložil funkciu. 
Čo premiérka uzavrela, to premiérka otvorila. Dobre, v poriadku. Pripusťme, že premiérka 
pod tlakom médií môže zmeniť názor. Stáva sa. Problém je v tom, že Radičová spor neriešila 
tam, kde mala – s Miklošom a jeho nominantom Mikulčíkom. Radičová svoj problém riešila s 
médiami. Cez tlačovú správu, poza chrbát Mikloša, ktorý bol v zahraničí, poradila 
Mikulčíkovi, aby odišiel. A urobila chybu. Táto hra sa nemôže skončiť dobre. Ak Mikloš s 
Mikulčíkom tlaky odrazia, Radičová bude vyzerať ako bezmocná figúra, ktorá vo vláde nemá 
autoritu. Ak Mikulčík padne, minister Mikloš bude vyzerať ako slaboch, ktorý nevie 
chrániť svojich ľudí. A svoju „pravdu“. Ponížený Mikloš a nahnevaný Dzurinda budú 
potom právom namietať, že premiérka je nevyspytateľný solitér, ktorý zásadné 
rozhodnutia neoznamuje vo vláde, ale – v médiách. Jednoducho, premiérka sa nemôže 
vo vláde zastať svojich ľudí, a v médiách ich potom podraziť. Radičová mala Mikulčíka 
odstaviť pokynom, ktorý by potichu a neoblomne adresovala Miklošovi. Nie 
vyhláseniami a glosami, ktoré adresovala novinám. Toto pravidlo sa volá politika pevnej 
ruky.                                                                                                                      Dag Daniš 

++++++++++++++++++++++++ 



Rodinné striebro pre darmožráčov                      Minister Mikloš si na seba uplietol ďalší 
mediálny bič. V parlamente prezradil, z čoho by sa mal financovať slovenský príspevok do 
eurovalu dva. Z príjmov z privatizácie. Tento návrh sa bude v médiách minimálne z opozičnej 
strany interpretovať takto: „Slovenská vláda nielenže povedala, že nebude privatizovať 
strategické podniky, ale po tom, čo tento záväzok vierolomne porušila, ide dokonca 
peniaze z privatizácie slovenského rodinného striebra použiť na záchranu zadlžených 
krajín eurozóny, čiže ich naleje do nenásytných hrdiel tých darmožráčskych štátov, 
ktoré sa svojím hýrením dostali na pokraj bankrotu, pričom ich dôchodcovia majú 
niekoľkonásobné dôchodky ako naši.“  Miklošov návrh asi neprejde. Koaličný partner 
Sulík označil za „zvláštnu predstavu“ zachraňovať banky , ktoré za vysoký úrok požičiavali 
nezodpovedným vládam. S tým možno súhlasiť. Je to zvláštna predstava a ďalší 
marketingovo nezvládnutý ťah ministerstva financií. Z hľadiska peňazí sa totiž nič pre 
Slovensko nemení. V podstate je jedno, či pôjdu peniaze z privatizácie do eurovalu alebo 
na oddlženie zdravotníctva či krachujúcich štátnych firiem. Alebo či sa na oddlženie 
zdravotníctva alebo na euroval vydajú dlhopisy. Peniaze tak či tak potrebujeme. Dôležité je to, 
že do záchranného menchanizmu číslo dva peniaze dáme (ak to schváli parlament). Nezáleží 
na tom, odkiaľ a akým spôsobom pôjdu. Samozrejme, našim ušiam by viac lahodilo 
vyhlásenie: „Peniaze z privatizácie sa venujú dlhmi utrápenému zdravotníctvu, aby sme 
boli všetci zdravší a šťastnejší a žili dlhšie.“ A to si mal minister Mikloš pred oznámením 
svojho zámeru uvedomiť.                                   Ivan Szabó 
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Viedeň nie je Bratislava                                            Posledný marcový deň Bratislava 
schválila rozpočet, z ktorého vyplynulo, že mesto dnes nemôže financovať žiadny rozvoj. 
O deň nato navštívil Bratislavu primátor Viedne Michael Häupl, aby vysvetlil, ako to 
robia, že ich mesto poskytuje svojim obyvateľom najvyššiu kvalitu života na svete. Pre 
korektnosť treba uviesť, že Viedeň hospodári s rozpočtom, ktorý je 11-krát väčší ako 
bratislavský. Tento vesmírny rozdiel však nie je to jediné, čo naše metropoly odlišuje. 
Viedeň totiž môže bez prikrášľovania slúžiť ako čítankový príklad toho, ako má správa 
vecí verejných vyzerať. Či hovoríme o najhustejšej sieti MHD na svete, alebo o 1100 
kilometroch cyklotrás, o 100-tisíc nových parkovacích miestach, o najbezpečnejšom 
meste EÚ v oblasti dopravy, alebo o vzťahu k prírode. Polovicu mesta pokrýva zeleň a 30 
percent je chráneným prírodným územím, pitnú vodu chráni pred privatizáciou mestská 
ústava. Funguje tam ekologické verejné obstarávania a motivačné schémy pre súkromný 
sektor. Podporuje sa vybavovanie bicyklov elektromotormi. Nedávno sputili novú elektráreň 
na biomasu. Majú najväčšie sídlisko s energeticky pasívnymi domami v EÚ, projekty 
obytných štvrtí bez áut. Polovica detí využíva mestské, cenovo dostupné jasle a škôlky, 
ktoré sú pre 45-tisíc detí zo sociálne slabších rodín bezplatné, pritom v týchto 
zariadeniach je 50-percentný podiel biostravy. Mesto finančne podporuje sociálne 
znevýhodnených občanov pri prístupe ku kultúre. Skrátka Viedeň zdvojnásobila 
výdavky na verejné služby a paralelne znížila svoju zadlženosť o polovicu. Tento paradox 
vysvetľuje zásadná komparatívna výhoda hlavného mesta. Pádom železnej opony sa stalo 
obchodnou bránou západného sveta do východnej Európy, pracuje tam 300 centrál 
nadnárodných spoločností pre strednú a východnú Európu. Čo to znamená pre hrubý 
domáci produkt, kúpnu silu a ľudský kapitál, je zrejmé. Viedeň je historicky bohaté 
mesto, ktoré svoju prosperitu systematicky rozvíja aj výraznou podporou inovatívnych 
odvetví, výdavky na výskum a vývoj sa strojnásobili. Na jednej strane silná podpora 
konkurencieschopnosti a zdravé financie, na druhej zásadné odmietanie trendu 
privatizácie verejných služieb. Naopak, ich významný rozvoj, to je schéma, ktorou 



desaťročia sociálnodemokratickí primátori riadia mesto, zjavne viac ako úspešne. Filozofiu 
prístupu k verejným službám asi najplastickejšie ilustruje bývanie. Objem podpory bývania 
sa za 15 rokov strojnásobil a dnes je polovica bytového fondu mesta, približne pol 
milióna bytov, v obecnom alebo družstevnom vlastníctve. Polovica Viedenčanov teda 
býva v nájomných bytoch, pričom v 40 percentách bytov sa limituje nájomné, s nižšou 
cenou ako v iných mestách Rakúska. Čo to znamená pre dostupnosť bývania, mobilitu 
pracovnej sily, podmienky zakladania rodín či sociálnu situáciu ľudí ako takú, ale aj ich 
kúpnu silu a jej dôsledky pre ekonomiku mesta a ako je to neporovnateľné s 
ponovembrovým trendom na Slovensku, kde každý musí mať nevyhnutne vlastný byt 
(lebo inak sa nedá), netreba vysvetľovať nikomu, koho každý mesiac "poteší" splátka 
hypotéky. Je až neuveriteľné, že slovenský volič, dennodenne utvrdzovaný v tom, že 
politika ako služba verejnosti je jav z kategórie UFO, má "za dverami" živý príklad, že 
to môže fungovať aj úplne inak. Efektívne, udržateľne a na prospech ak nie všetkých, 
tak drvivej väčšiny. Robert Žanony, politológ 18. apríla 2011                                                                                          
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My, členovia maďarského národa, začne sa ústava            S novou ústavou Maďarska, 
ktorú chystá  Fidesz, nechcú ostatné  strany mať nič spoločné. V pondelok má 
budapeštiansky parlament hlasovať o novej maďarskej ústave. Jej schválenie nie je 
otázkou, ak však možno veriť vyjadreniam parlamentných strán, bude prijatá len 
hlasmi jednej strany: vládneho Fideszu premiéra Viktora Orbána. 
Kresťanskodemokratická ľudová strana, ktorá formálne vládne spolu s Fideszom, je len 
pobočkou Orbánovej strany. Opoziční socialisti a strana Politika môže byť iná sa odmietli 
zúčastniť aj na príprave ústavy. Tvrdia, že by bola ich prítomnosť len formálna a iba by 
dodávala punc legitimity vládnym krokom. Extrémistický Jobbik sa na príprave zúčastnil a 
presadil do nej aj niekoľko svojich návrhov. Napriek tomu aj on tvrdí, že za ňu nezahlasuje. 
Burza nápadov Tento týždeň parlament prijal asi sto pozmeňovacích návrhov, väčšinu z nich 
predložili vládni poslanci. Konečný text tak zostal veľmi nesúrodý a niektoré body nejasné.                                                                         
Čo bude v ústave 

• Maďarská mena je forint. 
• Maďarsko podporuje autonómiu Maďarov v susedných štátoch. 
• Právo občana na sebaobranu. 

V rámci prijatých zmien v úvode ústavy národnosti a etnické skupiny žijúce v Maďarsku už 
nebudú „súčasťou maďarského národa“, ale „časťami maďarského politického spoločenstva a 
štátotvornými prvkami“. Nezmenia sa však prvé slová preambuly, takzvaného Národného 
vyznania viery. Národný princíp „My, členovia maďarského národa,“ začína sa dokument 
napriek tomu, že vládnu stranu mnohí upozornili – nová ústava sa tým postaví na 
národnom a nie na občianskom princípe. Podobne ako ústava slovenská, ktorej 
maďarská strana v minulosti práve toto často vyčítala. Nie je jasné, ako sa skončil návrh 
Jobbiku, aby nová ústava priamo deklarovala, že Maďarsko podporí snahu krajanov zo 
susedných štátov o uplatnenie práva na sebaurčenie. Fidesz v ústavnoprávnom výbore 
návrh podporil, maďarské médiá sa však rozchádzajú v tom, či prešiel parlamentným 
hlasovaním. V ústave sa Maďarsko zaväzuje podporiť samosprávu menšinových 
Maďarov – čiže ich autonómiu. Nová ústava priamo konštatuje, že menou Maďarska je 
forint. „Nebude problém to pri zavedení eura opäť dvojtretinovou väčšinou 
zmeniť,“ upokojoval štátny tajomník úradu vlády Mihály Varga.           15. 4. 2011  Peter 
Morvay 
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Kunsthistorik Jozef Lenhart: Na Slovensku sme sa asi zbláznili Vyštudoval dejiny 
umenia. Začínal ako reštaurátor, pracoval v rozhlase i na ministerstve kultúry a dnes radí 
majiteľom s rekonštrukciou kaštieľa v Tomášove. JOZEF LENHART hovorí o tom, ako sa 
nezaujímame o naše kultúrne dedičstvo a kde robíme chybu.  
Zaoberáte sa kaštieľmi. Aký je rozdiel medzi zámkom, kaštieľom a kúriou? Po 
stredoveku hrad strácal význam, napríklad aj preto, že bol nepohodlný. Z Talianska prišiel 
počas renesancie iný vzor, ktorý sa volal castel. Boli to luxusnejšie stavby skôr v nížinách. 
Spravidla boli štvorkrídle, niekedy obohnané priekopou. U nás sú takéto kaštiele napríklad v 
Bytči, Brunovciach, Fričovciach, ale aj inde. V nemeckom prostredí sa používal výraz schloss 
– zámok, na Slovensku sa používal taliansky pojem kaštieľ.  
A čo kúria? Je to terminus technicus na označenie nižšieho sídla nejakého zemepána. Ten 
domček mohol byť aj typickou ľudovou architektúrou, ale mohol byť aj honosnejší. Tieto 
objekty sa spájajú so slovenskou šľachtou. Podľa mňa je to taká špecifická architektúra, že 
keby som mal kompetencie, nelenil by som a navrhol by som tieto objekty na zoznam 
svetového kultúrneho dedičstva.  
Čím sú špecifické? Sú to malé obranné stavbičky, zastrešené šindľovými strechami. Niekedy 
mali obranné vežičky. Sú to také zvláštne sídla, ktoré nemajú analógiu.  
Kde takéto stavby stoja? Napríklad v Necpaloch, kde sú zachované štyri kaštiele. Dva z nich 
sú takpovediac ortodoxne slovenské stavby, ďalšie dva sú barokovo prestavané. Ďalej 
Liptovský Ján, alebo Mokraď a Medvedzie na Orave.  
Najväčší zlom pre šľachtické sídla nastal asi po roku 1948. Áno, prišlo znárodnenie a 
šľachta odišla. Po roku 1948 sa kaštiele brali ako sídla triedneho nepriateľa a boli 
mimoriadne zdevastované. Na jednej strane sa na ne ľudia vrhli a vyrabovali ich, na druhej 
strane sa pre ne v päťdesiatych rokoch hľadala náplň. Spravidla sa využívali ako 
administratívne budovy, zdravotnícke zariadenia, školy, sociálne domovy, ale aj domovy pre 
umelcov. Zriadila sa aj komisia, ktorá robila zvoz hnuteľného majetku z kaštieľov. Boli 
vybrané niektoré lokality, kam sa to zvážalo a kde to malo byť chránené.   
Asi nebolo. Žiaľ, podmienky neboli dobré, nábytok sa často znehodnotil. Veľa sa, 
samozrejme, rozkradlo, ale niečo sa podarilo zachrániť. V Čechách sa tiež kradlo a menila sa 
funkcia, ale Česi sa vyznačovali väčšou kultúrou a dodnes je vo viacerých českých sídlach 
pôvodný inventár. Na Slovensku nemáme ani jeden kaštieľ s pôvodným nábytkom.                                                     
Vážne? Všetko sú to napodobeniny, zariadenie z iných kaštieľov. Bojnice i Červený 
kameň boli tiež vykradnuté. Nemáme nič také, ako sú Lednice, Krumlov alebo Hluboká.  
Bolo to dobré riešenie, spraviť z kaštieľov domovy dôchodcov? Nebolo to najlepšie riešenie, 
ale určite bolo lepšie ako to, čo sa s kaštieľmi stalo po roku 1990.  
Čo sa stalo? Začal platiť reštitučný zákon. Nikto si však asi neuvedomoval, že tieto 
objekty potrebujú ochranu, údržbu, investície. Niektoré sa však podarilo zachrániť, 
ľudia s peniazmi si z nich urobili rodinné sídla. Dediči ich často predávali a stal sa z toho 
nekontrolovaný biznis. Niektoré kaštiele boli päť-, šesťkrát predané a nikto neuvažoval 
o ich záchrane. Mnohé kaštiele tak nenávratne zanikli – napríklad v Bučanoch, v 
Bernolákove, aj Galanta je na hranici zániku... Údajne máme až 37-percentný úbytok 
pamiatok za dvadsať rokov. To je alarmujúce.  
Väčšina kaštieľov je chránená. Čo sa stalo? Nefunguje pamiatková ochrana? 
Trojzväzkový súpis pamiatok, ktorý vyšiel v sedemdesiatych rokoch, vyšpecifikoval objekty s 
pamiatkovou hodnotou. Ale je tu obrovský nedostatok v evidencii pamiatok. Evidenciu 
spracúva Slovenský pamiatkový úrad, ale my stále nemáme zdokumentované dvadsiate 
storočie. Nemáme zmapovaný industriál, kúpeľné mestá, tatranskú architektúru, art deco, 
prvú Slovenskú republiku, kubizmus, funkcionalizmus, sorelu, baťovskú architektúru. Nie že 



by boli pamiatkové úrady nečinné, ale sú pomalé.  
Prečo sa, napríklad, o industriálnej architektúre začalo hovoriť len pred pár rokmi? 
Zaspali sme. V Čechách začali industriál mapovať už v sedemdesiatych rokoch, my sme 
sa prebrali, keď búrali Kablovku. Nad tým má bdieť pamiatkový úrad. Keby sme to robili 
za bývalého režimu, keď ešte neboli komplikované vlastnícke vzťahy a všetko patrilo štátu, 
všetko by tu stálo alebo by sme aspoň mohli usmerniť výstavbu. Takto nemuselo dôjsť 
napríklad ku kauze PKO. Čo tam robia? Ako je možné, že nemajú zmapované robotnícke 
kolónie v Trnávke? Pred dvadsiatimi rokmi boli nedotknuté. Majitelia si tie objekty vykúpili a 
každý si tam niečo pristavil.  
Také niečo sa deje aj v Partizánskom a vo Svite s baťovskými domami. Áno. Predstavte 
si, že Česi idú vyhlásiť za svetové kultúrne dedičstvo Zlín. A Partizánske je čo? To je 
špecifický urbanizmus štyridsiatych rokov, tá istá architektúra ako v Zlíne. Svit – to je 
katastrofa.                                                                                                                                              
Čo sa malo urobiť? Mesto malo vykúpiť jeden dom, príkladne ho zariadiť a ukazovať 
obyvateľom, ako majú svoje domy upravovať tak, aby nenarušili ich pôvodný charakter.  
Je to smutné, ale je to ich majetok. Kde je hranica?  Dôležité je, aby človek, ktorý sa rozhodne 
bývať v nejakom prostredí, s týmto prostredím cítil. Keď sa niekto rozhodne bývať v 
drevenici, ešte to neznamená, že sa musí vrátiť v kultúre bývania o sto rokov dozadu. Môže 
tam urobiť všeličo, ale charakter by mal zachovať. Keď pôjdete do Toskánska a Bretónska, 
uvidíte, že to má svoj charakter. Slovenská dedina stratila svojráz za dvadsať rokov.  
Za dvadsať rokov? A čo tie kocky a šumperáky? Hej, stavali sa aj tie, ale zoberte si dnešok. 
Vznikajú satelitné súbory ako v Čiernej vode za Bratislavou. Musíte si zakryť oči. To je 
geto, jeden dom horší ako druhý. A podpísali sa pod to renomovaní architekti. Tie domy 
nemajú štýl, vôbec nesúvisia s okolitou krajinou. Komu čo napadne – tvary, materiály, 
farby – to tam je. A ešte to forsírujú odborné časopisy. To nikde neuvidíte, len na 
Slovensku ako keby sme sa zbláznili.  
Vráťme sa ku kaštieľom. Kde sa ich transformácia podarila? Čiastočne sa to podarilo v 
Liptovskom Hrádku. Je tam komfort, ale nie je tam klimatizácia. Inde ju do týchto stavieb, 
ktoré menia na hotely, dávajú. My vnucujeme objektom technické parametre, ktoré tie objekty 
nemusia mať. V zámkoch na Loire nič také nemajú. Majú hlavnú budovu a sústavu 
hospodárskych budov. V jednej z nich bývajú majitelia a zámok je pre verejnosť. Francúzske 
ministerstvo kultúry má múdru filozofiu využívania pamiatkových objektov. Keď viac 
ako päť dní v týždni sprístupňujete kaštieľ verejnosti a podporujete tým turistický ruch, 
štát vám prispieva na prevádzku. My sme rozparcelovali parky, zbúrali sme hospodárske 
budovy a zostal nám len kaštieľ. Keď z neho spravíte hotel, čo budete ukazovať?  
Dá sa to robiť inak? Keď som sedel na ministerstve, moja predstava bola, že keď tam budú 
mať majitelia aspoň malú expozíciu, hostia prídu. Tak je to v Tomášove, kde som bol pri 
rekonštrukcii. Ten kaštieľ by mohol fungovať a profitovať, ale nie ako kongresové centrum. 
Keď môže prísť tisíc Bratislavčanov do Rusoviec, len aby sa tam poprechádzali, prečo by 
nemohli prísť do Tomášova? Keď z toho urobíte hotel, budú tam len hoteloví hostia. Dalo mi 
veľkú námahu presvedčiť jedného z majiteľov, aby tam zachoval unikátne maľby.  
Zásadná otázka znie, čo sa má kto majiteľovi starať do toho, čo robí so svojím 
majetkom? To je otázka inteligencie. Keď si kupujem kultúrnu pamiatku, musím vedieť, že 
ma to zaväzuje. Bernolákovo je kaštieľ európskeho významu. Keď ho Esterházy staval, 
hovorili mu uhorské Versailles, dnes je to totálna ruina.  
V Bernolákove to vyzerá z roka na rok horšie. Čo sa tam stalo? Človek, ktorý vlastní 
Bernolákovo, je architekt, ktorému to za korunu predala obec. Tento nešťastník 
namiesto toho, aby tam niečo opravil, preoral anglický park a spravil tam golfové 
ihrisko. Zanedbal ochranu pamiatky a mal by dostať pokutu. Dostal ju? Keď sa 
opakovane deje, že vlastník nie je schopný pamiatku udržať, zákon hovorí o vyvlastnení, 



ale zákon je taký, že pamiatku síce môžete odobrať, ale vlastníkovi musíte vrátiť 
peniaze, za ktoré objekt nadobudol. Ale teraz, keď je z toho ruina?  
Je to smutné, ale je to jeho. Ale načo mu je to vlastníctvo? Ten kaštieľ zmizne z povrchu 
zeme tak či tak a bude to strata pre celú Európu. Tu sa nikto nikomu nezodpovedá. 
Členmi golfového klubu v Bernolákove je kultúrna elita (aj Lasica). Neprekáža im, že 
kultúrna pamiatka padá? Asi im to nič nehovorí. Kto potom tvorí elitu národa?                                                                                                                             
Kde ste získali vzťah k pamiatkam?  Od mojich troch mesiacov sme bývali v Bojniciach. 
Môj otec patril k prvým zamestnancom Hornonitrianskeho múzea. Získali sme tam dom po 
grófskom kočišovi. Dole boli kočiare, bolo to celé romantické. Otec bol etnológ a veľký 
zberateľ už od detstva. Strýko Gregor Králik bol tiež zberateľ a zakladateľ toho múzea. 
Vyrastal som medzi črpákmi, krpcami, valaškami a keramikou. Doma sme napríklad robili 
výbavu do hry Na skle maľované, do Bielikovho Jánošíka... Keď nedávno otec zomrel, 
zomrel podľa mňa posledný národovec.  
Vyštudovali ste dejiny umenia. Čo ste robili? Mal som dve možnosti – buď pôjdem na 
ministerstvo kultúry, alebo na Ústredie umeleckých remesiel. Tam sa napríklad reštauroval 
nábytok, odlievali sa sochy, robili sa knižné väzby... A to ma lákalo viac. Potom, niekedy v 
druhej polovici sedemdesiatych rokov som prešiel do Štátnych reštaurátorských ateliérov, 
najprv v Bratislave a potom v Košiciach.   
Tam ste prežili revolúciu? Áno, aj ma ešte počas generálneho štrajku riaditeľ vyhodil. 
Potom som išiel do Slovenskej národnej galérie. Tam som robil šéfa reštaurátorských 
ateliérov. Ale robil som aj výstavy – napríklad k Donnerovi. Neskôr som sa tam dostával do 
konfliktov s riaditeľom, a tak som v roku 1994 odišiel.   
Čítal som, že ste niečo písali pre rozhlas. Túžil som sa literárne realizovať. Najprv to bola 
rozhlasová hra Dom pre holuba. Nakoniec to bolo sedemnásť hier, televízne scenáre a nejaké 
veci mi aj sfilmovali. Ale nevydal som ani jednu knihu, tak ma nezaradili do encyklopédie 
spisovateľov. Tak to tu chodí. (Smiech.)  
Čo bolo po galérii? Chvíľu som bol nezamestnaný a potom som sa zamestnal v Slovenskom 
rozhlase. To boli krásne roky. Mal som tam rôzne historické relácie. Raz som mal veľmi 
pekný zážitok, keď som prevádzal cez priechod slepca a on mi povedal, že ma počúva. To je 
iné, ako keď niekto napíše e-mail alebo list. Neskôr sa zmenila garnitúra, prišla pani 
Zemková a chceli tam mať mladých, tak sme odrazu boli všetci starí. Tak ma vyhodili.  
Potom ste šli na ministerstvo? V televízii mali robiť jeden film podľa môjho scenára. 
Režírovať to mal Stano Párnický a dramaturgom bol Marek Maďarič, s ktorým sme 
mali kamarátsky vzťah. Keď sa stal ministrom kultúry, zavolal mi, či by som neprišiel 
na ministerstvo. Bol som tam skoro dva roky, ale žiaľbohu, došlo k nezhodám pre 
industriál a pre kaštieľ vo Veľkých Levároch.  
O tom sa písalo. Ale ja som nemohol predisponovať majetok z ministerstva práce na 
ministerstvo zdravotníctva. Mal som k tomu zaujať stanovisko. Keďže sme sa mali 
vysťahovať z bratislavského hradu, navrhol som, aby sme kaštieľ získali pre seba s tým, 
že tam zriadime múzeum. Maďarič povedal, že nie. Povedal som mu, že ak chce, aby to 
dostal Paška, má si to podpísať sám.  
Čiže ďalší odchod. Odvtedy ste pracovali na prestavbe kaštieľa v Tomášove?                         
Ešte keď som sedel na ministerstve, za mnou prišiel jeden pán s tým, že si chce kúpiť kaštieľ 
v Tomášove. Bol tam nápravnovýchovný ústav, získali to dedičia a tí to predali. Chcel tam 
mať hotel, tak sme začali uvažovať, ako to spraviť. Rozmýšľali sme nad štýlom, jemu sa moje 
nápady zapáčili a začali sme tam vnášať duch art deca. Odvtedy som tam.                                 
Narodil sa do rodiny majstra ľudovej umeleckej výroby Jozefa Lenharta. Vyrastal v 
Bojniciach, kunsthistóriu vyštudoval v Bratislave. Do roku 1989 pracoval v Štátnych 
reštaurátorských dielňach a neskôr v Slovenskej národnej galérii. Od roku 1994 pracoval v 
Slovenskom rozhlase. Vytvoril dramatické diela rôznych žánrov od monodrámy až k 



muzikálu. Mnohé z jeho diel boli ocenené. V rokoch 2006 – 2008 bol generálnym 
riaditeľom sekcie kultúrneho dedičstva na ministerstve kultúry. V súčasnosti pracuje na 
ekonštrukcii kaštieľa v Tomášove.                   7. 4. 2011  Tomáš Galis  

++++++++++++++++++++++++ 

Brňákova snehová guľa 

Bolo by dobré, keby Ústavný súd pri rozhodnutí o sťažnosti Dobroslava Trnku 
postupoval edukatívne. Mohlo by to veľa napovedať o sudcoch samotných. 

Senát Ústavného súdu v zložení Peter Brňák, Milan Ľalík a Marianna Mochnáčová má 
vyniesť rozhodnutie v súvislosti s tajnou voľbou generálneho prokurátora. Rozhodne 
bude zaujímavé, keďže zástancov aj odporcov tajnej voľby v personálnych otázkach je viac 
ako dosť. O to však v tomto prípade nejde, hoci vzhľadom na zloženie senátu sa to nedá ani 
vylúčiť. Nemožno odhadnúť, kam až súd v rozhodovaní zájde. Presnejšie, nakoľko sa bude 
držať textu sťažnosti a nakoľko sa pustí aj do vlastného posudzovania a hodnotenia aj s ním 
súvisiacich okolností.                                                                                                                     
Indície na to sú – napríklad otázka sudcu Brňáka na Pavla Hrušovského, aby povedal, 
aký kontrolný mechanizmus mali vo voľbách poslanci KDH. Hoci Hrušovský na 
pojednávaní nezastupoval KDH, ale parlament ako celok.                                                                
Autor článku by pritom privítal, keby sa súd odhodlal aj k edukačnej činnosti tak, ako 
to začal robiť český Ústavný súd. Samozrejme, každý si o tom môže myslieť, čo chce, 
napríklad, že ide o prekročenie právomoci súdu, ale – po prvé,  veľa to napovie o 
celkovej vybavenosti sudcov. Po druhé, nikto iný nechce, nemôže a nedokáže politikom 
klepnúť po prstoch.                                                                                                                                 
A po tretie, tento súd už tak urobil, keď parlamentu vytkol, že zriadením výboru na 
kontrolu činnosti NBÚ nerešpektoval závery súdu a jeho právny názor, „čím porušil 
princípy právneho štátu“.                                                                                                        
Prirodzene – a ako to už pred súdom býva, každá strana tvrdila svoje. Opoziční poslanci to, 
zástupca parlamentu ono, pričom práve obhajoba Pavla Hrušovského stojí za poznámku. 
Tvrdil totiž, že parlament podľa neho dodržal všetky zákonné podmienky, organizačne aj 
technicky zabezpečil podmienky na tajné voľby a že zákon neurčuje, ako nakladať s 
hlasovacím lístkom. To je však len čiastočná pravda.                                                                     
Áno, zákon to neurčuje, určuje to však uznesenie parlamentu o volebnom poriadku, 
ktorý si poslanci koncom minulého roka sami schválili. Je v ňom napríklad napísané, že 
hlasovací lístok sa nesmie prekladať alebo zložiť. Napriek tomu boli takto upravené 
lístky platné. Inými slovami, bolo povinnosťou parlamentu – a osobným sľubom jeho 
predsedu Richarda Sulíka – zabezpečiť podmienky na tajnú voľbu.                                           
Ak poslanci chodili k urne vo dvojiciach – čo chodili – boli princíp aj pravidlá tajnej 
voľby nepochybne porušené.                                                                                                              
Tak či onak, je symbolické aj predurčujúce, že o nich rozhoduje práve Brňákov senát. 
Ten istý Peter Brňák, ktorý ako volič – člen Súdnej rady – v spore Harabin verzus 
Kohut tvrdil, že voľba bola ústavne v úplnom poriadku.                                                                   
A keď Ústavný súd rozhodol, že nebola, označil jeho rozhodnutie ako „pokus o 
vyprážanie snehovej gule“. O dva dni uvidíme, či sa mu ju vypražiť podarilo.                       
Juraj Hrabko(Autor je publicista) 17. 4. 2011   

++++++++++++++++++++++++ 



Mikloš verzus Radičová. Bude bitka                        Iveta Radičová to akosi nedomyslela. 
Chcela demonštrovať silu. A nakoniec demonštrovala slabosť. Obraz vlády vyzerá po 
pondelku zábavne. Radičová vyzvala Mikulčíka, aby odišiel. Mikloš vyzval Mikulčíka, 
aby ostal. A... A nič. Mikulčík ostal.  Tejto scéne ešte predchádzala malá hádka medzi 
Miklošom a Radičovou. Mikloš v predstihu Radičovej odkázal, že šéfa Daňového riaditeľstva 
podrží. A že o svojich ľuďoch vo svojom úrade bude rozhodovať on. Nie ona... Premiérku 
Miklošov neoblomný postoj pobúril. Zvyšok príbehu poznáme. Mikloš chcel svoje stanovisko 
oznámiť na tlačovej besede. Ale nestihol to. Ktosi nahlásil bombu v budove ministerstva 
financií. Na spore Mikloš – Radičová je zaujímavé, že je jednofarebný. Mikloš a Mikulčík si 
podporu nezaslúžia. Pretože ich kauza Nitra Invest je dokonalou ukážkou darebáckej 
podstaty politiky SDKÚ. Prihrávať kšefty priamo okresným šéfom strany a tváriť sa pri tom, 
že to šetrí štátne peniaze... To je obyčajná drzosť. Lenže – podporu si nezaslúži ani Radičová.  
Každý, kto má elementárne skúsenosti s riadením (firmy, úradu, kolobežky...), by mal vedieť 
jednu základnú vec. Silácke pózy adresované médiám a verejnosti nikam nevedú. Pretože z 
druhej strany sporu robia slabocha. V priamom prenose. A Mikloš – kľúčový minister 
pravicovej vlády – nechce vyzerať ako slaboch, ktorý sa z dennej tlače dozvie, koho mu 
premiérka odstrelila. Kým bol v zahraničí... Stručne a jasne povedané. Premiérka vstúpila do 
konfliktu, na ktorý nemá. Nemôže sa hrať na silnú. Pretože jej pozícia silná nie je. A nemôže 
sa hrať ani na čistú. Pretože je z SDKÚ.  Dag Daniš 

++++++++++++++++++++++++ 

Keď sa topia piráti z Karibiku                                     Vo vynikajúcom filme Vrtieť psom 
vymysleli mediálni poradcovia amerického prezidenta fiktívnu vojnu v Albánsku a dokonale 
ju prezentovali v amerických médiách, aby prekryli osobný škandál hlavy štátu. Ak sa včera 
vládna SDKÚ rozhodla prevziať základné posolstvo z tohto filmu a vymyslela si bombu na 
Ministerstve financií SR, aby mali dôvod na odklad tlačovej konferencie poukazujúcej na 
hlboký marazmus v radoch najsilnejšej vládnej strany, zámer im vôbec nevyšiel. SDKÚ má 
zásadný problém, ako sa vyrovnať s existenciou mechanizmu schránkových firiem v 
daňových rajoch, ktorý by som nazval príznačne „piráti z Karibiku“, slúžiaceho na 
prapodivné finančné transakcie súvisiace buď s financovaním SDKÚ, alebo s osobným 
obohacovaním sa. Nasledujúca otázka je legitímna. Načo je najsilnejšej slovenskej 
vládnej strane prepojenie jej funkcionárov ako napríklad pokladníka Igora Kuceja či 
okresného predsedu v Nitre Ondreja Ščurku na Cyprus, Britské Panenské ostrovy, 
Svätý Krištof a Nevis či Spojené arabské emiráty? Pravdepodobne je k dispozícii slušný 
objem peňazí pochádzajúci ešte z privatizácie v rokoch 1998 – 2006, ktorý sa nedá len tak v 
kufri priniesť do banky a skrytý nemá žiadny význam. Legalizácia takýchto zdrojov je 
podľa všetkého náročnejšia, ako si vieme predstaviť, a čím vzdialenejšia destinácia 
schránkovej firmy alebo nastrčených osôb, tým menšia pravdepodobnosť odhalenia 
finančných transakcií. Prekvapuje ma, že po tom, ako v roku 2010 Mikuláš Dzurinda 
odstúpil z pozície volebného lídra po odhalení existencie schránkových firiem v Londýne a 
rôznych osobných prepojení, neurobila SDKÚ rázny rez a nezbavila sa tejto ťažkej minulosti. 
Naopak, po tomto obrovskom škandále SDKÚ znovu zvolila za svojho pokladníka aj 
hlasom Ivety Radičovej Igora Kuceja a exotické destinácie jej voňajú aj naďalej, čo 
potvrdil prenájom budovy v Košiciach. Obhajobou tohto zlodejstva sa Iveta Radičová 
stala súčasťou podivných praktík v SDKÚ. Zdá sa, že likvidácia pirátov z Karibiku je 
prakticky nemožná. SDKÚ hrá mediálnu hru, v ktorej sú jedni jej predstavitelia akože 
dobrí a druhí zlí. Nepomôže jej však ani táto mediálna hra, ani ohlasovanie bômb vo 
vládnych budovách. Klamstvami a zamlčiavaním sa zabára hlbšie a hlbšie do vôd, z ktorých 



je návrat veľmi ťažký.  
Robert Fico Autor je predsedom strany Smer-SD 

++++++++++++++++++++++++ 

Mikloš za Mikulčíkom                                                  Ak sa minister financií domnieva, že 
riaditeľ Daňového riaditeľstva konal vo verejnom záujme, tak jeho interpretácia verejného 
záujmu sa dostala do rozporu s verejným záujmom. Iveta Radičová ako podpredsedníčka 
SDKÚ a Ivan Štefanec ako prominentný člen Dzurindovej väčšiny v nej, sa zhodli v jednom. 
Bolo chybou, že nominanti strany na Daňovom riaditeľstve pri prenájme budovy v Košiciach 
„pokračovali v postupe, ktorý zvolila minulá vláda“. Bolo to priznanie chyby v takom rozsahu, 
ktoré by strane umožnilo, aby vyšla z kauzy pomerne lacno. Tým, že minister Mikloš vyzval 
šéfa Daňového riaditeľstva Miroslava Mikulčíka, aby zotrval vo funkcii, odmietol priznať 
chybu čo i len v minimalizovanej verzii. Prebral tak osobnú zodpovednosť za klientelistickú 
kauzu v celom jej rozsahu. „Chyba“, ktorej sa dopustil riaditeľ Daňového úradu Miroslav 
Mikulčík, je komplexná a nevyčerpáva sa len tým, že vyberal prenajímateľa rovnakým 
postupom ako jeho predchodca. Na rozdiel od Radičovej či Štefanca nemáme dôvod 
prehliadnuť fakt, že Mikulčík pokračoval aj v niečom oveľa horšom, než bol „postup výberu“. 
Namiesto toho, aby Daňové riaditeľstvo zodpovedne posúdilo, či prenájom jednej 
budovy pre všetky daňové úrady v Košiciach je racionálnym a efektívnym riešením, či je 
riešením vo verejnom záujme, prevzalo aj s chlpmi pofidérny nápad Smeru. Prevzalo ho 
preto, lebo inak by nemalo čo presmerovať v prospech funkcionára SDKÚ. Skutočnosť, 
že príbeh straníckeho klientelizmu SDKÚ vyrastá zo smeráckeho príbehu bezuzdného 
plytvania verejnými zdrojmi a je jeho priamym pokračovaním, nikoho neospravedlňuje, 
lebo obe strany sa hrubo previnili voči verejnému záujmu. O tom, aký relatívny je rozdiel 
medzi Smerom a SDKÚ, svedčí i fakt, že „ich“ prenajímatelia iným záujemcom ponúkajú 
svoje budovy za podstatne nižšie ceny, za aké budovy prenajali Daňovému riaditeľstvu v 
časoch Šulaja i Mikulčíka. V tom, že štát je dojná krava, sa obe strany zhodli – rozišli sa 
iba v názore, kto je jej oprávneným dojičom. Riaditeľ Mikulčík podpísal zmluvu s Nitra 
Invest v čase, keď bola ešte platná zmluva o budúcej zmluve s VSH Development. O päť 
či desať rokov mohli za takéto „presmerovanie“ zbytočného prenájmu daňovníci 
dodatočne zaplatiť rovnako strašné sumy, ako za zmluvy, ktoré „zrušili“ ľudia z prvej 
Dzurindovej vlády. Ak po tom všetkom je minister Mikloš schopný vyzvať riaditeľa 
Mikulčíka, aby zotrval vo funkcii, lebo vraj „konal vo verejnom záujme a v súlade so 
zákonom“, tak je zrejmé, že jeho interpretácia verejného záujmu sa dostala do rozporu s 
verejným záujmom. Nahradzovať kšefty iných kšeftami vlastnými, plytvať verejnými 
zdrojmi (hoci v menšom rozsahu, ako sa malo plytvať pôvodne), nemôže byť vo 
verejnom záujme. Kto to nechce uznať, nemôže byť ministrom financií vo vláde, ktorá 
chce urobiť poriadok po Ficovi.                                           18. 4. 2011  Marián Leško 

++++++++++++++++++++++++ 

Fico nechce zuby                                                  Ústavný súd sa najskôr trošku hral na 
tajnostkára, ale už je to vonku: bez tlačovej konferencie, bez akejkoľvek publicity, v 
neuveriteľnej tichosti poslanci Smeru na čele s predsedom strany Robertom Ficom napadli na 
Ústavnom súde zmluvy so štátom. Áno, to sú tie zásadné zmeny, ktoré vládna koalícia prijala 
po voľbách, aby plnila sľuby v boji s korupciou a klientelizmom. Smeru sa konkrétne nepáči 
nové ustanovenie Občianskeho zákonníka, podľa ktorého účinnosť zmlúv medzi verejnými 
orgánmi a podnikateľmi je podmienená ich zverejním na základe infozákona. Smer sa hlási za 
povinné zverejňovanie zmlúv, to áno, „avšak spôsob jeho konkrétnej realizácie je z hľadiska 



súladu s Ústavou SR prinajmenšom sporný“ – tvrdia opoziční poslanci. Ich hlavný argument 
spočíva v tom, že zvolené riešenie je v rozpore s princípmi právneho štátu; podnikateľa 
počas času, kým nie je zmluva zverejnená, vraj udržuje v priveľkej neistote, či sa 
kontrakt so štátom uskutoční. A ak verejný orgán zmluvu z nejakých dôvodov 
nezverejní, zaťažuje ho ďalšími povinnosťami, keď sa má o jej zverejnenie postarať 
sám. Možno sú to hlboké ústavné problémy, ktoré na dlhé dni a noci zamestnajú právnikov. 
No z pohľadu toho najobyčajnejšieho človeka ide o bezvýznamné obavy Fica a spol. o 
bezvýznamné úzkosti podnikateľa a jeho administratívnu záťaž.                                                    
Oproti nim stojí totiž to, že podnikatelia vstupujú do zmluvných vzťahov s verejnými orgánmi 
dobrovoľne. Keď si niekto neželá, aby jeho obchody boli verejné, nemusí verejnému 
sektoru poskytovať služby či tovary. Oproti bezvýznamným obavám Smeru však stojí 
významný účel zákona. Je ním verejný záujem na tom, aby štát míňal peniaze efektívne na 
základe férových pravidiel, bez diskriminácie a neodôvodneného zvýhodňovania. Žiadne 
zašité nástenky. Ak je účinnosť zmlúv podmienená ich zverejnením, je jasné, že na tom 
majú záujem obe strany – verejný orgán i podnikateľ. Bez tejto podmienky by bol celý 
systém transparentnosti oslabený. Akoby ste prišli o predné zuby. Ak Robert Fico a Smer 
útočia na toto miesto, želajú si bezzubé pravidlá. V podstate je celá ich ústavná sťažnosť z 
pohľadu najobyčajnejšieho človeka nehoráznosť.  18. 4. 2011  Ivan Štulajter 

++++++++++++++++++++++++ 

V Maďarsku majú ústavu jednej strany               Včerajšie schvaľovanie novej ústavy 
symbolicky završuje seizmický posun na politickej scéne Maďarska, ktorý odštartovali 
parlamentné voľby presne pred rokom. Bez ohľadu na „last minute“ pozmeňovacie návrhy 
sa dá zhrnúť, že dvojtretinová väčšina Fideszu komplexne vymenila ústavné základy 
štátu. Z vášnivých sporov, či a do akej miery nová ústava zhorší, respektíve zlepší 
demokraciu či právny štát v Maďarsku, sa nedajú robiť závery. Rozporuplnosť chvíle ilustruje 
hodnotenie exprezidenta. Podľa Lászlóa Sólyoma, ktorý patrí medzi najrešpektovanejších 
ústavných expertov krajiny, je „táto ústava veľký krok dozadu, ale Maďarsko zostáva 
európskou demokraciou“. Iní – väčšina – prisahajú len na prvú polovicu, druhí očakávajú, 
naopak, nástup zlatého veku. To všetko však len dokumentuje nekonečné politicko-
svetonázorové vesmíry, ktoré účastníkov diskusie oddeľujú. Z diaľky sa dá len mocne odtušiť, 
že text, ktorý napríklad okliešťuje právomoci ústavného súdu oproti súčasnému stavu (hoci 
len dočasne), sa tendenciou k rozšíreniu občianskych slobôd zrejme ani na iných miestach 
vyznačovať nebude. Zvláštností, čo udierajú do nosa, je tam podstatne viac, avšak verdikt nad 
kvantami paragrafov neprislúcha komentátorom, ba ani nie ústavným právnikom, ale 
ústavným filozofom. Ak nie ešte väčší, tak zjavnejší problém než so samotnou ústavou je s 
ústavodarným procesom. Svoje dvojtretinové víťazstvo pred rokom si Orbán vyložil ako 
priame splnomocnenie „národa“ vykonať  všetko, čo tieto dve tretiny umožňujú. Formálne 
síce nič neporušil, avšak kvalifikovaná väčšina na zmenu základného zákona štátu sa v 
demokraciách vyžaduje práve z dôvodu širšieho konsenzu naprieč spektrom. Orbán síce 
prizval do „národnej konzultácie“ aj opozíciu, ba dokonca aj občania mohli prispievať 
návrhmi, avšak bola to len jedna veľká maškaráda. Nová ústava je takto ústavou jednej 
politickej strany, ktorá pre seba historicky unikátnu príležitosť – keď druhá strana sa v 
korupcii a neschopnosti vládnuť rozložila –  zneužila na to, aby prispôsobila Maďarsko 
svojej predstave etnicky, nábožensky a kultúrne jednotného národa. Nie je zďaleka isté, 
či presne tento spôsob „revolúcie“ a symbolického dištancu od postkomunistickej 
transformácie je vôľa väčšinového Maďarska.  18. 4. 2011  Peter Schutz 

++++++++++++++++++++++++ 



Případ nepovšimnuté knihy 

Havel udával Židy a Schwarzenberg používal k práci vězně z tábora v Letech                                 
Tereza Spencerová( více o autorovi > ) 16.4.2011 

Rodiče šéfa diplomacie Karla Schwarzenberga využívali k levné práci vězně z kárného a 
později sběrného tábora Lety u Písku. Uvedl to týdeník The Prague Post s odvoláním na nové 
vydání knihy Bouře amerického autora Paula Polanského. Nabízíme vám text, který na toto 
téma vyšel už v roce 2003.   

Upozornění: následující stránky se vracejí do doby před vypuknutím druhé světové 
války a nejsou vhodné pro ty, kteří nechtějí znát historii pracovního tábora v Letech, 
pro ty, kteří nechtějí vědět, jakou roli při jeho vzniku sehrál šlechtický rod 
Schwarzenbergů, ani pro ty, které nezajímá, jak s tím vším souvisí otec našeho 
exprezidenta Havla. 

Historie, kterou vám chci vyprávět, se začala odvíjet 6. prosince 1939, kdy se nad 
schwarzenberským panstvím zcela nečekaně přehnala živelní pohroma. Nejprve se 
spustil déšť a po něm dva dny, které se zdály nekonečné, padaly neuvěřitelné přívaly 
sněhu; bylo ho tolik, že pod jeho tíhou popadalo čtyřicet procent smrků, borovic, buků, 
jedlí, kaštanů, javorů, jasanů, topolů, olší a bříz. Deset tisíc hektarů schwarzenberských 
lesů, hlavního zdroje příjmů tohoto šlechtického rodu, se během dvoudenní kalamity 
proměnilo v neproniknutelnou spoušť polomů. Když konečně přestalo sněžit a kníže z 
věže svého zámku obhlédl panství, byl zděšen. Podle prvních skromných odhadů by s 
dělníky, kteří byli v okolních vesnicích k mání, náprava škody trvala patnáct až dvacet 
let. To by se ale pro Schwarzenberky, kteří byli mezi tehdejšími největšími vlastníky 
půdy v Čechách na jedenáctém místě, fakticky rovnalo bankrotu.      

                                                                                                                                                             
Pomoc v nouzi Kníže měl své panství rád, řádně se o ně staral a spatřoval v něm 
pokračování rodové tradice. Co by tedy pro jeho záchranu neudělal! V září 1939 napsal 
spolu s dalšími dvanácti českými šlechtici prezidentu Benešovi dopis, v němž ho 
naléhavě žádal, aby se nevzdával Sudet. Když pak Němci obsadili české země, poslal 
kníže a jedenatřicet jeho vznešených přátel dopis také prezidentu Háchovi, kde se hrdě 
přihlásili k Čechům, a to i přesto, že většina jejich předků pocházela z Německa nebo 
Rakouska. Při pohledu na tu spoušť ale knížeti nezbylo než se zhluboka napít svého 
oblíbeného šampaňského a obrátit se na protektorátní správu znovu. Tentokrát už ale 
nepsal prezidentovi, namísto toho vyslal svého advokáta na 5. odbor ministerstva vnitra, 
by u tamního zástupce ředitele zjistil, jestli by ministerstvo nemohlo na jeho panství 
zřídit tábor a poslat do něj pracovní sílu, která by pomohla při likvidaci poničeného lesa. 
V protektorátu v té době na základě výnosů z let 1927, 1931 a z počátku března 1939 
existovalo už patnáct pracovních táborů, do kterých byli sváženi kriminálníci a osoby 
vyhýbající se práci. Úřady Schwarzenberkovu advokátovi vyšli vstříc, zřejmě i proto, by 
Němcům ukázaly, že se Češi s nepohodlnými jedinci z vlastních řad dokážou vypořádat i 
bez německé pomoci, a tak v létě 1940 opravdu vznikl pracovní tábor v Letech u Písku, 
jehož jediným cílem bylo pomoci Schwarzenberkům z nouze.    

                                                                                                                                                                       
Potíže s lidmi Jako první se v táboře objevily dvě stovky dělníků ze Slovenska, ale 
knížeti se příliš nezamlouvali. Pracovat uměli, to ano, ale v té době už byli občany cizího 



státu. Ministerstvo je nemohlo do tábora deportovat nastálo a kníže jim ke své nelibosti navíc 
za dřinu v lesích musel vyplácet mzdu. Nespokojenost o něco později nastala i s první várkou 
640 českých vězňů, které dodalo české ministerstvo vnitra, protože většina z nich nebyla 
těžké práce v lese vůbec schopna. Podle dochovaných dokumentů bylo jednomu z nich už 
třiasedmdesát, mnohým přes šedesát. Většinu četníci zatkli za to, že v hospodách hráli karty v 
pracovní době, další byli invalidé, kapsáři…                                                                                     
Suma sumárum mezi nimi nebylo víc než třicet mužů schopných práce v lese. Na řadu 
tedy přišli - po určitém váhání ze strany Schwarzenberků - Židé. Práce bylo dost, tak 
byli deportováni z celého píseckého okresu.                                                                                        
A aby se předešlo výše zmíněným potížím, dostala policie příkaze zatýkat pouze chlapce 
a muže ve věku od šestnácti do pětačtyřiceti let. Byli práceschopní a nemuselo se jim 
platit, spíš naopak - měli být jen a prostě, v souladu s přáním Němců, "upracováni". 
Ostatní Židé si měli na transport do koncentračních táborů počkat doma. Potíže s 
"pracovní silou" v té době nepostihly jen knížete Schwarzenberga, nýbrž i podniky 
rodiny Havlových.                                                                                                                             
Sám Miloš Havel, jehož bratranec byl údajně jedním z dozorců v letském táboře, kde 
patřil k nejbrutálnějším, udal gestapu šest svých židovských podílníků na Barrandově, 
za což ho říšský protektor Reinhardt Heydrich odměnil tím, že mu připsal jejich podíly. 
Heydrich měl ostatně rodinu Havlových v oblibě; chodíval na šampaňské do Lucerny, 
odkud do Let putovalo několik číšníků - stačilo, když z nepozornosti vylili skleničku. V 
Lucerně se ostatně Heydrich nechal vyfotografovat s malým Václavem Havlem, naším 
budoucím prezidentem. V den jeho narozenin si ho v paláci Lucerna pěkně posadil na 
koleno a při pohledu do objektivu se zeširoka usmál…    

                                                                                                                                                                     
Vyřešili to Cikáni Ani Židé však Schwarzenberkovy lesy od polomů nezachránili - byli to 
vesměs intelektuálové, právníci, lékaři, v lese toho moc nezmohli, a tak se z pohledu knížecí 
rodiny proměnili jen v pouhé hladové krky. Zbavili se jich poměrně rychle: nákladní vozy je 
odvezly na nádraží a odtud už směřovali rovnou do Terezína. Jakmile veškeré pokusy sehnat 
pracovní sílu mezi Čechy či Židy selhaly, obrátila se pozornost všech zúčastněných na Cikány. 
Po prvních pochybách o smysluplnosti takového kroku - nedůvěra v jejich pracovní 
schopnosti byla už tehdy přece jen příliš velká - byly ke konci roku 1942 do Let, tábora 
původně určeného pro 380 lidí, navezeny více než dva tisíce Cikánů, v mnoha případech 
celé rodiny. Z mužů se vyklubali zdatní dřevorubci, ale starci a malé děti si do tábora z velké 
části přijeli pro smrt, obvykle z rukou českých dozorců. Našly se mezi nimi sice výjimky, 
které neztratily lidskost, ale většinou nedopadly dobře. Pro nadbytečnou lásku k vězňům je 
udali sami jejich kolegové.                                                                                                             
Nikomu to nevadilo - v Německu Cikány už od roku 1933 zavírali do Dachau a v 
masarykovském Československu, kde byl v roce 1927 vydán výnos omezující kočování 
pobudů, neměla většina Cikánu nárok ani na občanství.   

                                                                                                                                                                                
A zbytek příběhu už je smutně známý. Část romských vězňů skončila v koncentračním 
táboře v Osvětimi, z Let jich na konci války vyšlo živých jen pár. Kníže Schwarzenberg, 
kterému Němci nakonec zabavili sídlo, ale dál mu do menšího zámečku dodávali 
nedostatkový benzin do jeho packardu, byl po válce oslavován za předválečné 
vlastenecké postoje. Havlovi měli Lucernu, Barrandov a všechno ostatní. Ačkoli se celou 
historií táhne výhradně česká, a ne německá niť, podle dobových emocí se vlastně ani nic moc 
nestalo.   



                                                                                                                                                             
Vlepená stránka Předchozí řádky jsou velmi stručným shrnutím více než dvousetstránkové 
knihy Bouře, kterou u nás sepsal a vydal Američan Paul Polansky. Tento jednašedesátiletý 
(sic) chlapík z Idaha a bývalý juniorský mistr USA v boxu v střední váze do Čech přijel v 
roce 1994, původně jako genealog, aby vypátral původ jakési americké rodiny. V třeboňském 
archivu přitom narazil na nedotčené balíky dokumentů týkajících se pracovního tábora v 
Letech To téma ho chytlo.                                                                                                             
"Přišel za mnou jen tak z ulice a ukázal mi, co zatím nashromáždil," vzpomíná Fedor 
Gál, majitel vydavatelství G plus G. "Ohromilo mě to a dlouho jsem nad tím textem 
váhal. Dával jsem ho číst svým přátelům, aby mi poradili, jestli to mám vydat. Většina z 
nich byla na rozpacích." Jejich pocity nejspíš nejlépe vystihl slovenský profesor Peter 
Zajac, který na zadní obálce knihy napsal, že "Polansky (…) před námi otevírá tušený, 
avšak úzkostlivě skrývaný svět našeho studu za to, co nechceme vidět."                                                     
Paul Polansky sbíral materiály ke knize pět let a pomáhala mu v tom mimo jiné i Romka, 
jejíž matka protrpěla pobyt v Letech na vlastní kůži. "Polansky mi přinesl kila 
xeroxových kopií dobových dokumentů," konstatuje Fedor Gál. "Přesto mi údaje o 
Havlových a Schwarzenbergovi, které zveřejnil ve svém textu, připadaly tak 
neuvěřitelné, že jsem pro jistotu vyslal svého právníka, aby je ještě jednou ověřil, pro 
klid svědomí.                                                                                                                                        
Výpisy z katastrů a místní kroniky nabízejí hodně prostoru pro spekulace. Třeba když 
právník našel v archivu v knize katastrů mezi dobovými stránkami psanými rukou 
vlepený čerstvý strojopis, který dokládal Havlovo vlastnictví Barrandova. Neměl jsem 
ale kapacitu, ani motivaci hrabat se v tom vážněji."     

Mlčeti zlato Krátce před vydáním knihy se s Polanským v jedné pražské literární kavárně 
sešel Karel Schwarzenberg, potomek hlavních "hrdinů" knihy Bouře a někdejší kancléř 
prezidenta Havla. O předmětu jejich hovoru máme jen svědectví Paula Polanského, a i to jen z 
druhé ruky.                                                                                                                            
Schwarzenberg Polanskému navrhl, že věnuje nějaké peníze pro pietní místo v Letech. 
"Když jsme při příležitosti vydání knihy v roce 1999 uspořádali tiskovou konferenci, z 
mnoha pozvaných novinářů na ni přišel jen jediný, a ani ten pak o ní nenapsal ani řádku. 
Knihkupci ji nechtěli, nikdo o ni neměl zájem, prostě se rozhostilo naprosté ticho. Bylo 
to zvláštní ale o důvodech toho stavu nechci spekulovat, i když názor samozřejmě mám. 
Máme zřejmě ve zvyku problémy řešit tak, že je zameteme pod koberec," říká Fedor 
Gál. Krátce nato praskla v patře nad skladem nakladatelství voda a celý náklad Bouře 
zničila. Pojišťovna škodu zaplatila a příběh pozoruhodné knihy se uzavřel. Zůstalo jen 
pár výtisků a Paul Polansky odjel z České republiky do Kosova, kde se začal starat o romský 
uprchlický tábor.   

                                                                                                                                                         
To nemůže být konec Možná někoho napadne, proč o této nepovšimnuté knize píšu až teď, 
kdy je například Václav Havel už jen soukromou osobou, a nikoli mnohými zbožňovaný 
prezident. Je to prosté: dřív se mi ta kniha do ruky nedostala a o faktech v ní uvedených jsem 
neměla ani potuchy. A ani teď nechci Václava Havla nebo Karla Schwarzenberka nijak 
skandalizovat. Za své rodiče přece nikdo nemůže a na to, abych z odstupu času hodnotila, jak 
se kdysi zachovali jejich předci, si netroufám. Kdo ví, jak bych se v takové vypjaté době 
zachovala já?  Jen se mi vtírá na mysl pár otázek, a to pěkně neodbytných. Třeba tahle: Když 
se Václav Havel jako prezident uměl za celý národ omluvit Němcům za odsun - což 
podlé mého učinil vcelku správně --, proč v sobě nenašel sílu a neutrousil také pár slov o 
"barrandovských" Židech a neudělal to jen za svou rodinu? Bylo by to přinejmenším 



gesto moudrého muže, za kterého se tak rád vydává. Bez této omluvy vypadá jeho postoj vůči 
odsunu jen jako velmi pokrytecká snaha udělat ze sebe apoštola pravdy a někomu se tím 
zalíbit. A zajímalo by mě také, proč si té knihy tak ostentativně nikdo nevšiml. My, Češi, se 
rádi stavíme do pozice nevinných a bezmocných obětí, nejprve nacismu, pak komunismu, ale 
Bouře otevřeně vypovídá o našem, českém, nenacistickém a nekomunistickém, čistě lidském 
podílu na tom všem. Rádi vykreslujeme masarykovské Československo jako oázu demokracie, 
ale přitom jsme - v rámci udržení tohoto ideálu - nuceni důsledně zamlčovat jeho stinné 
stránky. Byl to snad ten důvod, proč o knihu nikdo neměl zájem? Je snad tohle důvod, proč 
první tři oslovení překladatelé odmítli Polanského text převést z angličtiny do češtiny? Nebo 
vadilo, že nám do minulosti vrtal nějaký cizák? Nebo si snad někdo nepřál, aby se o této knize 
vůbec vědělo? Odpovědi na tyto otázky neznám a nejspíš se jich asi nikdy ani nedopátrám, 
protože si je každý z nás nese sám v sobě. Vím ale, že čím déle si budeme sami před sebou 
zastírat své dějiny, tím déle nám bude trvat, než pochopíme, kdo vlastně jsme, než poznáme 
svou národní identitu.   

                                                                                                                                              
"Říkal jsem Polanskému, že po přečtení jeho knihy mám dojem, že nemá Čechy rád.  
On se jen usmál a řekl, že je to právě naopak," vzpomíná Fedor Gál. Tomu rozumím.  

++++++++++++++++++++++++ 

 Tereza Spencerová, Mladý svět č.12/2003   

PS: Místopředseda Senátu Petr Pithart (KDU-ČSL) k nynějšímu opětovnému vydání 
Bouře týdeníku The Prague Post řekl, že obvinění, která Polansky vznesl, je nutné vzít 
vážně: "Jestliže to, co Polansky říká, je pravda, (Schwarzenberg) bude muset s něčím 
přijít a usmířit se se svojí minulostí."   

Článek vyšel 30. ledna na FreeGlobe  

O nezávislých mimovládnych organizáciách v ´samostatnej´ SR.  

Stále máme s tými Čechúňmi tak veľa spoločného.                    V tomto prípade bohužial. 

++++++++++++++++++++++++ 
                            17.listopad – den boje za svobodu a demokracii. 
 
                      Už jsme si to vybrečeli už jsme si to vyřvali. 
                 
                                                              Báseň 
               
                            Tak tu máme bordel nový,říkáme mu sametový. 
                             Začali to velmi něžně, pak už lhali zcela běžně. 
 
                             Národ neměl potuchy, že jde volit zloduchy. 
                          Snad nevěděl, koho volí, teď ho z toho hlava bolí. 
 
                             Do voleb nám slibovali – že prý cosi zanedbali, 
                            Že si budeme dobře žít, jak se budeme dobře mít. 
                                 Že bude i práce dost – jenže to je pitomost. 



 
                            Po volbách nám hovno dali, zato úspory nám vzali. 
                               Jsou to blázni bláznivý, stokrát všechno zdražili. 
 
                             Jestli to tak půjde dál, tak aby se člověk bál. 
                                   Co budeme jíst a pít, za co děti ošatit, 
                                           Jestli a jak budeme žít. 
 
                             Zda-li umřeme v nemocnici, nebo někde na ulici, 
                         Nespadne-li na nás strom, či snad do nás píchne RÓM?? 
                              Zabije nás trolejbus, nebo zase přijde RUS…….?? 
 
                              A tak naše snažení je nám k hovnu vážení. 
                           Máme malou naději, když nám vládnou zloději. 
 
                           Teď už národ jenom vzdychá, na Hradě cpou si břicha. 
                             V podhradí však zle lid žije, hraje se s ním komedie. 
 
                                                Je to pravda nebo trik???? 
                                                To ví jenom DRAMATIK.  

++++++++++++++++++++++++ 
11. dubna 2011 došlo ke změně parametrů digitálního vysílání České televize z  vysílače 
Jihlava-Javořice. Tento nyní šíří české verze regionálních 
> >zpravodajských pořadů připravované v ČT Praha (doposud byly šířeny regionální 
zpravodajské pořady připravované v ČT Brno). Česká televize přistoupila k této úpravě na 
základě ohlasu Krajského úřadu kraje Vysočina, který tlumočil zájem diváků z Vysočiny o 
českou verzi regionálního zpravodajství ČT. V ojedinělých případech je pro příjem programů 
České televize nutné znovu naladit televizní přijímač. Další informace naleznete na webových 
stránkách České televize.  
> >Komentáře nejsou povoleny. 
> >Napiště komentář k příspěvku 
> >Vyjádřete svůj názor... 
––––– 
To je jasny pripad pragocentrizmu. Rad by som vedel kolko tych divakov bolo. 
dvaja alebo traja? Nenapisali si to samotni redaktori?  
 Divaci z Vysociny spadli z duba rovno na hlavu? 
–––––– 
Jeden zvací dopis už spoznáme… august 1968… 

++++++++++++++++++++++++ 
Rómovia sú problémom nielen Slovenska, ale aj celej Európy. Nikto však zatiaľ recept na 
problém ich integrácie do spoločnosti nenašiel. Dobre platení europoslanci mlátia, v tejto 
súvislosti, prázdnu slamu len sa tak práši. Koho záujmy ale obhajujú? 

Rasizmus a diskriminácia 
19. apríla 2011 

(Príspevok do Stálej konferencie Panslovanskej únie) 
www.pansu.sk  

Máme už za sebou viac ako osemnásť rokov demokracie, takže sme už demokraticky dospelí. 
Aj keď treba priznať, že nie každému tento čas postačuje aby dospel. Takýchto prípadov 
„nedospelosti“ je naozaj dosť a je zbytočné ich konkretizovať. Stačí si na chvíľu sadnúť pred 
televíznu obrazovku.  



Po dvoch desaťročiach iného systému ako bol ten „socialistický by sme mali prijať aspoň 
zásadu, že budeme veci pomenúvať správnymi názvami. Aby sme následne mohli správne 
hodnotiť a robiť aj správne závery. V opačnom prípade budeme prešľapovať na mieste a o 
problémoch iba rozprávať – ako je tomu teraz.  

V 14. týždni tohto roka naša europoslankyňa M. Flašíková-Beňová vystúpila na pôde 
európskeho parlamentu s krátkym príspevkom, ktorý sa týkal európskeho rámcového 
programu o spôsoboch integrácie rómskej populácie do „občianskej spoločnosti“. Nechcem 
detailne rozoberať podstatu tohto príspevku, lebo neviem či mi to náleží. Ale ako občan tejto 
republiky mám zaiste právo aspoň vyjadriť názor na to, či naša europoslankyňa zastupuje a 
prezentuje aj moje názory. Hoci, iní obyvatelia Slovenska môžu mať názory odlišné od 
mojich. A majú rovnaké právo ich vyjadriť. 

Slovenská europoslankyňa, okrem iného, vyhlásila, že Rómovia čelia nedôstojným životným 
podmienkam a rastúcemu terorizmu. Pokiaľ mala na mysli slovenských Rómov, tak platí iba 
prvá časť tvrdenia, druhá určite nie. Aj keď slovo „čelia“ nie je celkom náležité. Použitie 
výrazu „čelia“ by bolo správne vtedy, ak im tieto nedôstojné podmienky boli štátom či obcou 
natláčané. Pravdou je, že si ich „natláčajú“ sami. To sa však ostatní europoslanci nedozvedeli, 
takže sa nedozvedeli (celú) pravdu. Spomínala tiež potrebu boja proti diskriminácii a 
verbálnym či fyzickým prejavom rasizmu. V tomto tvrdení zabudla uviesť, že diskriminácia 
sa týka predovšetkým „bielych“ zo strany Rómov. Jej slová evokovali názor, že je tomu 
presne naopak. Som presvedčený, že v tomto by mi dala za pravdu prevažná časť obyvateľov 
Slovenska, predovšetkým tých, ktorí musia žiť v blízkosti Rómov. Možno si v 
„civilizovaných“ krajinách myslia, že diskriminácia je možná iba zo strany majority voči 
minorite. U nás je tomu presne naopak. A to by sme mohli menovať aj jednu národnostnú 
menšinu. 

Pani poslankyňa by nemala dostať plat, na ktorý sa všetci skladáme, lebo v tomto prípade 
určite nezastupovala väčšinu Slovákov. Keď už vystupovala na pôde európskeho parlamentu, 
ako sama povedala „kriticky“, mala kriticky vystúpiť najmä proti Rómom a ich 
reprezentantom, ktorí okrem ich obhajoby a tvrdeniu, že vláda nič nerobí, nijako nepomáhajú 
problémy riešiť ani sa nesnažia Rómov presvedčiť, aby začali sami od seba. Tu by sa veľmi 
primerane hodilo zopakovať slová amerického prezidenta: „Nepýtaj sa čo ti spoločnosť dá, 
ale povedz čo dáš spoločnosti ty.“  

Ak hovoríme o diskriminácii v súvislosti s Rómami, môžeme oprávnene  konštatovať, že 
diskriminovaní sú všetci Slováci, okrem Rómov. Pretože Rómovia žijú z ich daní, pretože štát 
ich za priestupky, nedodržiavanie zákonov či trestné činy netrestá, pretože pľundrujú lesy, 
vrátane chránených oblastí, pretože závažným spôsobom ničia životné prostredie. Pretože 
vychovávajú  ďalšie generácie darmožráčov, príživníkov, lumpov, zločincov. Pretože nemajú 
žiadny záujem integrovať sa do spoločnosti v ktorej žijú. Pretože štát, ich v tomto podporuje – 
tým že im dáva príspevky na živobytie, zadarmo byty, zdravotnú starostlivosť a nič za to od 
nich nežiada. Ten istý štát, teda poslanci a vláda, ktorí sľubujú pracovať v prospech občanov. 
Pracujú v neprospech väčšiny z nich. 

Pripravovaný Rámcový program EÚ o integrácii Rómov má pre nich zabezpečiť: 
- prístup ku vzdelaniu, 
- dostupnosť k zamestnaniu, 
- prístup k zdravotnej starostlivosti, 
- dostupnosť dôstojného bývania a základných služieb. 

 
Pani Flašíková-Beňová mala informovať európskych poslancov, že u nás Rómovia majú 
všetky tieto základné integračné podmienky splnené. Iba nemajú o ne záujem. V rozpore so 



zákonom neposielajú deti do školy, pracovať nechcú aj v prípade keď majú možnosť, v 
zdravotných zariadeniach  sa správajú k personálu drzo a hrubo, fyzicky ich inzultujú, ničia 
vybavenie, byty ktoré dostanú nivočia, neplatia za energie a služby. Pani poslankyňa sa mala 
poslancov opýtať, ako by oni riešili takúto situáciu. Možno by dostala odpoveď aby sme 
postupovali v zmysle zákonov a nediskriminovali ostatných. 

Či by skutočne takúto odpoveď dostala sa nedozvieme. Mali by sme však takúto otázku 
položiť našim poslancom. Tí poznajú situáciu na Slovensku veľmi dobre. Oni by mali aj 
poznať zákony. Oni by mali konať v prospech slušných občanov Slovenska, ktorí vytvárajú 
hodnoty. Opakujeme – veď to sľúbili. 

Otázka posudzovania rasizmu je rovnako zdeformovaná a prekrútená. Ak niekto vystupuje 
rasisticky, tak sú to predovšetkým Rómovia. Sami sa segregujú, vyčleňujú z občianskej 
spoločnosti. Združujú  sa do skupín a spoločenstiev kam „bieli“ nemajú prístup, kde nie sú 
vítaní. Každý názor gadžov odlišný od ich názoru vyhlasujú za rasistický, ochrana majetku, 
zdravia, života spojená s fyzickou obranou „bieleho“ je obrátená proti obeti, lebo obeť je 
označená za rasistu. Rómske deti fyzicky napádajú svojich vrstovníkov, ale aj dospelých, 
učiteľky, starých ľudí. Toto ich konanie sa ako rasistické nehodností. Ale ako sa neRóm bráni, 
tak je rasista. Ak sa pobijú deti, ako sa to bežne u detí stáva, je všetko v poriadku – pokiaľ sa 
do bitky nezapletie aj rómske dieťa. Okamžite sú všetky nerómske deti vyhlásené za rasistov.  

Žiaľ, tento absolútne zvrátený pohľad a neprirodzený názor, si osvojili aj masmédiá. Tak sa 
stáva, že akékoľvek riešenia, ktoré majú eliminovať nenormálne správanie, alebo aspoň 
zmierniť dôsledky necivilizovaného, necitlivého, arogantného a drzého prístupu Rómov, sú 
vyhlasované za rasistické. Ani jeden z týchto ochrancov tohto etnika nežije ani s Rómami, ani 
v ich blízkosti. Nemá teda žiadne osobné skúsenosti, ale ani morálne právo kritizovať ani 
posudzovať postoj tých, čo musia denno-denne znášať výčiny Rómov. Nenavrhnú žiadne 
praktické riešenia – ani pre Rómov, ani pre neRómov. Nakoniec, ani nemusia – nemajú 
žiadnu zodpovednosť ani povinnosť. Podľa toho čo píšu, však nemajú triezvy a objektívny 
pohľad na vec, ani nemajú snahu pozrieť sa na problémy neRómov z nadhľadu a objektívne. 

Ďalší problém, priamo na tento stav nadväzujúci, sú policajné zložky. Vo väčšine prípadov 
sporu neRóm–Róm sa stavajú do polohy ochrancu rómskej komunity. Možno z obavy, aby 
ich niekto neoznačil za rasistov. Čo by bolo možno reálne očakávať.  

Aké budú dôsledky tohto diskriminačného a rasistického prístupu? 

Veľmi vážna a mimoriadne dôležitá otázka, ktorá, ako sa zdá, netrápi našich spoluobčanov vo 
vláde či v parlamente. Čo je dosť zvláštne pokiaľ uvažujú, že ostatnú žiť v tomto štáte. Lebo 
je pravdepodobné, že sa to dotkne aj ich a ich rodín. 

Takže, čo nás čaká zo strany Rómskej komunity? Spoločnosť bez vzdelania, bez pracovných 
či hygienických návykov, ničiaca životné prostredie. Degenerujúce spoločenstvo, ako 
dôsledok incestov a neviazaného pohlavného života v rámci príbuzenských vzťahov. 
Vytváranie kriminálnych gangov a rómskych mafií. Zvyšujúce sa požiadavky na bezplatnú 
štátnu pomoc v zdravotníctve a zo sociálnych fondov. Rastúca drzosť, arogancia, bezočivosť, 
bezostyšnosť na strane rómskej, rastúca nespokojnosť a odmietanie na strane druhej.  

To nie je všetko. Rómovia budú zdieľať presvedčenie, že štát sa o nich dostatočne nestará, z 
čoho budú – podľa nich oprávnene – vyvodzovať, že majú právo vziať si to sami. Podmienky 
života pre slušných ľudí budú v ich okolí také hrozné, neprijateľné, nevyhovujúce, že sa budú 
sťahovať do iných lokalít. Začnú vznikať rómske getá. Ostrovy zločinu, smilstva a hrozby 
pre celú spoločnosť i jednotlivcov. 



To sú ideálne podmienky pre narastanie pocitu bezmocnosti a nenávisti zo strany neRómov. 
To sú ideálne podmienky na vznik a utváranie skupín presadzujúcich riešenie nahromadených 
problémov hrubou silou, s pocitom oprávnenej odplaty.  

Takýto scenár možno celkom reálne očakávať. Takýto scenár sa začína pomaly napĺňať u 
našich južných susedov. A naša europoslankyňa, s vládou a poslancami, ktorí tiež veľmi 
slušne žijú z našich peňazí, budú naďalej a hlasnejšie kričať o terorizme a diskriminácii. 
Zabúdajúc pritom rozlišovať medzi príčinami a následkami. 

Možno by sme mohli pokojne vyhlasovať, že zodpovednosť je na strane iných a nie na našej. 
Nie je to celkom tak. Aj mnohí z nás sú, potichu či nahlas, proti Slovenskej pospolitosti, 
mnohí nesúhlasia s ich metódami. Neuvedomujú si pritom, že p. Kotleba a jeho priami 
prívrženci sa snažia prebudiť svedomie nás všetkých, že sa snažia predísť tomu najhoršiemu. 
Vedia, že čím ďalej sa bude odkladať racionálne a účinné riešenie, čím dlhšie sa bude 
postupovať ako doposiaľ, tým horšie a strašnejšie dôsledky to všetkým prinesie. Rómom i 
neRómom. 

Ako vieme Rómovia majú svojich zástupcov, reprezentantov i zástancov. Nikto z nich im 
však nevysvetlil, že to, čo robia teraz sa v konečnom dôsledku obráti proti nim. Nielen v 
možnom hneve zo strany tých ktorým priamo ubližujú. Ak bude ich populácia vzrastať takým 
tempom ako teraz, bude čoraz menej financií na riešenie sociálnych problémov, na podpory v 
nezamestnanosti, na ďalšie sociálne dávky na zdravotníctvo, školstvo... V spoločnosti 
ostatných občanov sa budú cítiť ako vydedenci, novodobí otroci, ktorí nemusia pracovať. 
Zakonzervovaní vo vlastnej pospolitosti budú donekonečna nadávať na gadžov a obviňovať 
ich za svoj osud.     

Toto bude výsledok nečinnosti vlády a poslancov, vrátane tých celoeurópskych. Toto bude 
výsledok rómskej ignorancie a nezáujmu zmeniť svoj prístup k životu. Rozdiel medzi týmito 
dvomi výsledkami je zrejmý: Rómovia to budú znášať oveľa lepšie ako ostatní. 

Čo s tým? Riešenia sú známe a sú pomerne nenáročné. V prvom rade dôsledne uplatňovať 
pravidlo „Bez práce nie sú koláče“. Práce je všade dosť. Obce musia dostať právomoci i 
povinnosti. Sociálne dávky musia smerovať tam kam majú: na potraviny, hygienu, školstvo. 
Zákony sa musia uplatňovať rovnako u Rómov, ako u ostatných. To sa týka aj rodičov, ktorí 
nevedia alebo nechcú zabezpečiť, aby ich deti chodili do školy. Za kriminálne činy či 
priestupky detí sankcionovať rodičov.  

Je celkom jasné, že poslanci nemajú záujem tieto problémy občanov i Rómov riešiť. Je to 
smutné konštatovanie, ale pravdivé. Mali by teda všetky obce a mestá, kde tieto problémy 
pretrvávajú, vyvíjať sústredený tlak na poslancov a vládu. Vytvoriť spoločný orgán, ktorý by 
zastupoval spoločenstvá, ktoré sú zo strany Rómov diskriminované a terorizované. V ňom by 
mali byť zastúpené aj politické strany a občianske združenia, ktoré majú záujem na riešení 
týchto závažných celospoločenských problémov. Pouvažovať nad myšlienkou spojiť úsilie s 
inými štátmi, ktoré majú podobné problémy. Nie však na úrovni europoslancov alebo 
oficiálnych vlád či parlamentov. Tieto orgány nemajú záujem problémy riešiť. 

Na záver chcem poznamenať, že tak ako všade, aj medzi Rómami sa nájdu výnimky. 
Predpokladám, že Rómovia, ktorí majú záujem žiť ako riadni občania Slovenska, pochopia čo 
som chcel povedať a nebudú sa cítiť ani dotknutí, ani urazení.  

Ing. Ján Klinčok                           apríl 2011 
++++++++++++++++++++++++ 

Homosexualita je modloslužba 



"Neviete, že ste Boží chrám a že vo vás prebýva Boží Duch? Kto by teda Boží chrám zničil, 
toho Boh zničí. Lebo Boží chrám je svätý- a ním ste vy". (1 Kor 3, 16- 17)  

V sobotu 16. 4. 2011 zorganizovali Občania za kresťanské hodnoty a tradície (OKHT) v 
spolupráci so Združením pre ochranu rodiny v Bratislave ďalšie zhromaždenie za záchranu 
rodiny a zastavenie totality antihodnôt. Nedalo mi teda a išiel som sa priamo do terénu 
pozrieť na tých “rebelov a nepriateľov Cirkvi”, tak som sa totiž dočítal z niektorých 
rozporuplných emailov kresťanských intelektuálov, ktoré som dostal. Opäť sa samozrejme až 
neuveriteľne podobajú na reakcie provládne orientovaných predstaviteľov ZKD Pacem in 
terris s pred roka 1989. 

Celý článok TU: 

http://azn.nawebe.net/view.php?nazevclanku=bhomosexualita-je-
modlosluzbab&cisloclanku=2011040002 

++++++++++++++++++++++++ 
Bez komentara – nie je v nasich silach  overovat pravdivost tychto tvrdeni 
 VYHLAŠUJI  
NOVÝ PROGRAM SNÁŠENLIVOSTI A  
ZAMĚSTNANOSTI  
aneb zaměstnávejte Cikány, nepodávejte na ně trestní oznámení  
PROTOłE  
Cikánka ve věku 23 aŃ 26 let, která je svobodná nebo rozvedená, popřípadě má manŃela 
v kriminále, tři děti, ona sama je na mateřské dovolené nebo bez práce  
v tu chvíli dostává od nás všech, z našich kapes:  
7.400 Kč příspěvek na bydlení  
8.700 Kč sociální dávky  
1.700 Kč přídavky na děti - pokud má "pouze" 3 děti  
7.600 Kč rodičovský příspěvek do 3 let věku dítěte.  
 
To je 25.400 Kč dohromady kaŃdý měsíc. K tomu můŃeme pro pořádek přičíst:  
13.000 Kč příspěvek při narození dítěte a  
jednorázové podpory na nákup "potravin" ve výši cca 6.000 Kč při každé návštěvě cikánské 
famílie s hordou uřvaných děcek v prostorách úřadu. Rodičovský příspěvek se vyplácí pouze 
do čtyř let věku dítěte, ale je nastaven na tři "rychlosti vyplácení" a může být vyplácen do 
dvou, tří nebo čtyř let dítěte.  
Pokud si je "Rómka" jistá, že bude mít za dva roky další děcko, může si vybrat 
vysokorychlostní nastavení příspěvků a v tom případě od nás dostane měsíčně 11.400 Kč ( a 
to nikdy ani nečuchla k práci).  
Pokud bude mít další dítě až za tři roky, bude pobírat výše kalkulovaných 7.600 Kč  
a pokud trpí u Cikánů nevídaně nízkou plodností, pak může pobírání příspěvku rozvrhnout na 
čtyři roky a pobírat 3.800 Kč měsíčně.  
 
Ať tak nebo tak, má po dobu výchovy dětí od nás všech zajištěn solidní měsíční příjem jen za 
to, že vychová dalšího pouličního zlodějíčka, flákače a kriminálníka v horším případě, v 
lepším případě pak kopáče kanálů nebo přidavače na stavbě.  



Celková suma, kolik nás stojí jedna "Rómka" každý měsíc, se tedy vyšplhá na asi 25.400 Kč v 
závislosti na počtu dětí a jejím zařazení v tabulkách, ale může to být taky třeba 30.000 Kč 
nebo i víc, záleží na vychytralosti, hlučnosti a sprostotě konkrétní žadatelky.  
Tuto sumu dostává většina u nás žijících Cikánů, ať už formou podpor v nezaměstnanosti 
nebo dávek v pracovní neschopnosti. Jak dlouho na tento finanční obnos pracujete právě vy? 
A vyděláte vůbec tolik? 

++++++++++++++++++++++++ 

Nadměrná lékařská péče škodí zdraví. 

: Jan Hnízdil  
O odchodech lékařů, krizi zdravotnictví a medicíny. Rozhovor pro časopis Pečuj doma. 
Už několik měsíců na nás, potenciální pacienty, doslova útočí zprávy o tom, kolik lékařů 
hodlá odejít za lepšími ekonomickými podmínkami do zahraničí. Je oprávněná úzkost 
občana, že se v Česku zhorší zdravotnická péče? 
 
Zdravotnictví je náročná profese. Srovnání platů soudců a lékařů bije do očí. Vůbec se 
nedivím, že jsou kolegové rozzlobení. Platy lékařů státních nemocnic jsou skutečně ostudné. 
Hrozby masového odchodu do zahraničí se ale neobávám. Mohl by totiž padnout mýtus o 
nepostradatelném a všemocném zdravotnictví. Mohlo by se ukázat, že spousta lidí lékařskou 
péči vůbec nepotřebuje. Když v sedmdesátých letech minulého století stávkovali lékaři a 
sestry v Izraeli, snížila se v „postižených“ oblastech úmrtnost na polovinu. Podobně tomu 
bylo v hlavním městě Kolumbie Bogotě. Během dvaapadesáti dnů trvající stávky tam klesla 
úmrtnost o pětatřicet procent. Na druhou stranu pokud větší počet lékařů do ciziny odejde, 
bude to jen voda na mlýn ministerstva zdravotnictví. Plánuje totiž rušení malých a podporu 
velký nemocnic. Tím se ale krize jen završí. Nemocniční kolosy totiž svojí velikostí, 
neosobním prostředím a soustředěním na produkci výkonů ohrožují zdraví pacientů. Nelze je 
řídit, nelze je kontrolovat, nelze je zaplatit. Skýtají ideální podmínky pro korupci a 
uspokojování zájmů dravých skupin medicínsko-farmaceutického komplexu. Možná právě 
proto mají takovou podporu státu. 
 
Jak ale možné, že profese lékaře je společností tak uznávaná a současně tak špatně 
honorovaná?  
 
Kdo za to může? Kdo udělal z doktorů mizerně placené otroky? Politici? Pojišťovny? 
Komora? Ale ne! Otroky jsme ze sebe udělali my sami. Systém založený na nesmyslném 
hromadění výkonů nám dlouho vyhovoval. Ochotně jsme se smířili s tvrzením, že špinavé 
peníze neexistují a všechno napraví ruka trhu. Teď doplácíme na shovívavost vůči korupci a 
plýtvání. Je zbabělé svalovat vinu na jiné nebo hrozit odchodem. Těch pár špičkových lékařů, 
o které je v zahraničí zájem, tam už dávno pracuje. Většina ostatních by možná brala větší 
plat, v cizí zemi by se ale dostala do pozice ukrajinského dělníka u nás. Krizi si musíme 
vyřešit tady. Nebylo nám „nadrobeno“. Sami jsme si „nadrobili“ a sami si to i sníme. 
 
Během zmíněné kampaně jsem zahlédl slogan „Náš exodus, váš exitus“. Není tohle už v 
rozporu s etikou? 



 
Ten slogan jsem viděl. Trochu mi to připomíná: „Uchvátí-li Tě, zahyneš!“. Běhá mi z toho 
mráz po zádech. 
 
Je české zdravotnictví nemocné? 
 
Politici spoustu let mluví o krizi zdravotnictví a potřebě reformy. Zatím se ale žádnému 
ministrovi nepodařilo ji uskutečnit. Zdravotnictví je totiž jen forma, kterou se realizuje 
medicína. Reformátoři přitom vycházejí z předpokladu, že veškerá poskytované péče je 
kvalitní, účelná a přesně indikovaná, jenom na ni chybějí peníze. To je zásadní omyl. V krizi 
je také medicína. Obrovská sousta vyšetření a léků je ordinována úplně zbytečně. Pouhá snaha 
o změnu formy - „re-formu“- zdravotnictví, nestačí. Nutná je změna medicínského myšlení a 
medicínské praxe. 
 
Čím tedy podle Vás stůně medicína…? 
 
Nemoc má tři hlavní příznaky: atomizace, objektivizace a podcenění významu vztahu lékař - 
pacient. To všechno okořeněné neviditelnou rukou trhu. Začnu atomizací. Lékařská věda 
oddělila tělesné a duševní pochody, atomizovala člověka na jednotlivé orgány, tkáně a 
skupiny buněk, aby se sama rozpadla na specialisty dílčích oborů. Díky tomu dosáhla 
převratných objevů, současně se z ní ale úplně vytratila schopnost posoudit detailní informace 
v souvislostech životního příběhu konkrétního pacienta, schopnost komplexního 
psychosomatického přístupu. Naučili jsme se dokonale rozumět chorobám, ale přestali jsme 
rozumět lidem. Pacient se pro nás stal „žlučníkem, apendixem, infarktem“. On je ale 
bezradným člověkem v těžké životní situaci. My bychom ji měli pochopit a těžkým obdobím 
jej provést. 
 
Za druhé objektivizace… 
 
Biologická medicína vychází z předpokladu, že každá zdravotní porucha má nějakou 
objektivní příčinu, kterou lze pomocí vyšetřovací techniky odhalit a zásahem zvenčí - léky, 
operací, fyzikálním působením - léčit. V roce 2001 ale zveřejnil časopis British Medical 
Journal závěry studie, během níž vědci zkoumali zdravotnickou dokumentaci 60 tisíc pacientů, 
vyšetřených ambulantními specialisty v letech 1993 až 2001. Vybrali 361 těch, kteří stáli 
zdravotnický systém nejvíc peněz. Ve studii se poprvé objevil termín „nevysvětlitelné 
choroby“. Jde o situaci, kdy se do ordinace dostaví člověk s typickým tělesným problémem - 
bolestí hlavy nebo zad, bušením srdce, svíráním žaludku, únavou, závratěmi, nevolností - a je 
pro něj opakovaně vyšetřován za použití nejmodernější techniky. U téměř 40 % pacientů se 
ale nepodařilo objektivně zjistit, co jim vlastně je. Tyto obtíže jsou totiž somatizací neboli 
ztělesňováním složité, neřešené životní situace. Člověk je bezradný, žije ve stresu a tělo 
časem začne problém řešit po svém - nemocí. Pro biologicky vzdělaného lékaře je to 
hypochondr, simulant nebo případ pro psychiatra. On ale skutečně trpí. Jenom to nemůže 
objektivně dokázat. 
 



Vztah lékař - pacient? 
 
Moderní medicína se odehrává „mimo“ vztah. V neosobním prostředí velkých nemocnic 
pacient nezná lékaře a lékař nezná pacienta. Neví nic o jeho povaze, osobnostních 
zvláštnostech, způsobu života, starostech a radostech, o tom, jak důležité jsou pro určení 
správné diagnózy. Netuší, že hlavní roli má v medicíně vztah vzájemné důvěry. V rozpacích a 
nejistotě pacienta odesílá na různá vyšetření „k vyloučení“ objektivní příčiny a ordinuje 
zbytečné léky. Ne proto, že by to stav pacienta vyžadoval, ale proto, že jeho stonání nerozumí 
a chce být za všech okolností „krytý“. 
 
A jakou terapii byste ordinoval? 
 
Zaprvé: vzdělání. O tom zatím žádný ministr nemluvil. Lékařské fakulty by měly mediky 
vzdělávat nejen v biologických, ale i v psychosociálních oborech. Naučit je komplexnímu, 
psychoterapeutickému přístupu k pacientovi, umění navázat s ním kvalitní vztah a zasadit 
zdravotní obtíže do souvislostí jeho životního příběhu. Zadruhé: podpora praktických, 
osobních nebo rodinných lékařů. Na nich závisí kvalita celé medicíny. Praktik totiž stojí 
nejblíže pacientova životního prostoru, zná jeho povahu, rodinné vztahy, profesi, radosti a 
starosti.… Bez drahých vyšetření dokáže odhalit skutečnou příčinu obtíží, rychle a efektivně 
léčit. Zatřetí: přestat dotovat velké nemocnice a vytvářet malá zařízení s podmínkami, které 
budou nejbližší přirozenému rodinnému prostředí pacienta - s kvalitní stravou, s přívětivým 
jednáním a bez zbytečného ranního buzení. Takové změny by ale byly katastrofou pro 
medicínsko-farmaceutický komplex. Jeho zisky totiž závisí na tom, kolik lidí se léčí, ne na 
tom, kolik se jich uzdraví. Obávám se proto, že stávající systém zdravotnictví se reformovat 
vůbec nedá. S největší pravděpodobností jej čeká úplný rozklad. Ani ministerstvo, ani politici 
nás nespasí. Pokud se nechceme dočkat hořkého konce, měli bychom, místo vyhrožování 
pacientům odchodem do zahraničí, spojit síly a začít okamžitě pracovat na vytvoření nového 
systému zdravotnictví a medicíny.  
 
Mám před sebou Vaši publikaci „Mým marodům aneb Jak vyrobit pacienta“. Nezní 
titul krátkých úvah nad praktikami v některých ordinacích docela potměšile vůči vašim 
kolegům lékařům? 
 
To určitě nebylo cílem. Mohl bych napsat stohy knih o skvělých lékařích, zázračných lécích a 
neuvěřitelných úspěších, kterých dosahuje moderní medicína. Na příbězích pacientů jsem 
chtěl upozornit na limity a nebezpečí, která přináší úzce biologický pohled na nemocného 
člověka a obchodně- průmyslové pojetí medicíny. 
 
Ze stejných ordinací slyšíme, že doktor dnes víc času musí věnovat úřadování, místo aby 
léčil - a potom že ho ještě čekají návštěvy u nemocných… 
 
Tak tomu opravdu je. Mnohem větší důraz se klade na pečlivé „zúřadování“, než na to, jestli 
byla návštěva u lékaře pacientovi k něčemu užitečná. Nedávno jsem četl zajímavou studii 
vyšetřovacích postupů u pacientů s bolestmi zad, kterou provedli ve Švédsku. Prakticky 



každého lékaři automaticky posílali na rentgen páteře. Aby něco nezanedbali. Ukázalo se 
ale, že bez znalostí životního stylu pacientů může rentgenový snímek jen velmi málo přispět 
k objasnění diagnózy. Neočekávaný a pro léčbu významný nález se totiž vyskytnul jen u 
jednoho z 2500 rentgenovaných pacientů. Ti zbývající byli „lege artis“ snímkováni úplně 
zbytečně. Pokud by se lékař s pacientem blíž seznámil, rychle by pochopil, jakou informaci 
jeho bolest zad přináší. Vyšetření, léků i administrativy by rázem ubylo. Sami jsme na tuto 
hru přistoupili a také za to zaplatíme.  
 
Nejen čekárnami oněch ordinací jde ale hlas, že lékaři si vzájemně posílají pacienty na 
všemožná – a nezřídka zbytečná – vyšetření, že je v tom obyčejné valení kuličky úkonů a 
bodů! 
 
To není jen vina lékařů. Na tom stojí celý systém. Já na kolegu, kolega na mně. Kdo přestane 
valit kuličku, ordinovat vyšetření, předepisovat léky, rychle z něj vypadne. Zažil jsem to sám 
na sobě. Po promoci jsem nastoupil na rehabilitační kliniku Všeobecné fakultní nemocnice v 
Praze. Stereotypní mechanická medicína mne vůbec neuspokojovala. Denně za mnou 
přicházeli pacienti s různými bolestmi. Posílal jsem je na různá vyšetření, ordinoval léky. 
Pacienti se sice léčili, ale neuzdravovali. Jejich stonání jsem vůbec nerozuměl. Pak jsem se 
setkal s kolegou Šavlíkem, zakladatelem české psychosomatiky. Když jsem se ho zeptal, jaký 
obor to vlastně dělá, řekl mi: „Zatímco ostatní lékaři léčí choroby, já radím lidem, co mají 
udělat pro to, aby se uzdravili.“ To se mi zalíbilo. Pochopil jsem, že každá nemoc je 
informace o tom, že člověk dělá ve svém životě nějakou chybu. Začal jsem se o pacienty 
zajímat, ptát se jich na způsob života, radosti a starosti. Otevřel se mi nový obzor. Stonání 
pacientů už bylo srozumitelné, dokázal jsem jim poradit. Ti, kteří pochopili, se začali 
uzdravovat. To byl můj konec. Přestal jsem valit kuličky výkonů a bodů a moje pracovní 
místo bylo z „úsporných důvodů“ zrušeno. 
 
Souvisí s tím jiný váš výrok: „To, že pacient neodejde z ordinace spokojený, dokud 
nedostane recept, není jeho chyba. Tak jsme si ho my, doktoři, vychovali“? 
 
Lékaři se chovají k pacientům mechanisticky, pacienti se chovají mechanisticky sami k sobě. 
Tak nás to naučili na lékařských fakultách, tak jsme to my naučili naše pacienty. Když jsem 
pracoval na ambulanci kliniky fakultní nemocnice, často jsem si připadal jako mechanik v 
autoservisu. Pacient tam přijel se svým tělem a nadiktoval závady: „Záda mám zablokovaná - 
tak je odblokujte. Vrže mi v koleně - dejte tam injekci maziva. Zkontrolujte tlaky a tuky….“. 
Pak odložil svoje tělo a čekal, až ho zdravotničtí mechanici opraví. Běda, když se oprava 
nepovedla. „To byl asi špatný doktor, neposlal mne ani rentgen, nenapsal drahé léky. Musím 
zajet do kvalitnějšího servisu, do lepší nemocnice.“, řekl si pacient. Ti lidé vůbec nechápou 
informační hodnotu nemoci a svůj podíl na ní. Jak člověk žije, tak také stůně, pokud způsob 
života nezmění, nemá šanci se uzdravit. 
 
O reklamě na léky jste se vyjádřil, že je to historicky největší chemický pokus na lidech. 
Není tohle šíření poplašné zprávy? 
 



Pochopil jste to správně. Opravdu biji na poplach. Odstrašujícím příkladem je cholesterol. 
Určitě jste slyšel, že:„Cholesterol je po rakovině největší nepřítel lidstva.“. Určitě víte, že: 
„Zvýšená hladina cholesterolu představuje jeden z nejrizikovějších faktorů aterosklerózy a 
jejích komplikací: například srdečního infarktu, cévní mozkové příhody nebo nedokrevnosti 
dolních končetin.“. Tak na nic nečekejte a pospíchejte k doktorovi. Běda, jestli vám v krvi 
najde víc, než 5,5mmol/l. To už jste marod. Máte nemoc- hypercholesterolémii. Vůbec 
nevadí, že jste se do té doby cítil dobře. V historicky krátkém čase se medicínské 
propagandě podařilo vyvolat davovou paniku. Nastala éra posedlosti měření jeho hladiny. 
Fibráty a statiny se staly neprodávanějšími léky v dějinách. V roce 2006 vynesly světovým 
výrobcům 27,8 miliard dolarů. Skvěle se jim daří také u nás. Užívá je už skoro milión Čechů 
a v žebříčku nejužívanějších léků suverénně vedou. Teď nastává vystřízlivění. „Snižování 
cholesterolu zdravým lidem k ničemu nevede. Jen k potížím. Moc velký ale není jejich 
přínos ani pro pacienty, kteří srdeční příhodu už mají za sebou. Mnohem lepším lékem pro 
ně je pravidelný pohyb.“, tvrdí profesor Rodney A. Hayward z Michiganu. A nejen on. To by 
ale obchodníci s nemocemi přišli zkrátka. Vypadá to, že jsme jim skočili na pěkně mastný 
cholesterolový „špek“. Víc než na cholesterol dnes lidé stůňou na léky proti němu.  
 
Vím o vás, že se zabýváte problematikou psychosomatické rehabilitace a léčbou bolesti. 
Co si pod tímhle medicínským termínem má laik představit? 
 
Psychosomatické medicíně se také říká medicína příběhů. Jestliže ke mně přijde pacient, 
seznámím se nejdřív s příběhem jeho nemoci - kdy a jak začala, jaká prodělal vyšetření, jak se 
léčil a s jakým výsledkem, podrobně jej prohlédnu - sestavím jeho chorobopis. Současně se 
ale zajímám o to, jaká v uplynulých letech prodělal těžká životní období - sestavím jeho 
životopis. Když pak porovnám chorobopis se životopisem, zjistím, že bolesti hlavy a vysoký 
tlak se datují od doby, kdy se soudí o majetek s bývalou manželkou…infarkt ho postihnul, 
když přišel o místo vysokého manažera…pálení žáhy ho zlobí chvíle, kdy syn začal brát 
drogy. Nemoc se stala ztělesněním jeho životní situace. Nejlépe o tom vypovídají lidová 
přísloví: „má toho plnou hlavu…zlomilo mu to srdce…leze mu to krkem“. 
 
A při této terapii se bez pomoci chemie obejdete? 
 
Velkou většinu zdravotních obtíží je pacient schopen zvládnout vlastními silami. Jenom 
potřebuje poradit jak. Právě v tom vidím úlohu lékaře - být průvodcem pacienta těžkým 
životním obdobím. Léky i moderní vyšetřovací techniku používám velmi úsporně, ale 
využívám. Nejdůležitější je pochopit, jakou informaci nemoc přináší, kde dělá pacient ve 
svém životě chybu a jak má změnit svoje chování, aby se uzdravil. Tím nejúčinnějším lékem 
totiž jsou samoozdravné schopnosti. Ty je potřeba povzbudit. Pokud ale síly pacienta na 
zvládnutí nemoci nestačí, předepíšu mu léky. Ovšem s vědomím, že jeho problémy 
dlouhodobě neřeší. Pomohou mu ale, aby se odrazil ode dna a našel síly k potřebné změně. 
 
Ve všech sdělovacích prostředcích se bez ustání proti něčemu bojuje – dokonce už i proti 
stárnutí. Kdyby žil můj otec sedlák, řekl by nejspíš: Vždyť je to proti přírodě! Sdílel 
byste jeho názor? 



 
Odmalička se vzděláváme, školíme, připravujeme se na to, co budeme dělat, jak budeme 
úspěšní v profesi, ale vůbec nejsme uchystaní, ani z rodiny, ani ze školy, že budeme stárnout, 
že budeme umírat. Pro mnoho lidí je proto normální proces stárnutí obrovským stresem. 
Společnost od nich neustále žádá výkon, zastávají manažerské funkce, neznají odpočinek a 
tělo jim najednou začne hlásit, že už to nejde. Nechtějí ubývání sil rozumět a pomoc čekají od 
medicíny. Farmaceutický průmysl to vycítil a začal okamžitě využívat poptávku po věčném 
mládí. Vznikl vědecký obor anti-aging medicína, medicína proti stárnutí. Tedy ne lidem 
pomoci vyrovnat se s něčím, co je naprosto přirozené, ale vnutit jim prášky, udělat ze stárnutí 
nemoc. V medicíně se tomu říká medializace - vytváření chorob z problémů každodenního 
života. Moje babička by řekla: „Lidská blbost je nekonečná, vždyť přece proti věku není 
léku“. 
 
Jak na vás působí neustálé omílání údajů, kolik lidí v produktivním věku musí živit 
nemocné a seniory, a skutečnost, že ministři sociálních věcí a zdravotnictví proti tomu 
důrazně neprotestují? 
 
To je jeden z největších paradoxů moderní medicíny a společnosti vůbec. Na jedné straně 
dokáže staré lidi prostřednictvím špičkové techniky a léků udržet při životě v situacích, které 
nejsou k životu. Na druhé straně se tímto počet seniorů odkázaných na léky a techniku rychle 
zvyšuje. Délka jejich života se sice prodlouží, ale jeho kvalita tomu často neodpovídá. 
Dožívají v zoufalých situacích, opuštění, nebo v domovech důchodců a léčebnách pro 
dlouhodobě nemocné. Seniorů je hodně a společnost na to není uchystaná. To určitě 
neznamená, že by se seniorům neměla poskytovat kvalitní medicínská péče. Stejně tak 
důležitá je ale podpora psychická, sociální, komunitní a hospicová. To téma je příliš vážné a 
mediálně málo atraktivní. Politici se mu vyhýbají velkým obloukem. Mnohem snáz se 
„zviditelní“ v hrdinském boji o regulační poplatky. 
 
 
Nikoli mimochodem – v září 2010 jste napsal otevřený dopis ministrovi Hegerovi s 
návrhem protikorupčních opatření ve zdravotnictví. Odpověděl vám, a jestli ano, co? 
 
Ještě jednou regulační poplatky. Všimněte si, kolik let se o ně politici hádají. Přitom jde o 
směšnou částku třiceti korun. V úhrnu pár stovek miliónů. Podle střízlivého odhadu 
Transparency International ČR nás korupce ve zdravotnictví přijde ročně na dvacet miliard. 
O tom politici cudně mlčí. Na problém korupce jsem upozorňoval už několik ministrů, 
rozesílal různé návrhy. Před dvěma lety mi přišla bezobsažná odpověď z právního odboru 
ministerstva zdravotnictví. Napočítal jsem v ní asi dvanáct pravopisných chyb. Letos na 
podzim jsem to zkusil znovu. Pan ministr Heger se zatím neozval. Nedělám si žádné iluze. 
Medicínsko- farmaceutický komplex je korupcí tak prorostlý, že ji nelze zlikvidovat bez 
zničení samotného medicínsko-farmaceutického komplexu. Mám dojem, že už to pan ministr 
Heger také pochopil. Nedávno se vyjádřil, že ve funkci asi dlouho nebude. 
 
Zejména senioři „zahnaní ke“ zdi i prostou opotřebovaností těla hledají pomoc, kde se 



dá – v mnoha případech také u léčitelů. Co vy a takzvaná alternativní medicína? 
 
Před lety jsem byl členem Klubu českých skeptiků Sisyfos. Vystupoval jsem proti 
akupunktuře, homeopatii, biotronice. Časem mi ale začalo vrtat hlavou, jak je možné, že 
alternativní metody tolika lidem pomáhají, když by vlastně neměly. Vysvětlení jsem našel v 
psychosomatice. Do ordinací lékařů přichází hodně úzkostných, neurotických nebo 
depresivních pacientů. Jejich tělesné obtíže mají výrazný psychosociální kontext. Od lékaře 
očekávají především vstřícnost, pochopení, srozumitelné vysvětlení a uklidnění. Místo toho 
jsou ale vystaveni nekonečné řadě vyšetření a léčebných zákroků, které nejenže nevedou k 
odhalení příčiny a vymizení obtíží, ale jejich úzkost a neklid ještě zvyšují. Není divu, že se 
takoví pacienti obracejí na léčitele. Ten sice hluboké teoretické znalosti a špičkové 
technologie postrádá, o to více ale dokáže vytěžit z osobního setkání, navázání 
důvěryhodného vztahu, seznámení se s životním příběhem pacienta a nakonec i z magického 
působení léčitelských metod. Jestliže jde navíc o člověka empatického, s bohatými životními 
zkušenostmi a intuicí, je schopen pacienta uklidnit, poradit mu s jeho problémy, upravit 
jídelníček, motivovat ke změně chování. Pokud si vědecká medicína svoje selhání nepřizná a 
neprohlédne, že tím nejcennějším lékem je osobnost takto - celostně - uvažujícího terapeuta, 
bude jen bezmocně přihlížet, jak léčitelé pronikají na její „posvátnou“ půdu. 
 
Není právě čas vrátit se někam zpátky? Věděl byste kudy…? 
 
Ptáte se na cestu ke zdraví? Co je to zdraví? Podle mne je to schopnost zvládat problémy 
každodenního života. Pokud má člověk k řešení problémů dost vůle a sil, je zdravý. Když 
začne vůli ztrácet, je mu ne-volno. Když už problémy zvládat nemůže, je ne-mocný. Co ale 
člověk potřebuje k tomu, aby byl spokojený a zdravý? Kromě stravy, pohybu a tělesné 
kondice to jsou také láska, přátelé, kultura, dobré vztahy a zdravé životní prostředí. V 
konkurenčních tržních podmínkách na ně moc prostoru nezbývá. Dříve na to upozorňovali jen 
filosofové, teď už jsou slyšet i hlasy ekonomů. Luisa Corradová z ekonomické fakulty 
univerzity Cambridge zkoumala, jak souvisí hospodářský růst a spokojenost občanů. Dvacet 
tisíc lidí ze sto osmdesáti oblastí Evropy zaznamenávalo do dotazníku míru svého štěstí. 
Očekávalo se, že nejlépe na tom budou lidé v prosperujících ekonomikách slunné jižní 
Evropy. Překvapivě zvítězili Dánové, před Finy, Iry a Švédy. Ukázalo se, že mnohem 
důležitější než růst HDP je důvěra ve státní správu, vymahatelnost práva a dobré mezilidské 
vztahy. Právě to u nás chybí. V nemocné společnosti nemohou žít zdraví občané. Snažím se 
proto lidi varovat. Ať se nenechají manipulovat politiky, reklamou, medicínsko-
farmaceutickým komplexem. Ať si převezmou sami zodpovědnost za svůj života svoje zdraví. 
Tím nejúčinnějším lékem je vytváření občanské společnosti. To je práce pro každého z nás. 
To za nás žádný politik neudělá. 
S MUDr. Janem Hnízdilem, z Centra komplexní péče Dobřichovice, v listopadu 2010, pro 
časopis „Pečuj doma“, hovořil Jan Nouza, text mírně aktualizován v lednu 2011. 

++++++++++++++++++++++++ 

Tajných kňazov po páde režimu spochybnili vlastní 



Kým vo Viedni nedávno ocenili predstaviteľov „skrytej“ katolíckej cirkvi z čias 
socializmu, oficiálna hierarchia má s jej existenciou problém.  

Predstava katolíckej cirkvi, v ktorej sa veriaci schádzajú v malých spoločenstvách, a kňazmi 
sú aj ženatí muži a ženy, pôsobí ako vízia liberálnych veriacich. V socialistickom 
Československu však taký model existoval. 

Pod tlakom režimu veriaci hľadali vlastné cesty k prežívaniu evanjelia. Po jednej z nich šiel aj 
Felix Maria Davídek. U nás je jeho meno zabudnuté, Západ objavil jeho príbeh. 

V apríli tohto roku švajčiarska nadácia Herberta Haaga, vedená teológom Hansom Küngom, 
kritikom Vatikánu, vo Viedni ocenila podzemnú cirkev Felixa Davídka cenou Za slobodu v 
cirkvi. „Oceňujeme odvážnych kresťanov, ktorí v ťažkých podmienkach vytvorili akoby 
spoločenstvo prvotnej cirkvi, v ktorom kňazi, laici, muži, ženy, mladí starí spolu vedľa seba 
tvorili spoločenstvo, nie hierarchiu. Títo ľudia žili medzi obyčajnými ľuďmi, hovorili ich 
jazykom, praktizovali evanjelizovanie od človeka k človeku. Davídkova vízia cirkvi, teológie 
a spirituality predznamenala budúcnosť celej cirkvi.“ uviedol v príhovore Hans Jorissen, 
emeritný profesor dogmatiky z Bonnu. 

Cenu si prišli prevziať Češka Ludmila Javorová, vysvätená v roku 1970 Davídkom za kňažku 
a Slovák Dušan Špiner, tajne vysvätený biskup. Javorová, dnes 80-ročná elegantná pani, 
ktorej bola po roku 1989 oficiálne zakázaná kňazská činnosť, zažila ovácie. „Boh si pre svoje 
zámery volí ľudí mimo našu predstavivosť. O tom svedčia mnohé prípady napríklad v Starom 
zákone. A tomu sa ľudia bránia,“ uviedla v súvislosti so svojou úlohou počas totality. 

Felix Maria Davídek 

Felix Davídek sa narodil v roku 1921 v Brne. Vyštudoval teológiu, filozofiu, psychológiu 
a medicínu. V roku 1945 bol vysvätený za kňaza, promóciu na lekárskej fakulte mu štátna 
moc neumožnila. Ešte za nacizmu, keď boli zavreté vysoké školy, sa začal zaoberať vznikom 
Athenea, katolíckej univerzity, ktorá by mladým mužom poskytla šancu študovať najmä 
teológiu. V roku 1950 ho komunisti zatkli a 14 rokov strávil vo väzniciach. Po prepustení sa 
vrátil k projektu tajného vzdelávania a organizovania života cirkvi. Robil tajné víkendové a 
nočné vzdelávacie kurzy. 

Sviatosti pre veriacich môžu vysluhovať len kňazi. Aby boli vysvätení oni, musia existovať 
biskupi. Tých môže vysvätiť len ďalší biskup, aby sa zachovala  apoštolská postupnosť. 
Vatikán mal na základe skúsenosti z iných totalít pravidlá, podľa ktorých sa v extrémnych 
prípadoch mohlo upustiť od zvyčajných podmienok pri svätení ďalšieho biskupa. 

Svätenia prebiehali tajne, len za prítomnosti svätiaceho biskupa a vysviacaného. Takto bol 
v roku 1951 Pavlom Hnilicom vysvätený Ján Chryzostom Korec. V roku 1955 Korec tajne 
vysvätil za biskupa Dominika Kaľatu, a ten v roku 1961 Petra Dubovského. Dubovský v roku 
1967 vysvätil Jana Blahu a ten vzápätí Felixa Davídka. Mohol tak budovať paralelnú cirkevnú 
štruktúru. 

Katolícka kňažka 

Davídek, poznačený pobytom vo väzení, sa bál, že cirkvi v socializme hrozí likvidácia. Po 
okupácii v auguste 1968 čakal návrat prenasledovania, aké zažil predtým. Snažil sa preto 



vysvätiť kňazov pre pokračovanie života cirkvi. Na základe štúdia dokumentov nedávno 
skončeného II. Vatikánskeho koncilu sa domnieval, že je len otázkou času, kedy cirkev 
pristúpi k sväteniu aj ženatých kňazov a sväteniu žien. Sám preto vysvätil niekoľko ženatých 
mužov a v roku 1970 aj prvú ženu – spolupracovníčku a neskôr generálnu vikárku Ludmilu 
Javorovú. 

Stalo sa tak na Vianoce v roku 1970, keď Davídek zorganizoval takzvanú synodu. Vysvätenie 
ženy obhajoval teologicky aj prakticky. Kým v mužských väzniciach v 50. rokoch mali 
veriaci útechu v účasti na tajných omšiach zavretých kňazov, ženy takú možnosť nemali. 
Javorová v rozhovore pre Český rozhlas prezradila, že s Davídkom zažili starú rehoľníčku, 
ktorá spomínala, aké ťažké boli roky vo väzení bez sviatostí. „Urobte s tým niečo!“ prosila 
vraj Davídka. Ten sa rozhodol, že vysvätí ženu. 

Davídka potom opustili viacerí ním vysvätení kňazi a biskupi, medzi nimi Fridolín Zahradník, 
ktorý neskôr sám tajne svätil kňazov a biskupov – aj ženatých. Davídek potom v 70. rokoch 
vysvätil ďalších kňazov, aj niekoľkých ženatých,  v roku 1979 tajne vysvätil za biskupa 
slovenského kňaza bez štátneho súhlasu Dušana Špinera. 

O činnosti Davídka vypukol spor medzi predstaviteľmi podzemnej cirkvi. Na Slovensku bol 
vedúcou postavou podzemných aktivít Ján Chryzostom Korec. Ten odmietal platnosť svätení, 
udeľovaných Davídekom, a veriacich varoval pred spoluprácou s tajnými kňazmi z jeho 
okruhu. 

Nová totalita? 

Po revolúcii v roku 1989 mohli vyjsť tajní kňazi a biskupi na verejnosť. Davídek zomrel rok 
predtým. Korec sa stal nitrianskym biskupom, neskôr kardinálom. Vatikán nariadil, že tajní 
biskupi a kňazi vysvätení Davídkom, Zahradníkom a nimi svätenými biskupmi musia súhlasiť 
s takzvaným podmienečným presvätením. 

Pre mnohých to bol šok. Desaťročia vzdorovali štátnej moci kvôli presvedčeniu, teraz ich 
spochybnili vlastní. Tí, čo znášali perzekúciu a výsluchy ŠtB, sa zrazu mali podriadiť autorite 
oficiálnych biskupov. Aj takým, čo boli vysvätení so súhlasom režimu. „Ukázalo sa, že tieto 
skupiny majú odlišnú predstavu o spôsobe svojho zapojenia do verejnej pastorácie, aká im 
bola ponúkaná. Vo svojej práci mimo verejných štruktúr (ale tým predsa nie mimo cirkvi) 
videli zmysel aj v zmenených spoločenských podmienkach,“ uvádza Peter Križan v 
pripravovanej práci o skrytej cirkvi. 

Viacerí tajní kňazi s presvätením súhlasili, neženatí sa zapojili do pastorácie, niektorí ženatí 
do pôsobnosti gréckokatolíckej cirkvi. Ostala však skupina duchovných a im blízkych laikov, 
ktorí hovorili o nástupe „totality Ríma“. Naďalej sa stretávajú v malých spoločenstvách. 

O probléme „príliš moderných katolíkov“ v bývalom Československu je informovaný aj 
pápež Benedikt XVI. Problém riešil ako prefekt Kongregácie pre náuku viery v roku 2000. O 
slávení omší v malých spoločnstvách kňazmi, ktorí nemajú povolenie oficiálneho biskupa, 
hovorí, že „takéto slávenie svätých omší, takéto vysluhovanie sviatostí a iných liturgických 
úkonov je zakázané. Kto sa nepodriadi autorite pápeža a biskupov, vysluhuje ich 
nezákonne.“ Tento postoj potvrdil aj hovorca KBS Jozef Kováčik. 



Jednota verzus sloboda 

Oficiálna katolícka cirkev vo svojom odmietavom postoji zdôrazňuje jednotu. „Katolícka 
cirkev je len jedna a v jednote jej členovia majú vydávať svedectvo o jedinom Pánu 
Bohu,“ uvádza spomínané vyhlásenie Kongregácie pre náuku viery. 

Druhá strana to vidí inak. „Sloboda je jedna z najväčších hodnôt aj v Cirkvi. Od Ježiša 
Nazaretského sa učíme ako Boh vládne v dejinách - nie ako cisári, mocnári a preláti, ale 
s veľkou úctou k ľudskej slobode,“ hovorí Dušan Špiner. 

Rozkol medzi oficiálnou a „skrytou“ cirkvou bolo cítiť aj vo Viedni. Pražský svätiaci biskup 
Václav Malý, chartista a známy bojovník aj za práva cirkvi za totality, ktorý bol tiež medzi 
ocenenými, neprišiel, kvôli účasti Javorovej. „V kontexte celého aktu jej vyznamenanie 
vyznieva ako hotová záležitosť v otázke svätenia žien. Neuzatváram sa pred týmto 
problémom a som za to, aby aj na tomto poli došlo k slobodnej a dôkladnej diskusii. Za týchto 
okolností však pokladám svoju účasť na udelení za nežiadúcu,“ uviedol vo vyhlásení, ktoré 
zverejnilo pražské arcibiskupstvo. Akcia bola podľa neho aktom „proti Rímu.“ 

O ocenení informovali ORF, rakúska agentúra Kathpress, ale aj britský katolícky týždenník 
Tablet. Model československých katolíkov za totality vyzvihli ako „prorockú víziu“ prežitia 
cirkvi v sekularizovanom svete. 

Čítajte viac: http://www.sme.sk/c/5854221/tajnych-knazov-po-pade-rezimu-spochybnili-
vlastni.html#ixzz1Jts4eDjU 
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PREZIDENT - Píše Margita Ivaničková         11. 08. 2009 
 
Štrnásť dní prezidenta republiky  
perom Margity Ivaničkovej z tlačového oddelenia Kancelárie prezidenta SR  
 
Prvá oficiálna zahraničná cesta Ivana Gašparoviča v druhom funkčnom období viedla 
tradične do Českej republiky, kde sa stretol so svojím partnerom Václavom Klausom 
(na druhom obrázku). Dosiahnutá úroveň vzťahov je permanentne upevňovaná krokmi 
predstaviteľov obidvoch krajín vo všetkých oblastiach. Náš prezident víta úzke kontakty 
medzi vládnymi a parlamentnými predstaviteľmi ako aj medzi slovenskými a českými 
občanmi. Obidvaja prezidenti zároveň poďakovali všetkým záchranárom a ľuďom, 
ktorí pomáhali pri povodniach v Čechách aj na Slovensku a vyjadrili pozostalým 
sústrasť. Počas návštevy rokoval náš prezident aj s predsedom Senátu parlamentu 
Českej republiky Přemyslom Sobotkom a predsedom Poslaneckej snemovne parlamentu 
Českej republiky Miloslavom Vlčkom, s predsedom vlády ČR Janom Fischerom a 
návštevu ukončil v Brne stretnutím s primátorom Romanom Onderkom a hajtmanom 
Juhomoravského kraja Michalom Haškom.  
Po návrate do vlasti vymenoval 41 vysokoškolských profesorov. V príhovore konštatoval, 
že výkonný systém vysokoškolského vzdelávania zatiaľ iba hľadáme: „Mrzí ma, že 
máme študijné odbory, ktorých absolventi len ťažko hľadajú uplatnenie. Aj to, že 
problémy vo vedeckovýskumnej základni nás v rebríčkoch hodnotenia vysokých škôl 
permanentne odsúvajú do úzadia. Chýba operatívne prepojenie s výrobnou sférou, s 
podnikateľským prostredím. A tak sa nemôžeme čudovať, že sa nám nedarí pružne 
reagovať najmä na potreby trhu práce.“ Krátko nato vymenoval prof. Ing. Vieru 



Cibákovú, CSc., za rektorku súkromnej Vysokej školy ekonómie a manažmentu 
verejnej správy v Bratislave na druhé funkčné obdobie.  
V rámci ústavných právomocí Ivan Gašparovič vymenoval Vieru Petríkovú na post 
podpredsedníčky vlády a ministerky spravodlivosti. V príhovore adresoval 
novovymenovanej ministerke slová o tom, že povedie rezort, ktorý je pod 
drobnohľadom našej i zahraničnej verejnosti. Rozhodnutia ministerstva spravodlivosti, 
ale aj rozhodnutia súdov sú často tou najpresnejšou mierou hodnotenia demokracie v 
štáte.  
V Prezidentskom paláci prijal tiež niekoľko desiatok slovenských veľvyslancov (na 
prvom obrázku). Poďakoval sa tým diplomatom, ktorých misie preukázali veľkú 
úspešnosť pri presadzovaní slovenských záujmov v zahraničí. Tých, ktorí majú vo 
výkone svojho zastupiteľského poslania rezervy požiadal, aby svoju prácu zintenzívnili. 
Spoluprácu jednotlivých štátov na najvyššej úrovni charakterizoval ako veľmi dôležitú: 
„Vašou úlohou je hľadať spôsoby a cesty ako napomáhať pri získavaní kontaktov a 
rozvíjaní pozitívneho dialógu s najvyššími predstaviteľmi krajín tak, aby tento proces 
bol prospešný pre obe strany.“ Prezident sa počas svojho prvého funkčného obdobia 
stretol s najvyššími predstaviteľmi mnohých krajín sveta, vrátane lídrov svetových 
veľmocí. Mohol teda konštatovať, že výsledkom týchto stretnutí bol pozitívny posun v 
bilaterálnych vzťahoch i v oblasti koncepčných otázok a postojov v zahraničnej politike.  
Niektorým veľvyslancom adresoval aj kritické slová. Dôsledkom slabej aktivity býva 
nedostatok relevantných informácií pre hlavu štátu, ktorých by bolo treba pri 
stretnutiach so zahraničnými partnermi. V príhovore k slovenským diplomatom sa 
nevyhol ani slovám o tom, ako náš nedávny vysoký kredit v zahraničí pomaly stráca lesk. 
Tieto slová nevztiahol na okolnosti globálnej ekonomickej a finančnej krízy, ale 
predovšetkým ich smeroval na udalosti posledných dní a posledných hodín, kedy treba 
podporovať ekonomiku, obchod a zdôrazňovať našu suverenitu, zodpovednosť k 
vlastným občanom a posilniť postavenie štátu.  
Prezident konkretizoval tieto slová na margo čerstvo prijatého zákona o štátnom jazyku 
v Národnej rade SR. Napriek tomu, že ide o štandardnú právnu normu, ktorá 
neznamená nič znepokojivé, odrazu sa dvíha vlna, ktorá by mala zneistiť svet vo vzťahu 
k Slovensku a jeho správaniu sa k menšinám. Vyzval prítomných diplomatov, aby v 
takýchto situáciách neboli tými, ktorí sa bránia a ktorí sa k téme vyjadria ako poslední. 
„Musíte byť tí, ktorí argumentačne dokážu, že Slovensko je suverénny štát, ktorý 
zachováva všetky princípy demokracie, zachováva všetky rezolúcie, ktoré sa týkajú 
občianskych práv a slobôd. Je to veľmi dôležité,“ zdôraznil. Viacnásobne apeloval na 
profesionalitu našich veľvyslancov, ktorých úlohou je obhajovať program vlády 
schválený Národnou radou SR, zameraný na prospech občanov. Ich úlohou je klásť 
dôraz na profil Slovenskej republiky, ktorá rozvíja trhovú ekonomiku, ale nezabúda na 
sociálne princípy.  
V rámci ústavných právomocí prijal poverovacie listiny od saudskoarabského a 
slovinského veľvyslanca.  
Prezidentove výjazdy medzi občanov tentoraz zamierili do obce Hosťovce, aby tam 
spolu s občanmi oslávil 800. výročie založenia obce. Privítala ho starostka Zita 
Koprdová a členovia kmeňa Mauri z Nového Zélandu, ktorí prišli na oslavy so svojím 
originálnym programom.  
V pracovnom výjazde pokračoval návštevou obce Pukanec, kde sa zúčastnil na 18. 
ročníku Pukanských remeselných trhov. Z Pukanca viedla ďalšia cesta do Východnej, 
aby si v miestnom amfiteátri pozrel pásmo z tvorby folklórnych súborov.  
Pri príležitosti štátneho sviatku vierozvestov sv. Cyrila a sv. Metoda sa v katedrále 
Nitrianskeho hradu zúčastnil na slávnostnej svätej omši. Odkaz solúnskych bratov si 



uctil aj na devínskom hrade, kde sa zúčastnil na celonárodných slávnostiach. V 
príhovore podčiarkol, že svätí Cyril a Metod nás vystrojili do sveta, duchovne zaodeli, 
lebo nám dali písmo a knihy. V zrozumiteľnej reči nám sprístupnili slovo božie i svetské. 
Ich pričinením sa naši predkovia mohli vzdelávať, medziľudské vzťahy riešiť po novom, 
uvažovať o štátoprávnych otázkach. Vklad Cyrila a Metoda bol historický, hlboko 
ľudský, hodný nasledovania. Je dodnes príkladom, ktorý hovorí, že je nedôstojné brať 
od života viac, ako doň vkladáme. Ďalej pripomenul, že vierozvestom patrí najvyššia 
úcta naša i celej kresťanskej Európy. 

++++++++++++++++++++++++ 
            P O Z V Á N K A 
Milé dámy, vážení páni, kolegyne a kolegovia, priatelia, 
napriek zlovestným hláškam v informačných prostriedkoch o špine a neporiadku v našom 
hlavnom meste – nie že by to nebola pravda – prišlá jar už ukazuje, že aj v našej Bratislave je 
mnoho pekných zákutí, architektonických diel, romantických záhrad, parkov a parčíkov 
a ďalších rôznorodých miest, ktoré v našich zmysloch indukujú pocit krásy a duchovného 
uspokojenia. A to nielen u rodených Bratislavčanov, ale aj u tých občanov nášho mesta, ktorí 
sa narodili, alebo časť svojho života prežili v iných kútoch našej vlasti. Je akýmsi zákonitým 
paradoxom, že s pribúdajúcim vekom si čoraz viac uvedomujeme, čo všetko o našom meste, 
v ktorom žijeme desaťročia, ešte nevieme a začíname pochybovať aj o tom, že či to všetko  
v našom živote ešte dobehneme. 
Preto sme sa rozhodli zaradiť do nášho programu pútavý rozhovor o našom meste a jeho okolí, 
o histórii a súčasnosti, o naších domácich udalostiach a vzťahoch, ako aj o reláciách nášho 
mesta s našimi najbližšími zahraničnými susedmi. No a nepreháňam, keďpoviem, že sa na 
tomto našom stretnutí dozvieme aj o veciach, o ktorých mnohí z nás ani netušia.  
O tom všetkom – a ešte viac – nám príde porozprávať spisovateľ, publicista a umelecký 
historik 

pán Vladimír Tomčík,  

ktorý svoje rozprávanie zastrešil názvom 
 Bratislava – mesto na sútoku vína a Dunaja. 
Naše aprílové stretnutie sa uskutoční  

vo štvrtok dňa 28. apríla 2011 o 16.00 hod. 

na Ústave  normálnej a patologickej fyziológie SAV,  Sienkiewiczova ulica č. 1, v miestnosti 

č. 10 na prízemí. 

Vážení priatelia, na tomto našom stretnutí Vám ponúkneme mimoriadne zaujímavý, naše 
vedomosti o meste v ktorom žijeme, rozširujúci a aj úsmevný program. Sme presvedčení, že 
túto príležitosť využijete a už teraz sa tešíme na Vašu účasť, ako aj na účasť Vami pozvaných 
hostí na tejto našej akcii. 
                                                                                  SVU – MS Bratislava 
                                                                                      za predsedníctvo: 
                                                                                      Miloslav Greksák 

++++++++++++++++++++++++ 
Pozor na oriešky 

 Okrem nižšie uvedeneho odporučam nekupovat potraviny z Činy a USA , ktore su 
geneticky modifikovane (ZDA) a/alebo inak kontaminovane (Čina).  
Priatelia, tuto správu posiela pravnička, redaktorka Barbara Rous, zamestnana v 



Bruseli.  
Vyhýbajte sa všetkým:    
-     orieškom a arašidom - dovoz: Brazilia, Čina, Egypt    
-      pistaciam ( Irán)  
-     sušenemu ovociu   ,    
-     pistaciam, orieškom ( Turecko) .  
Existuje veľké nebezpečenstvo, že obsahujú aflatoxiny spôsobujúce rakovinu pečene (už 
i v malom množstve).  
Nekupujte wasabi peas - Japonsko – lebo obsahuje dva velmi  jedovaté aditivy, ktore su 
vo vačšine krajin EU zakázané (aj v Belgicku, hoci ich predavaju v predajniach Sushi 
factory – sama som sa o tom presvedčila minulý týždeň !!!)    
Len toľko, mimochodom o vykone dozore nad europskou legislatívou!  
 
Toto som vybrala z dokumentov, ktorymi sa momentalne zaoberam, takže to nie je 
sprava typu »JPP«.    
Prepošli čo najväčšiemu počtu svojich známych! 

S pozdravom  

Mgr. Michala Borovská  

Odbor politiky a regionálneho rozvoja turizmu  

Ministerstvo hospodárstva  

++++++++++++++++++++++++ 
Humor: 
Francouz říká:      V poslední době u nás zdražily kurvy. 
Čech na to:           U nás je to podobné, v poslední době u nás ty kurvy zdražily všechno. 

++++++++++++++++++++++++ 
Chcete vediet, ako to bolo v skutocnosti s Klausovym perom? Nevideli ste cele video, 
mediam vam to zatajili, oni pracovali v time. 
http://www.youtube.com/watch?v=d3b0z7egqzw&feature=player_embedded 

++++++++++++++++++++++++ 
Rozhovor na urovni 
V roku 1941 vyhlásili predstavitelia nového režimu v Maďarsku vojnu Spojeným štátom 
americkým.  
V pracovni prezidenta Roosevelta sa údajne odohral nasledujúci rozhovor: 
Maďarský veľvyslanec: Vážený pán prezident, s najhlbším zármutkom vám musím oznámiť, 
že Maďarsko dnešným dňom vyhlasuje Spojeným štátom americkým vojnu. 
Roosevelt: Maďarsko? Čo je to za krajinu? 
Veľvyslanec: Je to kráľovstvo, pán prezident. 
Roosevelt: Kráľovstvo? A kto je tam kráľom? 
Veľvyslanec: My nemáme kráľa, pán prezident. 
Roosevelt: Tak kto u vás vládne? 
Veľvyslanec: Admirál Miklós Horthy. 
Roosevelt: Admirál? Ach tak, takže to proti nám vyrazí ďalšia flotila! 
Veľvyslanec: Bohužiaľ nie, pán prezident. Maďarsko nemá prístup k moru, a rovnako nemá 
ani žiadnu flotilu. 
Roosevelt: O čo vám teda ide? Vediete s nami nejaký územný spor? 



Veľvyslanec: Nie, pán prezident. Maďarsko nemá voči USA žiadne územné nároky. Územný 
spor vedieme s Rumunskom. 
Roosevelt: Takže vediete vojnu i proti Rumunsku? 
Veľvyslanec: Nie, pán prezident, Rumunsko je naším spojencom...  
Parafrázované z Varga, K.: Guláš z turula. Kalligram: Bratislava, 2010, ISBN: 
9788081013386.  

++++++++++++++++++++++++ 

 
++++++++++++++++++++++++ 

.. Tak toto je dobré, ja som to vedela, že ani na druhej strane si človek neoddýchne ...  
  



Předmět: Po živote... 
 
Dvaja kamaráti, katolik a budhista celý večer polemizujú o tom,že čo nasleduje po 
smrti. Katolik verí v to, že sa po smrti dostane do neba a budhista verí v reinkarnáciu.  
Nevedia sa zhodnúť, tak sa dohovoria, že ten kto prvý umrie sa objaví tomu druhému vo 
sne a povie mu ako to v skutočnosti je. Katolik umrel skôr a tak ako aj slúbil, objavil sa 
budhistovi.  
-No povedz, ako to vlastne je? Čo sa deje po smrti? - pýta sa nedočkavo budhista 
-Vieš čo,ráno vstaneme, raňajkujeme niečo ľahkého, sexujeme, desiatujeme, sexujeme, 
obedujeme nejakú zeleninku, sexujeme, olovrantujeme, sexujeme, večeriame, sexujeme 
a potom ideme spať.  
Na druhý deň sa to isté opakuje. 
-Ó, takže si mal nakoniec pravdu, človek sa po smrti dostane do neba. 
-Ale prd, som zajac na farme v Lučenci...  

++++++++++++++++++++++++ 
HOTEL ZOCHOVA CHATA V MALEBNOM PROSTREDÍ MALÝCH KARPÁT 

Hotel Zochova chata sa nachádza v krásnom malebnom prostredí Malých Karpát 

v lokalite Piesok nad mestečkom Modra asi 35 kilometrov od Bratislavy a neďaleko viacerých 

miest –Trnavy, Senca. Dnešný Hotel Zochova chata pozostáva z rekonštruovanej pôvodnej 

Zochovej chaty a prístavby, ktorá organicky dopĺňa pôvodný objekt.  

Výstavbu Zochovej chaty podnietili členovia Klubu slovenských turistov v roku 1932. Chata 

dostala meno po evanjelickom kňazovi, verejnom činiteľovi a politikovi Samuelovi Zochovi, 

ktorý sem chodieval s priateľmi. Zochova chata začala ešte v Československu poskytovať 

služby návštevníkom 30. apríla 1933.    

Pôvodná časť Hotela Zochovej chaty bola prešla mnohými prestavbami, naposledy 

v polovici šesťdesiatych rokov minulého storočia. Po roku 1990 sa do Zochovej chaty takmer 

neinvestovalo. Až po zmene majiteľa v roku 2007 došlo k podstatnému obratu. Jej nový 

vlastník rozhodol o zásadnej rekonštrukcii objektu a jeho premene na moderné ubytovacie 

zariadenie, zodpovedajúce potrebám tradičnej i novej klientely. Podľa pôvodných plánov dal 

vo Fínsku vyrobiť kópiu autentickej chaty v pôvodnom objeme a architektonickom výraze. 

Tým sa zachovala chata v pôvodnej podobe aj pre budúce generácie. Zásadná rekonštrukcia 

umožnila v chate vymeniť zastaranú infraštruktúru a nahradiť ju kvalitnejším vybavením 

a zariadením. Prístavba rozšírila sortiment poskytovaných služieb. 

Prístavba Hotela Zochova chata v sebe skĺbila architektonický štýl pôvodného objektu 

a prostredia, v ktorom sa nachádza. Tvar celého objektu rešpektuje charakter miesta a prírody, 

či tvar pozemku, na ktorom sa nachádza. Mnohé časti nového objektu sú obložené dreveným 

materiálom, čo podčiarkuje spätosť zariadenia s prírodou a vytvára s ňou harmonický celok.   

 
 



PROJEKT VYUŽÍVA VŠETKY PRVKY CHARAKTERISTICKÉ PRE GENIUS 

LOCI 

 

Autorom projektu Hotela Zochova chata je architekt Albert Mikovíny z Banskej 

Bystrice. Orientuje sa na stavby v horskom prostredí a úpravu ich okolia v súlade s prírodným 

prostredím . „Lokalita Piesok pri Modre je veľmi zaujímavá, preto som sa veľmi rád do toho 

pustil. Je to aj tým, že lokalita je nositeľom určitej tradície. Je vžitá a zapamätaná medzi 

ľuďmi. Bolo to zaujímavé aj tým, že v stavbe sa spája tradícia s modernejším 

prejavom,“ hovorí Albert Mikovíny.  

Z deväťdesiatych rokov minulého storočia má skúsenosti z rekonštrukcií viacerých 

historických budov, ktoré sa modernizovali tak, že sa súčasne zachoval ich historický duch. 

 „Hľadal som, ako prepojiť obraz minulosti s požiadavkami súčasnosti na revitalizáciu 

objektu. Celý objekt som riešil ako kontrast zažitej podoby objektu Zochovej chaty 

s novostavbou,“ hovorí Albert Mikovíny a dodáva, že „v projekte vždy rezonuje slovo 

chata.“ V novostavbe využil vo veľkom množstve a v rôznej podobe drevený materiál. Je to 

preto, lebo práve s drveným materiálom sa asociuje slovo „chata“. „Chcem, aby sa ľudia 

v tomto priestore cítili útulne,“ zdôvodňuje architekt využitie drevených materiálov v novej 

časti.  Stará časť a nová časť sú spojené. Stará časť slúži ako reštaurácia, v novej časti sú izby 

a wellness centrum. Z izieb vidieť les a koruny stromov.  

Horská krajina a fenomén lesa sú veľmi inšpiratívne. Vo vstupnej hale hotela, ktorá 

prebieha cez tri podlažia, sú dominantou stĺpy, ktoré sú obložené drevom. „Majú asociovať 

vstup lesa do stavby,“ poznamenáva Albert Mikovíny. Vo vstupnej hale je dominantný aj 

podhľad z drevených prvkov. Symbolicky navodzuje dojem spleti  konárov. 

V architektonickom projekte sa využila aj hra s geologickými prvkami prostredia, v ktorom sa 

nachádza Hotel Zochova chata. Lokalita sa volá Piesok nie náhodou. Je tu piesčitá pôda. 

Pôvodne je to dno prehistorického mora. „Práve preto sme v interiéri použili prvky piesku 

v jeho najrozmanitejších podobách – od voľne sypaného piesku vo vitrínach, cez umelý 

pieskovec, až po obklady stien prírodným pieskovcom. Je to prepletenie s tým, čomu 

hovoríme Génius loci. Toto slovné spojenie pôvodne v rímskej mytológií označovalo ducha, 

ktorý ochraňoval isté miesto. Dnes sa tento termín často používa na označenie určitej 

charakteristickej atmosféry ,“ vysvetľuje architekt.  

 



Architekt Albert Mikovíny je autorom prestavby bývalej Koliby v areáli Hotela 

Partizán na Táloch, ktorá má dnes meno Tálska bašta. Okrem toho projektoval rekonštrukciu 

a modernizáciu Hotela Partizán v rekreačnom stredisku Tále v Nízkych Tatrách.  

 

OTCOM ZOCHOVEJ CHATY JE VÝZNAMNÝ SLOVENSKÝ ČINITEĽ SAMUEL 
ZOCH 

 
 

Zochova chata dostala meno po významnom slovenskom dejateľovi Samuelovi 

Zochovi (1882-1928). Prvý župan Bratislavskej župy po vzniku Československa, evanjelický 

kňaz, verejný činiteľ, politik, cirkevný hodnostár a náboženský spisovateľ. V roku 1918 stál 

pri zrode Československej republiky. Na jeho fare v Modre sa zrodil text Martinskej 

deklarácie, ktorou sa slovenskí politici prihlásili k novému štátu. Zhromaždenie v Martine 

ustanovilo 30. októbra 1918 Slovenskú národnú radu a zvolilo jej dvadsať členov, medzi 

ktorými bol aj S. Zoch. V mene SNR prijalo Martinské zhromaždenie text deklarácie 

predložený S. Zochom.  

Po celý svoj život zaujímal aktívny postoj k problémom slovenskej spoločnosti. 

Pochádzal z rodiny, ktorá dala slovenskému národu viaceré významné osobnosti. Zochov 

starý otec Ctibor Zoch bol predstaviteľ štúrovskej generácie. Strýko Ivan Branislav Zoch bol 

profesor na prvom slovenskom gymnáziu v Revúcej, riaditeľ gymnázia v Sarajeve a tvorca 

slovenskej matematickej a prírodovednej terminológie. Jeho švagrom bol známy spisovateľ a 

politik Martin Rázus. 

V roku 1907 bol zvolený za farára v Modre. Nadviazal na pôsobenie svojho strýka 

v Modre. Prevzal správu evanjelického sirotinca a postaral sa o postavenie jeho novej budovy, 

ktorú projektoval Samuel Jurkovič, a pre ktorú organizoval zbierky.  Samuel Zoch bol už ako 

študent známy článkami obraňujúcimi práva slovenského národa, spolupracoval s národne 

orientovanou mládežou. V časopise Stráž na Sione sa zastával slovenských učiteľov, ktorí 

boli počas intenzívnej maďarizácie často predmetom trestného stíhania. Na základe 

Apponyiho zákonov sa mohlo vyučovať v slovenskom jazyku na cirkevných školách iba 

náboženstvo, a aj to sa obmedzovalo na minimum. Jeho fara v Modre sa postupne stala 

miestom cirkevného, národného a politického diania. Medzi priateľov Samuela Zocha patrili 

básnik, literárny kritik, publicista a správca Matice slovenskej Štefan Krčméry,  politik 

a podnikateľ Kornel Stodola, právnik a politik Milan Ivanka a evanjelický kňaz, básnik a 

politik Martin Rázus. Samuel Zoch trávil so známymi a priateľmi čas nielen diskusiami 

o politike na fare v Modre, ale aj v prírode, na miestach, kde dnes stojí Hotel Zochova chata.  



Samuel Zoch po vzniku Československej republiky pôsobil ako správca Slovenskej 

národnej rady pre Bratislavu a okolie, neskôr ako župan a vládny komisár Bratislavskej župy 

a mesta Bratislavy. Od roku 1919 bol administrátorom biskupstva a od roku 1922 biskupom 

Západného dištriktu evanjelickej cirkvi. Zaslúžil sa o založenie evanjelickej bohosloveckej 

fakulty. Bol organizátorom Zväzu evanjelickej mládeže, priekopníkom ekumenizmu na 

Slovensku a propagátorom sokolstva. Zaslúžil sa o koncepciu školskej politiky. Ako správca 

sirotinca sa staral o výchovu sirôt. Napríklad sa postaral sa o výchovu a štúdium básnika Jána 

Smreka. Samuel Zoch bol autorom mnohých článkov s cirkevnou a svetskou tematikou.  

HOTEL ZOCHOVA CHATA**** S VYŠŠÍM ŠTANDARDOM SLUŽIEB 
 
 

Hotel Zochova chata**** poskytuje služby vysokého štandardu. Celkom sa v ňom 

môže ubytovať 134 hostí. Ubytovacie kapacity pozostávajú z 57 dvojlôžkových izieb,         8 

dvojlôžkových apartmánov a jedného štvorlôžkového apartmánu. Medzi samozrejmú súčasť 

vybavenia izieb patria príručné chladničky, televízne prijímače s možnosťou sledovania 

štandardných programov, ale aj doplnkových programov podľa priania konkrétneho 

návštevníka. Na jednotlivých poschodiach hotela sa nachádzajú spoločenské priestory pre 

hostí a salóniky. Samozrejmou súčasťou servisu je možnosť pripojenia sa na internet. 

V hoteli je kongresové centrum s kapacitou 150 hostí. Kongresové centrum je 

vybavené najmodernejšou audiovizuálnou a výpočtovou technikou, ktorá umožňuje 

multimediálne prezentácie vystupujúcich. Súčasťou kongresového centra je izolovaná kabína, 

ktorá umožňuje synchrónne tlmočenie súčasne v niekoľkých jazykoch. Na požiadanie 

klientov Hotel Zochova chata zabezpečuje tlmočnícke a prekladateľské služby, či asistenčné 

služby potrebné pri podujatiach kongresového typu. Kongresové centrum je svojim 

vybavením vhodné na usporiadanie konferencií, školení, seminárov a iných podujatí tohto 

typu. V kongresovom centre môžu prebiehať aj spoločenské podujatia rôzneho druhu od osláv 

narodením až po podnikový večierok. 

Okrem kongresového centra sú v Hoteli Zochova chata štyri salóniky. Každý z nich 

má kapacitu 64 hostí. Sú vhodné na usporiadanie seminárov, diskusií, obchodných rokovaní 

a iných podujatí, na ktorých je menší počet účastníkov. Aj salóniky možno podľa priania hostí 

vybaviť technikou rôzneho druhu. 

V Hoteli Zochova chata je reštaurácia a bar s celkovou kapacitou 142 návštevníkov, 

špeciálna časť reštaurácie pre podávanie raňajok s kapacitou 60 hostí, lobby s lobby barom 



s kapacitou 50 návštevníkov. V podzemných priestoroch hotela je 35 miest pre parkovanie 

osobných automobilov. V priestoroch hotela je ďalších 30 parkovacích miest.  

Hotel poskytuje služby vyššieho štandardu, medzi ktoré patrí room servis, pranie, žehlenie, 

rezervácia leteniek, zabezpečenie transferov, taxi , prenájom automobilov a iné doplnkové 

služby. 

 
OKOLIE HOTELA ZOCHOVA CHATA PRE VOĽNÝ ČAS 

 
 

Okolie hotela i oblasť, v ktorom sa nachádza poskytuje veľa možností na spríjemnenie 

voľného času aj v letnom, aj zimnom období. Neďaleko hotela je známe lyžiarske stredisko 

Zochova chata – Piesok. Základná stanica strediska, z ktorej idú vleky je v nadmorskej výške 

425 metrov a najvyššie položený bod strediska je 510 nad morom. Celkové prevýšenie je 85 

metrov. Stredisko je preto vhodné aj pre začínajúcich lyžiarov, ktorí sa tu môžu učiť abecedu 

lyžiarskeho športu. A náročnejší lyžiari si tu môžu zatrénovať. Najlepšie snehové podmienky 

sú v mesiacoch december až marec.  Zjazdovky merajú 0,9 kilometra a sú umelo zasnežované. 

V stredisku sú tri ľahké trate a jedna stredne ťažká trať. V lyžiarskom areáli sa nachádza päť 

vlekov s celkovou kapacitou 3010 osôb za hodinu. Rodičia v deťmi, ktorí trávia v hoteli 

víkend môžu využívať detský vlek. Lyžovať sa dá aj večer pri umelom osvetlení. V stredisku 

je aj desať kilometrov trás vhodných pre fanúšikov bežeckého lyžovania. V lete sa tu dá 

využiť Summer Tubbing. Je tu 78 metrov dlhá trať pre jazdu v špeciálnom nafukovacom 

kolese. 

Neďaleko, asi hodinku cesty pešo nenáročnou, ale krásnou trasou, je dvadsať metrov 

vysoká turistická rozhľadňa. Z nej možno za pekného počasia obdivovať krásu Slovenska od 

Trnavy až po Bratislavu. K veľmi známym a navštevovaným lokalitám patrí i hrad Červený 

kameň a samotné mesto Modra, ako aj hvezdáreň. Neďaleko sa nachádza jaskyňa Driny, 

Smolenický zámok, Bratislava so svojimi pamiatkami, či Trnava. Okrem toho množstvo 

turistických trás po nádhernom okolí Malých Karpát. V letných mesiacoch je k dispozícii asi 

200 metrov vzdialené prírodné kúpalisko.  

++++++++++++++++++++++++ 
Viete kto je autorom toho článku Resurrexit sicut dixit, Alleluia !? Som zvedavý na koľko 
autoritatívny článok je to. Ak to máte po ruke, bolo by mi to veľmi užitočným.  
Dnes ráno som behal pozdlž rieky Liesbeekrivier a po pravej strane nad Stolovou Horou 
práve zapadal plný mesiac, pod ktorým včera večer začal najväčší židovský sviatok 
roka, Pesach. Ten istý plný mesiac, ako iste viete, signalizuje aj počiatok nášho, kresťanského 
cyklu Veľkej Noci. Tak som hneď myslel aj na Vás, pretože toto je ten najväčší týždeň v roku 
Katolíka.   Požehnané Veľkonočné sviatky vám praje 

++++++++++++++++++++++++ 



Two people shot dead in Dogiyai but no action has been taken to solve the case 
   
1) Two people shot dead in Dogiyai but no action has been taken to solve the case 
2) Hana Hikoyabi advised to withdraw from MRP and struggle from outside 
3) Interior Minister accused of exceeding his powers in excluding Hikoyab 
4) Letter in Vanuatu Daily Post 
 
 
1) Policy of Special Autonomy in Papua to be Evaluated 

1) Policy of Special Autonomy in Papua to be Evaluated 

2) One Freeport worker still missing in landslide 

3) RI, Australian navies to strengthen cooperation 
4) Serious situation in Dogiyai district following shooting dead of 2 people 
5) Indonesia: West Papua contract term extended 

6) UPDATE 2-Two dead in Indonesia mine accident, U.S. co says 

++++++++++++++++++++++++ 
The Editor 
 I am providing you wit following website: http://maps.bonzle.com/c/a?a=f&sc=lg&cmd=sp 
It shows that in Australia among 50 biggest cities by population there is appart of state 
capital(Adelaide), no city from SA. 
That's prove beyond doubt, that Adelaidean elite is the most centralistic from whole Australia! 
Look on population of 50 most populous cities in SA and compare them with 50 most 
populous cities in WA and you will se how minisculous population most SA regional cities do 
have in comparison with WA. There is reason to believe that population in regional SA is 
keeping deiberately so small, as not to have enough votes to improve democratically their 
lifes for better. You wouldn't like to do the same comparison with QLD, because is totaly 
embarasing! 
In 1975 census Whyalla had the same population like Cairns in QLD and Bendigo in Vic. 
Compare these cities now, Whyalla went backward and those cities went far ahead of Whyalla. 
All hapened with closure of shipyards and restructuring of BHP, when 5000 jobs were lost 
and never replaced by some kind of new industries. Like governments say for every job lost 
new jobs are created this didn't happened in Whyalla. Now 4000 jobs are endangered in 
Whyalla because of carbon tax. Will history repeats? Another 3000 jobs are affected in south- 
east because state government want to sell the forrest, this will endanger population over there 
including city of Mount Gambier.This just prove the fact that Adelaidean elite cares only for 
Adelaide up to Gepps Cross. 
We will believe them that their intersts don't stop in Adelaide only if they create genuine 
plans to the growth of regional cities, especially if they help to grow Whyalla and Mount 
Gambier to 120 000 people each and cities like Port Pirie, Port Augusta and Port Lincoln to 
50 000 each 
With regional universities and research institutions. 
Why governments does not listen to the 'Save the Point Lowly Peninsula' and preserve Point 
Lowly as the tourist area? Instead they should redevelop Mulaquana area as the industrial area, 
including all facilities port. As they were advised by the above mentioned group. Why the 
government from Adelaide don't listen to people from regions? 



Yours sincerely 
J Kazok 

++++++++++++++++++++++++ 
 


